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Ni A°SIP MANOLIČ

meM°GEL V METLIKO

ss^i£s&5kas
tribuno na t, Metl,^a PriPravlJal javno 
dobri ™a *emo »Bodimo in ostanimo 
se bosta*^6'' Napovedano je bilo, da 
sednika J?vne tr'Bune udeležila pred- 
LoizeP»tS i^ns*4e in hrvaške vlade 
neodln»ii--L ln 3os,P Manolič. Zaradi 
zvezi 7 „IVlb .državniških obveznosti v 
kemierlape!lmi cmerami na Hrvaš- 
svojoJ ude?rai Josip Manolič zadnji hip 
^St^^^zatosoor- 
čas OKI ■ up~uno prestavili na kasnejši 
nje obehUbji!/0’ t0 zanimivo sreča- 
vsekak predsednikov vlad v Metliki

kerJevik,nodpahdloali 0pravičUjejO’

DVOJE predavanj 
toma česna

r^unaP'?no Predavanje Toma Česna z 
hhllomv*0 v<xleno multivizijo Sam in 
Gori,,, Katedrale Lhotse bo v Ivančni 
no ,jv v srpdo, 13. marca, ob 19. uri v ki- 
tek i/ani 'n v Vidmu-Dobrepolje v četr- 
doiiiu marca’ °h 19. uri v Jakličevem

v hotelu pugled 

koč EDNO slabše
jih načrt-k ® — Kočevska daje v svo- 
udarek lh v zadnjih letih poseben po- 
ne dow W°JU Prizma. Pri tem pa še 
k°t v °a. posebnih uspehov. Podobno 
Pugl^ ^Jugoslaviji je tudi v hotelu 
tunstov K<^evju lani število nočitev 
Prej (n “Padlo v primerjavi z letom 
^■477 „« T^,rJcar za 10 odstotkov (od 
*° 5tevi'i^/' „ )• Občutno bolj je upad- 
1.6SSJ l tUj'h nočitev (od 2.053 na 
6.050 w ‘. domačih (od 6.424 na 
skem ( , ed tujimi gosti so v kočev- 
rriei (*iie u največkrat prenočili Ne- 
,ta|ijani o^!tev>’ AvstnJcl <323> inpredvsem turisti povprašujejo 
sobah c l P? enoposteljnih sobah in 
Posteijnj^Painico, ki jo ima le 11 dvo-

Konec marca 
obravnava 
o stečaju

Imenovan izvedenec 
za Novi ambient

NOVO MESTO — V torek ob 
enajsti uri je na temeljnem sodišču v 
Novem mestu pod vodstvom pred
sednika senata sodnika Antona 
Panjana stekel pripravljalni post
opek za uvedbo stečaja za Novole- 
sovo d.o.o. Novi ambient, pohištvo 
in polizdelki, za kar je dal vlogo 
sam upravni organ družbe v soglas
ju z delavskim svetom in sindi
katom.

Kot smo že pisali, je v Novem 
ambientu, ki je največji zgubar v

• V torek je bila tudi obravnava 
o uvedbi stečajnega postopka v 
Novolesovi d.o.o. Energetika in 
storitve, ki je v to zabredla zaradi 
predolgo blokiranega žiro raču
na. Postopek je bil ukinjen, ker je 
bil v tem času račun že deblokiran 
in je sodišče spoznalo, da stečajni 
postopek ni potreben.

Novolesu, zaposlenih 284 delavcev, 
le slaba polovica od teh pa jih bo v 
primeru stečaja lahko dobila delo v 
ostalih Novolesovih programih, če 
se bo seveda našel denar za njihovo 
oživitev.

V pripravljalnem postopku, kije 
bil dokaj hitro končan, je sodišče 
imenovalo finančnega izvedenca, 
Toneta Golobiča iz SDK, ki bo na 
naslednji obravnavi, predvidoma 
konec marca, podal svoje mnenje, 
na podlagi tega pa bo sodišče od
ločalo o stečaju in imenovanju 
stečajnega upravitelja.

T. J.

Banka občuti težave gospodarstva
Zbor ustanoviteljev LB Dolenjske banke potrdil lanski zaključni račun in letošnjo 

poslovno politiko — Dobiček banke v rezervo zaradi pričakovanih težav
NOVO MESTO — »Leto dni je kratka doba, da bi zares zaživeli kot delniš

ka družba, posebno še, ker splošni pogoji tega niso omogočali,« je na četrtko
vem zboru ustanoviteljev LB Dolenjske banke delničarske družbe dejal njen 
direktor Franci Borsan, »a ta proces se je začel in pospešilo ga bo slovensko 
odpiranje v svet.« Banka seveda čuti velike težave in nazadovanje gospodarst
va, ki sploh še ni končano.

Ljubljanska banka Dolenjskabanka 
d.d. je sicer lani že v prvih osmih mese
cih uresničila večino celoletnih predvi
devanj. Zato se je odločila za rebalans, 
po katerem je hotela pridobiti 226 do
datnih milijonov dinarjev. Ker so zaradi 
negotovih jugoslovanskih razmer va
rčevalci v zadnjem trimesečju znižali 
svoje depozite pri banki za 124 milijo
nov dinarjev, je bil rebalansiran plan 
uresničen le 89-odstotno. Na ta račun je 
imela banka, ki je morala tudi slediti 
stalnim spremembam v kreditnomone- 
tarni politiki, v zadnjih treh mesecih 
nekaj težav z likvidnostjo. Kljub vsemu

se je lanska bilančna vsota banke v 
vrednosti 2,117 milijarde dinarjev po
večala za 572 milijonov oz. za 37 ods
totkov. Banka je lani imela za 213 mili
jonov dolarjev deviznega priliva in za 
196 milijonov dolarjev deviznega odli
va. Naložbe podjetjem so bile lani večje 
za 40 odst., naložbe občanom pa kar za 
desetkrat. Pri vseh naložbah je banka 
dosegla povprečno 22-odstotno obrest
no mero, kar je pod povprečjem LB. 
Seveda je bila obrestna mera za posojila 
podjetjem precej višja (39 odst.). Banka 
je zmanjšala število zaposlenih, odprla 
dve novi ekspozituri, posodabljala pos-

PR VI ZBOR METLIŠKE KMEČKE STRANKE — Najštevilčnejša stranka v met
liški občini, podružnica Slovenske kmečke zveze — ljudske stranke, je imela v ne
deljo, dobro leto po ustanovitvi, svoj prvi zbor, ki se ga je udeležil tudi predsednik 
stranke Ivan Oman. Za predsednika metliške podružnice so ponovno izvolili Staneta 
Nemaniča (Foto: A. B.)

Ni bogatega kmeta ob revnem delavcu
Prvi zbor metliške podružnice Slovenske kmečke zveze — ljudske stranke — 

Ivan Oman: »Slovenija ne sme zamuditi zadnje priložnosti za samostojnost

lovanje in na koncu kljub večjim rezer
vam vendarle imela 7 milijonov din 
dobička, ki ga je razporedila v rezerve 
zaradi pričakovanih nadaljnjih težav 
gospodarstva. Četrtkov zbor je to 
potrdil.

Po sprejetem načrtu letošnje pos
lovne politike naj bi bil potencial LB 
Dolenjske banke letos 3,177 milijarde 
din oz. 35 odst. večji kot lani. Banka bo 
skrbela za krepitev kapitalne in fi
nančne sposobnosti, za kar bo tudi iz
dan nov paket delnic in pridobljen tuji 
kapital. Vodila bo politiko diferencira-

• Zbor ustanoviteljev LB Dolenjske 
banke je tudi izvolil upravni odbor 
banke, ki bo svojega predsednika iz
volil na prvi seji izmed 11 članov. To 
je v bistvu stari izvršilni odbor, iz ka
terega pa so v skladu s spremenjenim 
statutom »črtali« delavce banke. 
Upravni odbor bo imel večje pristoj
nosti in pomembnejšo vlogo, kot jo je 
imel izvršilni odbor.

nih obrestnih mer. Ustanovitelji so 
potrdili takšno poslovno politiko, ki pa 
jo bo banka seveda uresničevala v naših 
negotovih političnih in težkih gospo
darskih razmerah. Že v prvih dveh le
tošnjih mesecih je banka izgubila 200 
milijonov dinarjev, ker ljudje ne zaupa
jo državi in dvigujejo prihranke. »Če se 
to ne bo zaustavilo, si bomo tako spod
kopali temelje, da ne bo mogoče finan
cirati ne gospodarstva ne vsega tistega, 
kar je na njega vezano, na primer po
kojnine,« je dejal direktor Borsan. Am
pak to ni ne v bančnih ne v gospodars
kih rokah, saj se ve, kdo kroji politiko.

Z. L.-D.

ZOPET KLJUKEC
MIRNA —Tubo L aprila kulturno 

zabavna prireditev Kljukec. Za na
grade, kijih bodo podelili na prireditvi, 
se lahko avtorji potegujejo s pisnimi 
prispevki na temo laž, kijih morajo pos
lati na naslov: Kljukec, 68233 Mirna, 
do 23. marca. Prvoaprilsko prireditev 
bo popestril tudi Moped šov.

METLIKA — Metliška podružnica Slovenske kmečke zveze —ljudske 
stranke je z okoli 600 člani po številu najmočnejša stranka v metliški občini. Na 
prvem zboru stranke, ki so ga pripravili zadnjo nedeljo v Kulturnem domu Ed
varda Kardelja v Metliki, je beseda tekla o dosedanjem delu metliške podruž
nice. Zbora se je udeležil tudi Ivan Oman, predsednik stranke in član Pred
sedstva Republike Slovenije.

sob.

Predsednik metliške podružnice Sta
ne Nemanič, mlad kmet z Božakovega, 
ki so ga na zboru ponovno izvolili za 
predsednika, je orisal dosedanje delo te 
metliške stranke. Med drugim je dejal, 
da so bili po koalicijski zmagi na volit
vah kmetje zaradi svoje poštenosti in 
politične naivnosti pravzaprav izigrani 
in da so tako sedaj v občinski skupščini 
v bistvu opozicija in da marsikdaj ne 
podpirajo politike in ravnanja metliš
kega izvršnega sveta, ki mu zamerijo

t

Kjer so kvazinovinarji, 
so tudi kvazipolitiki

» V polemiki okoli novega zakona o gozdovih je naša stranka 
tarča napadov tako imenovanega neodvisnega novinarstva, ki 
piše v zvezi z nami komentarje, kakršnih bi se vsak resen novi- 
nar sramoval,« je med drugim dejal Ivan Oman. predsedik Slo
venske kmečke zveze — ljudske stranke in član Predsedstva 
Republike Slovenije na prvem zboru metliške podružnice te 
stranke. In še: »Tarča napadov smo tudi zato, ker smo močna 
organizacija. V pravi gonji hočejo kvazikomentatorji našo or
ganizacijo diskreditirati, vendar se mi tega ne bomo ustrašili in 
gremo naprej po začrtani poti«

Pred časom, ko današnja slovenska oblast še ni bila to, am- 
Pak se je pred volitvami za to šele borila, je sedanji slovenski 
zunanji minister dr. Rupel v zaključeni družbi po pogovoru na 
svobodni katedri v No vem mestu med drugim na vrgel, da je zanj 
Ivan Oman eden najbolj nadarjenih politikov. To takratno Ru
plovo oznako Oman res ves čas svojega političnega in javnega 
delovanja potrjuje. Prav pri svoji odločni nepopustljivosti in 
načinu, pri katerem vztraja pri svojem edinem prav, pa kaže, da 
seje veliko naučil tudi iz najbolj zadrtih časov prejšnjega sistema 
‘n od takratnega ravnanja vsemogočnikov. Tudi takrat je bilo 
vsako drugačno mnenje napad in čistke med novinarji so se 
začele z etiketiranjem s kvazikomentatorji. Ker pa gre v prime
ru, ki Omana in njegovo stranko trenutno najbolj pekli, za nov 
zakon o gozdarstvu, ki se mu najbolj postavlja po robu prav goz
darska stroka in med njimi evropsko priznani gozdarski stro
kovnjaki, kaj lahko pričakujemo, da bomo kmalu slišali, da gre 
za kvazigozdarje, kvazistrokovnjake in kvaziznanstvenike.

Pa še to: v vsaki parlamentarni demokraciji ima nož, na kate- 
rega vladajoča stranka ali koalicija postavlja družbeno po
membne odločitve, dve ostrini

A. BARTELJ.

tudi to, da njihova stranka še ni dobila v 
Metliki prostorov.

Govorci oziroma razpravljala so se 
na zboru vsak na svoj način zavzemali 
za večjo veljavo in napredek kmeta in 
kmetstva. »Želimo si državo, ki nam bo 
pustila delati in razpolagati z našim de-

PRIPRAVE 
NA TEDEN CVIČKA

PODGORJE — Ta podružnica 
Društva vinogradnikov Dolenjske pri
pravlja to soboto, 9. marca, pokušnjo 
belih in rdečih sort vin z območja po
družnice Podgorje. Od 15. do 17. mar
ca bodo najbolje ocenjena vina iz te po
družnice na voljo pokuševalcem v 
gostilnah pri Jakšetu na Drski, v gostil
ni Pod smreko, ocenjena vina bodo 
točili tudi bife Fon na Uršnih selih, bife 
Pero na Ruperč Vrhu, gostilna Stangelj 
v Jurni vasi, bife pri Stefanu, gostilna 
Mrak na Ratežu, gostilna Hudoklin v 
Brusnicah in Gabiju in morda še kje. V 
nedeljo, 17. marca, bo v prostorih 
Agroservisa v Žabji vasi občni zbor za 
člane te podružnice, 24. marca pa pri
pravljajo predavanje inž. Jožeta Malje- 
viča o gojenju in zaščiti vinske trte.

PODOBNO MISLIJO 
O GOZDOVIH

KOČEVSKA REKA — V občinah, 
ki meje s kočevsko občino, razmišljajo 
podobno kot v kočevski: sedanji druž
beni gozdovi naj ne postanejo državna 
ampak občinska last. Tako so po ve
čurni razpravi ugotovili na sobotnem 
posvetu najvišjih predstavnikov občin 
Kočevje, Ribnica, Novo mesto, Treb
nje, Črnomelj, Metlika in Cerknica, ki 
gaje sklical predsednik občinske skupš
čine Kočevje Mihael Petrovič. Razmere 
v kočevski občini, ki so izredno težke, bi 
se s predlaganim podržavljenjem druž
bene zemlje in gozdov še poslabšale. 
Podržavljenje bi tudi pomenilo, da pa
dejo v vodo vsi načrti o revitalizaciji 
občine Kočevje, ki slonijo na razvoju 
družinskih kmetij in razvoju turizma, 
saj tega občina ne more uresničevati, če 
ni lastnica zemlje.

[y.!&li

lom,« je med drugim dejal mag. Julij 
Nemanič, ki je prepričan, da bo novi 
zakon o zadrugah kmetu dal novih 
možnosti in poleta. Janko Bukovec iz 
sosednje črnomaljske občine se zavze
ma za to, da bi v kmečko stranko prite
gnili tudi čimveč kmečkih žensk, živl
jenje in dejavnost pa naj bi v vasi vrnili 
tudi z obnovitvijo društev kmečkih fan
tov in deklet. Inž. Dragovan se zavzema 
za izenačitev socialnega in družbenega 
položaja kmečke ženske z delavko.

Večkrat se je k besedi oglasil tudi 
Ivan Oman. »Kmalu bo tri leta, kar

• Na koncu je predsednik stranke 
orisal še svoj pogled na sedanjo nape
to politično stanje pri nas. »Slovenija 
nikakor ne sme zamuditi najbrž 
zadnje priložnosti za samostojnost in 
neodvisnost svoje države. Zato je se- 
daj nesmiselno podpisovati deklaraci
jo o demilitarizaciji; sedaj se zavze
mati za demilitarizacijo je isto kot se 
odpovedati samostojni in neodvisni 
Sloveniji. Prepričan sem, da bi bilo 
slovenske demokracije že zdavnaj 
konec, če ne bi imeli vsaj teh sil, kijih 
imamo. V Demosu smo se dogovorili 
za program demilitarizacije; ta se nqj 
bi začel takrat, ko bo Slovenija sa
mostojna država z varnimi, medna
rodno priznanimi mejami in ko se bo 
slovenski narod na referendumu od
ločil za državo brez orožja. Zato se 
čudim tistim iz Demosa, ki sedaj to 
deklaracijo podpisujejo.«

smo ustanovili oziroma obnovili našo 
organizacijo. Večkrat se sprašujemo, 
kaj ie kmečka zveza v tem času naredi
la. Želeli bi, da bi naredili več, a to ni 
bilo možno. Mi nismo revolucionarna 
organizacija, odločili smo se za parla
mentarno demokracijo,« je med dru
gim povedal Oman, ki je poudaril, da 
mora kmečka stranka kot politična or
ganizacija gledati, skrbeti in se zavze
mati ne samo za kmetstvo, ampak za ce
lotno družbeno sfero. »Ne moremo 
pričakovati, da bomo imeli bogate 
kmete ob revnih delavcih,« je pribil.

A. BARTELJ

BERITE DANES!
na 3. strani:
• Kako deliti denar iz 

proračuna
na 4. strani:
• Smrdljiva megla leži 

nad Metliko
na 5. strani:
• Socialisti so krenili v 

ofenzivo
na 6. strani:
• Dolga delegatska za

sedanja v noč
na 8. strani:
• Novinarji Dolenjskega 

lista komentirajo
• Minister Janša o slo

venski vojski
na 9. in 10. strani:
• Pisma in odmevi
na 12. strani:
• Je strokovni sodela

vec kradel?
na 20. strani:
• Kdo je kriv za ones

naženo Rinžo?

Bo zakon 
povzročil 

katastrofo?
Mnogo kritik na račun 
stanovanjskega zakona

NOVO MESTO — V času nastajan
ja tega poročila ni bilo znano, kakšna 
bo odločitev slovenske skupščine v zve
zi s predlogom novega stanovanjskega 
zakona. Če so se poslanci kaj ozirali na 
mnenje petkove regijske razprave o 
njem v Novem mestu (in drugih po
dobnih razprav po Sloveniji), potem bi 
morali predlog zakona umakniti z 
dnevnega reda.

Organizatorja, republiškega ministra 
za varstvo okolja in urejanje prostora 
Miha Jazbinška, v čigar sekretariatu je 
predlog zakona nastal, na razpravo ni 
bilo. Njegov svetovalec Primož Bajec je 
udeležencem predstavil le stvari, ki so v 
predlogu zakona razlikujejo od tistih v 
tezah. Tako so stanovanjsko najemno 
razmerje opredelili kot trdno, torej za 
nedoločen čas, odpoved pa je možna le 
zaradi krivdnih razlogov. Najemnino 
bodo določali lastniki, stanovanja naj bi 
kategorizirali. Odkup naj bi bil možen 
na zahtevo zdajšnjega imetnika stano
vanjske pravice, ki bi imel dve leti čas za 
razmislek. Predvideni pogoji odkupa v 
tem času so: 30-odstotni popust, 15- 
odstotni polog, za ostalo pa 20-letna 
odplačilna doba. Za socialni program 
zakon predvideva sedanje oblike, so
cialna stanovanja naj bi gradili in stana
rino subvencionirali iz proračuna. Jas
nejšo sliko o vsem tem pa naj bi dal 
nacionalni program.

Potem so se vsule pripombe. Ude
leženci razprave so po vrsti zatrjevali, 
da v predlogu niso upoštevane njihove 
pripombe. Tako je vodja poslanskega 
kluba SDP Novo mesto Miro Berger 
ponovil pripombe, izrečene na množič
no obiskani novomeški javni tribuni o 
tezah zakona. Bojan Fink je dejal, da 
predlog zakona ni zrel za razpravo o 
konkretnih vprašanjih in bi ga moralli 
umakniti iz skupščinske procedure, saj 
bi njegov sprejem pomenil katastrofo. 
»Najprej bi se morali zmeniti, kaj 
hočemo, opredeliti stanje, namene in 
cilje. To bi bil predlog za izdajo zakona, 
a tega sploh ni bilo. Resnih sprememb 
od tez do predloga zakona ni, predlaga
telj vztraja na svojem konceptu, to pa je 
največja tragedija in zabloda. Da je 
sprejem zakona nujen, ni res, zaenkrat 
bi bilo dovolj le črtati nekaj členov se
danjega, s čimer bi vrnili stanovanja 
njihovim lastnikom in stanje že s tem 
mnogo spremenili na bolje. Sploh se ta
ko občutljivega področja ne da urediti z 
enim zakonom, ki je sračje gnezdo, v 
Nemčiji na primer ima samo zakon o 
najemnih razmerjih 400 strani! In kar se 
privatizacije tiče, nimam nič proti pro
daji, sem pa proti razprodaji stanovanj. 
Ta stanovanja končno imajo lastnika in 
perspektiva je najemni stanovanjski 
fond. Danes stanarine ne moremo 
plačevati, potem bomo pa kar vsi 
lastniki?«

Z odprodajo stanovanj bi realno si
cer tako in tako dobili le 15-odstotni 
polog, za katerega je utemeljena boja
zen, da bi ga lastniki vzeli ven iz stano
vanjske sfere, ne pa dali za nova stano
vanja, je rekel direktor bodočega no
vomeškega stanovanjskega podjetja Sto
jan Horvat. Štefka Aš iz Krite je povzela 
5 strani le bistvenih pripomb na 7 strani 
zakona, mnogo pripomb na zakon so 
nanizali tudi iz IM V pa iz Brežic, T rebn- 
jega itd. Le upati je na takšno odločitev 
parlamenta, ki ne bo do konca razburila 
in lastnikov stanovanj in stanovalcev, 
če se že odgovorni minister ni menil 
zanje.

Z. L.-D.

Po prehodnem jutrišnjem po
slabšanju bo v soboto in nedeljo 
spet suho, vendar malo hladnej
še vreme.

MONGOLI V TREBNJEM — Univerzitetni profesorji državni funkcionarji me
nedžerji in direktorji iz Mongolije, ki se že dober mesec dni mudijo na mednarodnem 
seminarju v Ljubljani, so bili v torek. 26. februarja, gostje trebanjske občine. Potem 
ko so se seznanili z gospodarstvom te občine, so obiskali Trimo, zatem pa si z naj več
jim zanimanjem ogledali kmetijo Ludvika in Ane Povhe (na sliki levo) v Račjem 
selu. Najbolj so se čudili temu, da sla samo dva človeka lahko kos vsemu, kar čez dan 
zahteva tako velika kmetija. (Foto: J. Pavlin)



Srbija vedno nad vsemi!
Predsednik Predsedstva SFRJ 

dr. Borisa v Jovič je naredil še en 
korak h koncu Jugoslavije. S tem, 
ko je sam ukazal posredovanje enot 
JLA v hrvaškem, tudi s Srbi nasel
jenem Pakracu,je grobo prekoračil 
pooblastila, ki mu jih dajejo ustava 
in zakoni Tak sklep lahko namreč 
sprejme samo predsedstvo kot ko
lektivni organ.

Sam podpredsednik Predsedstva 
SFRJ Stipe Mesič je izjavil, da so 
nekateri visoki oficirji jugoslovan
ske armade neposredno povezani s 
srbskimi scenaristi ustvarjanja nove 
krizne točke. Da je to verjetno, do
kazuje tudi vedenje navadnih voja
kov v Pakracu, ki se bratijo z dom
nevno ogroženimi Srbi Zanimivo bi 
bilo izvedeti, katere narodnosti so 
vojaki v Pakracu in ali ne gre za v 
bratstvo in enotnost preoblečene 
poklicne soldate. Z najnovejšo de
monstracijo oborožene sile je JLA 
na glas povedala in pokazala, na 
katero in čigavo stran seje postavila

v jugoslovanskem sporu. Razrešiti 
je treba samo še uganko, ali se s so
delovanjem v srbskem taboru strin
ja ves oficirski zbor, pesem morda 
le ni tako ubrana, kot se zdi v pos
redovanjih tipa dva miga nad heli
kopterje MNPali sorazmerno majh
na in omejena intervencija v nesreč
nem Pakracu.

Temeljno sporočilo samovoljne
ga Jovičevega nastopa pa je, da je 
Republika Srbija pod krinko pred
sedstva drža ve in s pomočjo armade 
ter zveznega sekretariata za no
tranje zadeve pripravljena posredo
vati povsod, kjer to zahtevajo njeni 
resnični ali domnevni interesi Pri 
tem je ne zanima, da gre za pose
ganje mimo volje ali celo zoper vol
jo posamezne republike, katere su
verenost je na ta način poteptana v 
blato. Srbija s črnogorskim tra- 
bantkom se je odločila, da bodo 
njeni argumenti na jugoslovanski 
zapuščinski razpravi groba vojaška 
sila, kraja premoženja drugih repu

blik, vdori v monetarni sistem, te
koča proizvodnja laži in vse, kar iz
vira iz spoznanja, da Srbijo sovraži 
ves svet

To je zdaj dokončno jasno, česa 
drugega tudi ni bilo mogoče priča
kovati. Srbija je država, s katero je 
mogoče živeti samo, če z njo nisi 
konkretno povezan. Kako nevarna 
zadeva je Srbija, spoznavajo tudi 
njeni nejugoslovanski sosedje, zlas
ti Madžari in Bolgari. Srbi sami 
pravijo, da v vojnah dobivajo, v mi
ru izgubljajo. S lem neposredno 
priznavajo, da za razliko od večine 
narodov iz miru ne znajo delati do
bička in blaginje, čeprav se ve, da je 
čas miru tudi čas ustvarjalnosti

Ne ve se, kateri vrag žene to z 
bleščečimi intelektualci obdarjeno 
ljudstvo iz spopada v spopad Tako 
je že stoletja. Spor s komerkoli ali z 
vsemi je danes Srbiji bolj potreben 
kot kdajkoli Nova oblast ni svojega 
ljudstva z ničimer osrečila, Srbija je 
bankrotirana država s popolnoma 
uničenim gospodarstvom, veliko lju
di je na robu lakote, Kosovo in 
grozljivo večnacionalna Vojvodina 
pa sploh še nista spregovorila

Slovenci v ta balkanski kotel ni
koli nismo sodili Ne po mentaliteti 
ne po metodah, ki jih (mimogrede 
rečeno) sploh ne obvladamo. Nikjer 
na Zemlji in v vesolju nam ne bo 
huje in slabše kot v Jugoslaviji

Jemljemo dobrim in dajemo slabim
»Tak sistem še naprej uničuje naše gospodarstvo,« je na tribuni o razvoju menil 
_______ Emil Milan Pintar — Vlada v senci izdelala svoj predlog razvoja

BREŽICE — Gost tribune o perspektivah gospodarskega in socialnega raz
voja, privatizaciji, denacionalizaciji in davčnem sistemu, ki jo je sredi pretekle
ga tedna organizirala brežiška SDP, je bil predsednik vlade v senci Emil Milan 
Pintar. Pripravil je zelo izčrpen uvod, saj, kot je sam dejal, vlada v senci nima 
mnogo možnosti, da javnosti predstavi svoje poglede na razvoj.

moralno dilemo, saj so se ljudje mar-Pintar je med drugim naznanil kom
pleten predlog razvoja, s katerim name
rava vlada v senci nastopiti tudi v sku
pščini. »Še vedno imamo predrago 
državo, nerešeno protislovje med pro
izvodnjo in porabo ter sistem, ki jemlje 
dobrim in daje slabim,« je dejal. Pri tem 
je napovedal 30-odst. devalvacijo, če se 
bo vlada zanjo odločila še v tem mese
cu, in 40-odst., če bo izvedena pozneje. 
Zatrdil je, da je sistem fonda za neraz
vite v zadnjih desetih letih uničil Jugos
lavijo, primer Markovič pa je prelivanje 
denaija od dobrih k slabim gospodar
jem prenesel še na druga področja.

In kako naj bi potekal gospodarski 
ravzoj v Sloveniji? Vlada bi morala na 
hitro rešiti vprašanje privatizacije, gos
podarstvo razbremeniti tudi kapitalno 
in ne samo davčno ter zaostriti finančno 
disciplino, ki mora temeljiti na nedo
takljivosti lastnine in na izterljivosti 
vsake pogodbe. Po Pintaijevem mnenju 
je sedanja vladna koalicija tako neenot
na, da tega ni sposobna izpeljati, zato se 
bo slej ko prej postavilo poslansko 
vprašanje o zaupnici med sabo sprtim 
ministrom.

Vlada seje odločila za prodajo druž
bene lastnine, ki gre zaradi pomanjkan
ja kapitala zelo počasi. »Prodaja delnic 
je smešna, če vemo, da se je do denaija 
prišlo na krivičen način. Porodi tudi

sikje odrekali svojemu dohodku, da bi 
investirali v podjetje. Ker torej ni kup
cev, bo prišlo do podržavljanja. Z last
nino bodo upravljali uradniki, kar bi 
utegnilo privesti v birokratizirano in na 
koncu v policijsko državo,« je opozoril 
predsedik vlade v senci.

Opozicija zagovaija milejši zakon, ki 
ne zahteva popolne privatiziacije. Zav
zema se za medsebojni odpis dolgov, pri 
katerem naj sodelujejo tudi banke in 
trgovina, ter za kapitalizacijo dolgov.

O SPODBUDAH 
KRVODAJALSTVU

LJUBLJANA — Na posvetu sekre- 
taijev občinskih organizacij Rdečega 
križa Slovenije 19. februaija so med ak
tualno problematiko z delovnega pod
ročja te organizacije govorili o krvoda
jalstvu ter zdravstveni zakonodaji in 
socialni politiki. Ponovili so slovensko 
pobudo za spremembo zakona, po ka
teri bi delavec za darovanje krvi imel 
dela prost dan. Na posvetuje dr. Tone 
Košir, namestnik republiške sekretarke 
za zdravstveno in socialno varstvo, go
voril o pripravljanju nove zakonodaje s, 
tega področja. Predlog je, naj bi več
kratne krvodajalce oprostili plačila 
zdravstvene participacije.

Liubliansko
pismo

Stiska združuje
Zakasnelo rojstvo de- 

lavske stranke
LJUBLJANA — Slovensko de

lavstvo še nikoli ni bilo pred tako 
hudo preizkušnjo, kot je prav zdaj, 
zadnje mesece, v času rojevanja in 
konstituiranja samostojne, suvere
ne in neodvisne države Slovenije. 
Večina delavcev ni tvorno vključe
na v politične stranke na Sloven
skem. Te zdaj na političnem prizo
rišču ne znajo, ne želijo ali ne 
zmorejo predstaviti pravih intere
sov delavcev; pogosto pa ljudje tudi 
nimajo dovolj zaupanja v vodstva 
sedanjih strank. Tako je veliko ljudi 
izločenih iz sooblikovanja sloven
ske politike in ne sodelujejo pri nje
nem uveljavljanju. Zato se ne čutijo 
motivirani zanjo in odgovorni za 
njene rezultate.

Tudi vsi sindikati so brez veljave, 
če se glasovalni stroj Demosa odlo
či, da ne bo dvigal rok za njihove 
predloge. Sindikate je na nemočne 
koščke razbilo strankarsko obarva
no govorjenje o prednostih sindi
kalnega pluralizma, o koristnosti 
konkurence med sindikati. Ta »ko
ristnost« se je že večkrat izkazala v 
neenotnem sindikalnem boju proti 
tistim, ki krojijo položaj delavstva, 
ne nazadnje tudi v slovenskem par
lamentu, ob sprejemanju zakona o 
delovnih razmerjih in zakona o za
varovanju socialnega statusa brez
poselnih. Ta delavce zveni več kot 
žaljivo trditev posameznih poslan
cev, zlasti direktorjev, da naša 

Vspremenjena zakonodaja temelji na

zakonodaji evropskih razvitih dr
žav, mednarodnih konvencijah, so
cialni listini Evrope. Če malo po
gledamo k bližnjim sosedom (Italija, 
Avstrija, Nemčija), lahko kaj hitro 
ugotovimo, da imajo tam delavci 
veliko večjo pravno in socialno 
varnost, pravice in zaščito kot pri 
nas, vključeni pa so tudi v souprav
ljanje in soodločanje, neposredno 
ali pa preko sindikatov. V nobeni 
razviti državi ni delavec tako neza
ščiten kot pri nas po novi zakonoda
ji! Delavsko zakonodajo v razvitem 
svetu vedno pripravljajo skupaj 
vlada, zbornica in sindikati, pri nas 
pa se o podobnih predlogih sindika
tov niti ne zdi potrebno resno raz
pravljati. Le kako si vlada zamišlja 
uresničevanje delavske zakonodaje 
brez podpore delavcev in sindika
tov?! Vse stranke bi se morale zave
dati, da so odgovorne tudi delav
cem, saj so v parlament prišle tudi z 
njihovimi glasovi na demokratičnih 
volitvah. Ce parlament in vlada ne 
bosta nič naredila za preprečitev 
gospodarskega razkroja, ki čedalje 
bolj ogroža delavce in njihove dru
žine, se kaj lahko zgodi, da sedanja 
vlada ne bo dočakala novih volitev. 
Grozi ji, da jo bo plaz delavskega 
nezadovoljstva odpihnil že pred iz
tekom mandata. Breme, ki zdaj leži 
na gospodarstvu, postaja namreč že 
neznosno: obeta se nam, da bomo 
kmalu imeli 200.000 brezposelnih,
400.000 upokojencev in le še
650.000 zaposlenih. Ni države na 
svetu s takšnimi razmetji!

In zato smo Slovenci dobili še 
eno stranko, ki se bo na prihodnjih 
volitvah predstavila ljudem s svo
jimi kandidati —Delavsko stranko 
Slovenije. Vrata v Delavsko stran
ko Slovenije so odprta za vse, ki ži
vijo (bi želeli živeti) od sadov svoje
ga dela, neglede na lastnino sredstev, 
na narodnost in svetovni nazor.

VINKO BLATNIK

Vlada je sprejela zakon o denacionali
zaciji, ki bo po Pintaijevem mnenju do
končno ustavil vsakršen interes tujcev 
po vlaganju v Slovenijo. Nobeno pod
jetje namreč ne bo več varno pred last
niki, njihovimi dediči in raznimi oško
dovanci. »Če bomo hoteli izpeljati Pir
natov zakon, se bomo morali sprijazniti

• V odgovorih na vprašanja ude
ležencev tribune je Emil Milan Pintar 
podvomil, da bosta ob tolikšnem vla
ganju v orožje kultura in prosveta še 
dolgo naša osveta. Medtem ko se 
vlada v senci zavzema za čimprejšnji 
sprejem nove ustave, vladajoči koali
ciji mnogo bolj ustreza reševanje po
sameznih zadev, pri katerih lažje do
seže večino. Slovenija naj ima močne, 
enakomerno razvite in s komunika
cijskimi sistemi povezane regije, Ju
goslavija pa le nacionalni svet, zelo 
zmanjšan zvezni proračun, zvezne 
organe izven Beograda s strukturo 
zaposlenih, prilagojeno deležu v fi
nanciranju, in enakopravno uporabo 
jezikov po teritorialnem narodnost
nem principu.

z družbo, v kateri bo 50 odst. advoka
tov, vsi pa bomo sprti med seboj,« je še 
dejal.

B. DUŠIČ

BREZ DELA JE VSE VEČ 
IZOBRAŽENIH

ČRNOMELJ — V črnomaljski 
skupnosti za zaposlovanje je bilo konec 
februarja prijavljenih okrog 400 iskal
cev zaposlitve. Zaskrbljujoče je, da se 
povečuje število izobražencev. Februar
ja so bili z visoko šolo štirje v višjo 
osem, Vedno več pa je tudi takšnih s 
srednjo izobrazbo. Zadnje čase je za ti
ste s srednjo, višjo ali visoko izobrazbo, 
ki nimajo opravljenega pripravništva, 
lažje vsaj toliko, da jim skupnost za za
poslovanje plača stroške pripravništva. 
S tem se problem breposelnosti sicer ne 
reši, ampak samo odmakne. Sicer pa je 
nedavno republiški zavod za zaposlo
vanje razpisal javen natečaj za odpira
nje tisoč novih delovnih mest. Za vsako 
novo delovno mesto, na katerega bi de
lodajalec za nedoločen čas zaposlil 
brezposelnega, sicer prijavljenega pri 
skupnosti za zaposlovanje, bodo zago
tovili 60 tisoč dinatjev nepovratnih 
sredstev.

Proti poskusom 
na učencih

Minister P. Vencelj na 
obisku v Črnomlju — No- 

vinarji dežurni krivci
ČRNOMELJ — Pretekli petek je 

obiskal črnomaljsko občino slovenski 
minister za vzgojo, izobraževanje in te
lesno kulturo dr. Peter Vencelj. Najprej 
seje ustavil v Semiču, kjer je imel pogo
vor v zvezi s šolsko telovadnico, ki seji 
je pred nekaj meseci podrl strop. Pove
dal je, da sicer razume Semičane in nji
hove zahteve po novogradnji, da pa je 
potreb v slovenskem šolstvu veliko, a 
nobenega denarja. Poleg tega je kar 60 
naložb prednostnih, medtem ko jih je 
na listi investicij 450.

Na javni tribuni v Črnomlju, ki seje 
je udeležilo razmeroma malo belo
kranjskih šolnikov, jih je dr. Vencelj 
pozval, naj dajo predloge za nadaljnji 
razvoj šolstva, a je bilo tudi teh predlo
gov bore malo. Sicer pa je po ministro
vih besedah v šolstvu veliko odprtih 
vprašanj, vendar morajo najprej natan
čno vedeti, kaj hočejo in kaj je moč na
rediti. Nedopustno je, da najprej napiše
jo zakon, potem pa hočejo prav vse

•Dr. Vencelj je za številne nespora
zume in nejasnosti v zvezi s šolstvom 
obdolžil kar novinarje: »Novinarji bi 
se morali zavedati, ko poročajo o šol
stvu, daje to zelo občutljivo področ
je, da je šolstvo največje slovensko 
podjetje, in če bankrotira, bo vsak 
Slovenec izgubil v njem kakšno del
nico. Novinarji, ki bi morali resno 
prispevati k reševanju šolske pro
blematike, pa v svojem poročanju na
redijo takšne kombinacije, ki jih ne 
moreš doživeti niti v najgrših sanjah.«

zriniti vanj. Seveda so tudi vsi zakoni 
brezpredmetni, če ne bo otrok, ki jih je 
iz leta v leto manj.

Dr. Vencelj je poudaril, da sicer ni 
proti inovacijam, a se ne more strinjati s 
takšnimi, kijih preizkušajo na celih ge
neracijah šolarjev. »Nikakor tudi ne 
gre, da si Zavod za šolstvo nekaj zamis
li, strokovni svet pri republiški skupšči
ni to sprejme, ko pa zamisel pride na se
kretariat, ugotovimo, da bi se morali za 
uresničitev predloga stroški za šolstvo 
povečati za nekaj deset odst.,« je menil 
dr. Vencelj ter potarnal, da v šolskem si
stemu še vedno ne vedo, kdo je za kaj 
odgovoren. Pojasnil je tudi, da ni ovir 
za uvedbo sistematizacije in bi jo lahko 
uresničili v 24 urah, vendar še vedno ni 
jasno, ali naj plače uredijo s kolektiv
nimi pogodbami ali zakonom o javnih 
delavcih. Kolektivna pogodba namreč 
določa razmeije plač 1:3, zato bi po 
njegovem moral urediti temeljna raz
merja zakon.

Na bojazen Belokranjcev, da bo gle
de na uvajanje centralizacije v šolstvu 
do tega prišlo tudi pri zagotavljanju ma
terialnih pogojev, kar bi pomenilo, da 
bi se v večjih centrih šolske organizacije 
okrepile, v Beli krajini pa bi zopet ostali 
na obrobju, je minister odgovoril, daje 
s plebiscitom in s tem z ustanavljanjem 
slovenske države prišlo do sprememb 
ter s tem tudi do razkoraka med pri
hodki in odhodki v proračunu.

M. BEZEK-JAKŠE

IZPAD ELEKTRIKE 
V KOČEVJU

KOČEVJE — V nedeljo, 3. marca, 
okoli 5.55 je zmanjkalo električnega toka 
v približno polovici mesta Kočevje. Elek
trika je spet zasvetila čez slabo uro. Tako 
dolgotrajnega izpada elektrike že dolgo ni 
bilo, zato so občani gledali, če niso prego
rele varovalke, ponekod je zmanjkalo še 
vode, začele so piskati nekatere hladilne 
skrinje, grelci centralne kurjave so bili 
hladni itd. Pri Elektru so povedali, daje do 
izpada prišlo zaradi okvare na razdelilni 
transformatorski postaji Kočevje.

• Do znanja težko, z znanjem 
lahko. (Slovenski pregovor)

• V vzhodnih državah ljudstvo ne 
mara tistih, ki so na oblasti (M. 
Švare)

Najbolj burno o predsedniku
Glasovanja o (ne)zaupnici dr. M. Petroviču ni bilo
KOČEVJE — Na zadnji skupni seji 

zborov občinske skupščine Kočevje, ki 
je bila 28. februarja, je bilo najbolj ži
vahno pod točko razno, ko je Marko 
Rovan v imenu koordinacije vseh 
strank, ki se je sestala v gostilni Dogar 
nekaj dni prej, med drugim predlagal, 
naj ne bi zaostrovali razmer in da naj 
predsednik občinske skupščine dr. Mi
hael Petrovič sam predlaga glasovanje o 
svoji zaupnici.

Jože Hobič (Demos) je dejal, da se 
na koordinacijskem sestanku niso do
govorili, da bi predsednik občinske 
skupščine dal sam na glasovanje vpra
šanje o svoji zaupnici, in da Demos 
podpira predsednika OS Petroviča. 
Lahko pa zahteva glasovanje kakšna 
izmed strank, vendar Demos tega ne bo 
podpiral. _

Predsednik Petrovič je dodal: »Ce 
stranke menijo, da ne uživam podpore, 
naj postavijo vprašanje zaupnice, nakar 
bo glasovanje. Poudaril je, da s svojim 
delom tej občinski skupščini ni povzro-

Naša anketa J

čil škode. Pri postopku pa je treba spoš
tovati veljavni statut.«

V burni razpravi je bilo nato izreče
nih tudi več hudih očitkov na ta ali oni 
račun, nekaj delegatov pa je vmes tudi 
zapustilo sejo. Med drugim je bilo reče
no, da so časi hudi in daje treba zato več 
skrbi posvetiti občinskemu gospodar
stvu in povezavi z republiškim vrhom 
kot takim razprtijam. Spet drugi pa, da 
izvršni svet občinske skupščine in tudi 
skupščina nimata pristojnosti na pod
ročju gospodarstva in da ju podjetja vi
dijo le, kadar so v težavah, če jim gre 
dobro, pa ne. Marko Rovan je pojasnil, 
da omenjena pobuda ni bila dana 
občinski skupščini, ampak predsedni
ku, z njo pa ni bilo mišljeno nič slabega, 
ampak da bi se z glasovanjem izglasova- ■ 
la predsedniku skupščine zaupnica, in 
ne nezaupnica, in da zato ni potrebno 
histerično reagiranje. Kakšnih poseb
nih sklepov v zvezi s to razpravo niso

Sprejdi- J. PRIMC

Nova zastava brez zvezde?
Že pred časom so določeni krogi v Sloveniji precej razmišljali in razpravl

jali, da bi bil nujno potreben nov grb slovenske države in pa, kakšen naj bi 
bil. Veliko je bilo govora o starem karantanskem panteiju, potem pa so raz
prave nekako potihnile. Ustavna komisija slovenskega parlamenta je zdaj 
na pobudo nekaterih poslancev na prejšnjem zasedanju slovenske skupščine 
20. februarja predlagala amandma k slovenski ustavi, s katerim naj bi s slo-' 
venske zastave odstranili zvezdo. Amandmaje naletel na različne odmeve 
in razprave, ki so se ukvarjale tudi z vprašanjem, kakšnih barv naj bi zastava 
bila oz. kako naj bi bile te obrnjene. Odstranitev zvezde z zastave so nekateri 
poslanci z odobravanjem podprli, drugi pa so opozaijali, daje treba simbole 
nove slovenske države celovito urediti. Na končuje predlog sprejel le zbor 
občin, ostala dva zbora pa ne in zvezda ostaja na slovenski zastavi. Do na
daljnjega. Zahtevi se prcdlagalci gotovo ne bodo kar tako odrekli, rdeča pe
terokraka je za nekatere očitno nesprejemljiv ideološki simbol. Dejstvo je, 
da bo treba urediti tudi te stvari, po možnosti na splošno zadovoljstvo. Brez 
dvoma pa ima slovenski parlament zdaj mnogo pomembnejšega dela, kot 
da se ure dolgo pogovaija o takšnih rečeh, ki bi ne nazadnje prinesle tudi 
precej dodatnih stroškov, če bi bile sprejete. Gospodarstvo pa črkuje, ljudje 
ostajajo brez dela in živijo vse težje. Koliko časa lahko oblast preživi na 
račun napak komunistične preteklosti?

JANKO JEZERNIK, šofer v sevniški 
M-Kopitarni: »Mene nič ne moti zvezda na 
slovenski zastavi. Glede na to, kako so nas 
učili, kaj pomeni peterokraka na jugoslo
vanski zastavi, pa se mi zdi, da bi jo na slo
venski zastavi lahko opustili, če bomo šli v 
Sloveniji zares po svoji poti samostojnosti 
in neodvisnosti. Tedaj bi se lahko vrnil k iz
virni slovenski zastavi, ki je bila, vsaj koli
kor jaz vem, brez zvezde.«

MARTIN KOLAR, predsednik ZZB 
NOV Brežice: »Zvezda mora ostati na zas
tavi, saj je pod takim simbolom potekal os
vobodilni boj in bila zasnovana slovenska 
državnost. Nihče nima pravice spreminjati 
takega simbola. Med vojno so domobranci 
in pozneje belogardisti z orožjem in krvjo 
zaznamovali tudi cerkve in križ, pa zato 
nihče ne zahteva odstranitve teh simbolov- 
Čas je, da se neha z revanšizmom in da se 
odvečna energija usmeri v reševanje gospo- 

______ _________ darstva in sociale.«

ANA LEVSTIK, administratorka pri 
stanovanjski zadrugi Riko v Ribnici: »Od
govorni naj najprej uredijo gospodarstvo, 
zagotove ljudem primerne plače in tudi 
službe, saj je vedno več brezposelnih. O zas
tavi, grbu in drugih simbolih pa naj bi začeli i M
debatirati šele potem, ko bomo uredili vse S-S
ostalo, kar je za ljudi in njihovo dostojno 4 lM|
življenje daleč bolj pomembno « JmI -

NACE VIDRIH, direktor hotela Puglcd 
Kočevje: »Kot predsednik sveta krajev°e 
skupnosti Rudnik-Šalka vas vem, kakšnoJe 
mnenje ljudi: ni pomembno, kaj je na zas»" 
vi, ampak je pomembneje, da bo vlada, »> 
bo z zastavo mahala, poskrbela za učinkovi
to gospodarjenje in blaginjo ljudi. Ljudj6 
pričakujejo najprej rešitev problemov i" 
šele potem razpravo o zastavi. Če se bo na
daljevalo padanje standarda, bodo ljucljf 
izbrali za simbol kruh, ki gaje vedno manJ' 
da ga bodo videli vsaj na zastavi.<

ANDREJ SEVER, medobčinski elek
troenergetski inšpektor, Črnomelj: »Če zas
tava ne bi imela zvezde ali kakšnega druge
ga simbola, bi bila videti kot kakšna 
navadna cunja. Mislim, da bi morala imeti 
naša zastava glede na suverenost države ta
kšen simbol, ki bi simboliziral Slovenijo in 
njen narod. Kakšen bi bil ta simbol, pa naj 
odločajo vsi Slovenci in ne le nekaj redkih 
posameznikov.«

JANEZ MUHIČ, železničar iz Gornji* 
Lakovnic, Novo mesto: »O novih simbo1' 
za slovensko zastavo nisem kaj dosti tit 
mišljal. Zdi se mi še najbolj prav, da ost**" 
taka, kot je, se pravi z zvezdo, saj smo o 
tako že vsi navajeni. Kadar jo vidim. ® 
pomislim na to, da bi nosila kakšno ideo}0? 
ko sporočilo, verjetno pa tudi drugi ne. Tc 
ko si predstavljam kakšno drugo znamenj 
na naši trikolorki, zlasti tako, ki bi bilo 
vsem, zato je po mojem prav, da ostanem 
pri starem.«

!

1

JOŽICA KLEMENČIČ, obračun plač, 
Lipa Kostanjevica: »Pri nas na vasi je zasta
va visela za praznike samo na šoli. Po hišah 
zastave niso visele in o njih se nismo nikoli 
kaj dosti pogovarjali, ker se nam niso zdele 
pomembne. Zdaj so se seveda začele raz
prave o tem, kakšna naj bi bila slovenska 
zastava. Jaz mislim, da bo najbolj prav, če 
bo taka kot doslej in mislim, da ne bi bilo 
nič narobe, če bo na njej zvezda ali Triglav. 
Sicer pa se jaz s temi vprašanji ne 
ukvaijam.«

pa da se 
simbolov.«

BOŽO KRAVCAR, kmetovalec iz Pra- 
proč pri Trebnjem: »Zvezdo naj bi umaknili 
z zastave, saj je nekako osramočena. Simbo
lizira kri in bojevanje. Gre tudi za to, da se 
morajo spremeniti simboli, če se je spreme
nil režim. Drugače pa naj bi zastava ostala, 
kakršna je, njenih barvih polj ni treba nič 
obračati. Zastava naj bo brez novih simbo
lov, kot je na primer Triglav, lipov list ali 
kaj podobnega. Menjava simbola pa seveda 
pomeni strošek.«

MARIJA VUKMANIČ, izdelovalkat*£ 
vojnih programov v metliški Beti: »Me 
zvezda na slovenski zastavi nič ne moti, n1 ^ 
ti pa me prevratno spreminjanje simbol0 • 
katerim nič ne dosežemo. Tudi od prijatey 
jev, znancev in ljudi, s katerimi prihaja110 
stik, nisem slišala, da bi jih zvezda m0*1^ 
Mislim, da je ta dilema umetno ustvaijev,j 
in povsem nepotrebna. NajodgovoifpJ 
ljudje imajo po moje veliko pomembni? 
ga, pametnejšega in koristnejšega dela.

pričkajo okrog spreminjanj
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Kako deliti denar iz proračuna?
Občna zbora podružnic Slovenske kmečke zveze v Žužemberku in Novem mes
tu—Novomeškaobčinatudiletosnamenjazakmetijstvoizsvojegap ro rač u na

ŽUŽEMBERK, NOVO MESTO — Konec prejšnjega tedna sta bila na po
dročju novomeške Slovenske kmečke zveze — Ljudske stranke občna zbora 
podružnic, ki skupaj zavzemata kar dobršen del novomeške občine. Najprej je 
bil v soboto zvečer v Žužemberku občni zbor podružnice Suha krajina, nato pa 
v nedeljo dopoldne občni zbor podružnice Novo mesto. Obema občnima zbo
roma bi lahko z gotovostjo priznali vsaj eno skupno črto: na obeh so čebelarji 
pogostili navzoče z okusno medico, kar je postalo, kot kaže, prijetna plat takih 
srečanj, v Žužemberku so se poleg tega kmečke žene izkazale še s slastnim do
mačim pecivom, potem pa se podobnost srečanj te stanovsko-politične skup
nosti že konča.

iNDVOMtSKE TRŽNICE
in Pr'haja s telohom, zvončki
non 'r8?1'' ^ zvezane sojih v 
Ponedeljek ponujale tudi prodajalke
iavil^V*°?e5*c‘ tržnici. Prvič so se po- 
* udl »»tike sadnega drevja in 
so -fj.ri®- Prodajalec je povedal, da 
V7j>^ a®e .ln “P^ *z Maribora, 
cftTJWh v sadovnjakih v okoli- 

Sadike jab^ne veljajo 35 din,

V Žužemberku je bilo namreč takoj 
opaziti, da notranje delo in organizacija 
še nista dobro zaživela, pa je bilo na obe
nem zboru zato v začetku nekaj trenj 
med navzočimi, vendar so se nespora
zumi zgladili in podružnica, kije štela še 
pred občnim zborom 74 članov, jih je 
na koncu imela že preko sto. Na tajnih 
volitvah so za predsednika izvolili Ro

mana Blatnika, za podpredsednika Ja
neza Hrovata, nato pa javno še upravni 
odbor, ki naj bi vodil delo in koordina
cijo Kmečke zveze na suhokranjskem 
območju. Eno od ključnih vprašanj ta
ko v Žužemberku kot v Novem mestu 
je bilo, kaj je kmečka zveza za slovens
kega kmeta pravzaprav storila. Kmetje 
hočejo namreč konkretne rezultate, teh

Politika spet pritiska
Prašičereja potrebuje mir, stroka pa zaupanje

Slovenska prašičereja ta čas od 
vsega najbolj potrebuje — mir, odgo-

«*■*« « "«* «>*»
so Kii"! "JPdri plaveč). Na stojnicah 
sort Ii d> ta teden lepi sadeži jabolk 
din fe^rnjonagold po 13 do 20 
din u veUala 60 din, jajca 3

'jek ' ’P®ladinija so bile v ponede- 
“ne: banane 35 din, 

jabolk, din> mandarine 35 din, 
dinchn, fižol 48 din, hruške 35 
tem čtc‘č 00 d’n> hmone 30 din. V 
n>ktwifin!cd0bl ltal'janski paradiž-

ku"tareSd8on’|aprikaP°130dinin

O _ • • v v^ejm/sca

sopisne polemike o usodi prašičjih 
farm in prihodnosti reje prašičev v 
naši republiki. Če panoga najbolj po
trebuje mir, potem najmanj potrebuje 
politične pritiske in grožnje novo- 
komponiranih politikov o vsesplošni 
likvidaciji družbenih (državnih) kme
tijskih obratov, tudi tistih, ki so spo
sobni ekonomsko preži veti in so s svo
jimi sodobnimi tehnološkimi rešit
vami gonilo napredka za celotno 
panogo. Zato ponavljamo: stroko 
prepustimo že enkrat strokovnjakom!

Že najmanj pol desetletja, preden 
so se pojavile prenapete in strankar
ske obarvane zahteve o novih »revo
lucionarnih« posegih na to strokovno 
področje, so se slovenski prašičerejci 
dogovorili, da iz ekoloških razlogov, 
potem ko se ni dalo zadovoljivo rešiti 
»problema gnojevke«, farmske reje 
prašičev ne bodo več širili Pristava 
pri Krškem je tako postala zadnja 
zgrajena slovenska prašičja farma, 
osma po vrsti Strokovnjaki so že te
daj načrtovali novo razvojno smer, ki 
predvideva ohranitev in ekološko sa
nacijo farmske reje, vse nadaljnje po
večanje prireje svinine pa naj bi dale 
kmetije s svojo tržno proizvodnjo. Ta 
del naj bi se do leta 2000 povečal kar 
za 4,85-krat, tej novi usmeritvi pa naj 
bi služili tudi vsi sprotni agroekonom-

VE^M,?tE V NOVEM mestu 
Prašičev e.^elj.®*<so reJci Pripeljali 320 
težiiiv.rStanh ** 14 tednov, kar v
Starih ' j0a*a Ut do 40 za kilogram, 
kg, pb "ad 3 mesece, tj. težjih od 50 
veljali in j. *.** prašičev. Mlajši so 
p°meni siu!". h'l°gram žive teže, kar 
rejjj sn do 1 -hOO din za žival, sta- 
žive tež vP° do 28 din kilogram
nili Ve||f' **upci in prodajalci so skle- Dl sluzili tudi vsi sprotni agr 
nujali samo^PčU-^Tokrat so rejci po- ski in pospeševalni ukrepi

sofi^E V BREŽICAH - Na 
245 Sejmu 80 imeli naprodgj 
34 do 3 mesece, in
'H sii hm' MNfi, U so jih prodaH 
|eže. Stare«T!J^ din kilogram žive 
!? lastniki’ ^ katerih jih je menja-

^>di"kilogiSOžiPvre<5Ž,iP0 26 d0
V ŠENTJERNEJU 

naprod^mu 23. februarja so imeli 
‘'dnov ime Ptičev, starih 8 do 14 
li so jih nJ1 starejših. Prvi — proda
jni Žive ?? veUa,i 40 din kilo- 
28 din killl..- Drugi so veljali 22 do 
feici prinT||!?m žive teže. Na sejem so 
!' Po najvemo*!!^18 Pitancev, ki so bi- 
'n 7 k,!!, ,48 din kilogram žive teže, 

din zaV.?,eril' cena je znašala do 
d?j so inieli!?žive teže- Napro- 
d!n kilogram^1?3 konj P° največ 20 
“IB do & m.4 debeta, ki sojih ce-

!^“im"l‘JS:'Vprod*loie

Takšna usmeritev ne ruši doseže
nega rejskega napredka, ki ga je z 
vztrajnim delom slovenskim strokov
njakov, med njimi tudi dr. Šaleharja, 
dosegla naša prašičereja. Njen stro
kovni slovesje šel v svet, še mnogo več 
pa je seveda vredno to, da smo si s 
pomočjo osmih farm zagotovili 75- 
odstotno samooskrbo s svinjskih me
som. Farme so dale leta 1989 kar
19,9 tisoč ton svinine, tržna prireja na 
kmetijah 6,5, domača reja 12,6, do
kupiti pa je bilo treba 5,6 tisoč ton. Če 
zdaj nasprotniki farmam očitajo one
snaževanje okolja ali celo smrad, 
namerno »pozabljajo«, da prašiči 
smrdijo in onesnažujejo okolje tudi v 
manjših koncentracijah, pa zato na 
toliko številnejših krajih. Mimogrede: 
v Sloveniji sploh še ne premoremo us
trezne zakonodaje o gradnji živino
rejskih objektov v naseljih, sklicuje
mo pa se na sosednje alpske dežele, ki 
so v resnici močno omejile velikost

Kmetijski nasveti
omladansko škropljenje

'“tcnovan jm*' 80v°rili o prvem zimskem škropljenju sadnega drevja s tako 
iVe<-' Zato ne' rumen'm' pripravki. Teh pripravkov pri nas ne uporabljajo 
1'nju. ce: govorimo več o zimskem, pač pa o predpomladanskem škrop- 
njiMn s tem 5!°trehno, bomo prvo škropljenje opravili v začetni fazi brste- 

Škropi,^dosegli najboljši učinek.
! ai'ieriškim i,mo Povsem v primeru, če smo imeli v preteklem letu težave 
anem varstv aParJem, rdečo sadno pršico ali zeleno listno ušjo. Pri integri- 
,° ?a okolje U SC Priporočajo sredstva na osnovi mineralnega olja. Sredstva 
?°v'to pa de?e?natno nevarna, saj je njihovo delovanje mehanično, učin- 
J^riikarjev ve 0 na kaparja, jajčeca listnih uši, jajčeca pršic in gosenice 

» •_Mineralna olia SP lnhkn nnnrnhiin 1p pnkrat v focu 7im«k#»onneralna olja se lahko uporabijo le enkrat v času zimskega 
_-'je, trutanr."'1?*na °lja’ ki so pri nas v prodaji, se dobijo pod imeni: bije- 
k kvaliteti °lankoil, galmin in parapin. Navedena sredstva so si tako 
0acentracijj K°l ^ sestav> podobna in se uporabljajo v 3—4 odst.

S kodha da smo imeli v minulem letu težave s škrlupom, rožičavostjo 
nne8aodbak JObreskev a‘‘ luknjičavostjo koščičarjev, dodamo škropivu 
0^tdojsk^ni*jpr'pravkov’ kot sp: cuprablau Z, cupramix, bakreno ap-

ra težav da 'mamo ^dna drevesa v bližini gozda ali smo imeli v minu-
^ S CVPtn/Prnm co AzIl/vAimA 70 7 minornlnim r\lmm IzrtmKini_

iz J strUpena° H°*e® m‘neralnega olja fosforni insekticid, zaradi česar so 
tah8aen’tK OhTi sam'h mineralnih olj in se jih v integriranem sadjarstvu 
s “Bi sam0 • aJno opravimo škropljenje nekoliko pozneje, kot če bi upo- 
t, ,ajo: fol.H Teralno olje. to sovpada z fenofazo c do d. Med ta sredstva 
fiaC|d v o t a ?lje.v 0.5-odst. kcnc., oleo-ekalux v 1 -odst. konc., oleo ul- 
^t. k0.(J,5-(V,! 0;3"0,4 odst, k0l

0n“ntraciji.

ti

nc., divin olje v 1,5 odst. koncentraciji, galpar v 

Inž. JOŽE BARBO

prašičerejskega obrata.
Konec koncev pa tudi veliki kme

tijski obrati ob novih možnostih za iz
boljšanje tehnologije v svetu niso po
vsem odpisani, kar bi nekateri radi 
naredili z našimi. Sicer ne bi v ZDA 
še lani gradili največje prašičje farme 
na svetu, ki ima zmogljivost 320.000 
pitancev na leto, to pa je skoraj toliko, 
kot znaša zmogljivost vseh slovenskih 
prašičjih farm skupaj.

Inž. M. LEGAN
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Kos voluharjem
Branko Jurman izdelal 
snov, ki uničuje polj- 

ske škod I j i vce
ČRNOMELJ — Ker so bile 

zadnja leta zime mile, so se močno 
razmnožili voluhaiji in drugi poljski 
škodljivci. Tudi Branko Jurman iz 
Črnomlja je imel v vinogradu z 
njimi precej težav, zato se je odločil 
izdelati snov, ki bi učinkovito uni
čevala in preganjala to nadlogo.

Branko Jurman

Pred kratkim je njegov izdelek, ki 
so ga predtem uspešno preizkušali 
na Štajerskem, Primorskem in v Be
li krajini, prišel na trg.

»Gre za vložke s sedmimi kemika
lijami, ki jih položimo v zemljo, v 
luknje škodljivcev, preventivno pa 
lahko tudi k sadnemu drevju, vinski 
trti ter na njive, kjer so posajene po
ljščine, in sicer na 100 kv. metrov 5 
do 7 vložkov. To sredstvo ob stiku z 
vlago učinkuje v trenutku, kajti duh 
takoj zaduši voluhaija. Ob spiranju 
z vodo pa je delovanje trajno in 6 do 
12 mesecev preganja škodljivce,« 
pojasnjujejo Jurman ter doda, daje 
snov, kakor so pokazale dosedanje 
raziskave, ekološko neoporečna. 
Doslej njegovega izdelka še ni bilo 
v prodajalnah, pač pa gaje bilo moč 
naročiti po pošti na naslov: Anica 
Jurman, Heroja Starihe 12, Črno
melj.

Jurman je sam izdelal tako snov 
proti škodljivcem kot tudi embala
žo. Sicer pa to ni prvi izdelek Bran
ka, ki je po izobrazbi rezkalec, za
poslen pa kot delovodja v semiški 
iskri. Že deset let izdeluje učila in 
pripomočke za pouk matematike in 
fizike v osnovnih šolah, prav sedaj 
pa s sodelavci razvija snov za uni
čevanje škodljivcev na vinski trti.

M. B.-J.

pa v svojem vsakdanjem življenju seve
da še ne morejo občutiti.

Glede tega bi lahko rekli, da so člani 
novomeške podružnice dobili bolj po
globljene odgovore, saj so bili med nji
mi republiški poslanci, člani občinske 
vlade in nekaterih njenih orgaonv. Na 
zvezo kot članico koalicijske vlade je bi
lo usmerjenih več zahtev in očitkov, da 
se premalo zavzema za kmete, zlasti kar 
se tiče glede prometnega davka za gori
vo, poslancem pa je bilo naročeno, naj 
zastopajo interese kmetov v razpravi o 
republiškem proračunu in pri celi vrsti

* Na nedeljskem srečanju so kmetje 
lahko tudi slišali, daje občinski izvrš
ni svet iz občinskega proračuna na
menil za kmetijstvo v letu 1991 v 
obliki subvencij, regresov oziroma 
sofinanciranja 11 milijonov 146 tisoč 
dinarjev. Ta proračun je na četrtkovi 
seji občinska skupščina tudi sprejela. 
Iz tega bo regres namenjen za 2000 
ton mineralnih gnojil, 100 ton krom
pirja, 100 ton pšenico, 40 ton koruz
nega semena, 11 ton travnodeteljnih 
mešanic in približno toliko za seme 
ječmena in graha. Nepovratno bo so
financirano tudi odpremljanje 2000 
telet po 1000 din, regresirana bo na
bava govejih plemenic s 5000 din in 
osemenjevanje krav molznic. Regre
sirana bo tudi nabava trsnih cepljenk 
s 50 odstotki tržne cene in obnova sa
dovnjakov, oboje usklajeno z repu
bliškimi merili za obnovo vinogradov 
in sadovnjakov. Iz tega dela proraču
na bo financirano tudi 10 odstotkov 
stroškov za komasacijo v dolini Ra- 
dulje. Pri vsem tem ostane še pogla
vitno vprašanje, kdo bo sodeloval pri 
delitvi proračunskega denarja.

zakonov, ki so pred sprejemom: zakonu 
o lastninjenju in denacionalizaciji, o za
družništvu, lovstvu, gozdovih in drugih. 
Večkrat je bila poudarjena tudi zahteva 
po socialni pravičnosti, da se ne bi tako 
kot ponekod sedaj dogajalo, da dobiva
jo nekateri kmečki upokojenci le 300 
ali nekaj več dinatjev pokojnine.

T. JAKŠE

• Rešitve za nas ni, vendar pro
padli ne bomo. (Tijanič)

• Ne šalim se, samo opazujem 
vlado in poročam o dejstvih. (Rogers)

• Kar je mučenje za telo, je neod
ločnost za dušo. (Chamfort)

EN
HRIBČEK
BOM
KUPIL...
Ureja: mag. Julij Nemarjič

Rez vinske trte
Piše inž. J. Maljevič
Za ugotavljanje pravilne obre

menitve bi moral vinogradnik pred 
rezjo vedeti, koliko je povprečna 
rodnost na eno oko določene sorte, 
ker se ta iz leta v leto spreminja. 
Rodnost je možno ugotavljati tako, 
da odrežemo 10 mladik, povprečno 
bujnih in dozorelih ter primernih za 
rodni les. Od prvega normalno raz
vitega očesa razrežemo rozgo tako, 
da dobimo vsako oko posebej, ter

damo v perforirano ploščo in v po
sodo z vodo temperature 22 — 
24 °C. Čez 8 — 10 dni začnejo oče
sa odganjati in se po 10 do 12 dneh 
pojavijo poganjki z zasnovo kabr- 
nikov. Na podlagi števila poganj
kov s kabmiki in podatka o po
vprečni teži grozda za posamezno 
sorto lahko izračunamo število po
trebnih očes za doseganje železnega 
pridelka. Upoštevati moramo še 
odstotek škode, če po jemanju 
vzorcev nastopijo zelo nizke tempe
rature.

Spodnja razpredelnica ponazaija 
prej navedene zakonitosti:

Pregled načina rezi za nekatere sorte pri različnih avtoijih

Sorta Moser Doberšek prof.
Colnarič

prof.
Avramov

črni pinot dolga dolga meš., 8—10 očes
frankinja dolga dolga dolga meš. dolga, 8—10
Portugalka kratka srednja sred. dolga
žametovka kratka-sred. krat.-sred. mešano, 8
sauvignon dolga dolga dola mešano, 10—12
traminec dolga dolga dolga meš., 10—12
laški rizl. srednja sred. dolga srednja meš., 8—10
renski rizl. dolga dolga dolga meš., 8—10
silvanec kratka krat.-dolga meš., 8—10
beli pinot srednja sred.-dolga sred.-dolga meš., 8—10
rumeni muškat srednja dolga dolga meš., 8—10
šipon kratka-sred. srednja meš., 8—10
malvazija dolga sred. dolga meš., 8—10
rizvanec kratka meš., 8—10
kraljevina kratka kratka-sred. krat. meš., 6—7
rumeni plaveč meš., 6—8
ranfol dolga meš., 8
sivi pinot srednja dolga dolga meš., 8—10
žlahtnina dolga meš., 8
chardonnay dolga meš., 8—10
rebula dolga meš., 8 očes
cabemet sauvig. dolga dolga meš. dol. 10—12
merlot dolga dolga meš. dol. 10—12
refošk dolga sred. dolga meš. dol. 8—10
barbera srednja meš. 8—10

Pojasnilo: S to razpredelnico želimo vinogradnika usmeriti, da bo vedel, 
kakšna rez je v povprečnih razmerah ustrezna za posamezno sorto: kratka, 
srednja ali dolga. Prof. Avramov daje celo podatke o številu očes, puščenih 
na šparonih. Mešana rez pomeni: rez na istem trsu na kratke reznike in dalj
še šparone. (Dalje prihodnjič)
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Pridelovalci se čutijo prevarane
Kaže, da bo obveljala odločitev Kolinske o koncu predelave krompirja na Mirni — 

V kaj naj se usmerijo kmetje? — Kolinska je zahtevala odpornejšo sorto
TREBNJE — Medtem ko so novice o prestrukturiranju v industriji vsakod

nevne informacije, se o spreminjanju sestave proizvodnje v kmetijstvu govori 
redkeje. V občini Trebnje o tem več razpravljajo, vzrok pa je v odločitvi Kolin
ske iz Ljubljane, da v mirenski tovarni ne bo več predelovala krompirja.

Pri sklepu, s katerim seje ljubljanska 
proizvajalka hranil odkrižala nedonos
nega proizvodnega programa, bo ver
jetno tudi ostalo. Na staro bi Kolinska 
vrnila proizvodnjo na Mirni morda sa
mo v primeru, če bi ji izgubo, ki jo je iz 
različnih vzrokov »proizvajala« s pire-

• Medtem ko večina besed o Kolin
ski predstavlja ta hip kritiko zaradi 
ukinjene predelave krompirja, je ven
darle slišati tudi pohvalo na račun te 
ljubljanske tovarne. Nanaša se na čas 
nekaj let nazaj. V občini Trebnje so 
namreč tedaj na zahtevo Kolinske 
prešli od igotja na drug krompir, kar 
seje kljub morebitni takratni nejevolji 
pokazalo za edino pravo odločitev, 
ker se je nova sorta dezire pokazala 
za odpornejšo.

jem, pokrila država. Ker tovrstne po
moči verjetno ne bo, se bodo v občini 
Trebnje prisiljeni sami spopasti z vpra-

• Če še tako nazdravljaš, mor
ja ne bo nihče pil. (Korziški 
pregovor)

• Samo duhovne reve se rade 
prepirajo. (Wilde)

šanjcm, kaj naj še dovčerajšnji pridelo
valci krompirja počno v prihodnje.

Kmetje so očitno prepričani, da se 
zdaj in v nekaj letih ne bo dalo namesto 
krompirja vpeljati kulturo ali dejavnost, 
ki bi nadomestila izpad dohodka. Živi
noreja, v kateri kdo morda vidi odreši
tev, bi bila verjetno tvegana izbira, saj 
tržno usmerjena Slovenija najbrž še ni 
čisto zavrgla želje po uvozu mesa. Kaj 
bi bilo dobro storiti, se ob vsem tem 
sprašujejo kmetje, ki so se pred leti na 
prigovarjanja ogreli za krompir in ki se 
zdaj počutijo prevarane. S tem vpraša
njem se verjetno ubada že tudi kmetij
ska svetovalna služba, saj soji v občini

naložili kot eno glavnih nalog pripravo 
predloga za novo sestavo kmetijske pro
izvodnje v občini Trebnje. Da pa po
meni omenjena odločitev Kolinske pre
cejšnjo stisko, kaže dejstvo, da so o te
žavi nedavno govorili tudi na seji 
trebanjske občinske skupščine.

L. M.

USTANOVITEV
SADJARSKEGA

DRUŠTVA
ČRNOMELJ — V soboto, 9. 

marca, bo ob 19. uri v gasilskem do
mu v Črnomlju ustanovni občni zbor 
sadjarskega društva Bele krajine. 
Vabljeni vsi ljubitelji sadjarstva v de
želici ob Kolpi!

Nove knjige Kmečkega glasa
Med novostmi temeljni deli: Prehrana in krmljenje 

goved ter Kemična sredstva za varstvo rastlin

LJUBLJANA — ČZP Kmečki glas 
je Knjižnico za pospeševanje kmetij
stva, ki stopa že v svoje 21. leto, oboga
til še s petimi novimi strokovnimi knji
gami, vrednimi, da jih jemljemo v roke. 
Tokrat so njihove naklade nekoliko ni
žje kot običajno, pa ne zaradi pojema
joče potrebe po pisani besedi, ampak 
zaradi zmanjšane možnosti za prodajo, 
ki izhaja iz krize, v kateri se nahaja tudi 
kmetijstvo.

Med novostmi je treba najprej nave
sti dvoje obsežnih del, skupaj nad 1.000 
strani obsegajoči knjigi: Prehrana in 
krmljenje goved izpod peresa dr. Jane
za Zgajnaria in Kemična sredstva za

varstvo rastlin, ki stajo napisala vrhun
ska strokovnjaka za to področje, tri
kratni doktor Jože Maček in inž. Mitje
va Kač. Obe knjigi upravičeno smemo 
šteti za temeljni deli slovenske agro
nomske stroke.

Knjižnica za pospeševanje kmetij
stva za leto 1991 vsebuje še knjigo Bo
lezni goved, ki sto jo spisala dr. Ivan 
Jazbec in dr. Franc' Skušek, priročnik 
Računalništvo v kmetijstvu, ki gaje se
stavil inž. Tevž Tavčar, ter tradicionalni 
Kmetijski priročnik, v katerem je več 
krajših strokovnih prispevkov. Tudi za 
ta dela velja, da so vredna zanje izdane
ga dcnaija.

gospodinjski kotiček

Kislo mleko in jogurt
Kisanje ali fermetacija je posle

dica delovanja mikroorganizmov, 
ki spremenijo mlečni sladkor v 
mlečno kislino. Kadar so prisotne 
tudi nekatere kvasovke in posebne 
bakterije, laktoza prevre v alkohol 
in ogljikov dvokis, ki deluje osvežu
joče. Z uživanjem takšnih fermenti
ranih pijač si zagotovimo zdravo 
prebavo. Mlečna kislina pospešuje 
izločanje prebavnih sokov, poveču
je tek in preprečuje procese gnilob
nega razkroja v črevesju. Kislo 
mleko se skisa samo po sebi, če je 
24 uf izpostavljeno sobni tempera
turi. To mleko je okusno in zdravo 
le, če je snažno in izvira od zdravih 
in pravilno hranjenih živali. Polno 
kislo mleko je gosto, čvrsto, ne izlo
ča sirotke, ni zrnato in ima aroman- 
tičen ter zmerno kisel okus.

V drugih deželah pripravljajo 
razne vrste kislega mleka z imeni, 
kot je kumis v Sibiriji, kefir na kav- 
kazu, leben v Egiptu in dodhi v In
diji. Pri nas je najbolj razširjena in
dustrijska priprava jogurta. Izdelan 
je lahko iz vseh vrst mleka, najboljši 
pa je iz ovčjega mleka. Zanj se upo
rablja polno pasterizirano ali pre
kuhano mleko, ki izgubi 10 — 15% 
vode. Nato ga hitro ohladimo na

45 °C in dodamo 2 — 3% posebne 
bakterijske kulture ali pa jogurt od 
prejšnjega dne. Jogurt lahko pri
pravljamo tudi v domačem gospo
dinjstvu. Zanj potrebujemo 1 liter 
mleka in 4 žlice kupljenega jogurta. 
Mleko prekuhamo in ohladimo na 
45°. Dodamo jogurt, dobro preme
šamo, pokrijemo in vzdržujemo pri 
enaki temperaturi tako dolgo, da se 
mleko zgosti. Hranimo vedno po
krito v hladilniku, sicer kislina po
raste in izstopi sirotka. Po večkrat
nem cepljenju jogurta od prejšnjega 
dne cepivo oslabi, zato ga moramo 
obnavljati. Zelo okusni in osvežilni 
so jogurti z dodatki različnih vrst 
sadja.

Pri zapeki si lahko uspešno po
magamo s pripravo jogurta s suhim 
sadjem. Potrebujemo 15 dag različ
nega suhega sadja, kot so fige, slive, 
rozine, 2 dl jogurta, pomarančni 
sok in med po okusu. Suho sadje 
operemo, zrežemo in sesekljamo ter 
prelijemo s pomarančnim sokom. 
Ko se dobro prepoji sadje s sokom, 
mu primešamo jogurt in med. Ser
viramo v stekleni skodelici ali 
kozarcu. HELENA MRZL1KAR 

Kmetijski zavod 
Ljubljana
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Spet javna dela?
Začasno premaggvanje 
brezposelnosti — Ze prvi 
_______ programi_______

NOVO MESTO -- Konec januarja 
je bilo v novomeški občini 1.200 brez
poselnih, do konca leta naj bi se ta šte
vilka povzpela tja na 3.000. Prek no
vomeške enote Zavoda za zaposlovanje 
so zato stekle tudi že priprave na orga
nizacijo javnih del, s katerimi bi vsaj 
nekoliko omilili problem brezposelnos
ti s premoščanjem socialnih napetosti in 
pasivnega čakanja na redno zaposlitev.

Program Zavoda za zaposlovanje v 
zvezi z javnimi deli je prejšnji teden 
potrdil tudi občinski izvršni svet in ime
noval posebno projektno skupino, ki bo 
proučila konkretne potrebe za izvajanje 
javnih del, način financiranja in naredi
la predlog prioritet. Kot rečeno, pa jjgv-', 
na dela, ki jih mnoge generacije niso 
poznale, niso rešitev problema, brezpo
selnih, lahko pa ga utjlažijo. Z njimi se 
lahko breposeinim zagotovi večja so
cialna varnost, preprečuje njihova de- 
moralizapija,. ohranjajo delovne na
vade, spodbuja njihovo lastno prizade
vanje za zaposlitev.

Program organiziranja brezposelnih 
na projektih družbeno potrebnih, začas
nih in odloženih del je za potrebe no
vomeške enote Zavoda za zaposlovanje 
pripravilo zasebno podjetje Espri, or
ganizacija za podjetništvo in vodenje. 
Možnosti za organiziranje javnih del pa 
so predvsem na področju varstva okol
ja, v socialnem skrbstvu pa v gradbe
ništvu, izobraževanju, ohranjanju kul
turne dediščine itd. V javna dela bi 
lahko vključili celo Rome, in sicer v 
ureditev novega naselja v Žabjeku. Ne
kaj tovrstnih izkušenj je še iz prejšnjih 
let, ko o javnih delih ni govoril nihče, 
zdaj pa jim je naklonjena celo nova za
poslitvena zakonodaja.

MINISTER 
ZA DRUŽBENE 
DEJAVNOSTI?

NOVO MESTO — Novomeški 
izvršni svet je na zadnji seji obravnaval 
tudi problematiko organiziranosti od
seka za področje družbenih dejavnosti v 
okviru sekretariata za družbeni razvoj. 
Ta srekretariat že dolgo skrbi tudi za 
družbene dejavnosti, z ukinitvijo sisov 
je lani prevzel tudi strokovno sisovsko 
službo. Zdaj je izvršni svet ocenil, da 
obstaja potreba po ustanovitvi samos
tojnega sekretariata za družbene dejav
nosti. Tovrstno ministrstvo naj bi no
vomeška občina dobila v marcu, ko 
bodo občinski poslanci odločali o po
trebni spremembi odloka.

NOV BUTIK CEUSKIH ZLA TARN 
— V prenovljeni stavbi na Prešernovem 
trgu v Novem mestu je Zlatama Celje v 
ponedeljek odprla prvi svoj butik na Do
lenjskem. Vodila ga bosta zakonca Mi
ra in C veto Fink. Poleg nakita, po kate
rem bo prav v teh dneh več povpraševa
nja, je v butiku mogoče kupiti tudi ročne 
in stenske ure, kasneje pa bodo tudi od
kupovali zlato. (Foto: J. P.)

Emilia 
že igra v 
Podhosti

Nagrada Dolenjskega 
lista v prave roke

PODHOSTA — Kamor pride 
Dolenjski list, tam je veselje. Neko
liko samozadovoljno zvenijo te be- 
šede, čisto zares pa niso brez resnice 
takrat, kadar pride še z nagrado, ki 
jo vsak teden žreb določi enemu od 
naročnikov. Prejšnji teden se je 
zgodilo celo, daje nagrada prišla do 
naročnice Angelce Pirc iz Podhoste 
prej kot Dolenjski list, saj je imel ta 
zaradi tehničnih zapletov zamudo. 
Radiokasetofon Emilia, ki gaje da- 
rovalaifačunalniška firma Račka, je 
tako prišel do naročnice prej, 
predno je lahko v časopisu prebra
la. da je postala njegova lastnica.

»Dolenjski listje pri hiši že toliko 
let, da ne moremo brez njega. Saj 
sem že razmišljala, da bi ga odpo
vedala, Odkar mi je umrl mož, pa se 
mi zdi, kot da bi družinskega člana

Angelca Pirc z Emilio

odgnala od hiše,« pravi Angelca, ki 
na svojem domu v Podhosti živi 
sama s sestro Anico. Edina hčerka 
se je poročila v Novo mesto. Obe 
sta že v letih, pa si na starost poma
gata in delata družbo. »Najprej pre- 
bereva zadnjo stran pa osmrtnice, 
potem greva pa počasi proti prvi. 
Vse v njem naju zanima, edino poli
tika ne preveč.«

Na domačiji, ki se sedaj zdi tako 
tiha in prazna, je bilo včasih bolj ži
vo. Deset otrok je bilo pri hiši: šest 
bratov in štiri sestre. Pa je prišla 
vojna in pustila strašne vrzeli. Dva 
brata sta bila ubita kota talca v Vav- 
ti vasi, eden je bil med žrtvami itali
janske ofenzive v Starem Logu, 
eden je umrl v internaciji na Rabu, 
eden pa je padel v Levstikovi briga
di. Le najstarejši, ki je tudi bil pri 
partizanih, je preživel vojno, vendar 
seje poročil na Štajersko, kjer pa je 
že umrl. Tretja sestra, Ivanka, je po
ročena v Meniški vasi, četrta pa živi 
na Madžarskem. »Tudi zanjo plaču
jem Dolenjski list,« pravi Anica. 
»Dobiva ga ob ponedeljkih in sedaj 
bo gotovo vesela, ko bo prebrala, 
da smo dobili nagrado.«

T. JAKŠE

DEŽURNE TRGOVINE
V soboto, 9. marca, bodo odprte 

v Novem mestu do 19. ure, drugod 
do 17. ure naslednje prodajalne 
živil:
• v Novem mestu: Market Do
lenjka na Ljubljanski
• v Šentjerneju: Samopostrežba 
Mercator
• v Dolenjskih Toplicah: proda
jalna Vrelec
• v Žužemberku: Market Do
lenjka
• v Straži: Samopostrežba KS.
• V nedeljo bosta od 8. do 11. ure 
odprti v Novem mestu: prodajalna 
KZ na Glavnem trgu 4, v Črnom
lju: Samopostrežba Pod lipo.

a
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Poslanci so pristali na proračun
Proračun zaenkrat »težak« 594 milijonov dinarjev — Potrebe večje, a bojazen, da 
_______ še za načrtovano denarja ne bo dovolj — Protest proti republiki

NOVO MESTO — Kaže, da se bo novomeško skupščinsko življenje le nor
maliziralo, da občinski parlament le daje slovo začetnemu debatnemu klubu. 
Četrtkovo zasedanje je bilo s polurnim odmorom vred končano v pičlih štirih 
urah, česar res ni bilo pričakovati, saj je bil na dnevnem redu zaključni račun 
občinskega proračuna za lani pa letošnji občinski proračun pa program sklada 
stavbnih zemljišč, poročilo o reševanju romske problematike v občini in poroči
lo o izvajanju občinskega referendumskega programa itd.

Lanskoletni novomeški občinski pro- vani občinski razvojni sklad poveča od
račun, ki je pomenil prehod na javno 
porabo in integralni proračun, je znašal 
dobrih 500 milijonov dinarjev. Bilje za 
495 odst. večji kot leto poprej, a precej 
manjši, kot bi bil glede na republiške 
usmeritve lahko (684,6 odst.). Od tega 
je šlo 54,5 odst. za družbene dejavnosti, 
23 odst. za gospodarsko infrastrukturo, 
klasična proračunska poraba pa je vzela 
11,4 odst. Novomeški parlament je 
podprl predlog občinskega izvršnega 
sveta, da se na račun za 5 odstotkov več 
zbranih sredstev proračuna lani obliko-

5 na 12 milijonov dinarjev. Na ta način 
bo možno s posojili podpreti 46 podjet
niških projektov, s katerimi naj bi v 
občini dobili 500 nOvih delovnih mest.

Letošnji občinski proračun je izdelan 
v skladu z novim zakonom o javni po
rabi in z novo davčno zakonodajo. 
»Težak« je 594 milijonov dinaijev, kar 
je za 17 odst. več kot lani. Od tega bo tri 
petine namenjeno družbenim dejavnos
tim, ena petina stanovanjskemu, ko
munalnemu in cestnemu prograniu, 
11,6 odstotka za funkcioniranje države

J
Kri darujejo, da se preživijo
Zakaj je na transfuzijski postaji v četrtek več krvoda
jalcev kot v torek —»Damo kri, potem pa šušmarimo«

NOVO MESTO — Dolenjci smo 
med Slovenci najbolj radodarni. To se 
je že večkrat pokazalo. Prvi smo tudi po 
zbranih litrih krvi. Zadnje čase se doga
ja, da je čakalnica transfuzijskega od
delka že premajhna. Narašča tudi števi
lo tistih, ki dajejo kri vsake tri mesece in 
tako tekmujejo z drugimi in sami s se
boj. Kar nekaj je že takšnih, ki se bližajo 
številu sto odvzemov.

Na novomeški transfuzijski postaji 
delajo ves teden, v torek in četrtek pa 
odvzemajo kri. Postopek ni enostaven, 
saj je potrebno darovalca temeljito pre
gledati. Kri je seveda brezplačna, če
prav njeno konzerviranje ni poceni. Pa 
se dogaja, da kljub temu večkrat krvi 
zmanjka. Po besedah predstojnice Lud
vike Baraga-Žiberne bi bilo vse brez te
žav, če bi bilo vsaj približno enako da
rovalcev tudi v torek. »Kri konzervira
mo za tri tedne. Ob četrtkih jo 
odvzamemo še enkrat toliko kot v torek 
in to se v zalogi pozna. Pred leti so bile

• V lanskem letu je na novomeški 
transfuzijski postaji 5500 krvodajal
cev dalo kar 2.000 litrov krvi, kar je 
za 300 litrov več kot prejšnja leta. 
Število krvodajalcev je naraslo tudi 
zaradi novega zveznega zakona o de
lovnih razmerjih. Ta za vsakega da
rovalca določa dva prosta dneva. 
Slovenski Rdeči križ je temu naspro
toval, saj dva dneva pomenita preve
liko obremenitev za gospodarstvo. 
Predlagali so, da namesto dveh pro
stih dnevov oprostijo participacije za 
zdravstvene storitve več kot 15- 
kratne krvodajalce. Republiški komi
te za zdravstvo o tem noče nič slišati.

želje, da bi jemali kri tudi ob sobotah. 
Nekajkrat smo poskusili, pa smo ostali 
sami,« pove predstojnica. Kje so vzorki, 
nam je več ali manj jasno. Skorajda v 
vseh podjetjih so si krvodajalci izborili 
dva prosta dneva. V tovarni zdravil Kr
ka za svoje večkratne krvodajalce pri
pravljajo tradicionalne piknike na Sta
rem gradu, vsako leto pa tudi izlet v

tujino. V Novoteksu dajejo krvodajal
cem kose blaga, ponekod pa negoduje
jo celo nad enim dnevom, ko krvoda
jalca ni na delovnem mestu.

Minuli četrtek smo se z nekaterimi 
krvodajalci pogovarjali v čakalnici 
transfuzijskega oddelka. »Žalostno je, 
da smo prišli tako daleč, da dajemo kri 
tudi zato, da smo dva ali štiri dni prosti. 
Ta čas šušmarimo, da lahko preživimo 
svojo družino in sebe.« Zato tudi ni 
čudno, da bi krvodajalci radi, da bi s 
pregledi in odvzemom pričeli čimbolj 
zgodaj, da bi bilo prostega časa še več. 
»Krvodajalci imajo res te želje. Če bi 
jim jih uresničili in pričeli z. delom ob 5. 
uri zjutraj, bi naslednjič zahtevali še uro 
prej in zahtev ne bi bilo ne konca ne kra
ja,« pravi Ludvika Baraga-Žiberna.

J. PAVLIN

SDP: od ustave do uprave
METLIKA — Nedavnega zbora 

članov metliške Stranke demokratične 
prenove, ki šteje okoli 100 članov, seje 
udeležilo kakih 50 ljudi, kot gostje pa so 
prišli podpredsednika stranke Sonja 
Lokar in Peter Bekeš ter dr. Ana Barbič, 
profesorica na ljubljanski biotehniški 
fakulteti, kije predstavila program raz
voja demografsko ogroženih območij.

Peter Bekeš je podal obširen in anali
tičen pregled razmer v družbi in stranki. 
Osrednja točka zbora je bila obravnava 
in sprejem delovnega programa met
liške SDP za letošnje leto ter volitve 
vodstva te metliške stranke. Pri sestavi

Smrdljiva megla leži nad Metliko
V najgosteje naseljenem blokovskem delu Metlike, kjer je tudi največ otrok in še 

otroški vrtec, so kar štiri kotlovnice na premog
METLIKA — Metlika in ravninski del Bele krajine sploh je tako rekoč pol 

leta v jutranjih in dopoldanskih urah zavit v bolj ali manj gosto meglo, ki jo 
večkrat predre šele opoldansko sonce, včasih pa obleži kar cel dan. Zlasti je ta 
megla neprijetna ob neprevetrenih zimskih dnevih in posebno v soseskah, kjer 
je veliko kurišč, kjer je že tako neprijetna megla, krepko smrdi še po dimu in 
žveplu.

V Metliki je najhuje v blokovskem 
naselju v Župančičevi ulici in Ulici L 
maja. Tu so na kupu kar 4 blokovske 
kotlovnice, v katerih kurijo s kanižars- 
kih premogom, poleg tega pa še indivi
dualna kurišča in kotlovnica otroškega 
vrtca, kjer pa kurijo s kurilnim oljem.

Seveda onesnažen zrak najbolj ogro

ža otroke, ki jih je pa ravno v tem blo
kovskem delu Metlike zelo veliko. Po 
nekih podatkih živi v Župančičevi ulici 
in Ulici I. maja več šolarjev kot v celem 
loku od Jugorja do Božakovega. Poleg 
tega je v tem delu Metlike še otroški 
vrtec. In vsi ti otroci vsako leto lep čas 
dihajo tako onesnažen zrak. Zato velja

resno premisliti o pobudi metliških Ze
lenih, naj bi vse te 4 blokovske kotlov
nice na premog ukinili in obe blokovski 
naselji povezali s prenovljeno kotlovni
co v Kidričevem naselju, ki deluje na 
kurilno olje in je dovolj velika, da bi 
lahko ogrevala tudi blokovski naselji v 
Župančičevi in Ulici 1. maja. S tem bi se 
ne samo izognili dobršnemu delu sedan
jega onesnaževanja zraka v tem delu 
Metlike, ampak bi se veijetno zmanjšali 
tudi stroški ogrevanja stanovanj tako v 
Kidričevem kot v na novo priključenih 
blokovskih naseljih. \ g

v občini itd. Od investicij sta v proraču
nu le osnovna šola Žužemberk in no
vomeška bolnišnica, ki sta vezani na 
samoprispevek. Zelo malo je predvide
nih investicij v cestnem in komunalnem 
gospodarstvu, saj je občinam vzetega 
30 odst. denarja pri ogromnih potrebah 
in zelo majhni akumulaciji gospodarst
va, ki postavlja pod vprašaj še tisto, kar 
ima mesto v proračunu. Predsednik 
izvršnega sveta Boštjan Kovačič je po
jasnil, da so do proračuna prišli po mu
kotrpnih pogajanjih z vsemi porabniki 
in daje velika verjetnost, da bo do reba
lansa prišlo že na prvi naslednji seji sku
pščine, da pa je sprejem proračuna 
pravzaprav nujen, saj ima občina po 
novem le 13 odstotkov ižvirnih pre
jemkov, vse ostalo ji odstopa republika.

Posamezni poslanski klubi in kra
jevne skupnosti so imeli na proračun 
precej pripomb. Do njih seje v odmoru 
opredelil izvršni svet. Večinojih je spre
jel ih upošteval, na primer zagotavljanje 
sredstev za komunalno infrastrukturo, 
za katero se zbira samoprispevek in 
drugi izvenproračunski viri, kar so zah
tevale podgorjanske krajevne skupnos
ti. Pristal je na vključitev študije o eko
nomskem stanju kmetijstva v občini, na 
predlog socialistov, da dokončno raz
poreditev sredstev proračuna potrjuje 
skupščina, itd. Poslanci so dobili odgo
vor, da so sredstva za urejanje grobov 
desetkrat večja zaradi raziskav in ure
janja množičnih grobišč, da so sredstva

• Novomeška občinska skupščina je 
na četrtkovi seji sprejela tudi protest
no izjavo v zvezi z republiškim pro
računom. Nanaša se seveda predv
sem na predvideno preusmeijanje 
cestnega denarja za druge namene, 
zaradi česar bodo hudo okleščeni za 
Dolenjce tako boleči cestni načrti.

za krajevne skupnosti skrita v več pos
tavkah in da bodo te dejansko dobile 
1,5 milijona dinarjev itd. Potem je sku
pščina proračun soglasno sprejela.

Z. LINDIC-DRAGAŠ

BRATJE KRVODAJALCI -Minuli 
četrtek so prišli na odvzem krvi tudi trije 
bratje Kočijaži iz Mirne Peči Jože je že 
52-krat darova! kri, njegov brat Polde 
ima v knjižici le eno številko manj, Mir
ko pa ima za seboj že 34 odvzemov. Z 
njimi je bila tudi Poldelova žena Darin
ka, kise prav tako lahko pohvali, da je 
18-krat zapisana med darovalci te živ
ljenjsko najpomembnejše tekočine. Sku
paj so do sedaj daro vali dobrih 45 litro v 
krvi. (Foto: J. Pavlin)

delovnega programa so izhajali iz glav
nih usmeritev njihovega delovanja, kot 
so ga zastavili s predvolilnim progra
mom. Moto tega programa ostaja »Za 
evropsko kakovost življenja«.

»Glede na izid volitev v naši občini 
imamo precej možnosti za uresniče
vanje tega programa,« pravijo v vodst
vu te metliške stranke. »Se posebej zato, 
ker program ni zastavljen ideološko, 
pač pa pragmatično, kot splošno koris
ten in sprejemljiv za najširši krog ljudi.« 
Tako s predvolilnim kot s programom 
za letošnje leto so se zavezali, da se bo 
metliška Stranka demokratične pre
nove na vseh ravneh odločanja in mož
nega vpliva med drugim zavzemala za 
novo slovensko ustavo, konfederalno 
Slovenijo, človeku prijazno okolje, 
prenovo delovnih organizacij oziroma 
podjetij, razvoj kmetij, spoštovanje 
večstrankarske demokracije, pošten od
nos do preteklosti, za vojsko po meri 
človeka in naroda, za posodobitev 
občinske uprave, za znanje, podjetništ
vo, ustvarjalnost, spodbudno davčno 
politiko, za zdrave, izobražene in kul
turno osveščene občane, za javnost de
la. Posebno pozornost bodo posvetili 
tudi pridobivanju novih članov, zlasti 
mlajših.

Za predsednika metliške Stranke 
demokratične prenove za naslednje 4- 
letno obdobje so izvolili dosedanjega 
predsednika Branka Matkoviča, od 19 
kandidatov, ki so bili na odprti listi, pa 
so izvolili 13-člansko konferenco, v ka
teri so tudi 4 ženske.

A. B.

Na Veselici 
bo gostilna 
z vsebino

METLIKA — V začetku leta je 
Metličan Bojan Valenčič od Beti 
vzel v najem gostišče na Veselici in 
ga 8. februarja, se pravi za slovenski 
kulturni praznik, odprl.

»Jaz sem že od nekdaj rad hodil 
po gostilnah in sem bil doma vedno 
špotan, sedaj sem pa cel dan v go
stilni, pa mi nič ne rečejo. Kaj mi je 
lepo!« se pošali Bojan, bivši tajnik 
metliške kulturne skupnosti, sicer 
pa znani konjerejec, lovec in še kaj. 
»Zame je gostinstvo izziv, vse nekaj 
drugega kot suhoparna služba. V 
gostinstvu imaš ogromno možnosti, 
da uresničuješ svoje zamisli. Gostil
na je gostilna — če ima svojo vsebi
no, je pa nekaj drugega.« In prav 
gostilno z vsebino bi Valenčič rad 
naredil na Veselici. »Prizadeval si 
bom, da bo na Veselici stalna in 
razpoznavna kulturna vsebina, da 
se bodo ljudje spraševali, kaj je no
vega na Veselici?

»g#" ‘38JPI
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Bojan Valenčič

Seveda gostilna ne more živeti 
samo od kulture. »Za začetek ponu
jam prvovrstno belokranjsko vino z 
Veselice, imam pa seveda tudi zna
na slovenska buteljčna vina. Kuha
rico sicer že imam, a kuhinjo bom 
prav uredil te dni, ko dobim novo 
opremo; za sedaj nudim hladne 
domače narezke, ob nedeljah tudi 
tatarski biftek in domače sladice. 
Kasneje pa bom imel vedno na vo
ljo 6 vrst bifetkov oziroma steakov, 
enkrat na teden bo lovski golaž, če 
bo šlo, pa bom občasno pripravljal 
tedne različnih narodnih kuhinj. V 
trdni obokani kleti nameravam 
urediti kmečko zidanico, kjer bo 
ponudba po načelu: plačaj določe
no vsoto, potem pa jej in pij, kolikor 
ti duša da. V kleti nameravam ure
diti še stalno vinoteko najboljših be
lokranjskih vin,« našteva svoje na
črte Bojan. A. B.

Novomeška kronika
SEMENJ Nič kolikokrat je bilo za

pisano, da kramarske stojnice z lastniki in 
blagom vred ne spadajo na Glavni trg- 
Zaman. Semenj neokusa in večkrat tudi 
blaga sumljive kakovosti pred 8. marcem 
spet razširja lovke. Mestni očetje doslej še 
niso zadovoljivo odgovorili, zakaj kra
marjev ni mogoče prestaviti na kraj, kjer s 
svojo podobo in početjem ne bodo kazil) 
mestne vedute in šli na živce večini 
meščanov. So kramarski in drugi lobiji i 
močnejši od dobrega okusa?

VABILA Skupščina občine Novo 
mesto prireja različne sestanke in seje. . 
skratka deluje. Novipgrii.ppf.gčajo o veči
ni zadev, zanimiv jsjfffli$jtijtS(ko so po- 
vabljeni. Iz pisarne skupščin
Marjana Dvornikn.^iipn^pppir, na ka
terem suho piše, tjiacs)i^^jflMjj,obvešče-, j 
ni. predsednik vlade Boštjan Kovačič P3 
prakticira izraz vabljepi in poimenski se*- > 
nam novinarskih hiš ter . novinarjev i 
Vprašanje je, ali tako različna obravnava 
občevanja s sedmo silo ne skriva v sebi tu- i 
di generalnega pogleda ene in druge pi' 
sarne na vlogo in pomen novinarstva. j 

TEST Pri kapelici ob železniškem 
prehodu ob kandijski postaji je na cesti je- 
rek, ki vsakemu avtomobilistu pove, ali Je 
njegov konjiček sposoben tudi za terenske j 
vožnje. Če vam kolo ne odpade. imate 
džip, če gre preč, nimate več avtomobila- ; 
Pred tovrstnimi testi prižgite svečo v bliže- . 
ji kapelici.

Ena gospa je rekla, da bodo Suh0- 
krajinci na prihodnjih volitvah (vefr 
li ali ne) množično volili komunist 
Tem nikoli ni in ne bo prišlo na m'8* 
da bi bilo v Suhi krajini pametno p®" 
sekati šmarnico.

BBlfJ
V času od 2. do 28. februarja so v a 

vomeški porodnišnici rodile: Renata Ske 
ca iz Srebrnič — Klemena, Zinka G ust' 
iz Želebeja — Mihelco, Zdenka Gorišek ^ 
Vratnega — Robija, Martina Grum 
Žužemberka — Petro, Fračiška Jenk 
Vel. Brusnic — Luka, Lidija Gašper'« 
Hrastja pri Mirni Peči —Urško, 8ena... 
Osrajnik iz Krmelja — Danijelo, Zde« 
Kralj iz Velikega Nerajca — Vesno, A"1 
Jakše iz Semiča — Majo, Maleja Fra" ^ 
iz Šentjerneja — Matevža, Silva Mariu 
iz Dol. Kamenja — Boruta, Biserka N1 
drič iz Metlike — Kristijana, Mit)* 
Markovič iz Črnomlja — Tanjo, “ 
Mavrič iz Tržišča — Roberta, Irena Ju . 
iz Račjega sela — Klaro, Helena Povš' ^ 
Češnjic — Marka, Anica Prus iz Krm3 
ne — Matjaža, Angejca Kodrič iz B(e c 
— Petra, Bernarda Žnidaršič iz j, 
Šentjerenju — deklico, Jožica R'*e-’ 
Ždinje vasi —dečka. vjj

IZ NOVEGA MESTA. Silva Mm« 
iz Tavčarjeva 1 — Gorana, Fata Kajt*3 
vič iz Šegove 6 — Jasmino, Vlad' 
Kpmp iz Šukljetove 18 — dečka, 
stitamo!

Sprehod po MetlijjJ
VSI, KI MISLIJO, daje Metlika 

nja vas na Balkanu, se globoko moti)
vsesplošne sivine jo vleče igralnica, 
napol ilegalno domovanje v ncickd»Ul'
Makarjevi gostilni, danes gostišče ^ 
Dragah. Tja je nekdo namestil apar3 p(, 
igranje pokra in posel kar lepo cve*e. ^ 
Metliki se v glavnem govori o lju“e,' je 
izgubljajo, slišati pa je tudi glasove. ; 
dajo z. igro zaslužiti bajne vsote. -vj 

RIBIŠKA DRUŽINA KOLPA p«F, 
vse svoje člane zamudnike, naj dv'8 ^ 
celoletne ribolovne dovolilnice. To [(1 
storijo vsako nedeljo med 10. in 12- 
sicer v Kidričevem naselju 2. 
lekarne.

OBČNI ZBOR JE IMELO GA$
SKO DRUŠTVO z Jugorja, ki J« 
ustanovljeno pred trinajstimi leti- j|j 
pregledali lanskoletno delo in si za ' 
naloge za letošnje, je žHjbičajno za 0 ■ 
zbore, manj vsakodrtHfrb' pil je. da J flr 
pravila pionirska^fečtiha kUltufm ^ 
gram. Dosedanjega jprateinika [ 
Zepuharja je z.amwjal.fRtttcr M“ip(Cd' 
občnega zbora pa sp.se (jdelez.ni.jele- 
stavniki bližnjih gasilskih društev te ^ 
gati Gasilskega društva Strmec pr'
S slednjim so Jugorci pobrateni že cj. 
let, tesne vezi pa menijo obdržati še “pj- 

»BREZ STAREGA VOLA NI g>
DE,« je izjavil Franc Zepuhar, ko .pH 
jugorski gasilci prosili, če bo Pol?4°petUl 
delu novoizvoljenemu predsednik 
Malenšku. $0"

V PODZEMELJSKI OSNOVA Uj- 
LI SO SE ZBRALI nogometaš' » 
šnjega nogometnega kluba Kolpa- ^ 
dogovorili za delo v prihajajoči [()v. 
valni sezoni. Fantje imajo veliko n r()l| 
kijih kanijo tudi uresničili, le če b° ^0 
denarja. Iz občinskega proračun3 nje 
dobili 50 tisočakov, drugih 150 P3^, i11 
zbrati s sponzorstvom, vstopu 
prireditvami.

DOLENJSKI UST Št. 10 (2168) 7. marca



r [jggmaijski drobir
f ^E! — ^ *»«Jnjem času je v
IT!31-!3 Videti PreC£j alf- suzukijev in 

uvožen'h avtomobilov z za- 
■ tra<>," T: karlovškimi in drugimi regis- 
! J3311 a sosednje republike, kupljeni-
1 ki .rez Plačila earinc. Seveda so last ljudi, 

,,v, cer *IV1J° >n delajo v črnomaljski 
I sti Ln'uS0..pa veliko M iznajdljivi kot li

tem ' i l'm morali stopiti na prste. Ob 
na« vir T' PO.Poroinjajo, daje včasih pri 

j jalo pravilo »Znajdi se in čuvaj se!«. 
Pa le Se »Znajdi se!«

i om™CAu SLOVE.NŠČINE - Poleg 
ži tiiH'601^ av,om°bilov pa po mestu kro- 
orvan1VeSti' ^ b° arheolog dr. Phil Mason 

I slovi>n12lra» ]e4aj slovenskega jezika za ne- 
, i cerkvi^ M~on s‘cer v°di izkopavanja v 
l j je nriJi SVrPuha m okr°8 "je, iz Anglije 
v sim let V ? ovenij0 Pred dobrim poldru- 
c venskelH. '1131(131 3' Poznal niti ene slo- 

čai ra v ^eSede, Vendar ne bo sprejel na te- 
Doten n? vsakog3r pogoj bo menda, da 
P^ncmlnt tečajnik biva v Sloveniji vsaj

— Kdor se v petek ni

iššssss*

:
e obisku „„1 x ‘nc m Gregor Golobič. Po 
i s« črnom?Unah bi lahko sklepali, da so 

treh DrireJ,JCI u<*e'ež'l> predvsem prvih 
Sat £ »j je prišlo Venclja poslu-

prste neka/mi’ ■da b‘jih lahko preštel na 
slu5alceV |J^k ,ln no8’ “ preštevanje po-

"Zšssssssr*

Drobne iz Kočevja
kji>MPP,LNPOLOM Jt BLIZU — ste
le tako ri„? 3I’plače kasnijo ali jih ni. Smo 
maioll?64’113 v "ekaterih podjetjih ni- 
član kolej,[fa28 "akup venca’ če umre

"NMev1ABŠE UREJENA IZLOŽBA 
itreiena i-,in»L>pozarJaio, d* je najslabše 
kjer Mela °fta lisla na Ljubljanski cesti, 
delke k; j!?1." P°nuja naprodaj razne iz- 
n>aio \J'a JC dob'1 od kupcev, kateri ni- 
PatttavhJ8"3??’ ** bi P'aiali nakupc. 
sprejemljivih1^61!.150 Slcer leP'in tudi P°

ki vodijo^ k!,METI " °b vseh eestsh, 
tišča. Prav h °LeVja v ®ozd’so d'Y)a sme‘ 
pač pa jm.i*krePov proti storilcem ni. 
Zdaj vorii*Ve* sdnosti in potov prijavitelj, 
ieš da boJi° u gozd tud‘le odpadno silažo, 
k°nčaio«° brana za divjad. Ni znano, kje 
sodijo „ kal^l herblc,dni odpadki, ki ne

za smeti.

jj^LZobotrebci
S°d^rnrrKkRrlLMlNALCI ~ 0bčinski 
rnladolem; Jkr(ke Je 'an' obravnaval 106
s'otkov vef .Sl°r.llcev' kar je skoraj 80 od- 
nikov so „1., ° et0 Prej- Poleg mladolet- 
ojihovi star<!J t ^opek predlagani tudi 
^emeljneoa ) I3,.1 mladoletniško sodstvo 
0b4in Ribrtirainv® 3g0t3vlja za območje 
zadev, ki ie u 3 R°&vje rekorden pripad 
Hotkov v P.rimerjavi z lani za preko 10

sko<;aj * 50odsXmverjav‘s predlani pa

ni zahteval'ri DAVKI ~ »Noben ce- 
*rat davke , 23 'p10 stvar plačaš dva- 
odbornik j1*e kritiziral davčno politiko 
Prav’ ker m x RoUmrlj in dodal, da ni 
avU 'n na,1, davek Plačati pri nakupu

i raiicUakih ^ ~~ Naproti Inlesa v 
et nezavarov ” m °d Bistrice, je že več 

, ev ali bi io. najama- Je treba čakati na 
0 zasuti? c.a2fl°Prej zavarovati ali ce- 
^radi dima: ra^an* tudi niso zadovoljni 
d"nnika, mi 1 Predvsem saj iz Inlesovega 
g°spodinje nkil^To Pcnl°- ki so ga 

ouestle zunaj, da se posuši.

Llniizadewb?lnii novoveškimi opaz- 
anc<, ki hi ' jSeveda, slovenski Ameri- 
a'olo5k| svetn^r3*1* Poleteti v bodoči 

T‘etli v kahi! lj33sk' vrvež, bi se lahko 
v 'Prebnje ži'v?° k^r'b domačini kliče-

k,, J08aja na , P ava'ne sezone. Kot se 
IM ^tden l^l80 * tudi na mirens- 
tJnlPod drsaljl baze"u drsali. Mirenski

fe'Je “gotovi,i0b05ke posluje m mestm 

S&L-k«.

5r1kide'P<ilit"tk' Vlnogradov'SHam 3l5kehišice bojda ne bo 
det v .(K lf nejasno, ali spadajo 
Jeni^-VepjhJ^k' “b v rekreacijski
k«PiPirede| štev J’o P° ^ji volJiome3- 
objj.kot ob »T Už' 33menu U*ko ob 

k'h. Praznovanju ali ob vtsokih

m

il IZ NtkŠIH OBČIN ifti.il IZ NKŠIH OBČIN

Življenje ne teče mimo doma
V črnomaljskem domu starejših občanov praznovali obletnico ustanovitve
ČRNOMELJ — 1. marca pred tremi leti je črnomaljski dom starejših obča

nov sprejel prve oskrbovance. Ob tej obletnici so v domu pripravili slovesnost, 
na kateri so se v kulturnem programu predstavili učenci črnomaljske glasbene 
šole, oskrbovanci doma pa so na razstavi pokazali izdelke, ki sojih naredili pri 
delovni terapiji.

imajo v domu enkrat mesečno tudi ma
še. V zadnjem času se odpirajo možno
sti, da bi v domu bivalo 20 bolnikov z 
multiplo sklerozo.

M. BEZEK-JAKŠE
Medtem ko je imel dom prvi mesec 

60 oskrbovancev in 23 delavcev, danes 
za 180 stanovalcev skrbi kar 65 delav
cev. Sicer pa je dom v treh letih sprejel 
skupno 470 ljudi, a jih je veliko med 
njimi bivalo v njem le začasno. Sicer pa 
več kot pol zaposlenih dela v zdravstve-

• Kot je na slovesnosti potolažil 
oskrbovance direktor doma starejših 
Milan Krgjnc, je naša družba toliko 
humana, da kljub številnim težavam, 
kijih ima, ne bo dovolila, da ne bi bilo 
poskrbljeno za stare ljudi. Pa četudi 
je vedno manj takih, ki lahko s svojo 
pokojnino poravnajo stroške bivanja 
v domu.

no-negovalnt enoti, kajti le 12 odst. 
oskrbovancev je normalno ostarelih 
ljudi, 55 odst. je popolnoma nepokret- 
nih, ostali pa so polpokretni. Med žen
skami je največ takih, ki so stare od 80 
do 90 let, medtem ko pri moških pre
vladujejo oskrbovanci med 70. in 80. 
letom.

V domu bivajo oskrbovanci iz števil
nih slovenskih občin pa tudi iz Hrvaške, 
medtem ko jih je iz črnomaljske občine 
le četrtina. To seveda ni v skladu z nače
lom, naj bi ljudje tudi na stara leta bivali

v okolju, kjer so živeli vse življenje. Ker 
pa je črnomaljski dom edini v Sloveniji, 
ki ima še nekaj prostih mest, je razum
ljivo, da prihajajo ljudje od vsepovsod.

Sicer pa se v črnomaljskem domu 
starejših občanov lahko pohvalijo z do
bro opremljenim kabinetom za fiziote
rapijo, imajo dobro organizirano sku
pinsko in delovno terapijo, skrbijo za 
družabnost in se nasploh trudijo, da živ
ljenje ne bi šlo mimo doma, temveč da 
se v njem odvija prav tako kot zunaj 
njegovih zidov. Zato sodelujejo s števil
nimi institucijami, od novega leta pa

PREGLEDALI BODO 
STAREJŠE STAVBE

ČRNOMELJ — Tukajšnji Demos 
je predlagal, da bi morali v občini, glede 
na to, da se je v semiškem domu TVD 
Partizan zrušil strop, pregledati vse ob
jekte družbenih dejavnosti, ter tam, kjer 
bi bilo potrebno, ustrezno kaj ukreniti. 
Na oddelku za družbeni razvoj so ob
ljubili, da bodo imenovali komisijo, v 
katero bodo vključene tudi inšpekcijske 
službe, ki bo ugotovila, kako varno je 
delo v omenjenih objektih. Pregledali 
bodo predvsem starejše stavbe, ugoto
vitve pa bo sporočil izvršni svet.

Le samohvale liberalcev
Malo konkretnih odgovorov na vprašanja

ČRNOMELJ — Podpredsednik Li- 
beralno-demokratske stranke (LDS) 
Mile Šetinc in delegat v DPZ republiške • 
skupščine Gregor Golobič sta bila ko
nec preteklega tedna gosta na javni tri
buni črnomaljske LDS. Govorila sta o 
aktualnih dogajanjih v Sloveniji in Ju
goslaviji, največ časa pa porabila za raz
laganje o tem, kaj bo LDS počela na 
marčevskih zasedanjih republiške skup
ščine.

Po Šetinčevih besedah bo zaradi ve
likega povečanja izdatkov za vojsko ter 
proračunske luknje za vzgojo, izo
braževanje in ceste, LDS v skupščini 
rušila proračun, kot sc po njegovem tu
di spodobi, da opozicija ruši proračun 
druge strani. »Če bo padel proračun, bo 
padla tudi vlada, vendar pa bodo v 
Demosu pred zasedanjem najbrž malo 
'poravnali’ stvari,« je menil Šetinc.

Na vprašanje, kakšna bodo prizade
vanja LDS glede nove jugoslovanske 
ureditve, je Šetinc pojasnil, da njihove 
stranke ne veže na Jugoslavijo nikakrš
na sentimentalnost, vendar je potrebno 
izbrati tisto možnost, ki se Sloveniji 
najbolj splača. Dokler pa se je še moč 
pogovarjati, naj ne bi zapuščali Jugos
lavije. Ko je eden od prisotnih želel 
slišati Šetinčevo osebno mnenje o gro
zeči brezposelnosti in težavah, poveza

nih z njo, je dobil v odgovor kritiko na 
Demosovo vlado, ki daje slabo izbrana 
in v kateri so v večini nesposobni ljudje. 
Prav tako ni bilo jasnega odgovora na 
naravnost postavljeno vprašanje, če bi 
lahko opozicija v tem času storila kaj 
več in boljše kot Demos. Sledila je sa
mohvala, da LDS postaja dovolj zrela, 
da bi lahko prevzela oblast, seveda ne 
sama, ker ne bi mogla postati tako veli
ka stranka. Po Šetinčevih predvidevan
jih naj bi se Demosova koalicija razdrla 
nekaj mesecev pred volitvami, ker bo 
hotela vsaka stranka iztržiti čimveč 
zase. LDS pa bi na naslednjih volitvah 
morda dobila celo 20 odst. glasov in bi 
šla v koalicijsko vlado. Predvsem pa v 
LDS menijo, da bi lahko sestavili boljšo 
vlado, kot je sedanja.

M. B.-J.

RAZSTAVA IZDELKOV — Čeprav 
se roke starejSih ljudi že precej tresejo, 
lahko z veliko vztrajnosti ustvarijo za
nimive izdelke. Črnomaljski starostniki 
so pokazali, kaj zmorejo, na razstavi ob 
3. obletnici doma starejSih.

BOGATA IZBIRA 
OKRASNIH RASTLIN
ČRNOMELJ — Tukajšnja kmetij

ska zadruga je v črnomaljski Agrooskr- 
bi pričela prodajati tudi okrasne rastline 
v plastičnih vrečkah oz. kontejnerjih, ki 
preprečujejo izsuševanje, zato je takšne 
rastline moč saditi tudi v času vegetaci
je. V prodaji imajo več kot 70 vrst raz
ličnih okrasnih rastlin, med njimi ple
zalke, ciprese, rastline za prekrivanje 
grobov, škarp pa tudi javotje, srebrne 
smreke, omorike, rododendrome. Cene 
pa so, kot zagotavljajo, bistveno nižje 
kot v drugih tovrstnih prodajalnah.

MED MILIČNIKI
KOČEVJE — Glede na število 

otrok je v Kočevju sorazmerno najmanj 
nesreč, v katerih so udeleženi šolarji. 
Zato je minuli četrtek republiški svet za 
varnost in vzgojo v cestnem prometu 
organiziral izlet za 100 kočevskih šolar
jev v Ljubljano in Tacen. V Ljubljani so 
jim prometni miličniki razkazali križišča 
in jih opozorili na nevarnosti v prome
tu. V Tacnu so si ogledali miličniško 
šolo.

Pomoč ljudem 
na jesen 
življenja

V društvu upokojencev
ČRNOMELJ — Tukajšnje dru

štvo upokojencev ima uradne ure 
ob sredah in petkih, a tisti dve uri ob 
teh dnevih skoraj ne zadostujejo, da 
bi ustregli vsem, ki se v društvo za
tekajo po pomoč in nasvete. Kako 
tudi, ko pa je društvo med največ
jimi v občini, saj šteje letos 1.360 
članov, vanj pa so vključeni upoko
jenci iz vse občine z izjemo krajevne 
skupnosti Semič, kjer imajo svoje 
društvo.

»Pri nas delamo vse, kar je v prid 
upokojencem, predvsem pa poma
gamo ljudem, da se lažje znajdejo 
na jesen življenja,« pove tajnik 
društva Polde Kolbezen, ki se je 
vedno pripravljen pogovoriti s stran
kami. »28 let sem bil v službi pri te
danjem zdravstvenem in pokojnin
skem zavarovanju, zato še vedno 
spremljam vse spremembe na tem 
področju in svetujem ljudem, koli
kor je v moji moči. Tudi številni ti
sti, ki se še niso upokojili, iščejo 
pomoč pri meni. Sicer pa v društvu 
pripravljamo tudi izlete. Lani smo 
jih imeli šest, največ zanimanja pa 
je bilo za tujino. Ko smo Želeli pri
praviti izlet po Beli krajini, je zami
sel propadla. Letos jih načrtujemo 
pet in ljudje še povprašujejo po 
njih,« pravi Kolbezen, kije že 15 let 
tajnik društva upokojencev in seje 
odločil, da konec letošnjega marca 
konča s tem delom. »Seveda bom še 
vedno pripravljen pomagati v druš
tvu, vendar menim, daje pri mojih 
dobrih 82 letih dovolj, da prepu
stim mesto mlajšim,« je končal 
pogovor.

M. B.-J.

Socialisti so krenili v ofenzivo
Na srečanju socialistov s poslanci izrečenih mnogo pikrih na račun Demosa, 

vlade, dr. Pučnika in Peterleta, kot da se je predvolilni boj že začel

Najprej jasli
Kaj v nekdanji šoli
MIRNA — Potem ko so na 

Mirni že dlje časa poudaijali, da 
imajo premajhen in neustrezen 
otroški vrtec, naj bi se časi za 
malčke v tem pogledu vendarle iz
boljšali. Za otroško varstvo bodo 
postopoma uredili prostore v stari 
mirenski osnovni šoli, zato iz stavbe 
umikajo dom za učence mirenske 
osnovne šole s prilagojenim pro
gramom. Gojence iz zdaj že bivšega 
internata bodo vozili po pouku 
domov, nekako hkrati z uvajanjem 
prevozov pa so že stekle priprave za 
ureditev delavnice za delo pod po
sebnimi pogoji, ki jo bodo začasno, 
za tri leta, postavili v del omenjene
ga starega šolskega poslopja.

S takim načrtom, ki pomeni tako 
reševanje težav v mirenskem otroš
kem varstvu kot tudi rešitev vpra
šanj o delavnici za delo‘pod poseb
nimi pogoji, očitno soglašajo vsi 
sogovorniki. Mirenska krajevna 
skupnost se strinja s občinskim 
predlogom, da bodo vrtec v stari 
osnovni šoli gradili postopno, se 
pravi, da bodo najprej uredili jaslič- 
ni oddelek. Tak izid pogovorov o 
otroškem varstvu ter internatu in 
delavnici verjetno pomeni tudi do
bro opravljeno delo občinskih or
ganov, ki so po vsem sodeč skušali 
najti rešitev, kar najbolj sprejemlji
vo za vse strani. Zamisel o ukinitvi 
internata, postopni graditvi vrtca in 
začasni ureditvi delavnice v stari 
mirenski šoli, je nedavno tehtala in 
sprejela tudi trebanjska občinska 
skupščina.

L. M.

KOČEVJE — Razdruževanje bo za Slovenijo težko, še težje pa za Hrvaško. 
Zato Socialistična stranka Slovenije (SSS) meni, da se ni treba preveč vezati na 
Hrvaško, saj ima Hrvaška posebne težave. V domači republiki pa SSS posebno 
moti premajhna pozornost do gospodarskih in socialnih problemov. Propada
jo tudi dobre tovarne. Lani je bilo 45.000 brezposelnih, letos jih bo 85.000. Ni 
jasne razvojne usmeritve. Slovenska suverena država je draga, posebno obču
ten porast izdatkov republiškega proračuna je načrtovan za vojsko, notranje 
zadeve in mednarodno sodelovanje. To je nekaj misli iz uvodnih besed repu
bliškega poslanca SSS Jožeta Smoleta na srečanju s kočevskimi socialisti, kije 
bilo minuli teden.

Predsednik poslanskega kluba SSS 
Dušan Semolič pa je menil, da niso 
pravi naslednji ukrepi slovenske vlade: 
odprava pravic delavcev, hkrati pa za
ščita delodajalcev (direktorjev); zniža
nje standarda socialnih pravic; prehitra 
zamrznitev osebnih dohodkov; spodbu
janje metanja delavcev na cesto (25 od
stotkov prihranka si lahko razdele za
posleni, ki ostanejo na delu); pritisk na 
upokojence, evropska davčna politika 
in balkanske plače; neupoštevanje do
brih predlogov in opozoril opozicije, 
preoptimistična ocena gospodarstva itd.

Miloš Šenčur, poslanec SSS iz ko
čevske občine, pa je opozoril, da pred-

DANES KONCERT 
NONETA ROG

KOČEVJE — Koncert noneta Rog 
iz Željn bo danes, 7. marca, ob 18. uri v 
kino dvorani Kulturnega centra Kočev
je. Organizirata ga Kulturni center 
Kočevje in vodstvo Socialistične stranke 
Slovenije v Kočevju, posvečen pa bo 
prazniku žena, 8. marcu.

GREGORJEV SEJEM
ŠENTRUPERT — To soboto bo na 

Veseli gori pri Šentrupertu tradicionalni 
Gregorjev sejem. Organiziatoija kra
jevna skupnost in Turistično društvo 
Šentrupert sta na semenj povabila kup
ce in prodajalce živine, kovaških izdel
kov, suhe robe, semen in sadik ter dru
gega blaga.

logi novih predpisov predvidevajo, naj 
bi sedanja družbena zemlja in gozdovi 
postala državna last, kar bi bilo poseb
no pogubno za kočevsko občino.

Razgovora s poslanci se je udeležilo 
preko 30 predvsem starejših občanov, 
ki so izrekli veliko pikrih na račun De
mosa, vlade, dr. Jožeta Pučnika, zdrav
stva (premalo izkoriščen delovni čas in

drage storitve), neučinkovitega sestan
kovanja, previsokih dajatev; preštevilč- 
nih, dragih in neučinkovitih skupščin; 
oboroževanja in slovenske vojske in 
preobsežnih prispevkov na plače. Pre
več se ukvarjamo s' suverenostjo in 
premalo z gospodarstvom. Izražena je 
bila skrb, da ne bodo uresničeni pro
grami posodabljanja cest na Kočev
skem. Kritizirali so delo sindikata itd.

Še posebno čustveno so reagirali na 
kritičen odnos sedanje oblasti do vsega 
tistega, za kar so se oni borili. »Nikoli 
nismo tako dobro živeli kot pod Titom. 
Krivično je napadati vse, kar je bilo na
rejenega v 45 letih. Spoštovati je treba 
dobro in zavreči slabo, ki ga tudi ni 
manjkalo.«

J. PRIMC

V spomin 
na začetek 

krošnjarjenja
Ribniški občinski praznik 

odslej 1. septembra?
RIBNICA — V občini Ribnica ne 

bodo več praznovali 26. marca kot 
praznik občine (v spomin na zmago 
partizanskih brigad v Jelenovem žle
bu). Začel se bo postopek za določitev 
novega praznika občine, ki naj bi bil 1. 
septembra, ko je pred 499 leti cesar Fri
derik podelil od Turkov prizadetim de
želam patent za trgovanje (krošnjarje- 
nje) po cesarstvu. Če bodo postopki za 
praznovanje novega praznika dokon
čani do septembra, ga bodo letos prvič 
tudi že praznovali. V nasprotnem pa še
le prihodnje leto, se pravi, da bo lahko 
to leto minilo v občini Ribnica brez 
občinskega praznika. Vsi ti sklepi so bili 
sprejeti z večino glasov na zadnji seji 
zborov občinske skupščine Ribnica 27. 
februarja.

Razprava pred to odločitvijo pa je bi
la živahna. Predsednik občinske skupš
čine Franc Mihelič je menil, da datum 
praznika 26. marec ni sporen za nobeno 
stranko, saj je bila bitka v Jelenovem 
žlebu boj proti okupatoijem, se pravi 
boj za osvoboditev. Svoboda pa je ena 
temeljnih pravic vsakega naroda m tudi 
posameznika.

Podpredsednik občinske skupščine 
Franc Mihič pa je med drugim pouda
ril, naj bi ob občinskem prazniku slavili 
dogodek, ki združuje ljudi in narode, to 
pa gotovo ni boj in prelivanje krvi. T udi 
v pobrateni italijanski občini Arcevii 
menijo tako. Nobeden pa ne nasprotu
je, da bi 26. marec ostal praznik vetera
nov, borcev iz Arcevie in Ribnice, ki ga 
naj praznujejo tudi v opomin vsem, ki 
bi hoteli zatirati narode.

Razprava je bila zelo živahna in vča
sih tudi ostra. Končno so bili sprejeti že 
omenjeni sklepi in še sklep, da bodo z 
anketo med občani zbrali mnenja in 
predloge o (novem) praznovanju občin
skega praznika. J. p.

UPRAVIČENA
PRITOŽBA

SODRAŽICA, RIBNICA - Dele
gat iz Sodražice je na zadnji seji občin
ske skupSčine Ribnica protestiral proti 
postopkom miličnikov. V Inlesu Sodra
žica so imeli namreč občni zbor sindika
ta in zabavo, za kar so dobili tudi po
trebno dovoljenje uprave notranjih za
dev. Miličniki (ki na zakusko po zboru 
niso bili povabljeni) pa so blokirali vse 
tri ceste, se pravi obkolili Inles, in vrača
jočim se s praznovanja zaključka po
slovnega leta množično odvzemali voz
niška do voljenja, čeS da so preveč popili 
Odbornik je poudaril, da policija goto vo 
za tak postopek nima pristojnosti, saj je 
bilo za občni zbor in zabavo dano us
trezno dovoljenje. Tej kritiki so se neka
teri delegati nasmihali in celo sam pred
sednik občine je nekaj zabrundal o 
neresnosti Zato so se med odmorom se
stali v Merkatorjevem bifeju (v okrnjeni 
sestavi) delegati iz LoSkega Potoka in 
Ribnice ter složno ugotovili, sklenili in 
sklep zalili da podpirajo kritiko delega
ta iz Sodražice.

P-c

VOLITVE V OSILNICI
OSILNICA — Na ponovljenih vo

litvah v vaškem odboru Osilnica so iz
med 7 kandidatov izvolili 5 članov vaš
kega odbora. Med njimi je dobil največ 
glasov Jože Gašparac, ki je tako postal 
predsednik VO in član sveta KS Osilni
ca. Zanimivo pa je, da so na tako ime
novanih »prvih večstrankarskih in de
mokratičnih volitvah« izvoljeni v svet 
KS Osilnica vsi tisti, ki so bili člani tega 
sveta že v dosedanjem štiriletnem 
obdobju.

Kako delati v prepočasni državi?
Seja trebanjske skupščine — Proračun in dajatve — Samoprispevek lahko kot 

merilo — Kaj posebnega predstavljajo borci? — Sestanek o proslavljanju
TREBNJE — Določeni republiški vladni organi in ustanove delajo prepoča

si in to ljudem po mestih in vaseh otežuje delo in jih spravlja v bes. Tako je bilo 
sporočilo mnogih razprav na nedavni seji trebanjske občinske skupščine.

Delegati- na tej seji niso sprejeli 
občinskega proračuna, ker zaradi ne
končanih republiških proračunskih po
gajanj niso vedeli, kolikšno vsoto sme
jo. Zato pa so o njem toliko širše 
razpravljali. Pri tem so opozorili na 
možnosti goljufij pri razmeščanju pro
računskega denarja, zlasti iz zbora 
združenega dela pa so v zvezi s polnjen
jem občinske blagajne opozorili, da 
podjetja nimajo več od kod jemati de
nar za predpisane dajatve. Zato so na
ročili Alojzu Metelku, naj kot delegat v 
zboru občin v slovenski skupščini opo
zori na preobremenjenost gospodarstva.

Na seji so govorili o načrtovanem de
lu trebanjskega izvršnega sveta v tem le
tu in pri tem zadeli na vprašanje, komu 
bodo po novem prepuščene krajevne

skupnosti. Kako v tej zvezi razmišlja 
oblast, nemara vsaj v podtonu kažejo 
besede Cirila Pungartnika. Predsednik 
trebanjske občinske skupščine je nam
reč dejal glede možne delitve pičlega

• Na seji so sklenili glede letošnjih 
praznovanj v občini, da bo pred
sedstvo sklicalo sestanek z vodji 
strank, ki se bodo domenili o po
drobnostih.

proračunskega denarja, da »bomo mo
rali maksimalno iti na pomoč tistim 
krajevnim skupnostim, ki plačujejo 
samoprispevek«.

Nedopustno zamudo slovenskih vla
dajočih ustanov pomeni tudi denacio
nalizacija, ki še ni stekla. Marjan Dole- 
nšek je tako stališče na koncu svoje

7. marca 1991

razprave oblikoval v poziv republiške
mu pravosodnemu ministru, naj dosto
pi, če ne misli pospešiti denacionaliza
cije in začne vračati vsega vsem, brez 
razlik in brez krivic. Nekako nedoko
nčano delo pomenijo po mnenju Mar
jana Uhana tudi še neukinjene bo
rčevske ugodnosti. Ta delegat je vprašal, 
zakaj imajo v trebanjskem zdravstve
nem domu člani ZZB NOV poseben 
dispanzer. Zahteval je poročilo, koliko 
jih je šlo v zdravilišča, in se zavzel, naj 
velja enakopravnost, in ne režim po
sebnih pravic.

Na seji so med drugim razpravljali še 
o aktualnih težavah trabanjskega kme
tijstva, o reševanju zadreg v varovanju 
otrok in mladine ter sprejeli nekaj os
nutkov in predlogov odlokov o plače
vanju davkov, zemljiških operacijah in 
varovanju okolja. Alojz Metelko je 
pred delegati razgrnil svoje dosedanje 
predstavniško delo. M. LUZAR

DOLENJSKI UST
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Obrat Adrie ostane še naprej
Bo še naprej životaril? — Zdaj 20 presežnih delavcev, v juliju še 30 — Adria že ■ ■ u**i:x*%
________cez leto dni načrtuje nov proizvodni program za obrat Brežice________ ||j 110310 113 D0IJS6 C3SB

VWWWWV,\A-VVWVVVVV\\V\VVWVVVWV\\\\\V\\l’

Novolesovci trkajo ob les

BREŽICE — Obrat sedanje Adrie Caravan v Brežicah se že leta kronično 
srečuje z enakimi težavami. Resje, enkrat so vzroki tu, drugič tam, a posledice, 
kijih čutijo delavci v obratu, so vedno iste. Neznosno nizke plače, slaba organi
zacija dela, zastoji v proizvodnji, pomanjkanje repromateriala, slabi odnosi v 
obratu in nerešena razmerja z matičnim podjetjem v Novem mestu.

Zadnji sestanek z vodstvom novo- saj se že več let, v zadnjem času pa še 
meške Adrie je pretekli torek Sklical iz- posebej intenzivno govori o ukinitvi 
vršni odbor sindikata v obratu. Zato, brežiškega obrata. Delavci niso motivi- 
ker sb bdnoši v‘ obratu izredno napeti, rani za delo, ker že od starega leta vedo,

Obrtnikom zares trda prede
Če ne bo konec težav s finančno nedisciplino in no- 

vimi davki, bodo iz protesta zaprli delavnice
ČATEŽ OB SAVI — »Dokler še 

vsaj za silo shajamo, smo tiho. Ni nas na 
sestanke niti na zabave, ker delamo. Če 
pa se tal^o mnpžično zberemo, kot smo 
Se darieš, potem je jasno, da nas nekaj 
močno teži,« je na zboru obrtnikov pre- 
teli teden dejala obrtnica in dolgoletna 
aktivistka v Obrtnem združenju, Jožica 
Žagar.

Njena ugotovitev seje potrdila, ko so 
se po uradnem poročilu o delu združe
nja. ki ga je podal predsednik Andrej 
Pavlin, in po razlagi Draga Loperta, di
rektorja Uprave za družbene prihodke, 
o novi davčni zakonodaji oglasili še po
samezni obrtniki. Ugotavljali so, da 
obrtnikom ni uspelo priti v nov izvršni 
svet in so zato še naprej odrinjeni od od
ločanja o zadevah, ki so zanje po
membne. Tako je šlo mimo združenja 
predstavljanje novih razvojnih progra
mov obrtnikov ob obisku predsednika 
vlade Lojzeta Peterleta. Prepozno so 
dobili tudi sporočilo o razpisu za dode

litev sredstev za pospeševanje gospo
darskega razvoja v občini, zato so za
htevali, da se rok, ki seje iztekel dan po 
zboru, vsaj za pet dni podaljša.

Zaradi odrinjenosti na rob odločanja 
so se med obrtniki razširile govorice, da 
je občinska valada že vnaprej razdelila 
sredstva za razvoj. Zato so obrtniki žele
li slišati, zakaj ni v odboru za razdelitev 
milijona dinarjev za razvoj velikega in 
700 tisočakov za razvoj drobnega gos
podarstva tudi kakega obrtnika. Menili 
so, da se j»na ta način, čeprav ne gre za 
velika sredstva, jasno pokazal odnos 
občinske vlade do obrtništva.

»Ne vidim logike v tem, da nas z davki 
silijo k odpuščanju delavcev ravno v 
trenutku, ko bi morala vlada še celo re
gresirati zaposlovanje,« je menil Franc 
Šekoranja. Mnoge obrtnike finančne 
razmere že silijo k odpuščanju, a kako 
naj si ga privoščijo, če so delavcem še 6 
mesecev zatem dolžni izplačevati mi
nimalne osebne dohodke? Pritožb nad 
novimi davki je bilo nasploh največ, 
zato so obrtniki zagrozili, da bodo v 
primeru, če se zadeve ne bodo kmalu 
razrešile, za določen čas zaprli svoje 
delavnice.

Jernej Zorko je med drugim zahte
val, da bi morali kategorizirati obrtnike 
in tako razvrstitev upoštevati pri dav
kih, ne pa metati v en koš rokodelce, 
gostince in proizvajalce. »Tudi stroje, ki 
so izdelani v lastni režiji, je treba ovred
notiti in jih s certifikati priznati kot pa
tente,« je predlagal obrtnik Lepšina.

B. DUŠIČ

OBRTNIKI NE ZDRŽIMO VEČ - 
Predsednik Obrtnega združenja A ndrej 
Pavlin (levo) je Tonetu Zorku, edinemu 
predstavniku občinske vlade na zboru, 
končno lahko pojasnil, da tako ne gre 
več. (Foto: B. D.)

PRIPRAVE 
NA PREGLEDE 

IN TEKMOVANJA
SEVNICA — Na sestanku operative 

GD Sevnica so se pretekli petek sevniš- 
ki gasilci pogovorili o pripravah na 
občinsko gasilskovtekmovanje, ki bo 
18. in 19. maja v Šentjanžu, nadalje o 
izobraževanju članov društva za prido
bitev naziva »izprašani gasilec« in 
»strojnik« ter pregledali razpored ope
rative po orodjih in vozilih. Dogovorili 
so se tudi o letošnjih preventivnih pre
gledih po gospodinjstvih in si na koncu 
ogledali še film o sektorskih vajah v letu 
1990.

DOKONČANJE CESTE 
BLANCA — ČANJE

BLANCA — Krajevna skupnost na 
Blanci je lani veliko pomagala pri po
sodobitvi kategorizirane ceste Blanca 

: — Čanje v dolžini 3 km, tako pri doba
vi 5000 kubikov gramoza, kakor tudi 
pri nabavi betonskih cevi za izdelavo 
propustov. Krajani so pridno pomagali 
pri raznih pripravljalnih delih. Za do
končanje tampona in asfalt so ljudje še 
pripravljeni prispevati, prav tako bodo 
uporabili denar, zbran s krajevnim sa
moprispevkom, nujno pa bo potrebna 
tudi pomoč občine.

PLANINSKI PLES
SENOVO — Planinsko društvo BO

HOR Senovo pripravlja za soboto, 9. 
marca, »PLANINSKI PLES«, ki bo v 
Domu XIV. divizije na Senovem s pričet
kom ob 20. uri. Tudi tokrat se bomo lahko 
zavrteli ob zvokih priznanega ansambla 
Štajerskih sedem in se poveselili ob sreče
lovu. Prijazno vabljeni!

PD BOHOR Senovo

IZ BR£žl$K€<Bi"T
PORODNIŠNICt*«

V času od 8. do 15. februarja so v bre
žiški porodnišnici rodile: Olga Miler iz 
Mrtvic — Blaža in Jerneja, Nevenka 
Gluščič iz Hrastine — Gorana, Ana 
Ocvirk iz Sevnice — Saro, Mara Lalič iz 
Brežic — Dina, Štefica Setinšek iz Do
brave —deklico, Jasna Gregorič iz Samo- 
bora — deklico, Cvetka Kunej s Senovega 
— Tamaro, AnicavGrilc iz Gržeče vasi — 
Tilna in Hedvika Škof iz Pristave — Sil
vestra. Čestitamo!

da jih bo 50 izmed njih moralo na cesto, 
a kljub zahtevam ne morejo zvedeti, 
kdo bo med njimi.

Kot je pojasnil Drago Reba, v direk
ciji Adrie poverjen za proizvodnjo, so 
program razrvoja tega podjetja na 
upravnem odboru holdinga sprejeli ze 
7. februarja. O tem je sicer pisalo v ča
sopisju, žalostno pa je, da so delavci od 
svojih vodilnih ljudi to zvedeli šele tri 
tedne pozneje. »Obrat Brežice po pro
gramu ostane. V sezoni 1991 bo proiz
vajal dosedanji osnovni program, t.j. 
prikolice iz C- in D-programa, ker pa so 
se potrebe po teh zelo zmanjšale, bodo 
Brežice skupaj z Novim mestom izdelo
vale tudi prikolice B-programa,« je de
jal Reba.

V tem letu bo obrat v Brežicah, po
dobno kot tudi proizvodnja v Novem 
mestu, že po planu delal le s 75- 
odstotno zmogljivostjo. Prodaja počit
niških prikolic se je namreč na tržišču

• Že marca naslednjega leta naj bi v 
Brežicah začeli proizvajati prikolice 
D-programa v posebni luksuzni iz
vedbi, kijih bodo povsem določenim 
kupcem ponudili v letu 1993. V obra
tu, kjer je skupaj s servisom, nakla
dalno skupino in skupnimi službami 
zaposlenih 220 delavcev, je trenutno 
preveč 20 ljudi, v začetku julija pa naj 
bi jih brez dela ostalo še 30. Kot je 
razložil Franc Šenica, vodja Adriine 
kadrovske službe, so komisije za ugo
tavljanje presežkov sestavljali direk
tor obrata, strokovni delavec in pred
stavnik sindikata. Osnovni kriterij je 
bil uspešnost pri delu, upoštevali pa 
so še vrsto drugih.

skoraj povsem ustavila. Ne samo slo
venskih, saj stoji tudi proizvodnja v Ve
liki Britaniji, medtem ko niti v Franciji 
ni veliko boljše. Dva obrata s takšno 
proizvodnjo sta za Adrio trenutno pre
več. Po besedah Draga Rebe bi letos 
prihranili kar 4 milijone DEM nepo
srednih fiksnih stroškov, če obrata v 
Brežicah ne bi bilo. Toda sanacijski 
program predvideva v naslednjem letu 
povečanje proizvodnje, zato morajo 
oba obrata obdržati.

B. DUŠIČ

Kako gre Lipi in Boru — Več z manj delavci
KRŠKO, KOSTANJEVICA — 

Do določene mere bi bilo povsem 
logično, da bi v dolenjskem lesnem 
gigantu Novolesu najprej propadli 
tisti udje, ki so najdalj od telesa. 
Tudi zato s6 se nemara razširile go
vorice, da bodo dislocirane Novole- 
soye enote, ki jih je največ v krški 
občini, najprej prepustili njihovi 
lastni sposobnosti za preživljanje, 
kar bi pomenilo tudi, da jih bodo 
pustili ekonomsko crkniti. Toda di
rektorja dveh od treh krških Novo- 
lesovih družb z omejeno odgovor
nostjo pravita, da tako sklepanje ne 
pride v poštev.

Resda sta obe družbi lansko po
slovno leto zaključili z izgubo, ki pa 
je ob nekaterih pogojih lahko tudi 
ne bi bilo; prav tako so na čakanju 
delavci iz obeh družb, ampak oboji 
upajo, da se bodo še vrnili na delo.

Sedanji v. d. direktorja v Boru 
Peter Pucelj že ugotavlja, da se je 
produktivnost na zaposlenega v 
zadnjih treh mesecih povečala za 
petino. In zdaj je večina delavcev 
zainteresirana za delo, saj skoraj ni
kogar ni treba posebej spodbujati. 
Tako razpoloženje pa so seveda 
prinesle nove razmere, ko delo spet 
pridobiva ceno. Seveda v nedogled 
tako stanje vendarle ne bi smelo tra
jati, kajti delavci, ki so »na čaka
nju«, dobijo 70 odst. siceršnje plače. 
Za delavce za stroji pa to seveda ni 
stimulativno. Čakanje 25 delavcev 
traja že tri mesece. »Najhujši pro-

SilvoMiklavf^ *

blem je za nas, ker nam manjka ma
teriala. Na domačem trgu lesa ni, 
zato ga uvažamo iz ZDA in Kanade 
in ga dobimo po še kar ugodnih ce
nah. Naj posebej poudarim, da bi 
lahko izdelali za tretjino več miz, in 
to v višjem cenovnem in kakovost- 

' nem razredu, če bi imeli na voljo 
dovolj surovine,« razčlenjuje seda
nje razmere direktor Pucelj.

V kostanjeviški Lipi je bila polna 
zaposlenost 120 delavcev, zdaj jih 
je na čakanju 40, v kratkem naj bi 
se jim pridružilo še 14 delavcev. 
Prav tako stoji tretjina strojev v tej 
tovarni. Vzroka za zmanjšano za
poslenost in za zmanjšano prozi- 
vodnjo sta najmanj dva. Tudi v Ko
stanjevici jim manjka surovin, po 
drugi strani pa potrebujeta manj 
Lipinih polizdelkov tovarni drob
nega pohištva in tovarna stilnega 
pohištva, ki sta že pod vodo. V Lipi 
so se morali hitro znajti in najti dru
ge odjemalce, v kratkem pa se bodo 
izboljšale razmere tudi glede oskrbe 
z lesom. »Menim, da razmere ven
darle niso tako kritične, ampak 
kmalu bo treba doreči, kako bo z 
družbami znotraj Novolesa, in tudi, 
kako bo z delavci, kajti »čakalna 
doba« šestih mesecev je le predolga. 
Seveda bi bile razmere sedaj precej 
drugačne, če bi imeli denar pred, 
denimo, dvema mesecema. Tedaj 
bi lahko nabavili material in bi se
daj imeli tudi več dela. Izdelke na
mreč lahko prodajamo, zdaj pa jih 
celo izvažamo, in lahko bi izvozili 
celotno proizvodnjo,« je povedal 
Silvo Miklavž, direktor Lipe d.o.o.

Medtem ko bodo v Boru posku
šali še izboljšati kakovost in še več 
svojih izdelkov prodajati na evrop
ski trg, ker ameriški zanje ni več za
nimiv, bodo v Lipi pričeli proizva
jati okna in vrata. V hiši je še nekaj 
mizarjev, ki obvladajo taka dela, vsi 
ostali pa bodo delali še naprej na 
decimiranju, struženju, kopiranju in 
briketiranju lesa in lesnih odpadkov.

J. SIMČIČ
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Dolga delegatska zasedanja v noč
Delegati krške občinske skupščine spet omagali po šestih urah in pol zasedanja

KRŠKO — Zadnje zasedanje krške občinske skupščine seje spet končalo ob 
pol deseti uri zvečer, ko so delegati skupaj s predsedstvom zasedanja pridrsali 
do 9. točke dnevnega reda. Očitno je, da vsem že po malem popuščajo živci, 
kajti seje se pričenjajo s protesti zaradi neučinkovitosti in tudi končujejo. Kje je 
torej vzrok, da po šestih urah in pol sejanja seja ni opravljena tako, kot bi mora
la biti. So za to kriva skupščinska telesa ali predsedujoči sej, strokovna telesa ali 
kar delegati sami?

Po volji delegatov so bila »vprašanja 
in odgovori« delegatov prestavljena na 
začetek seje, da bi tako odgovore lahko 
še dopolnili. Delegati niso zadovoljni s 
temi odgovori, eden izmed delegatov je 
dejal, da si popularnost lahko pridobiva 
tudi na drug način, in ne s postavlja
njem vprašanj. Drugi je pripomnil, da 
so to bolj izgovori kot odgovori itd. De
legat krajevne skupnosti Dolenja vasje 
na skupščini prebral protestno pismo 
zaradi sanitarne deponije, ki naj bi bila 
v tej krajevni skupnosti. Svoje branje je 
končal z ugotovitvijo, da v KS Dolenja 
vas ne zaupajo več sedanjemu izvršne
mu svetu. »Torej: gospodarstveniki, 
pojdite že vendarle delat v gospodar
stvo, učitelji pojdite učit, gasilci pa ga
sit!« je dejal delegat in sporočil, da ne 
namerava več prihajati na seje občinske 
skupščine.

Posebo burna je bila razprava o tem, 
ali naj v občini nadaljujejo javno raz
pravo o širjenju skladišča za srednje in 
nizko radioaktivne odpadke pri JE Kr
ško. Delegati skupščine so potem, ko so 
slišali vrsto pripomb, predvsem na ra
čun republike, ki se očitno gre neke sor
te pozicijskq vojno, sprejeli sklep, da 
prekinejo z javno razpravo. Neposredni 
vzrok za tak sklep je med drugim tudi 
način, kako obravnavajo ta problem na 
republiški ravni. Krški republiški po
slanec Metod Šonc je namreč povedal, 
da na republiški ravni sploh ne rešujejo

LETNA SKUPŠČINA 
LOŠKE GODBE

DOBOVA — Člani Gasilske godbe 
na pihala Loče so se v soboto zvečer 
zbrali na letni skupščini. Kot je za take 
dogodke običaj, so pripravili poročilo o 
delu godbe. Letos so še posebej prisluh
nili poročilu predsednika odbora za 
proslavitev 70-letnice godbe, ki so jo 
dostojno obeležili v minulem letu. Na 
skupščini so opravili tudi volitve vod
stva godbe ter sprejeli program dela in 
finančni plan. Zbor so zaključili z dru
žabnim večerom.

vprašanj v zvezi z JE Krško. T udi župan 
Vojko Omerzuje povedal, da so ga mi
nistri za finance, energetiko in okolje 
odpravili tako rekoč pri stranskih vra
tih. Zato je bila povsem logična pobuda 
delegatke Ide Jerele-Novak. naj v Kr
ško pridejo prvi minister Lojze Peterle z 
ministri Šešerkom, Tomšičem in Jaz- 
binškom. Vsi ministri naj bi prišli v Kr
ško v roku enega tedna in naj bi nastopi
li pred delegati krške občinske skup
ščine.

Potem so delegati sprejeli še osnutek 
sprememb poslovnika o vodenju skup
ščine. po katerem bo imel predsedujoči 
pravico kakšnega »predolgega« delega
ta tudi ustaviti. Malo bolj vroče pa je bi
lo spet, ko so delegati razpravljali o 
osnutku programa dela občinskega iz
vršnega sveta. Tudi tu ni manjkalo pri
pomb in predsednik IS Franc Černelič 
si je hitel zapisovati pripombe delega

tov. Mimo tistih pripomb, ki zaradi 
drevesa ne vidijo gozda, je bilo na na- 

- slov izvršnega sveta naslovljenih tudi 
precej tehtnih vprašanj. V programu 
manjka kmetijstvo, po mnenju enega 
izmed delegatov manjka v programu 
jasno razvidna določitev konkretnih in 
prednostnih nalog itd. Po novem in do
cela izvirnem načinu glasovanja, v kate
rem delegate najprej vprašajo, ali niso 
morda proti osnutku, in ko so se delega
ti z glasovanjem izrekli, da niso proti, so 
potem glasovali še za to, ali osnutek 
programa sprejmejo. IS je tudi to pot 
zmagal z malenkostno večino.

Sejo bodo v kratkem nadaljevali.
J. SIMČIČ

OSVETLITEV CERKVE
KOSTANJEVICA — Pri svetu kra

jevne skupnosti je bil imenovan gradbeni 
odbor, ki bo poskrbel za razsvetlitev farne 
cerkve na Otoku. Za razsvetlitev bodo 
zbrali potreben denar, v Savaprojektu v 
Krškem pa bodo naredili projekt, tako da 
bo naloga opravljena profesionalno. V 
Kostanjevici hkrati upajo, da bodo na ta 
način vsaj malo razsvetlili temačno središ
če Kostanjevice.

KAKO ZDAJ, KO NI 
VEČ SAMOPRISPEVKA?

VELIKA DOLINA — V tej krajev
ni skupnosti seje z letošnjim februarjem 
iztekel krajevni samoprispevek, ki so ga 
poleg občinskega krajani plačevali celih 
dvajset let. Z zadnjimi referendumskimi 
sredstvi so izpolnili več kot 100 odst. 
zadanih- nalog. Tako so poskrbeli za 
novo asfaltno prevleko na 3-kilome- 
trskem odseku Velika Dolina — Ribni
ca. asfaltirali cesto na Cirnik v dolžini 
3,5 km in preplastili I km ceste na Brez
je. V sleherni vasi so zbrali še dodatna 
sredstva in z. njimi asfaltirali tudi vaške 
poti. S posebej zbranim denarjem so ta
ko asfaltirali tudi 1,5-kilometrski odsek 
od Ponikve do Žakovcev. Na Veliki 
Dolini so urejali tudi pokopališče in 
javno razsvetljavo, za katero že imajo 
pripravljen ves material.

NEOSVINČEN BENCIN 
V BOŠTANJU

BOŠTANJ Petrol je na bencins
kem servisu v Boštanju začel skrbeti tu
di za vse številnejše lastnike jeklenih 
konjičkov, ki imajo vgrajene kataliza
torje. Neosvinčen bencin, bolj prijazen 
do okolja, je tudi cenejši od supra, zele
ni pa bodo morali pri nas storiti še kaj 
več, da bo razlika v ceni osvinčenega in 
neosvinčenega bencina občutnejša in ne 
zgolj simbolična, pri čemer bi se lahko 
zgledovali po sosedih, denimo v Avstriji.

Studenec začasno središče občine
V tej krajevni skupnosti računajo na izdatnejšo pomoč sevniške občine

STUDENEC — Letos bo krajevna skupnost Studenec gostitelj praznovanja 
sevniškega občinskega praznika. Seveda krajani pričakujejo, da se bodo ob tej 
priložnosti lahko skupaj z gosti veselili zaradi praznične podobe vasi, ki naj ne 
bi bile ozaljšane le z zastavami, cvetjem, ampak tudi s posodobljenimi cestami 
in nekaterimi komunalnimi pridobitvami.
»Moram se zahvaliti sevniški občinski 

skupščini in izvršnemu svetu za dose
danjo pomoč pri razvoju naših krajev. 
Odkrito pa povem, da smo naš letošnji 
načrt cestne in komunalne dejavnosti 
nekoliko razširili, upoštevajoč ravno to, 
da bo letos krajši čas središče občine pri 
nas. Kolikor vem, so povsod imeli nekaj 
od tega gostiteljstva in tudi mi računa
mo na podporo občine, saj brez. teh za
stavljenih ciljev nikakor ne bomo mogli 
uresničiti,« je povedal predsednik sveta 
krajevne skupnosti Alojz Pavkovič.

Na Studencu pričakujejo pomoč pri 
dograditvi mrliške vežice, saj jim kljub 
krajevnemu samoprispevku in udarniš
kemu delu še veliko manjka do potreb
nih 500 tisočakov. Ker bo ravno letos

gasilsko društvo na Studencu zaokroži
lo 60. leto delovanja, nameravajo ta ju
bilej delovno obeležiti z izgradnjo 
osmih hidrantov, gasilci pa načrtujejo 
tudi dograditev doma.

Alojz Pavkovič

Med največje zalogaje v letošnjem 
načrtu komunalne dejavnosti studenške 
krajevne skupnosti spada rekonstrukci
ja vodovodnega omrežja Zavratec — 
Lepa gora z zajetjem. Na Studencu ra
čunajo še na izgradnjo 200 metrov 
kanalizacije v naselju, z vtočnimi jaški 
za meteorno vodo. Pričakujejo, da bo
do posodobili krajše krajevne ceste v 
Roviščah, na Hudem Brezju, Studenec 
— Metelko in Prevalje — Križe.

Studenčani pa se bodo pač morali 
sprijazniti z dejstvom, da letos ne more
jo računati na pomoč iz občinske malhe 
za 13.700 kvadratnih metrov asfaltne 
prevleke na Studencu, na Hudem Brez
ju, v Roviščah in na odseku Zavratec — 
Vrh. Sevniška županja Breda Mijovič je 
namreč med nedavnim obiskom Stu- 
denčanom položila na srce, da so 
občini pač še mnogo pomembnejše ce
ste, kjer ni denarja za prepotrebne 
preplastitve.

P PERC

Novo v Brežicah
BREZHIBNO — Franc Šetina. vodja; 

kadrovske službe v Adrii. seje močno#' 
čudil, ko so delavci brežiškega obrata P0,, 
kazali, da so med drugim nezadovoljni|U' 
di z. osebnimi ocenami. »Kako jr t(' 
možno,« se je glasno spraševal, »saj ima- 
mo v Adrii brezhiben sistem osebne? 
ocenjevanja?« Včasih bi temu rekli. da J1 
sistem čisto dober, samo deluje slabo, j

POZDRAV IZ LJUBLJANE — OWj 
niki so se na svojem nedavnem zboru p1*] 
cej razkačili, ker jih z obiskom ni počaS»| 
nobeno zveneče občinarsko ime. Z m* 
zamude je na zbor prišel le namestnik*®' 
kretariata za gospodarstvo, ki pa se r; 
oglasil šele po večkratnem izzivanj' 
Obrtniki so tako dobili še en dokaz več.p*| 
tudi po volitvah ostajajo na robu dogal1 
nja. Sicer pa predsednik Ciril Kolešn' 
kljub vsemu misli nanje, saj sc je za# 
obveznosti v LjdMjMJ VIjuldrio opraviš' 
Obrtniki so zatoimnjtslio tidgovorov 
mnoga odprta vfta&uijitrikt jih iz dneva' 
dan bolj žulijo,,idohtl) t*bO: pozdrav», 
Ljubljane.

V KRAJU LEPIH SPOMINOV ' 
Ob zadnjem obisku v Brežicah seje® 
Dimitrij Rupel, republiški zunanji 0® 
ster, na pogovoru z demokrati zadi^ 
precej manj časa kot pozneje na klepe"1, 
gradu Orešje na Bizeljskem. Tam je n11* 
no zaposlenega veljaka zadržala predvse 
bližnja vinska klet z vrhunsko vinsko 
Ijico. Očitno se mu je Bizeljsko po ta1' 
močno vtisnilo v spomin, zakaj bi siga 
cer izbral za kraj srečanja s hrvaškim n 
nanjim ministrom.

Klike novice
ZELENI — Odkar je zeleni Silvo 

sar alias Rasputin krške občinske pol1,, 
sklenil, da si ne bo pridobival popula#, 
s postavljanjem »tečnih« vprašanj nasft 
občinske skupščine, se nekateri sprašuj f 
kam bo krenil. Zelenega Silva nam^j- 
bilo tudi na predavanje o dekomistj,, 
Krško, ki gaje imel mag. Krešimir 
Zlobni opazovalec pa ni opazil samo1*® 
da na predavanju ni bilo Mavsarja, ta j 
bilo pravo pomanjkanje zelene barv®

ska »fana«. Če seveda izvzamemo 
Finka, ki se tudi proklamira kot zel®11

ABRAM — Gospod občinski posK 
Janez Abram vse večkrat posega v s* \ 
činske razprave, kadar pa je prilika.v 
moru ošvrkne tudi kakšnega novit%' 
Nazadnje je novinarju DL očital, d% 
laži, češ daje gospod Toni Koršič. Še v^jj 
kmetijski minister. Do napake v nov' 
jevem pisanju je po dopustu res P^-

LUČKA — Kot najbolj delaven o ^ 
ski uslužbenec še vedno slovi tisti rel*,- 
ki mu delovni čas teče tudi med 
občinske skupščine. Glede na to, 4* 
redno udeležuje sej in da seje trajaj® « 
manj kot večnost, bo omenjeni usln^j 
lahko kmalu odšel na enoletni doA 
pa bo šel kar v predčasno penzijo- 0 j 
ska komisija za inovacije pa bi mu ; 
prej podelila še kakšno nagrad 
inovacije.

Sevniški paberki
v________________________ —'

y'
SREČA — Ako Posavcem že ®2 

gospodarstvo, je Sevničanom, Kr^, 
in Brežičanom v zadnjem času j 
vsaj pri igrah na srečo. Potem, k0^ 
sreča nasmehnila Janezu Toriju z ^ « 
Cirnika v igri 3 x 3 in muje izžrebanj 
lica prinesla srčkan avtomobilček 1 ^ 
su Cuore, se je že v naslednjem k1’1 jj 
novila zgodba, tokrat v Kršk®1’^) 
nameček pa je na nedeljskem Žf® j! 
akcije Podarim — dobim dobil avt°’ fi 
cer Citroenov AX 11 TE, še BreŽič*^ 
ko je torej Posavcem, iz vsake obC*J 
emu srečnežu (da ne bi bilo *a f 
Fortuna razdelila darove. Zdaj pj1 Cjl 
podarstveniki in podjetniki goreč® vfl 
da bo morebiti uslišala tudi njihov® 
tive, še predno dokončno potonej0\j

DEVIZE — Ekspozituri Ljub« 
banke v Sevnici je končno le uspe* 10 
liti se pod streho mastodontskcga ^ 
Sevničani vedo, da.ta kratica P01”. 
telski trgovski center, ki pa bo, kot kg 
lep čas ostal nedograjen kot nek*kS1 
zo megalomarpje, prevelikih ap^^^ič 
porušenih načrtoy o gradnji savsk' 
trarn. Banka je ostala pri dosedanJ ^ 
vilu zaposlenih, z denarjem od P 
dosedanjih prostorov pa naj bi s® ^ 
tehnološko opremila. Ko smo s® 
zgodaj zjutraj pojavili v novih P°‘(i 
LB, smo opazili podobno dolge v 
na stari lokaciji. Ljudje so seve0®^ 
priti do svojega denarja, do svojih J 
ie maloštevilni, tisti, ki so čakal' ® # 
od 5. ure, so lahko prišli do omejPJV 
500 DEM. Neki upokojenec, kij® 
tal praznih rok, je komentiral: ’’ V 
goslaviji nobeni banki ne bom v®®> ., 
svojega težko prisluženega denkGjr 
vprašanje, ali bi devize zaupal 
državi Sloveniji, je le skomigni'10/<

PIZZERIA PLUS - Nov, lePU J 
Ijen lokal s tem imenom je prete*J«iF 
odprl Franci Meke v bližini PlaUS 
Več sledi.

—
6 DOLENJSKI UST It. 10 (2168) 7. marca.
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Novomeški Kres je tudi gledališče
Ob 15-letnici skupina v dolenjskih nošah — Kres dobil Maroltovo listino

K IZ ZIMSKE KOLONIJE — Razstavo slik v salonu gostišča Žolnir v 
verS|I*njeVic‘’ na^ta*'b na 2- zimski slikarski koloniji, so si obiskovalci ogledali z 
d ., 'n\ Mnim®njem že takoj po otvoritvi v soboto, 2. marca, zvečer, kar je vi- 

1 tudi na pričujočem posnetku. (Foto: M. Vesel)

Druga Žolnirjeva kolonija
Ustvarjalo sedem slikarjev — Na otvoritvi razstave 
-gstop igralca Jurija Součka in pevke Stanke Macur

KOSTANJEVICA —Okoli 30 slik,
"<Wal.ih minuli teden od torka, 26. fe
si1111'??' do sobote, 2. marca, na 2. zim- 
n ' ankarski koloniji Žolnir, sestavlja 
Inn 3-1110 razslavo' ki bo v velikem sa- 

tc8a znanega kostanjeviškega go- 
17 Ca na °gled še do vključno nedelje,
L,' ™arca- Na slikah, ustvarjenih v raz- 
,' "lh tchnikah, so upodobljeni motivi 

I .ostanjev>ce in okolice. Že prvi po- 
nr, na sj‘ke pove, da letos spet ni bilo 

vc slikarske zime s snegom, ki pa so
'° nekater' udeleženci kolonije prav 

gotovo želeli.

koh,3 'eto5nJ' Žolnirjevi zimski slikarski lQr3 StlflM llSff 
Olji so ustvarjali akaHpmtilči slikarii- ^

Slovesnost sobotne otvoritve je naj
prej popestril znani slovenski gledališki 
igralec J urij Souček z interpretacijo od
lomka iz Cankarjeve proze ter pesmi 
Pavla Golie, Lojzeta Krakarja, Tomaža 
Šalamuna in Ervina Fritza. Zatem je 
Stanka Macur ob klavirski spremljavi 
Janka Avsenaka s svojim lepim pev
skim glasom predstavila pesmi, ki jih je 
sama uglasbila. Za kulturno razpolože
nje pa je z igranjem na citre skrbel tudi 
Miran Kozole.

I. Z.

Mir„ "',15? ustvarjali akademski slikarji: 
p ■ a, vlovec, Martina Koritnik- 
Aii;’ ,/ang Huiqin, Tomaž Perko, 
rin^u •°nec’ do*e Kumer in Jože Ma
ve . so se udeležili otvoritve razsta- 
ohitif0 , ^ marta- zvečer, ko jih je
snovalcem predstavil in na kratko 
Pregovor,1 * * * o njihovem delu umetnost-

lenict °V'nar J°^ef Matijevič iz Do- 
ega muzeja v Novem mestu.

VEČER s KOVIČEM

L { | unJe pesniške zbirke Poletje 
jij- ?ral Pesnik sam. Popoldne ob 17. 
“ Imel Kajetan Kovič srečanje z 

ladlm' bralci v Pionirski knjižnici.

Kvartet iz Trsta že dru- 
gič na novomeškem odru

NOVO MESTO — Serena Argen- 
tin, Elena Del Fabbro, Nicoletta Sanzin 
in Patrizia Tassini so diplomirale na 
glasbenih akademijah v Trstu in Vidmu 
ter se izpopolnjevale v ZDA in Franciji, 
na koncertnih odrih Italije in v tujini pa 
so se uveljavile kot solistke na harfi in v 
ansamblu Tržaški kvartet harf, ki ga se
stavljajo. Večkrat so gostovale v Slove
niji, in ko so v ponedeljek, 25. februaija, 
koncertirale v novomeškem Domu kul
ture, so tu v zadnjih nekaj letih nastopile 
že drugič. Tokrat so izvedle program, ki 
obsega osem skladb najrazličnejših 
mojstrov, od klasikov do sodobnikov. 
Nekatere od teh skladb je za harfo pri
redila članica ansambla Serena Argen- 
tin. Glabeni kritiki priznavajo Tržaš
kemu kvartetu harf številne odlike za 

. njegovo muziciranje, kot gre res pravim 
virtuozom.

Deset let pevske »prahe«
—lobanjski oktet proslavil jubilej s koncertom

dese!wNJE 7~ Trebanjski oktet je 
s Detlčrs ,C° SV0Je8a delovanja proslavil 
domačenC?lovečernim koncertom v 
se ie m kuuurnem domu. Predstavil 
naist ,k’,r°8ramom’ ki je obsegal Sest
rskih Xl|V^1Clh P65"1’’ v 8lavnem sl°-
kot o,«, kladateljev. Na odru so se mu 
ga zbnrJeTri<*ru*‘*‘ k Pevc' cerkniške- 
dinski j, abor’ oktet Škofije in mla- 
Golia C,' trebanjskega KUD Pavel 
rjihm,3 j0m Trebanjskega okteta so 
skemu n° dolgoletno zvestobo zborov- 
značke • Pevanju podelili Gallusove 
P°vezovlni 0r-i,ga Poznanja. Večer sta 
spremi,,3? Zvonka in Jože Fakner, 
njegovJegaa^3Jkr^banJskega okteta od

ta 4p ^a;njski oktet seje razvil iz kvarta- 
njem’ ! “ 8a leta 1978 osnovah in v 
liižbenn j! prePevati štirje občinski us- 
dtUBi i„„ rv'tenor je pel Tone Zidar,
Ivan 2W°r Franci Kravcar, prvi bas 
Kvartet i m ,ru8‘ bas Slavko Podboj.
Pesmi sa na^tudiral prek petindvajset 
Že dv’ . ^ostojno pa ni nikoli nastopil.
da iz kvart' kaSneje so ^ člani odločili, 
bo ^ : ela naredijo oktet, pa tudi, da 
v°dja nov"0 nasloPa'- Prvi umetniški 
Ivo Mai,J8A*rebanJskega okteta je bil 
koval leta i o ktet seJe dokončno obli- 
velGolja; 8l’se vključil v KUD Pa- 
n°v se i m 7ačel resno delati. Več £la’ 
d°bii dana?menJal°’ tako da je oktet 
tih let Ta ,nJ° podobo sredi osemdese- 
v°dje nr ? ,* je mesto umetniškega 
elektrolit, V7,e Tone Strmole, inženir 

lehnike, ki vodi oktet še danes.

obenem pa poje prvi tenor. Poleg ome
njenih so v oktetu še Ludvik Vidmar 
(drugi tenor), Stane Prijatelj (prvi bas)
in Branko Mežan (drugi bas).

V desetih letih obstoja je Trebanjski 
oktet veliko nastopal, še posebej za de
lovne kolektive v domači občini, ki so 
tudi njegovi pokrovitelji oz. sponzoiji. 
Za prihodnost oktetovstva se ne bojijo. 
V KUD Pavel Golia že deluje, marljivo 
vadi in tudi nastopa mladinski oktet, ki 
mu je predsednik Trebanjskega okteta 
Lojze Podboj v slavnostni besedi ob 
petkovnem koncertu posvetil tole mi
sel: »Upam, da smo vam naredili dobro 
praho in da boste v pravi slovenski po
mladi lažje in dobro sejah«.

NOVO MESTO — Folklorna skupina 
Kres se je s petimi pari prvič predstavila 
občinstvu pred petnajstimi leti. V soboto,
2. marca, je v Domu JLA proslavila jubi
lej z večerom ljudskih pesmi in plesov pod 
naslovom Pušeljc dolenjskih. Skupina je 
prerasla v mogočno društvo, ki ima danes 
že več kot sto aktivnih plesalcev, za seboj 
pa osem samostojnih celovečernih nasto
pov, mednarodne nastope v Fraticiji, Itali
ji, Nemčiji, Čehoslovaški, Grčiji in vrsto 
nastopov na festivalih. Največje priznanje 
ji pomenita prvo in drugo mesto na med-

GOSTOVANJE
MESTNEGA

GLEDALIŠČA
LJUBLJANSKEGA

ČRNOMELJ — Tukajšnji Zavod za 
izobraževanje in kulturo organizira v četr
tek, 7. marca, ob 19. uri v črnomaljskem 
kulturnem domu gostovanje Mestnega 
gledališča ljubljanskega s komedijo Laž- 
nivka. Vabljeni!

LUTKOVNA PREDSTAVA 
ZA NOVOMEŠKE 

OTROKE
NOVO MESTO — V torek, 12. mar

ca, bo v tukajšnjem Domu kulture gosto
valo KUD Kobanci iz Kamnice z lutkov
no igro Janko in Metka. Predstava, ki sc 
bo začela ob 16. uri, bo za novomeške 
otroke.

NOVA FOTO RAZSTAVA
NOVO MESTO — V novomeški Fo- 

togaleriji Visla 21 bodo jutri, v petek, 8. 
marca, ob 19. uri odprli novo fotografsko 
razstavo. S ciklom umetniških fotografij 
se bo obiskovalcem predstavil italijanski 
avtor Andrea Abati.

narodnem folklornem festivalu v Trentu 
in Gorici. Društvo od vsega začetka vodi 
Branka Moškon, ob njej pa še Marija Ne
manič. ki skrbi za kresov podmladek.

»Sproščeni aplavzi na nastopih, mnoga 
priznanja, laskave ocene strokovnjakov, 
občinstva in tiska uvrščajo Kres enako
pravno med ostale folklorne skupine naše 
ožje in širše domovine. Dosedanji uspehi 
spodbujajo skupino, da bo v prihodnje še 
prizadevneje razvijala svoj umetniški čut, 
da bo dosegla nove uspehe in tako ohran
jala ljudsko pesem in ples bodočim rodo
vom«, je v barvni almanah zapisal Boris 
Savnik.

V soboto zvečer so prvič javno predsta
vili pravo dolenjsko kmečko nošo iz prve 
polovice 18. stoletja in praznično nošo 
mestnih prebivalcev iz obdobja med 
obema vojnama. Tokrat so dokazali, da je 
Kres tudi gledališče, saj so poleg dolenjs
kih plesov »igrah« tudi pristne običaje. Na 
primer metev prosa in svatbene običaje 
pod Gorjanci. Slednji so bili za gledalce še

posebej zanimivi in do solz so se nasmejali 
ob spremljanju dogodkov ob šrangi in 
obisku maškar in kamele na ohceti. kar so 
kresovci pripravili skupaj z originali iz Ce
rovca. Navdušili so tudi ljudski pevci iz 
Rateža in najmlajši z igralnimi plesi.

Društvo je prejelo najvišje priznanje 
ZKO Slovenije — Maroltovo listino, dol
goletni plesalci pa Maroltove značke za 5, 
10 in 15-letno delo v društvu. Bronaste 
značke so prejeli: Marija Berkopec, Drago 
Prešeren. Darja Repar, Irena Zupančič, 
Mitja Cerovšek, Nataša Džudovič, Dam
jana Miklič, Branko Zupančič, Cveta 
Falkner, Barbara Pust, Toni Vovko, Tanja 
Džudovič, Lea Možina, Matej Kukman. 
Klemen Gutman, Miha Bukovec, Adman 
Bešo, Petra Bukovec, Miha Kokalj, Na
taša Arabadič, Mojca Drgan in Saša 
Mungotič; srebrne značke Kalerina Udir, 
Pavla Kralj, Brane Mitag in Marta Petrič, 
zlate pa Milorad Džudovič, Toni Luzar in 
Branka Moškon.

JANEZ PAVLIN

KRESU MAROLTOVA LISTINA — Prestavnik Zveze kulturnih organizacij 
Slovenije izroča umetniškemu vodji društva Kres, Branki Moškon, Maroltovo 
listino kot najvišje priznanje za skupine in posameznike. (Foto: J. Pavlin)

Slike iz ujetosti v potrošništvo
V Dolenjski galeriji (do 31. marca) na ogled slikarska razstava Marka Butine
NOVO MESTO — Minuli petek, L marca, so v Dolenjski galeriji — po kraj

šem nastopu Dolenjskega okteta in spremni besedi umetnostnega zgodovinarja 
Jožefa Matijeviča, ki jo je prebral ravnatelj Dolenjskega muzeja Bojan Božič — 
odprli razstavo slik akademskega slikarja Marka Butine iz Ljubljane, kjer je 
zaposlen kot slikar — specialist restavrator na Restavratorskem centru Repu
blike Slovenije.

Novo mesto je ena od štirih postaj 
razstave, ki jo je slikar Butina pripravil 
že lani, ko je praznoval 50-letnico svo
jega življenja. Najprej sojo postavili v 
Galeriji Veronika v Kamniku, potem v 
Kulturnem centru Ivan Napotnik v Ve
lenju, potem ko se bo 31. marca iztekla

Že 19. natečaj
Za literate začetnike

Zveza kulturnih organizacij Slovenije 
je te dni razpisala natečaj za udeležbo na 
19. srečanju pesnikov in pisateljev začet
nikov. Sodelujejo lahko avtorji, ki svojega 
dela še niso izdali (razen v samozaložbi) v 
knjižni obliki in še niso bili uvrščeni med 
najboljše na dosedanjih republiških sreča
njih, in sicer se tečaja lahko udeležijo s 
prozo, poezijo in dramskimi besedili. Pri
spevke je treba na že do zdaj znan in usta
ljen način ((pod šifro itd.) poslati do 15. 
marca na ZKO Slovenije, Kidričeva 5, 
Ljubljana (s pripisom: za 19. srečanje).

Območne prireditve bodo od aprila do 
maja v šestih slovenskih mestih, od tega 
bo v Novem mestu srečanje za Dolenjsko. 
Prispevke bodo prebrale in ocenile trič
lanske območne žirije, izbrale najboljše 
avtorje za nastop na območnem in ob tem 
še za nastop na republiškem srečanju. Or
ganizatorji si pridržujejo pravico do mo
rebitne brezplačne objave vseh prispev
kov, poslanih na natečaj.

v Dolenjski galeriji, pa bo na ogled še v 
Mestni galeriji v Ljubljani. Omenjene 
galerije so sodelovale tudi pri izdaji 
barvnega kataloga, ki spremlja razstavo.

Slik, kakršne sestavljajo pričujočo 
razstavo, v Dolenjski galeriji še nismo 
videli. Osrednji motiv je človeška figura 
(ah več figur), postavljena v ospredje 
slike,  medtem ko njeno ozadje sestavlja
jo časopisni izrezki, reklamni slogani, 
zaščitni znaki, nalepke, telefonske šte
vilke in druge podobne sestavine so
dobne potrošniške »ikonografije«. V tej 
množici najrazličnejših znakov, ki delu-

BELA KRAJINA 
NA STARIH 

RAZGLEDNICAH
METLIKA — Član Predsedstva 

Republike Slovenije dr. Dušan Plut. 
belokranjski rojak, bo jutri, v petek, 8. 
marca, ob 17. uri v Ganglovem raz
stavišču v metliškem gradu odprl raz
stavo z naslovom Bela krajina na sta
rih razglednicah. Razglednice so iz 
zbifk profesorja Alojza Cindriča iz 
Črnomlja in Belokranjskega muzeja 
iz Metlike. Po otvoritvi razstave, ki bo 
na ogled do 31. marca, bo zgodovinar 
dr. Peter Vodopivec govoril o pome
nu razglednic na prehodu iz 19. v 20. 
stoletje.

SL|karska razstava

, SEV,,,"- MlJALA 
tiU,rn‘h or«. A ~ Sevniška zveza kul- 

7- dri v aT?aciJ vabi drevi (7. 2.) ob 
kjer nt8ale.nJ° na sevniškem gradu, 
■ ademsU°nt®y razstave likovnih del 
d ^izozemfi? s*jkarja Henka J. Muala 
‘'bavski Razstavo je posredoval 
sPoredu nuU2eJ iz »režic. V kulturnem 
^sterMik ,x‘voritvi 1x5 sodeloval Sil- 
‘r?hski h;,rlrlf s Polkoncertom na elek- 
r|ki„ rooniki »Amerika po Arne-

Kočevska noša gostuje v Ljubljani
Razstavo v Slovenskem šolskem muzeju bo danes ob 13. uri odprl predsed

nik kočevske občinske skupščine dr. Mihael Petrovič

Muzej Kočevje si že vrsto let priza
deva, da bi ob pomoči zunanjih stro
kovnih sodelavcev občasno predstavil 
javnosti kulturno podobo prebivalcev 
na ozemlju Kočevske, ki je nekoč s 
svojim vzhodnim obrobjem segalo v 
današnjo novomeško in v črnomalj
sko občino, z Grčarsko dolino pa v 
ribniško občino.

Razstava Razvoj kočevske noše, ki 
jo je hkrati z informativnim katalo
gom pripravila etnologija dr. Maria 
Kundergraber iz Gradca, dolgoletna 
raziskovalka kulture kočevskih Ne
mcev, je prav gotovo zelo pomemben 
projekt take vrste. Pri realizaciji sta 
sodelovali še dr. Marija Makarovič, 
znana etnologija in raziskovalka iz 
Ljubljane, ter dipL inž. Milena Kumar 
kot kostumografinja.

Kočevska noša je redek primer sto
letja starega oblačila, ki se je skoraj 
nespremenjeno ohranilo vse do pre
loma v 20. stoletje; to dokazujejo zlasti

kroji posameznih kosov oblačil Raz
stava prikazuje le eno od prvin kul
turne podobe nemškega prebivalstva 
na Kočevskem. Kočevski Nemci so od 
14. stoletja, ko so se na jug tedanje 
Kranjske priselili iz zgornjekoroške- 
ga in vzhodnotirolskega ozemlja, pa 
vse do božiča leta 1941, ko so jih na 
podlagi sporazuma med Hitlerjem in 
Mussolinijem preselili v posa vske kra
je na območje Brežic in Krškega, na
seljevali skoraj četrtino kočevskega 
ozemlja, to je natanko 163 naselij.

Razstava je bila najprej, od I. fe
bruarja dalje, na ogled v samem Ko
čevju oz. v Likovnem salonu, kjer je 
pritegnila pozornost tako domačinov 
in kočevskih Nemcev kot tudi stro
kovnjakov. V ospredju zanimanja sta 
bili moška in ženska kočevska noša, 
ki so ju izdelali po opisu in upodobitvi 
v Valvasorjevi Slavi vojvodine Kranj
ske. Naredili so ju iz ročno izdelanega 
platna in sukna ustreznih barv ter v

tehnikah ročnega šivanja. Izvirno ko
čevsko nošo iz poznih let 19. stoletja 
pa je Muzeju Kočevje posodil za to 
priložnost Avstrijski muzej za etno
grafijo na Dunaju.

Želja Muzeja Kočevje je bila že od 
začetka, da te pomembne razstuve ne 
bi prikazali samo v avtohtonem oko
lju, temveč, da bi potovala po Sloveni
ji Kmalu so se dogovorili, da bo njena 
prva taka postaja v Ljubljani Tako 
bodo razstavo Razvoj kočevske noše 
najprej videli obiskovalci Slovenske
ga šolskega muzeja na Plečnikovem 
trgu. Danes, v četrtek, 7. marca, ob 
13. uri jo bo lam odpri dr. Mihael Pe
trovič, predsednik kočevske občinske 
skupščine. V kulturnem programu 
bodo sodelovali tamburaši iz Kostela 
in kočevski pevci iz Celovca. Razsta
va bo potem na ogled vse do sobote, 6. 
aprila, oz. dovolj dolgo, da jo bo lahko 
obiskalo čimveč Slovencev in drugih 
prebivalcev iz naše prestolnice in od 
drugod i ZORAN

jejo na moč agresivno, se sicer poudar
jena človeška figura kar stopi.

»Slikar nas nedvomno hoče soočiti z 
dejstvom,« pravi v katalogu Brane Ko
vič, »da nismo več to. kar bi hoteli sami 
narediti iz sebe, ampak nas usodno do
loča okolje, v katerem bivamo. To oko
lje postaja v sodobnem urbanem kon
tekstu vedno vedno bolj banalno, in 
izpraznjeno pa je tudi človekovo biva
nje, zaznamovano z odtujenostjo in 
brezizhodnostjo. V tem predmetenju, 
preobrazbi v minljiv potrošniški objekt 
ostaja prostor za ironijo, za duhovito 
domislico.«

»Gledalcu Butinove slike nehote 
ostanejo v spominu, mu spontano do
voljujejo, da se poistoveti z liki ah z 
lastno domišljijo dopolnijo njihovo 
vsebino,« dopolnjuje razmišljanje Josip 
Korošec, tudi v katalogu.

I. ZORAN

Orkester obetov
Pihalni orkester Novoles 
gostoval v Novem mestu

NOVO MESTO — Pihalni orkester 
Novoles seje že lani 22. decembra, ko je 
imel prednovoletni koncert t Straškem 
kulturnem domu in ko je z njim prvič 
javno nastopil novi dirigent Miro Saje, 
predsta vil i’ izdaji, kije morebiti le še od 
daleč spominjala na obdobje njegovega 
pretežno koračniškega repertoarja. Te
meljito pomlajeni in preurejeni orkester, 
v katerem zdaj skoroda ni več nešolanih 
članov, je pod taktirko mladega dirigen
ta pokazal, da lahko izvaja še kaj dru
gega, sodobnejšega in zahtevnejšega, 
kol je prej.

V petek, L marca, zvečer je takšen 
Novolesov orkester stopil pred novo
meško občinstvo v Domu kulture. Izve
del je devet skladb zabavnejšega žanra 
oziroma se je predstavil s programom, 
kakršnega je imel že v Straži, in požel 
aplavz. Obiska valci so doživeli lepe gla- 
bene trenutke ob posameznih točkah in 
se tudi prepričali, da je ta orkester res 
sestav velikih možnosti in obetov.

V MINIARTU NOVA 
SLIKARSKA RAZSTAVA

ČRNOMELJ — V galeriji Miniart bo
do jutri, v petek, 8. marca, ob 19. uri odpr
li razstavo slik ljubiteljskega slikarja Jan
ka Butale iz Butoraja. Razstava bo na 
ogled do 22. marca.

V SOBOTO »ŠOPEK 
BELOKRANJICAM«

ČRNOMELJ — Moški pevski zbor 
Bell priredi v soboto, 9. marca, ob 19. uri v 
črnomaljskem kulturnem domu samosto
jen koncert »Šopek Belokranjicam«, ki bo 
posvečen 10-letnici dela zbora. Predstavil 
se bo predvsem z novim programom pes
mi, kot gost pa bo nastopil Silvester Mi
helčič, mojster na elektronski harmoniki. 
Ob tej priložnosti bo v kulturnem domu 
odprta razstava Črnomaljca Robija Lo
zarja, študenta likovne akademije.

marca 1991
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RAZSTAVA KERAMIKE
NOVO MESTO — Ta teden, od torka, 

5., do petka, 8. marca, je v likovnem raz
stavišču Krkine poslovne stavbe v Ločni 
odprta prodajna razstava umetniške ke
ramike Melanije Krajine.

MIRNOPEČANI 
TOKRAT V METLIKI
MIRNA PEČ — Tukajšnja gledališka 

skupina se odpravlja s Hierigovim Veče
rom ženinov na novo gostovanje. V sobo
to, 9. marca, ob 19. uri bodo Mirnopečani 
igrali v metliškem kulturnem domu. To 
bo že njihovo četrto gostovanje z omenje
no veseloigro. Do zdaj so se namreč že 
predstavili v Šentjerneju, Kostanjevici in v 
Novem mestu.

NOVA RAZSTAVA V 
RAZSTAVIŠČU 

PRI SLONU
NOVO MESTO — V razstavišču go

stišča Pri slonu bodo danes v četrtek. 7. 
marca, ob 18. uri odprli razstavo slik Bori
sa Zajca. Slikar bo razstavljal sedem 
akrilnih platen, ustvarjenih pretežno v 
zadnjem času. Ob otvoritvi bo krajši kul
turni program.

MIRENSKI ŽIVŽGAVCI 
V GOSTEH NA BUČKI
BUČKA — V dvorani tukajšnjega za

družnega doma bo v soboto. 9. marca, ob 
18. uri tradicionalna kulturna prireditev, 
posvečena ženskam in ostalim krajanom. 
Nastopili bodo: kulturna skupina iz osnov
ne šole, domači ansambel in mirenski 
Žvižgavci s predstavo Ah. prava reč.

PREDSTAVITEV V 
DOLENJSKI GALERIJI
NOVO MESTO — Založba Opus iz 

Krškega pripravlja predstavitev nove pes
niške zbirke Marjance Kočevar. Pompeji, 
jutri v petek, 8. marca, ob 19. uri v Do
lenjski galeriji. O poeziji Marjance Koče
var bo govoril akademik pesnik Ciril Zlo
bec, pesniško-glasbeni recital pa bodo 
izvedli člani Literarnega kluba Beno Zu
pančič iz Krškega. V mali dvorani Dolenj
ske galerije bo svoje lesene plastike raz
stavljal akademski kipar Stane Jarm iz 
Kočevja, umetnik, ki je zbirko Pompeji 
obogatil z umetniškimi ilustracijami.

PODOBE NA OPEKI
OTOČEC — V razstavišču Gami 

hotela so ta teden pripravili zanimivo 
prodajno razstavo likovnih del Vlada 
Freceta, ki seje po desetletjih bivanja v 
Ljubljani udomil v Dolenji vasi pri 
Otočcu. Frece slika tihožitja in krajin
ske motive na opeko, in to v oljni tehni
ki. Njegova dela so skoraj fotografsko 
natančno izdelana, natančnost pa naj
brž izhaja iz njegovega poklica (precizni 
mehanik). Ko že gre za prodajno raz
stavo, povejmo, da so Frecetove slike 
na opekah primerne za darilo.

Šentlovrenčani 
na odru z dramo 
svoje rojakinje

Z dramo Mati bodo po
častili 100-letnico rojstva 

Marije Kmet
ŠENTLOVRENC — 100-letnico 

rojstva svoje rojakinje Marije Kmet, pi
sateljice. dramatičarke, prevajalke in 
časnikarke, bodo Šentlovrenčani poča
stili v nedeljo, 10. marca, in sicer s pre
miero njene drame Mati. Igro, ki 
obravnava vprašanje odnosa matere do 
pohabljenega otroka, so naštudirali 
člani KUD Marije Kmetove pod režij
skim vodstvom Staneta Pečka. S to 
uprizoritvijo spet oživlja kulturno živ
ljenje v tem kraju.

Nedeljska predstava se bo začela ob 
15. uri. V vlogah bodo nastopih: Jože 
Golob, Majda Kužnik, Marija Miklav
čič, Tone Štrekelj, Jože Grmovšek, An
drej Štrekelj, Francka Grošelj in Jana 
Jarm ter otroci: Damjana Golob, Jernej 
Golob, Mateja Miklavčič, Simon Jarm 
in Maja Oven. Organizatorica predsta
ve je Marta Grmovšek, medtem ko so 
razsvetljavo na odru zaupali Jožetu 
Gorišku.

Premiera v nedeljo bo pp dolgih letih 
prva domača predstava v Sentlovrencu. 
Vsi jo z zanimanjem pričakukjejo in 
napovedujejo številno udeležbo. Ob 
tem povejmo, da so dramo Mati prvič 
igrah pred 73 leti, in sicer v Trstu, kjer je 
takrat službovala Marija Kmet kot 
učiteljica.

IZ.
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Razsežnosti 
trebanjskega 
poizkusa

Sporen odvzem krvi 32 otrokom iz prvega 
drugega ra2reda trebanjske osnovne šole 
polemike okrog njega in drugi z njim povezani 
dogodki so nedvomno slovenska tema. Z njimi 
se ubadajo slovenski bralci, toda o njih raz
pravljajo tudi strokovnjaki

Laboratorijski tehnik Darinka Oštir-Mev- 
želj je za svojo diplomsko nalogo potrebovala 
informacijo o holesterolu v krvi zato je vzela 
potrebne vzorce v obeh razredih v Trebnjem. 
Učitelji ki so mislili da je zdravstveni dom ure
dil vse potrebno f zvezi z odvzemom, so želji 
medicinskega osebja ustregli Vsi po vrsti pa so 
pozabili vprašati za privoljenje starše izbranih 
otrok. Vprašanja, ali pomeni tako ravnanje ne
pravilnost, si sploh nihče več ne zastavlja, saj 
tako starši kot republiško ministrstvo za 
zdravstvo, trebanjska šola in Zdravstveni dom 
Trebnje soglašajo, da je bila s takim odvzemom 
krvi storjena napaka.

Kdo je kriv za spodrsljaj, je zdaj verjetno te
ma mnogih internih pogovorov. Trebanjski 
učitelji sodijo, da šola ni storila napake, in zato 
so predlagali Zdravstvenemu domu Trebnje, 
naj se ji kot pravi krivec opraviči za svojo nel
jubo napako. Zdravstveni dom je kriv tudi po 
mnenju namestnika republiške ministrice za 
zdravstvo, ki je ocenil, da gre za veliko stro
kovno napako. Navsezadnje je s takima mnen
jema soglašal tudi Zdravstveni dom Trebnje, ki 
sicer ne govori o odvzemu kot o svoji »veliki 
strokovni napaki«, vendar se je staršem pisno 
opravičil

Čeprav so zdravniki pozabili vprašati za so
glasje starše, so vendarle delali poklicno bre
zhibno, kot zatrjujejo. »Odvzem je bil opravljen 
strokovno, zato kakršnakoli okužba ni bila 
mogoča,« so v omenjenem opravičilu zavrnili 
začetna ugibanja, če se je otrok med odvzemom 
krvi mogoče okužil z aidsom. To se zdi ta trenu
tek najpomembnejše, vendar je premalo za 
pomiritev upravičenega srda. Poleg strokovne 
medicinske strani dogodka, ki je postal tre
banjska nova zdravstvena afera, je namreč 
nadvse zanimiva tudi etična, moralna plat rav
nanja raziskovalke iz trebanjskega zdravstve
nega doma in njenih mentorjev na zagrebški 
višji medicinski šoli Postopek zdravnikov je bil 
neetičen in nemoralen, in to kljub morebitnim 
pojasnilom, da so na soglasja staršev preprosto 
pozabili

Vsej očitnosti krivde trebanjskega zdravst
venega doma navkljub pa celotna zadeva ni ta
ko jasna. Na pobudo republiškega ministrstva 
za zdravstvo obravnava republiška etična ko
misija ravnanje trebanjskih zdravnikov. Toda v 
ministrstvu so kot preventivni ukrep tudi spreje
li sklep, da bodo morali starši poslej podpisati 
dovoljenje, preden bodo zdravniki sistematsko 
pregledali njihovega otroka. Zdravstveni de
lavci bodo smeli odvzeti kri samo s pisnim so
glasjem. V bodoče pa bodo veljala tudi ostrejša 
merila pri izdajanju dovoljenj za raziskave, 
kakršni naj bi služil tudi sporen odvzem krvi v 
Trebnjem. Se pravi, da doslej »pravila igre« ni
so bila čisto natančna, niti v zakonu ne?

• Če drži to, je napaka trebanjskih zdrav
nikov manjša. Toda še zmeraj je napaka, 
ker odvzem krvi ni sodil v sistematski pre
gled, ampak je bil del neke raziskave. Ra
ziskave pa v vseh strokah pomenijo neko 
poizkušanje in to dejstvo je zmotilo po
zabljene starše in bo nemara povzročilo še 
kaj. Ali bodo to odstopi, se bo pokazalo 
čez čas, res pa je, da so na seji trebanjske 
občinske skupščine delegati že zahtevali 
odstop dr. Franca Žnidaršiča, pomočnika 
direktorice za strokovne zadeve v tre
banjskem zdravstvenem domu. To bi lah
ko kdo razumel kot tretji, politični vidik 
trebanjske zdravstvene afere.

M. LUZAR

urejenim okoljem, videl je novo pode beljene 
cerkve in okolico. Dovolj za razmislek, češ, če 
je to tako urejeno, potem je to dežela, kjer ljudje 
v sebi poznajo red. To pa je tudi tisto, kar mi 
želimo pri naši proizvodnji in pri našem sodelo
vanju, «je zado voljen po končanem obisku pri
povedoval generalni direktor Revoza Pavle 
Noč in dodal: »Pozneje, po ogledu tovarne, mi 
je gospod Schweitzerpriznal, da prav zato, ker 
je videl lepo urejene hiše in okoli njih red, ni bil 
toliko presenečen nad čistočo v tovarni Seveda 
sem mu povedal, da smo se za obisk nekoliko 
posebej pripravili vendar je razumel, da sta čis
toča in red pri nas vsakdanja stvar.«

K povedanemu bi res težko kaj dodali 
»Morda le to, da so to stvari, ki so odvisne samo 
od nas. Noben izgovor in nobena zvezna vlada 
nam našega okolja in reda ne more prav zapo
vedati pa tudi ne razdejali Lepo bi bilo, če bi 
končno lahko rekli vse, kar je od nas odvisno, 
smo storili

T. JAKŠE
Svojim očem 
najbolj 
verjamejo

Zahodu do sedaj res ni bilo treba delati po
sebne reklame za svoj sistem, saj je že v zunanji 

■ barvitosti in raznolikosti razodeval človečnost, 
za razliko od vzhodnega, ki je s sivino in enolič
nostjo kazal svojo notranjo revščino in nein
ventivnost. Tja smo po zunanjem zgledu do ne
davna sodili tudi mi, čeprav smo se dolgo
prepričevali o nasprotnem. Po letu in treh mesecih je«nadaljevanka« o

Danes bi že lahko rekli, vsaj za Slovenijo, da metMkih solidarnostnih stanovanjih ali v za-

Solidarnostna
stanovanjska
nadaljevanka

kažemo svetu drugačno podobo, še vedno pa je 
nekaj sivine, umazanije in nemarščine, ki je 
pač bližja lagodni balkanski naravi Kako se 
svetu kažemo tudi na zunaj, je zlasti pomembno 
v tem trenutku, ko si tolikanj prizadevamo, da 
bi pritegnili k nam tuji kapital Vsakomur mora 
biti jasno, da ta ni zastonj, ampak se prihaja 
plemenitit in hoče dobiček. Iz umazanije in ne
reda pa je le redko prišlo kaj posebno plemeni
tega in tega se tujci, ki kaj hitro pretipljejo naše 
finančne in tehnične zmogljivosti do obisti za
vedajo, zato se z ostrim očesom ozrejo okoli 
sebe in takojjim jejasno, kje se nahajajo in kaj 
lahko pričakujejo. Z ostrim očesom tudi hitro 
zaznajo pozitivne spremembe in ugotovitve, v 
katero smer se družba giblje. Ne bomo trdili da 
je to ravno najpomembnejše pri poslovanju, je 
pa gotovo eden od pomembnih dejavnikov pri 
odločitvi o tem, ali je nekomu zaupati ali ne.

• Enega od takih primerov smo imeli pri
ložnost doživeti ob nedavnem obisku viso
kega Renaultovega vodstva v Novem mes
tu. Tovarna Revoz je sicer znana po visoki 
čistoči za naše razmere, in kar gre često z 
roko v roki, tudi produktivnosti. Ob obis
ku generalnega direktorja skupine Re
nault Louisa Schweitzerja pa so se še po
sebej potrudili. Vendar bi se vrli revozovci 
trudili zaman, če bi bila med tovarno in 
okoljem prevelika razlika, kar bi izkušeno 
poslovno okolje kqj hitro ugotovilo.

»Gospod Schweitzer, kije bil nazadnje v Ju
goslaviji kot turist pred tridesetimi leti na ja
dranski obali je videl Slovenijo prvič, ko smo 
se z letališča peljali na Dolenjsko. Bil sončen 
dan in videl je lepe hiše z belimi fasadami ter

ključni fazi ali pa se lahko zgodi, da se bo vsa 
zgodba začela od začetka. Sedaj je stanje tako, 
da je 13 solidarnostnih stanovanj v 22- 
stanovanjskem bloku v Kidričevem naselju v 
Metliki, slovesno odprtem za občinski praznik 
leta 1989, še vedno praznih.

Po številnih zapletih v zvezi s temi stanovanji 
o čemer smo v našem časopisu ves čas poročali, 
je bil lani, skoraj natančno ob prvi obletnici ot
voritve bloka, sprejet nov pravilnik o dodelitvi 
solidarnostnih stanovanj;po njem ie nov odbor 
opravil novo točkovanje in decembra lani izde
lal predlog prednostne liste.

• Za nesrečnih 13 stanovanj se je potego
valo kar 73 interesentov. Zato ni čudno, da 
je potem, ko je prišel na svetlo predlog 
prednostne liste, na to prišlo kar 14 pri
tožb. Pritožbe je odbor obravnaval in po
tem v našem časopisu konec januarja ob
javil prednostno listo. Nobena od 14 
pritožb ni bila tako »uspešna«, da bi 
spremenila vrstni red med tistimi 13 prosil
ci, ki naj bi dobili stanovanja.

Pred kratkim se je iztekel rok, ko se lahko 
nezadovoljni s prednostno listo pritožijo na so
dišče združenega dela. Sedaj je od sodišča od
visno, kako se bo vsa zadeva iztekla. Če sodišče 
pri p ra vilniku, točko vanju in prednostni listi ne 
bo našlo nepravilnosti, potem bodo stanovanja 
končno razdeljena in vseljena. Čepa ne, se vsa 
stvar lahko še močno podaljša.

Seveda je treba vseskozi poravnati stroške 
za prazna stanovanja. Sedaj znaša stanarina za 
teh 13 stanovanj okoli 19.000 din na mesec, 
stroški za ogrevanje pa okoli 13 tisočakov.

. A.B.

Bomo slovenske 
smeti vozili 
na Luno?

Domala čez noč smo v Sloveniji postali eko
loško osveščeni, celo tako močno, da tu in tam 
že kar moti Ta preprosta enoplastna slovenska 
duša se na vse kriplje brani smeti, kipa se jih y 
tej naši smetarski civilizaciji ne da ubraniti 
Smeti je veliko, več kot kdajkoli doslej v člo
veški zgodovini in treba jih je pospraviti Slo
venec pa bi živel po zahodnoevropskih vzorcih, 
a brez smeti in smetišč. Tako nekako bi bilo 
mogoče razumeti vseslovenski upor proti sme
tiščem, saj jih noče imeti na svojem ozemlju no
bena vas, krajevna skupnost ali občina. Očitno 
bi morali naše slo venske smeti iz važati kar lepo 
na Luno, saj svojih smeti ne moremo dati kar 
A vstrijcem, pa tudi neuvrščeni so v tem smislu 
čedalje bolj osveščeni

Da težave imeli tudi v Posavlju težave z loka
cijo za novo regionalno smetišče, kaže protest 
delegata iz krajevne skupnosti Dolenja vas, ki 
je ostro protestiral zaradi občinske zarote proti 
tej krajevni skupnosti Krajevna skupnost je 
namreč dala soglasje, da se na njenem območju 
uredi sanitarna deponija. Ampak postavila je 
nekaj pogojev, med drugim tudi tega, da se pre
preči zbiranje Romov ob smetišču. Romi pa so 
kljub vsemu prišli in bojda jim ne more do žive
ga niti krška policija.

• Novo sanitarno deponijo pa bodo v Po
savju slej ko prej potrebovali. Kaže se celo 
priložnost, da bodo do nje prišli z izdatno 
pomočjo republike oz. Svetovne banke za 
razvoj, ki bo prispevala denar za sanacijo 
sanitarne deponije, ki sojo prizadele lan
ske poplave ob vseh svetih. Nova sanitar
na deponjja naj bi namreč stala okoli 140 
milijonov dinarjev, Svetovna banka pa bo 
prispevala polovico te vsote.

To je priložnost, ki jo velja zagrabiti in tega 
se zavedajo tudi člani Sveta posavskih občin, ki 
so se strinjali, da se zgradi regijska sanitarna 
deponija. Za to pa morata biti poleg zagotov
ljenega denarja izpolnjena vsaj še dva pogoja. 
Ljudje se bodo morali pač sprijazniti, da depo
nija nekje mora biti locirana. Hkrati bi se mo
rala oblast zavedati, da ima prisotnost deponije 
določeno ceno. Če namreč na republiški ravni 
bijejo boj za ekološko rento zaradi JE Krško, 
bi morali tako rento priznati tudi KS Dolenja 
vas. Potreben pa bi bil še korak dalj. Tudi pri 
nas bi morali poleg smetišč postaviti tovarno za 
reciklažo in se ne zadovoljiti s preprostim odla
ganjem in zakopavanjem smeti Ampak to ježe 
druga zgodba.

J. SIMČIČ

Belokranjski 
turizem je 
fatamorgana

Če bi vse besede o razvoju belokranjskega 
turizma meso postale, bi bila deželica ob Kolpi

zagoto vo med turistično najbolj raz vitimi v Slo
veniji Toda kaj, ko je vmes ta nesrečni »če« in 
zgolj neprestano ponavljanje ugotovitev, da 
ima Bela krajina glede na ugoden geografski 
položaj velike možnosti za razvoj vseh vrst turi- ' 
stične dejavnosti Najhuje pa je, da se pri teh ' 
ugotovitvah vse začne in konča. Razumljivo, da 
je naj večja ovira pomanjkanje denarja, še zda
leč pa ni edina in tudi druge niso pravzanemar- ■ 
Ijive. Da bi bila marsikdaj dobrodošla in vablji
va že boljša, bolj izvirna belokranjska ponudba, 
jih pomisli le malo.

In ker mnogi povezujejo turizem in gostin
stvo, ne bi bilo napak, če bi se kdo zamislil nad 
tem, ali je osebje v gostinskih lokalih dovolj ■ 
strokovno podkovano, prijazno do gostov, alt 
zna izustiti tudi kakšno besedo v tujih jezikih- 
Pa to, ali se gostinski delavci dovolj zavedajo, 
da ni pomembno le, kakšen vtis pusti na gostu ■ 
osebje, ampak tudi prostori, v katerih mu po
strežejo. In prav slaba vzdrževanost in čistoča 
gostinskih lokalov, zlasti še sanitarij, je ena 
pomembnejših pomanjkljivosti Učinkovito pro
pagando si lahko naredijo gostinci tudi s pra
vilno politiko cen, saj prav sedaj, še bolj kot 
kdaj doslej, drži, da je takšna politika lahko 
dolgoročna naložba. V preteklih letih je bilo 
namreč glavno vodilo, kako v kratkem času 
čim več iztržiti z visokimi cenami Da pa se 
mnogim še vedno ne da potruditi, kaže to. do 
večina zasebnih gostišč postaja vse bolj obratt 
bifejskega značaja

V črnomaljski občini so veliko upov stavili 
na turistični razvoj Gač, vendar dobi človek oh 
prebiranju zapisa o tem, kaj vse bi lahko turistt 
nekoč počeli na obrobju Kočevskega Rogu,, 
kar nekoliko grenak priokus. Pa ne zato, ker bi 
zavidal tistim, ki jim bo morda nekoč res uspelo 
uresničiti slikoviti zbir (za enkrat v glavnem », 
le) želja, ampak zato, ker so prav o takšnih ah 
na moč podobnih načrtih v Beli krajini dolgh 
leta govorili v povezavi s Kolpo, le da je šlo, Žd 
razliko od smučanja na Gačah, ob reki N 
kopanje.

• In kaj lahko danes od tistega, čemur 
pravimo organizirani turizem, ponudimo^ 
ob tej še vedno precej čisti reki turistu- 
Razpadajočejezove in mline ob njih, tuph 
tam celo kakšen grad, ki ima vse pogoj1; 
da bi v njem strašilo. Pa tri kampe, ki & •' 
zdaleč ne premorejo tistega, kar naj bi in* 
sodoben kamp. Da različnih sprehajalnih 
jahalnih in še kakšnih poti niti ne ome
njamo. _____

Prav tako vsaj zaenkrat še ni videti kakšnih 
izdatnejših rezultatov o razvijanju kmečkega 
obkolpskega turizma ali kakor koli bi se mft 
pač reklo. O ja, je pa o teh ter še o vrsti drugih 
— za tiste, ki so že pristali na trdnih tleh pt*’ 
pravljičnih — stvareh moč prebrati y dolgo
ročnih usmeritvah razvoja gostinstva in tudi' 
ma v črnomaljski občini Če bi se uresničil 
mo del številnih izhodišč, bi bili ČmorrmF 
lahko presrečni Bojim pa se — glede na d' 
kušnje — da so omenjene usmeritve preveč op
timistične tudi za naj večje optimiste. H

M. BEZEK-JAKSb

Evropa ne 
razmišlja o 
razorožitvi

Slovenska vojska — da ali ne?je vprašanje, 
ki je Slovence razdelilo na dva tabora. Slednje 
se nam sicer dogaja dokaj pogosto, vendar je 
lastna armada primer, ko je tradicionalna deli
tev še ostrejša in vidnejša, zdi se tudi, da čustva 
prehitevajo argumente enega in drugega tabo
ra. V razpravo se vključuje tudi naš časnik; za 
pogovor smo zaprosili Janeza Janšo, sekretar
ja za ljudsko obrambo Republike Slovenije. Z 
ministrom Janšo seje pogovarjal novinar Mar
jan Bauer.

• Kako si, gospod sekretar, zamišljate 
samostojno slovensko vojsko in kaj lahko 
v tem trenutku poveste o njej? * v

Janša; »Pred nekaj dnevi je Center za stra
teške študije, ki dela v okviru našega sekreta
riata, izdelal delovni osnutek »Zasnove nacio
nalne varnosti Republike Slovenije«, ki bodo 
po razpravi v svetu Predsedstva RS za ljudsko 
obrambo šle k proceduro vladnih in skupščin
skih organov. Tudi pri izdelavi zasnov nacio
nalne varnosti smo se srečali z dilemo, ali naj 
Slovenija zagotavlja lastno varnost tudi z obo
roženimi silami Izhajali smo iz realnih številk 
in ne umetne dileme. Zakaj umetne? Zato, ker 
uporabljamo rezultate raziskav slovenskega 
javnega mnenja, ki smo jih dali narediti Te ka
žejo, da se po eni strani ljudje zavzemajo za mir
v svetu, po drugi pa, da se v primeru nevarnosti 
nočejo enostransko odpovedati armadi če bi s 
tem ogrozili lastno varnost. To je realnost, kije 
ministrstvo ni samo ustvarilo in je tudi ne more 
spremeniti Odločitev, ali naj se Slovenija hitro 
enostransko razoroži ali ne, je samo navidezno 
nekaj, o čemer lahko sami odločimo. Če gle
damo realno, vidimo, da gre pri razoroževanju, 
ki mu nekateri pravijo demilitarizacija, drugi 
zagotavljanje varnosti na druge, nenasilne na
čine, za svetoven proces, ki ne more biti omejen 
samo na eno državo ali pa celo na eno občino. 
V zadnjem času imamo namreč tudi take 
primere.

V osnutku Zasnov nacionalne varnosti pred
lagamo, naj Slovenija najprej poskrbi za vse ti
ste instrumente, s katerimi lahko država po
skrbi za svojo nacionalno varnost in ki ne 
vključujejo oboroženih siL Gre za notranjo sta
bilnost, mednarodne garancije, mednarodne 
pogodbe, vključevanje v integracijske procese y 
Evropi, sodelovanje v mednarodnih institucijah 
itd To vsaj v Evropi v visoki meri zagotavlja 
varnost neke države. Na drugi strani pa kaže, 
da bodo vse naše sosede Se naprej oborožene, f 
Evropi še nihše ne razmišlja o enostranski ra
zorožitvi Zato Slovenci potrebujemo tudi obo
rožene sile kot dodatek k vsem drugim instru
mentom za zagotavljanje nacionalne varnosti 
Te oborožene sile morajo biti prilagojene slo
venskim razmeram, moči gospodarstva, stati 
nas morajo manj, kot so nas doslej veljale 
obrambne potrebe. Prihranimo lahko okoli 30 
odstotkov tovrstnih izdatkov v zadnjem petlet
nem obdobju. Ne nazadnje pa morajo biti slo
venske oborožene sile organizirane po moder
nih evropskih vzorih, torej ne po vzhodnih ali 
balkanskih vzorcih. Zadnje predvsem zato, ker 
ti vzorci ne ustrezajo stopnji demokratizacije 
slovenske družbe.«

• Kolikšna je cena lastne slovenske ar
made danes in kolikšna bo v prihodnosti?

Janša: »S postavkami v osnutku slovenske
ga proračuna ni nihče zadovoljen. Denarja je 
za vse premalo. Trdim pa lahko, da je pri 
obrambi narejen naj večji korak k racionaliza
ciji Tako odstotkovno kot dejansko. Lani je 
Slovenija dala za obrambo — od tega je šlo 93 
odstotkov za JLA — preko 10 milijard dinar
jev. Letos federacija zahteva od nas 15 milijard 
Tega ne bomo dali Predlagali smo, naj bi tako 
za federacijo kot lastne potrebe namenili okrog 
5,5 milijarde. Financirali bomo samo tekoče 
vzdrževanje JLA, ne pa njene modernizacije, 
za kar gre večji del denarja In sicer iz dveh raz
logov. Prvič zato, ker nima smisla da plačuje
mo nekaj, s čimer nam potem lahko grozijo, 
drugič pa ker nima smisla kupovati orožje in 
opremo, o katerih se bomo čez pol leta prepira
li, čigava sta Lahko torej rečemo, da je letošnji 
strošek za armado glede na lanskega za 50 od
stotkov manjši Očitek, da vojska drugim odži
ra denar, je nesmiseln, razen če seveda meni
mo, da je za armado škoda dati en sam dinar. 
Gledano realno, je to doslej največje zmanjša
nje vsote, namenjene za armado, čeprav mo
ram priznati da bomo naslednje leto potrebo

vali nekaj več sredstev. Med drugim bomo 
morali vpeljati lastno vojaško usposabljanje 
itd V vsakem primeru pa bo slovenska armada 
stala 30 ostotkov manj, kot nas bi stala JLA.«

• Kako si razlagate, da se del slovenske 
oblasti — mislim tako na vlado kot na 
predsedstvo in parlament — zavzema za 
samostojno slovensko vojsko, del pa za 
demilitarizacijo? Menite, da je kakorkoli 
produktivno, da so kar štirje člani sloven
skega predsedstva podpisali izjavo za Slo
venijo brez vojske? Kako naj si ljudje raz
lagajo njihovo odločitev, gre za gesto 
posameznika ali dejanje dela slovenskega 
predsedstva? Ali ne mislite, da bi moralo 
biti po veljstvo slo venske armade glede tega 
bolj enotno, sqj take poteze škodijo sloven
ski enotnosti?

Janša: »Moje stališče o tem najbrž poznate, 
menim, da gre za veliko politično napako. To 
sem tem ljudem tudi osebno povedal Javnost 
namreč večinoma ne loči med zasebno oprede
litvijo nekega funkcionarja in njegovo oprede
litvijo kot nosilca pomembne družbene funkci
je. V primeru predsedstva gre celo za vrhov
nega poveljnika oborožene sile, ki jo Slovenija 
ima. Če tako misli vrhovni poveljnik, menijo

podpisali deklaracijo za mir, delim i 
pine. V prvo štejem tiste, ki se iskreno za vzema- 
jo za to. da se Slovenija hitro enostransko razo
roži Mislijo, da ni možno, pametno in smiselno 
graditi lastno varnost na oboroženi komponen
ti V normalnih državah misli tako 15 odstot
kov prebivalstva, vse ankete kažejo, da je tako 
tudi pri nas. V drugo skupino sodijo tisti ki za 
to deklaracijo stojijo iz političnih razlogov. 
Mislim predvsem na nekatere opozicijske 
stranke in njihove vodje. Ti so ocenili, da ena 
stranka, ki propagira to deklaracijo, to so Ze
leni sodeluje v Demosu in da brez ene stranke 
Demos nima večine. Na temelju deklaracije za 
mir je z Zelenimi mogoče zgraditi nek odnos, 
zaradi katerega pade vlada, pade ta koncept in 
tako naprej. Ko to pade, bodo stvari že nanovo 
ali znova postavili javno mnenje se da hitro 
obrniti, zlasti če obvladaš medije. To so bili na 
nek način še vedno normalni strankarski ra
čuni To se dogaja povsod Tretja skupina je po 
mojem mnenju najbolj problematična. Gre za 
tiste, ki po plebiscitu ne morejo več javno na
stopati proti osamosvojitvi Slovenije, oziroma 
je to težje. Ti delajo na konkretnih zadevah, se 
torej za vzemajo, da Slo venija sicer je samostoj
na, nima pa efektivne oblasti na celem svojem 
ozemlju, kar dejansko pomeni, da ni samo
stojna.

Moram pa povedati, da je v obrazložitvi de
klaracije za mir cela vrsta obrazložitev, ki so 
zgodovinsko netočne in nestrokovne. Večina ti
stih, ki so deklaracijo podpisali, je sploh niso 
prebrali To je bilo tako, da je dr. Dušan Plut, 
član predsedstva nosil deklaracijo naokoli po 
pisarnah in ljudje so podpisovali To je neodgo
vorno ravnanje človeka, ki je po ustavi zadol
žen tudi za obrambo, vendar se v to ne bi globlje 
spuščal Moram pa povedati, da predsedstvo te 
deklaracije ni podpisalo kot predsedstvo, pod
pisovali so kot posamezniki Vsekakor pa je to 
v tem trenutku zelo neproduktivno in v določe
nem smislu tudi usodno, pade lahko nekaj po

stavk, ki so za osamosvajanje Slovenije kij^ 
nega pomena«

• Domnevajmo, da bo Slovenija P°vei<L 
na z Jugoslavijo boU kot si želimo v le\ 
trenutku. Kako v tej luči vidite povet&J 
med slovensko vojsko in JLA oziromo1 
stim, kar bo nastalo iz nje? Je mogoč tttP 
vrste obrambni pakt? ___ ^

Janša »Možen je. Od vseh problemov, kjfi 
bo treba razrešiti v morebitni konfederaciji1 
to vprašanje še najlažje rešljivo. V svetu obs 
jejo zgledi, recimo pakt NA TO, politična in f. 
jaška zveza suverenih držav, ki zelo dob 
funkcionira Seveda ga ne poveličujem, daj1J 
ga samo kot primer učinkovitega delovhr
zveze suverenih držav. Preden pa se bomo vfj 
goslaviji pogovarjali o samostojni, skup*1 ,c 
kombinirani obrambi, bo treba razvozljati ^ 
vrsto neprimerno zahtevnejših političnih 
ekonomskih vozlov. Vsekakor pa bi bila sk<V 
na jugoslovanska učinkovita samo v prin,e . 
če bi se obrambno združevale republike sp. 
bližno podobnim političnim in ekonomskih 
Sternom. Zaenkrat tega ni«

• Menim in v tem najbrž nisem osamil 
da bi morala Republika Slovenjo ob sjZ- 
padu v Zalivu konkretno pomagati za*' j, 
niški koalicjji protiiraških sil. 
rje gre za uresničevanje resolucije j 'm 
Tako dejanje bi med drugim dokazalo< ,.0 
res hočemo v Evropo, Sloveniji bi kori* 
tako kratkoročno kot dolgoročno.___ ^

Janša: »V veliki meri se strinjam. 
podporo tej ali oni vojaški zvezi, šlo je za P ^ 
poro, uresničitev resolucije OZN ne 8^"*,Jo
to, s koliko in kakšnimi sredstvi je kdo s°j 
val Slovenska vlada je predlagala nejerti 
ukrepe, ki pa so bili s strani opozicije zavrfjg jt 
V mesecih, ki prihajajo, se bo pokazalo, 
imel pra v. Kot veste, so nekatere vzhodna a 
ve poslale v Zaliv reševalne ekipe, ki zdaj L. 
magajo predvsem Iraku, ta ima največ ran\jlt 
cev. Za reševalnimi ekipami bodo naS!0fCp- 
gospodarske. Tisti, ki so pomagali, si b°dL'$ 
delili potico ekonomskih poslov. Samo 
Kuvajta je ocenjena na več kot 100 milip^fi 
larjev. Čez en mesec bo poslanec Franco ■>. c 
ki je najbolj žolčno napadel predlog vaU},0f- 
pomoči koaliciji, stopil za skupščinsko g°,j(. 
nico in vprašal, zakaj slovenska vlada niu 
žena pri ekonomskih poslih v Zalivu.«
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Se o potu belokranjskih vinogradnikov
Ob nezadovoljstvu z Vinsko vigredjo: »Ne dovolimo, da nas v trenutkih slabosti naša majhnost razdruži!«

V rubriki sprehod po Metliki sem se 
zdrznil ob stavku: »Če bi prihajali belo
kranjski vinogradniki do vsega tega z 

. P°‘u> verjetno takšnih in podobnih 
Pripomb ne bi imeli.«

Dovoljujem si v tem primeru posre
dovati s popolnoma dobronamernega 
Kota, da bi pomagal eni in drugi strani 
razumeti drugo stran. Menim, da eno 
stran zastopajo belokranjski vinograd
niki, drugo meščani Metlike. Med tema 

verna poloma gre za prestiž. Kot član 
upine, kije pred 10 leti »postavila na 

noge« turistično-kulturno prireditev 
mska vigred in še vedno aktiven član 

e močno obnovljene skupine, poznam 
fzmišljanja v zvezi s prispevkom in za- 
j u8am' za to privlačno prireditev. Gle- 
e na to, da sem.sin, vinogradnika in že 

let meščan.Metlike.sem lahko realen 
'n objektiven.

POPRAVEK
8-štcvilkj Dolenjskega listajo je v zapisu z 
ka« moJIh ° ^rav*’ H' d*jc naJve^ mle-

le ^ q ti^2k° ^ecem^)ra dobili m mleko

Kolesarji Krke 
so se poigrali 

__s tekmeci
—Ugovor na poročilo

oh^,/i°*enJs*tem *‘stu ste 28. februaija 
vom 1 i/1*! ^P°^n> strani članek z naslo- 
tekm >>^°iesai3i Krke so se poigrali s

in ..o^0r?anizal0nev tudi sam prisoten 
SDriLi^Jam’ d3 je avtor članka očitno 
DraviiJa neko drugo dirko. Toliko ne- 
DnU n<?sl'le v tem članku, da si bralci

ne zSžufo t2kega informiranja
zmavp1?1!1- * sPu5čal ,v poveličevanje 
iim kolesarjev, tudi sam sem
££*•». vendar je bilo v resnici na 
avtor ** kot je zapisal neznani

le/?f ,dirki n.‘ nast°pil noben tekmova- 
valr« ^ ‘n Nemčije in je te tekmo- 
ko • v,Uel lc va§ dopisnik. Ne vem, ka- 
M;i ,zrnagovalec 1. dirke Pitacolo 
6 mi« e.IZilta*'ianske Caneve zaostal za 
uradn i!1’ ko Pa sPloh ni nastopil. Iz 
zrnaor!. !ezultatov je razvidno, da je 
in np ,V?,ec lme' 20 sekund prednosti 
šenJ^kMot je bilo zapisano v va-

tekml*''gravaniu Brkinih kolesaijev s 
mov 1̂. Pa le ‘oliko: med desetmi tek- 
iz Krl»\kal£ri w dobili ‘očke, so bili 3 
Krani; lz ^°8a iz Ljubljane, 2 iz Save 
Inercea'i7P7 ede? iz PtuJa in Metaliaco- 
sana ?®8reba- V rezultatih je zapi-
srst,te^ d°14 mesta in v ‘em
sledni sJ.e.lzkupiček po društvih na- 
ke 3 ;,o ‘ekmovalcev iz Roga, 4 iz Kr-
Hacomn VeP° ^enlz Ptuja in Meta- 

^mercea lz Zagreba.
ki ki ,^nRavbarje zmagal v lepi dir- 
kroeoit P°‘ekala na krožni progi (10 
Dl j pr m ne ^ko. kot je zapisano v

ko^biloeogvfeie,ake8aPOrOČila’
stav!tev I'uspeb zasluži korektno pred- 
ki dose?Pn f4 ^nka, polnega neresnic, 
noti. n sP°rtni rezultat le razvred-

JOŽE NERED 
Grosuplje

ske^dirt«ZUl!ate ‘n °P'S sporne kolesar
skih nrimA •1°reCu nam je — kot je v 
sk° pač običajno — telefon-
“‘eških tni1 ^ože Majes, vodja novo- 
soten. n :esarJev, kije na tekmi bil pri- 
narodn« tem’ da je bila dirka med- 
Sltar v 'e Pisal ‘udi Zvone Zano-

Kot vinogradnik sem ponosen, daje 
uspelo združiti interese in sile občanov 
Črnomlja in Metlike v Društvo belo
kranjskih vinogradnikov. Del društva, 
vinogradniki iz Semiča, so zaslužni, da 
imamo Belokranjci sedaj tako odmev
no turistično prireditev v Metliki. Met
ličani, že tradicionalno nadarjeni kul
turniki, smo se izkazali in iz belokranj
ske vinske razstave, ki je pet let v 
Semiču uspešno privabljala goste, na
redili prireditev močnejšo po progra
mu, odmevnejšo v domovini in skoraj 
mednarodno.

Zasluge so na obeh straneh, ni kaj! 
Ako ena stran odneha, Vinske vigredi 
ni več. Prepričan sem, da v Beli krajini 
ni »junaka«, ki bi si upal razbiti to per
spektivno prireditev. Dejstvo pa je, da 
so z organizacijo prireditve težave. Naj 
jih navedem:

— Društvo vinogradnikov si ne upa 
zaračunati predvsem ljubiteljskim vi
nogradnikom stroškov v zvezi z ocenje
vanjem vina in izdelavo medalj. Mnogi 
od njih res dobijo zasluženo za svoje vi
no zlato kolajno, za prireditev pa niti ne 
mignejo. Niti jih nihče ne more prisiliti, 
da bi počakali z vinom in ga ponudili za 
točenje na Vigredi. Ti vinogradniki res 
samo profitirajo.

Ana Ogorelec

NASVETI VRTIČKARJEM IN KME
TOM — Predavanja z naslovom »Ure

jenost kmečkih dvorišč« potekajo te dni 
po kočevski in ribniški občini Bila so le 
v Kočevju, Predgradu, na Brezovici, Ve
likih Poljanah, v Nemški vasi in Dolenji 
vasi Predavateljica je dipl. ing. agro
nomije Ana Ogorelec iz Kočevja (na 
sliki), zaposlena kot svetovalka za do
polnilne dejavnosti in delo s kmečkimi 
ženami za to območje. V predavanju, 
spremljanjem s skioptičnimi slikami, je 
bil dan poudarek ohranjanju kmečkega 
videza naših vaških domačij. Razen o 
dvoriščih je predavateljica seznanjala 
poslušalce še z drugimi značilnostmi 
kmečkih domačij, kijih kale ohraniti, 
npr. ganke, plotove, kozolce in drevje.

— Organizatorji preskrbe imajo te
žave, ker ni na razpolago dovolj vina z 
najvišjimi odličji, veliko zlato in zlato 
medaljo. Vina so prodana že do maja. 
Ocenjevanje je ponavadi marca ali v 
začetku aprila, časopisi objavijo rezulta
te in najboljša vina se prodajo takoj. 
Sploh pa je dejstvo, da belokranjski vi
nogradniki z lahkoto prodajo švoja vi
na, ker vina s slovenskim poreklom na 
našem trgu primanjkuje. Kratkovidneži 
bi rekli, da sploh ne potrebujejo 
reklame.

Veliko breme prireditve pa nosi
jo tiste krajevne skupnosti, ki imajo svo
je stojnice. Najmanj 4 delavnike po 15 
ur zgubijo oziroma žrtvujejo za Vinsko 
vigred. Vse to delo opravljajo zastonj, 
saj imajo pravico samo do dveh malic 
na dan. Prispevek 15% od prometa gre v 
vaško blagajno za potrebe krajevne 
skupnosti. In velika večina teh pridnih 
ljudi niti ni dala vina v ocenjevanje, ker 
so grozdje prodali Vinski kleti.

— Prvi dve leti je bilo celotno bre
me na glavnem prireditvenem odboru 
in takrat so se mnogi Metličani zelo iz
kazali. Zadeva seje vpeljala in naloge so 
se prenesle ne pododbore, ki morajo res 
pridno delati, da bi prireditev potekala 
čim bolje. Ne podcenjujem dela nobe
nega odbora, prispevek vseh je nepo
grešljiv. Povedati želim, da ne sme biti 
na nobeni strani občutka, da dela usluge 
drugi strani. Vsi delamo za dobro ime 
našega kraja, to pomeni za nas. Eni pri
spevajo več, eni manj, tudi to je nor
malno. Dobro ime, ki so ga s to prire
ditvijo dobili Metlika, Bela krajina in 
belokranjska vina, je dragocenost. Da 
nam je to uspelo, je poleg našega dela 
prispevala tudi sreča. V tržnem gospo
darstvu je dobro ime vnovčljivo. Pre
pričan sem, da je med nami toliko po
djetniškega duha in iznajdljivosti, da 
bomo znali to svojo prednost prodajati 
preko izdelkov drobne obrti, nastopov

Vinske vigredi na drugih slovenskih 
uveljavljenih prireditvah (vinski se
jem...). Dohodek se nam ponuja, zato 
složno delajmo naprej, ne dovolimo, da 
nas v trenutkih slabosti naša majhnost 
razdruži! Ne jadikujmo. Vinska vigred 
nudi tudi neke vrste zaposlitev, čeprav 
za kratek čas. Ne čakajmo milosti od 
države, vsaka država je več vzela kot 
vrnila. Zato varujmo naše pridobitve in 
jih razvijajmo v skupno dobro.

mag. JULIJ NEMANIČ

KAJ Z GOZDOVI IN 
GOZDARJI?

KOČEVJE — Informacijo o pred
videnih novostih v zakonodaji o gozdo
vih je na zadnji seji občinske skupščine 
Kočevje podal gozdarski strokovnjak 
inž. Janez Černač. V imenu gozdaijev 
pa je predlagal, naj bi bila strokovni in 
upravni del gozdarstva še naprej zdru
žena, v javnem podjetju. Pridobljena 
sredstva naj se vračajo na območje, kjer 
so bila ustvaijena. Če pa to ne bi bilo 
sprejeto, je treba iz republiškega prora
čuna zagotoviti denar za delavce na ča
kanju in tudi za delovne invalide, kijih 
je v gozdarstvu kar precej. Po temeljiti 
razpravi, v kateri je bilo izrečenih tudi 
več ostrih besed in v kateri so nastopali 
tako zagovorniki republiškega predloga 
(ena uprava za gozdarstvo in proizvod
na podjetja) kot tudi zagovornik pred
loga kočevskih gozdarjev, je bil z veliko 
večino glasov sprejet predlog gozdaijev 
oz. Janeza Černača. Razen tega je bil 
sprejet še predlog republiškega kandi
data Miloša Šenčurja, naj bi v primeru 
podržavljenja sedanjih družbenih goz
dov ti gozdovi prešli v last občine, in ne 
države. Vendar to ne pomeni, da ne bo
do dobili vrnjenih gozdov tisti nekdanji 
lastniki, ki so do tega upravičeni.

J. P

Odločno 
proti pouku 

v soboto
Izjava SSS Brežice
Odločno nasprotujemo ponov

nemu uvajanju sobotnega pouka v 
slovenskih šolah. V razmerah, ko je 
polovica vseh zaposlenih žensk, ne
posredno v šolah pa znatna večina, 
ko se slabšajo materialni pogoji živ
ljenja, ko je mlada generacija pod
vržena stalnim pritiskom različnih 
dnevnopolitičnih manipulacij, bi 
bilo uvajanje sobotnega pouka pro- 
tidružinsko in protiotroško dejanje 
in nov neutemeljen eksperiment z 
mladimi generacijami.

V našem šolskem sistemu je mar
sikaj narobe in smo še daleč od 
Evrope. Toda, ali je sobotni pouk 
pogoj za vstop v to Evropo? Pro
bleme šolstva vidimo popolnoma 
drugje: v nujnosti povečanja deleža 
družbenega proizvoda za izobraže
vanje, v uvajanju eksternega oce
njevanja, v izboljšanju materialne 
oskrbe šol, v povečanju sredstev za 
izpopolnjevanje učiteljev itd.

Ti pomisleki ne pomenijo, da za
nikamo potrebo o tem, katere 
vzgojne in izobraževalne oblike ka
že organizirati na šolah tudi ob so
botah; predvsem pa bi morali šole 
tudi ob sobotah in nedeljah odpreti 
za ljudi. Zatoje skrajni čas, da vlada 
predloži skupščini koncepcijo in 
strategijo razvoja vzgoje in izobra
ževanja, poročilo o stanju šolstva 
ter nacionalni program izobraževa
nja, namesto da razburja učence, 
starše, učitelje in ostalo javnost s 
strokovno nedodelanimi domisli
cami, kakršna je ta o sobotnem 
pouku.

Občinski odbor 
Socialistične stranke Slovenije 

Brežice

Potrebujemo klavnico sredi mesta?
Bomo Črnomaljci še enkrat požrli kislo jabolko, ki nam bo obtičalo v grlu?

Širši javnosti verjetno ni znano, da se 
vodstvo črnomaljske občine s podporo 
Slovenske kmečke zveze — Ljudske 
stranke in še nekaterih drugih strank na 
vse kriplje trudi ohraniti klavnico v Čr
nomlju. Tej so inšpekcijske službe pre
povedale nadaljnje obratovanje, ker 
nima čistilnih naprav. Kaj to pomeni za

Še: Zato, ker je Cigan
Smisel pisanja je le blatenje socialne službe

Že večkrat smo v minulih mesecih 
prebirali v rubriki Pisma in odmevi 
tekste, podpisane z Marjana Hudoro- 
vec, slednjega z dne 28. februarja pa je 
podpisal njen mož Tone. Osnovni smi
sel teh pisanj je blatenje socialne službe 
v Črnomlju in prikazovanje nenehnih 
krivic, ki se baje vseskozi dogajajo tej

• GRE ZA ČRNOMEU — V 
prejšnji številki Dolenjskega lista je z 
naslovom »Zato, ker je Cigan« izšel 
sestavek, ki gaje podpisal Anton Hu- 
dorovac iz Kanižarice 64. Ker zapis 
omenja OŠ Milka Šobar-Nataša, ta
ko pa se imenuje tudi šola v Novem 
mestu, povejmo, da se piščeve trditve 
nanašajo na črnomaljsko šolo s tem 
imenom.

družini. Poslednja se ji je pripetila na 
OŠ Milke Šobar-Nataše v Črnomlju, 
kjer menda rasistično ravnajo z njenim 
sinom.

Izmišljanje dogodkov je lahko čisto 
prijetna ustvarjalnost, kadar pa laži z 
objavo v časopisu postanejo javne, ni 
druge izbire, kot stvari dokazati. To bo 
Tone Hudorovac moral storiti na us
treznem mestu, ali pa se opravičiti in

Oči so uprte v vlado
Pcu»,r°» g,re °bčini, še malo slabše 
4. Zl?elavcern- Občina Krško je s 
t^ti 2 f nas^venski lestvici razvi-
Podatek T'}0 Precej nandul m 'a 
''kov bn H°,rjuje opozorila anali-
namrečn^ nekaj leL ,edaj 50 
,vrai.0 b na neugodno se-
slikao r'*eKa gospodarstva, kajti 
'oko iPodarske uspešnosti je bila 
JE kbtb zarad' obeh gigantov — 

*ko in Podjetja Videm.

občin,VZ“j r?v b' se niorali v krški 
gledan s,re2nili- temeljito pre-
4 n,D„it m prejeti tudi ukrepe.

neitodouHr1 ‘akega la hip ni opazi,i’
(a. rii l0 Jslvo z vlado samo naraš- 
niedb~,Ja na Čefneličevo nekda- 
bila v ° V pogdcn‘ gasilski enoti je 
kraje pro,eslni ‘zjavi delegata iz 
Prevet eJ*uPnosti Dolenja vas le 
Pfezreljna’ da M j° bilo mogoče

o^^obnejši pregled stanja v 
Po pokaže, da gospodarstvo

tone. O tem pričajo tudi podatki 
Zdaj je že več kot 10 odst. delavcev 
»na čakanju«. Število zaposlenih v 
Krškem pa se je brez stečajev in 
brez odpuščanja zmanjšalo za 1400 
delovnih mesi V Pionirju je na ča
kanju tretjina delavcev, srečni so 
odpotovali na delo v Rusijo. Pod pe
zo razmer je za Kleparjem in Iko- 
nom klonila Je SOP Oprema, svoje 
čase paradna gospodarska organi
zacija v občini. Slišali je glasove, da 
jo nameravajo v občini uporabiti kot 
poskusnega kunca za bodoče steča
je. Da delavcem ni do stečajev, se je 
direktor Jenžur lahko prepričal v 
vroči debati z delavci 

Ob tem stoji nekako ob strani tu
di sindikat. Direktorji kar po lastni 
presoji pošiljajo delavce na čakanje, 
napisana merila pa ne obstajajo. 
Sindikat prosi edinole, da ne hi v 
primerih, kjer sta zaposlena mož in 
žena, obeh poslali na čakanje.

J. SIMČIČ

preklicati izjave. Edina resnica v tekstu 
je, daje eden njegovih sinov predlagan 
za izločitev iz domačega okolja. Ta sicer 
zaupni podatek je javnosti preko Dol. 
lista sporočil oče sam in ga spodaj pod
pisana le ponavlja. Seveda javnost ne 
bo izvedela vzrokov za postopek šole. 
Zaupni podatki so dostopni ustreznim 
strokovnim delavcem.

Čemu Tone Hudorovac iz Kaniža
rice blati šolo in javno laže, je za večino 
zaposlenih na šoli presenečenje. Njego
va žena je leta dobivala tukaj moralno 
oporo in materialno pomoč. Vse je do
kumentirano. Njun sinje do sedaj ostal 
na šoli le zato, ker je Rom. Otroka, ki bi 
imel toliko težav in bi izhajal iz drugega 
okolja, bi že pred leti uspeli vključiti v 
ustrezno obravnavo. Naj zlobno do
dam, da zanj skrbi predvsem družba. 
Malica, kosilo, šolske potrebščine, obu
tev in obleka so veliki izdatki. On pa 
večino tega dobi brezplačno. Res, da ni 
edini. Pa vendar je tisti, katerega starši s 
svojo pritlehno kulturo vzbujajo velike 
dvome v koristnost take družbene 
pomoči.

Tone Hudorovac, predvsem pa nje
gova žena Marjana bi se morala zamis
liti nad svojim odnosom do soljudi, nad 
primitivnimi žaljivkami, zmerjanjem in 
grožnjami tistim, ki jim nudijo pomoč. 
Tudi o vzgoji nj unih otrok bi se dalo kaj 
reči. Naj uporabim njun stil.

Je to prav, da pride Matjana H. med 
poukom v učilnico? Je prav, da niti ne 
potrka? Zakaj kriči in obrekuje ravna
teljico in socialno delavko? Je prav, da 
sinu z besnim glasom naroča, naj vse po 
vrsti pretepa, razredničarki pa grozi z 
Demosom in člankom v Dolenjskem 
listu — na prvi strani! In to pred tri
najstletnimi učenci!

Kar zabavno se sliši. Učiti otroke po 
takem incidentu pa ni več prijetno.

Zavedam se, da ni posebno modro 
pisati odmevov na lažnivo vsebino To
neta Hudorovca. Le ogenj pripravljam, 
da ga bo Maijana razpihovala po 
občinskih in šolskih pisarnah, prostorih 
socialnega skrbstva in političnih strank. 
Vnaprej se opravičujem, toda z mol
kom ne bomo ničesar rešili. Njene 
grožnje jemljem resno, saj v tem žalost
nem primeru tako zelo velja pregovor: 
Ponudiš prst, hoče roko. Ko pa se temu 
upreš, išče vse poti, da bi te moralno 
spravil na kolena z grožnjami, lažmi, 
pestmi. Velja pa tudi: Kjer je dim, je tu
di ogenj.« Le vedeti je treba, v katero 
smer vleče veter.

VIDA ŠUTEJ 
OŠMŠN Črnomelj

že tako onesnaženo Lahinjo, ki vsako 
poletje postane rjava, dobro ve vsak 
Črnomaljec. Pri tem so šli celo tako da
leč, da so se ob zadnji obravnavi projek
ta v februarju odločili za adaptacijo, 
kljub temu da so pristojne inšpekcijske 
službe najresneje opozorile, da ne bo 
mogoče zadostiti strogim zahtevam po 
zaščiti Lahinje. V ozadju je menda de
nar iz Ljubljane, ki bi ga za adaptacijo 
dobili, za novo gradnjo pa ne. Zadeva je 
popolnoma jasna.

Dogaja se nekaj podobnega, kot seje 
dogajalo neštetokrat po vojni, ko je šlo 
za razvojna vprašanja. Bolje je pobrati 
to, česar drugi ne marajo več, kot ne 
dobiti nič ne glede na to, kakšno škodo 
si s lem povzročimo v okolju. Po eni 
strani je to usoda nerazvitega območja, 
zagotovo pa tudi enostranska in krat
kovidna politika. In vse kaže. da bomo 
Črnomaljci še enkrat požrli kislo jabol
ko, za katero se bojim, da nam bo vsem 
skupaj obtičalo v grlu!

Ali res potrebujemo klavnico sredi 
mesta? Ah jo v občini sploh potre
bujemo?

Tromostovje v Črnomlju je poseb
nost mesta, ki žal ne pride do izraza sa
mo zato, ker je zanemarjeno. Najlepši 
pogled na stari del mesta je prav iz te 
smeri. Načrt ureditve starega dela 
mestnega jedra predvideva tudi uredi
tev brežin Dobličice in Lahinje s spreha
jališčem, morda trim stezo. V pripravi je 
gradnja čistilne naprave pod Vojno vas
jo, s čimer se bo čistost Dobličice in La
hinje tako izboljšala, da bo možem ribo
lov v samem mestu. In kot krona vsega, 
ravno nasproti klavnice čez Lahinjo sto
ji na tisočletnih temeljih cerkvica sv. 
Duha; arheološka izkopavanja, ki po-

pisma
in
odmevi

Nismo pesimisti
K fotografiji v DL

Ob sliki in komentaiju pod njo, bil 
namenjenem pustnim prireditvam v 
Kostanjevici, na zadnji strani Dolenj
skega lista 14. februaija se nam je zdelo, 
da moramo tudi mi, ki že leta priprav
ljamo to prireditev, nekaj povedati. Iz 
članka veje namreč toliko pesimizma, 
da tega ne moremo združiti s pustova
njem, kije klub vsemu še vedno polno 
dobre volje in smeha.

Povedati moramo, da smo v Kosta
njevici tudi letos zelo uspešno in nič 
manj veselo izpeljati praznovanje »šel- 
me«. Posebej je potrebno poudariti, da 
štiridnevni program prav vsako leto ne
sebično podprejo skoraj vsi prebivalci 
Kostanjevice, saj predstavljajo njihovi 
prostovoljni prispevki znaten material
ni delež, iti je potreben za izvedbo pri
reditve. To dejstvo tudi najbolj obvezu
je slehernega od članov Prforcenhausa. 
ki v dvomesečnih pripravah žrtvujejo 
veliko svojega prostega časa.

Vrhunec našega programa je vseka
kor občni zbor Prforcenhausa v pone
deljek zvečer v Kulturnem domu. To je 
pravzaprav celovečerna predstava s 
skeči, glasbenimi in plesnimi točkami, 
kijih pripravi posebna samostojna sku
pina v odboru. Prav ta skupina, ki šteje 
okrog dvajset članov, je dokaz, da jih je 
v »dolenjskih Benetkah« še vedno ne
kaj, ki imajo čas tudi za te stvari.

Na svidenje na praznovanju »šelme« 
v letu 1992!

ODBOR
PRFORCENHAUSA

tekajo že tretje leto, so pokazala, da gre 
za edinstveno arheološko najdišče ev
ropskega pomena. Če bomo pametni in 
imeli srčne kulture za primerno pred
stavitev cerkvice in izkopanin, bodo 
prišli turisti. Kaj čudno bodo poslušali 
tuljenje živine in cviljenje prašičev na 
drugi strani Lahinje!

Nihče me ne bo prepričal, daje adap
tacija črnomaljske klavnice gospodar
sko in ekološko najboljša rešitev.

Tudi o tem ne, da v občini nimamo 
še kakšnega ekološkega programa, da 
bi pridobili ekološki dinar iz Ljubljane. 
Oskrbo občine z mesom je zagotovo 
možno organizirati še na kakšen eko
loško bolj prijazen način. Splošno zna
no, da so kapacitete klavnice v Metliki 
dovolj velike tudi za potrebe črnomalj
ske občine. Ali bo spet ovira dogovoru 
tradicionalno nasprotstvo med obči
nama, ki gaje že zdavnaj povozil čas? In 
končno, kako preživijo Novomeščani, 
ki tudi nimajo svoje klavnice?

Dragi soobčani, ki boste odločali o 
usodi črnomaljske klavnice, ko sem na 
prvih demokratičnih volitvah lani gla
soval za vas, res nisem glasoval za no
beno od strankarskih list. Izbral sem 
med kandidati. ?a katere sem upal in 
verjel, da se bodo mogli s potrebno širi
no duha upreti pragmatizmu in kratko
vidnim rešitvam pri sicer odgovornem 
političnem delu. Tudi v zvezi z bodoč
nostjo klavnice v Črnomlju upam in 
verjamem, da bosta prevladala razum 
in želja po lepšem Črnomlju, kot ga 
imamo. Zato naj imajo pri tem besedo 
strokovnjaki vseh vrst ter meščani me
sta, ki v njem živimo!

NIKO ŠUŠTARIČ

Janez Glad
Pred kratkim so na kočevskem po

kopališču položili k večnemu počitku 
Janeza Glada iz dolnje Brige pri Kočev
ski Reki. Rojenje bil leta 1889 v vasici 
Rake nad Kolpo v bližini Dolnje Brige. 
Skromna kmetija ni mogla preživljati 
vseh in sije služil kruh s krošnjarjenjem 
po Jugoslaviji. Na Dolnjo Brigo se je 
preselil leta 1929, kjer seje tudi poročil 
in ustvaril družino, kije štela kar osem 
otrok.

Že ob začetku zadnje vojne se je pri
družil domoljubom, ki so se uprli oku
patorju. Vse do osvoboditve je Gladova 
družina nesebično pomagala partiza
nom in udeležencem osvobodilnega bo
ja. Niso ga ustrahovali zverinski poboji 
partizanov in aktivistov OF na bližnji 
Preži, v Borovcu in drugod. Po vojni je 
služboval v enotah narodne zaščite, 
nato pa je do upokojitve leta 1965 delal 
kot kmetijski in gozdarski delavec.

Ciril Cimprič, ki se je ob odprtem 
grobu v imenu KS Kočevska Reka in 
borcev NOV poslovil od enega najsta
rejših krajanov, je poudaril, da je bil 
pokojni Janez priljubljen med krajani, 
saj jim je rad pomagal, sicer pa je živel 
neopazno in umirjeno.

Človek, glej, glej in se — čudi
Še druga plat medalje ob preurejanju cerkve sv. Lenarta (klošter)

Verniki župnije sv. Lenarta (klošter) 
smo bili na 3. postno nedeljo prese
nečeni, saj smo pred našo cerkvijo opa
zili direktorja Zavoda za varstvo na
ravne in kulturne dediščine v Novem 
mestu (v nadaljevanju Zavod), kako de
li nam vernikom svoje pismo. Še bolj pa 
smo se čudili, ko smo pismo prebrali do 
konca. Čuden se nam je zazdel ta način 
komuniciranja, saj se nam je s tem zaz
del izpostavljen ugled Zavoda, ki na ta 
način komunicira z javnostjo.

Zakaj pravzaprav gre? Ljudje smo 
zidali in še zidamo svetišča zaradi sebe, 
da v njih čim lažje ustvarjamo stik z Bo
gom, v katerega verujemo. Tudi p. Al
fonz Furlan v svoji Žgodovini frančiš
kanske cerkve v Novem mestu (1937, 
str. 3) pravi naslednje: »Zaradi verni
kov, ki so zahajali v to cerkev... so mo
rali cerkev povečati.« (Podčrtala V. S. 
in J. K.)

Verniki župnije sv. Lenarta smo med 
zadnjimi, ki po 25-ih letih uresničujemo 
navodila II. vatikanskega koncila 
(1962—65) o svetem bogoslužju. Ta 
navodila govorijo tudi o ureditvi cerk
venega prostora. Ne gre zgolj za oltar, ki

bo obrnjen k ljudstvu, in za primernejšo 
ureditev prezbiterija, ampak za funk- 
cionalnejšo preureditev celotnega cerk
venega prostora. Do enakih zaključkov 
je pripeljala javna predstavitev preure- 
ditvenih del v župnijski cerkvi med ver
niki spomladi leta 1990, na kar opozar
ja tudi pismo direktoija novomeškega 
Zavoda. To pomeni, da so na Zavodu 
že takrat vedeli za naša hotenja, in ne 
šele od 15. februarja 1991, kot direktor 
navaja v drugem delu pisma vernikom. 
Meniva, da bi moral Zavod že takrat 
samoiniciativno priskočiti na pomoč s 
svojo neizpodbitno strokovnostjo in 
usposobljenostjo za reševanje kultur
nozgodovinskih objektov. Želiva tudi 
povedati, daje bil zdajšnji načrt izbran 
izmed več prispelih. Ta načrt je delo 
Franceta Kvaternika, arhitekta, ki ima 
na področju sakralne arhitekture bo
gate izkušnje. Naše mnenje, da mora bi
ti načrt delo nekoga, ki se na versko 
vsebino objekta spozna, se je izkazalo 
za pravilno, saj smo iz pisma izvedeli, 
daje na Zavodu pripravljen drug načrt 
obnove naše cerkve, kjer »bi bil ka
kršenkoli pevski kor odveč«, »spre-

marca 1991

memba kora pa funkcionalno nepo
trebna«. Župljani v župniji s štirimi 
pevskimi zbon in dolgotrajno koncert
no tradicijo pač najbolje vedo, ali kor 
potrebujejo ali ne, o funkcionalnosti pa 
so svoje mnenje povedali pevci in zbo
rovodje, ne pa ljudje, ki gledajo orgle od 
spodaj navzgor.

Tako seje glede na mnenje vernikov, 
sklepe Župnijskega pastoralnega sveta, 
ocen Gospodarsko umetnostnega 
sveta slovenske frančiškanske province 
sv. Križa v Ljubljani in na priporočilo 
generalnega vizitatorja p. dr. Bernardi
na Škunce odločilo, da nadoknadimo 
25-letno zamudo.

Najin namen ni ocenjevati strokov
nost ene ali druge strani. Kot laika sva 
svoje povedala, ko se je izbiral načrt. 
Želiva samo prispevati skromen delež k 
razjasnitvi celotnega problema obnove 
novomeške samostanske cerkve. To od 
naju navsezadnje zahteva tudi direktor 
novomeškega Žavoda, ko poziva kul
turne ljudi naše župije. Kultura ljudi se 
vidi tudi v pripravljenosti na dialog.

VINKO SRPČIČ,
JANI KRAMAR

DOLENJSKI UST



Krščanski 
demokrati 

o svojem delu
Gost konference SKD bo 

minister Izidor Rejc
NOVO MESTO — V torek, 26. fe

bruarja, se je v prostorih SO Novo mesto 
sestal IO SKD Novo mesto. Obravnaval 
je dve aktualni temi. Prvi del je bil name
njen pripravi na letno konferenco. Člana 
pripravljalnega odbora Lojze Simončič in 
Jože Grili sta člane IO seznanila s scenari
jem letne konference. V kulturnem delu 
konference bodo sodelovali pevci iz 
Otočca in družinski trio Novina. Slav
nostni gost konference bo republiški mini
ster za industrijo in gradbeništvo ter pred
sednik sveta SKD Izidor Rejc.

Druga tema sestanka je bila organizaci
ja pogovorov s strankinimi strokovnjaki 
na določenih področjih. IO je prišel do 
zaključka, da bi bili ravno taki pogovori 
najprimernejši za seznanjanje širše dolenj
ske javnosti s stališči stranke. Dogovorili 
so se, da bodo na teh pogovorih posebno 
pozornost posvetili socialni in davčni pro
blematiki, sociali in šolstvu, gospodarstvu, 
medijem v demokratični družbi, v času 
Svetovnega slovenskega kongresa pa se 
bodo dotaknili tudi izseljenske problema
tike. Ti večeri bodo potekali v Dolenjskih 
Toplicah, saj je Zdravilišče za te prireditve 
odstopilo svoj Mali salon.

V petek, 1. marca, pa seje sestalo vod
stvo Mladih krščanskih demokratov. Sez
nanili so se s stališči starejših kolegov, 
obravnavali pa so tudi svojo tekočo 
problematiko.

Novomeški krščanski demokrati želijo 
svoje člane in simpatizerje ponovno obve
stiti, da imajo v prostorih SO Novo mesto, 
Novi trg 6, svojo pisarno, kjer vsak delav
nik od 8. do 15. ure sprejemajo vaše želje 
in pobude.

J. KRAMAR

Sneg naj se 
raje sam 

izogne trgu!
»Opravičilo« Komunali
Od zadnjega večjega sneženja je že 

povsod skopnel sneg, in kot je zapisala 
naša Ena gospa, ga je mogoče videti le 
še na novomeškem Glavnem trgu. Kdo 
je pripravil te zaloge snega, se ve. De
lavci Komunale so očistili svoja parki
rišča vzdolž trga, niso pa snega odpelja
li. Kot navaden prebivalec tega mesta 
sem že pred tedni vprašal odgovornega 
delavca pri Komunali Milana Pergaija, 
kakšna bo usoda tega snega. Odgovoril 
mi je, da mora odvoz posebej plačati iz
vršni svet občine oziroma njegovi orga
ni. Sneg se je zatem topil in spuščal 
umazano vodo po parkirišču še nasled
nje dni.

V petek, 1. marca, je bilo na trgu sne
ga še za nekaj samokolnic. V popoldan
skih urah sem na obhodu srečal delavca 
Komunale s samokolnico, v kateri je 
imel metlo in lopato. Stikal je za papir
čki, kupčki snega ga niso zanimali. 
Vprašal sem ga, če bi si lahko utrgal ne
kaj minutk svojega čistilnega urnika in 
proti nagradi z lopato razkopal sneg. 
Takoj je pristal. Ko je nekajkrat lopato 
porinil vsneg in ga razgrnil v bližnjo 
okolico, se je mimo pripeljal njegov 
nadrejeni Slavko Janežič in dela takoj 
ustavil. Kričanje nad delavcem so slišali 
ljudje na trgu, še posebej je bilo ome
njeno moje ime. Delavec je ponižno za
pustil prizorišče spora, njegov šef pa se 
je čez čas še enkrat pripeljal na trg, mis
leč, da ga delavec ne bo ubogal. Sneg je 
ostal na svojem kupu, delavec pa jih je 
za nameček še enkrat slišal. Snežne ku
peje razmetal šele potem, ko je končal 
svoj delavnik. Na koncu se podjetju 
Komunali javno opravičujem, ker sem 
pomagal, da so kupi snega ob pločnikih 
hitreje zginili. j PAVLIN

• Vlada v senci nestrpno pričaku
je dolgo, vroče poletje. (Petan)

• Usoda vsakega naroda temelji 
samo na lastni moči (Moltke)

• Kdor noče poslušati z ušesi bo
poslušal s hrbtom. (Finski pregovor)

Karitas ne prevzema dela centrov
Izpopolnjevanje v proštijskem domu na Kapitlju — Nekateri zmotno mislijo, da 

bo Karitas prevzela celo naloge, ki jih opravljajo centri za socialno delo
Karitas gre naprej! V soboto zvečer seje 

v proštijskem domu na Kapitlju na stro
kovnem izpopolnjevanju zbralo preko 
šestdeset ljudi, simpatizrjev župnijske Ka
ritas. Srečanje in razgovor, ki je sledil po 
predavanjih, sta vodila predstavnika ško
fijske Karitas iz Ljubljane dr. Metka Kle
višar in teolog MiroTržan. Dobre volje in 
pripravljenosti za sodelovanje je dovolj, 
primanjkuje pa znanja in izkušenj, so ugo
tovili prisotni na tečaju.

S pepelnično sredo se začenja posebni 
čas priprave na veliko noč. To je postni 
čas, kateremu kristjani posvečamo vso 
svojo pozornost. Za veliko ljudi ima post
ni čas dejansko predvsem prizvok zdržka 
od mesnih jedi, vendar to ni bistvo posta. 
Pomembnejša so telesna in duhovna dela 
usmiljenja, ki dajejo človeku nove nagibe, 
nove razsežnosti, novo globino in nov 
smisel njegovega bivanja. »Ne ljubimo z 
besedo, tudi ne z jezikom, ampak v dejan
ju in resnici« (1 In 3,18) je zapisal apostol 
Janez.

Bistveno Karitas je upanje, ki ga pri
našamo ljudem, ki so v stiski in pomanj
kanju, je v razgovoru kar naprej poudarja
la dr. Klevišarjeva. Upanje je religiozna 
drža, ki spodbuja, ki pomeni videti 
možnost za naslednji korak.

POSLOVNOST MED 
BESEDAMI IN DEJANJEM

Zavarovalnica Triglav je javno obja
vila razpis za opravljanje del in nalog. 
Kaže, daje bila pri iskanju novih sode
lavcev hitra in kvalitetna. Kakovost v 
tem primeru najverjetneje pomeni pre
dčasno izbiro ustreznih kandidatov. 
Lahko, da ni šlo za tako prehitevanje, 
toda način, kako so me obvestili, da me 
izmed kandidatov niso izbrali za razpi
sano delovno mesto, dopušča tudi 
domnevo o nekorektnosti postopka. 
Dopis, s katerim so mi sporočili sklep, 
so očitno fotokopirali. Da bi nanj napi
sali še ime človeka, ki mu je sklep na
menjen, torej moje, pa je bilo že preveč. 
Dopis so vložili v ovojnico in napisali 
nanjo naslov. Sicer z napako, ampak so 
ga. Zaradi omenjenih pomanjkljivosti 
pa se zastavlja vprašanje pravne veljav
nosti omenjenega sklepa. Če je že prav
no vse v redu, pa je še zmeraj nekaj na
robe. Ni prav, da zavarovalnica, ki ljudi 
tako zavzeto oblega z visokodonečimi 
hvalami o svojih menda izjemno kako
vostnih storitvah, tako malomarno in 
začetniško pozabi na neogibno po
drobnost, v tem primeru na ime in nas
lov človeka, s katerim vendarle povsem 
uradno komunicira. j q

Minister krši 
veljavno 

ustavo RS
Dr. Dimitrij Rupel na Bi
zeljskem s slovensko za- 

stavo brez zvezde
. Nenavadno je, če predsednik zako

nodajnopravne komisije skupščine — 
res v vlogi predstavnika stranke — iz
javlja, da ne bo spoštoval veljavne 
ustave in poziva, naj državljani razobe
šajo zastavo brez zvezde. Toda če tako 
ravna uradni predstavnik države, to ni 
le nenavadno, temveč je to celo kršitev 
ustave, na katero je prisegel.

Včeraj smo na 3. TV Dnevniku RTV 
Slovenije videli in poslušali tiskovno 
konferenco ministrov za zunanje zade
ve Republike Hrvaške in Slovenije. 
Minister dr. Rupel je imel pred seboj 
na mizi zastavo, ki ni uradna zastava 
Republike Slovenije.

Slovenija je vse manj pravna država. 
Uporaba zastave brez zvezde je le nov 
primer kršenja zakonitosti.

Protestiramo proti kršitvi ustavnosti 
in zakonitosti. Protestiramo proti pra
vici državnih organov, da od državlja
nov zahtevajo slepo zaupanje in ubog
ljivost, sami pa lahko nekaznovano 
kršijo ustavo in zakone. Protestiramo 
proti pravici Demosove večine, da si po
svoji predstavi prikraja zakonitost 

MIRAN POTRČ, SDP

So Ribničani 
že zamudili 
tisti vlak?

Bo rešitelj tujec?
Vrabci na strehi čivkajo o po

manjkanju nočitvenih zmogljivosti 
v Ribniški dolini. Glede na hiter 
gospodarski razvoj občine v zadnjih 
letih in vse večje število poslovnih 
partnerjev je to vprašanje vedno 
bolj aktualno. Vodstveni občinski 
organi so to vprašanje poskušali re
šiti, vendar seje kot ovira (?) vedno 
pojavljalo vprašanje lokacije bodo
čega hotela. V Ribnici so svoj čas 
obstajata tri mesta za bodočo grad
njo hotela. Po eni različici naj bi 
razširili obstoječi hotel Jelka na 50 
ležišč, in to z vključitvijo »Johano- 
ve hiše«, oziroma hotel naj bi stal 
blizu bodoče avtobusne postaje.

Govori se o obnovi in uporabi rib
niškega gradu, kjer bi lahko prido
bili 50 ležišč. V kombinaciji je še 
neka varianta, vendar se zdi, da so 
vse to za zdaj prazne želje Ribniča
nov, ki so verjetno zamudili vlak, 
imenovan nov hotel.

Svoj čas so obstajale pobude, 
vendar je manjkalo dobre volje, s 
katero bi uredili npr. 8 km oddalje
ni ortneški grad ali dom na Travni 
gori. Občinski organi so vztrajali pri 
vodstvu Jelke in Mercatorja, naj bi 
steklo uresničevanje omenjenega 
projekta, vendar takratno vodstvo 
ribniškega trgovskega podjetja za to 
ni imelo posluha. Stike so navezali 
tudi z ljubljanskim Kompasom, 
vendar ta turistična agencija ni po
kazala zanimanja za vlaganje v ho
telske zmogljivosti. Po vsem tem 
kaže, da bi lahko pomagal edino še 
kapital kakega zasebnika ali tujega 
vlagatelja. V odgovornih občinskih 
organih pravijo, da bodo podprli 
vsako tako pobudo.

M. GLAVONJIČ

Izkustvo, da so ljudje osamljeni, bolni 
in da trpijo, nas v duhu Jezusa Kristusa 
pripravijo do tega, da postanemo bližnji 
tistim, ki potrebujejo našo pomoč. Bistvo 
te pomoči ni v tem, da delamo za bolne, za 
prizadete, za lačne in osamljene, ampak z 
bolnimi, s prizadetimi, z lačnimi in osaml- 
jenimiJtd... Včasih je dovolj, da nič ne sto
rimo, ampak da smo samo prisotni in da 
znamo poslušati. V človekovi naravi je ta
ko, daje nekje lažje dajati, kot pa prejema
ti, kajti miloščina lahko tudi ponižuje, zato 
je prav, da pri delu v Karitas dopustimo, 
da tudi nam drugi pomagajo! To je nam
reč zelo vzgojno in koristno za pravilno 
razumevanje Karitas.

Slovenska in škofijska Karitas se v svoji 
skromnosti in komaj začetem začetku de
lovanja sploh ne more in tudi noče primer
jati s svojimi mogočnimi sestrami pri ger
mansko in romansko govorečih narodih. 
V Sloveniji hočemo biti izvirni, izbrali 
smo svojo pot in delo, ki temeljita na pros
tovoljni podlagi s središčem vsega na po
dročju župnije.

Trenutno družba pričakuje od Karitas 
več, kot zmore. Nekateri mislijo, da bo 
prevzela celo tiste naloge in dolžnosti, ki 
jih opravljajo Centri za socialno delo itd. 
To je popolnoma zgrešeno. Prevenstvena 
naloga Karitas je, da z dejanji in pomočjo 
razodevamo božjo dobroto. Zato smo po
klicani! Vse drugo je podrejeno temu-cilju. 
Karitas naj najprej vzgaja ljudi za solidar
nost, za odpoved in premagovanje, za spo
sobnost prenašanja težav in trpljenja. Zato 
se začne vsaka pomoč najprej z osebnim 
srečanjem. Pri lem se globoko zavedamo, 
da pomoč zahteva spoštovanje in da je 
pomoč lahko sprejeta samo tam, kjer raste 
zaupanje. Torej gre za metodo upoštevan
ja sadov sv. Duha, ki so: ljubezen, veselje, 
mir, potrpežljivost, blagost, dobrotljivost,

TOMO ČESEN 
NAVDUŠIL 

NOVOMEŠČANE
Da so Novomeščani navdušeni 

nad podvigi alpinista Toma Česna, 
seje izkazalo tudi prejšnji torek, ko 
se je pred polno dvorano Doma 
kulture predstavil s svojim multivi- 
zijskim predavanjem in posnetki 
filma o solo vzponu na Lhotse. 
Lhotse je točka, kjer se združijo, 
presekajo oziroma staknejo črte 
zgodovine Himalaje, zgodovine sve
tovnega alpinizma, zgodovine slo
venskega alpinizma in »zgodovine« 
Toma Česna samega. In mejnik v 
zgodovini alpinizma je z osvojitvijo 
južne stene Lhotscja začrtal prav 
Tomo Česen 24. aprila lansko leto. 
Njegova posebnost so solo vzponi v 
alpskem stilu in o njih pravi: »Sam 
si zamisliš, sam plezaš, sam odgo
varjaš. Vržeš kamen, svojo željo in 
mu slediš. Vse, kar boš storil, je tvo
je.« Nekaj svojega je podaril v torek 
tudi nam. Majda Luzar

zvestoba, kratkost in samoobvladovanje 
(Gal 5. 22). Karitas torej ni aktivizem, 
ampak najprej duhovno usposabljanje in 
poglabljanje.

Poleg graditve zaupanja in moči za sa
mopomoč, izbranega cilja, našega lastne
ga odnosa in odnosa do uspeha, ki se ne da 
meriti, obzirnosti in spoštovanja dosto
janstva sočloveka je pomembno tudi 
občestvo. Občestvo lahko doživimo samo 
takrat, če znamo biti diakonijsko usmer
jeni. Kjer posamezniki združujejo svoje 
sposobnosti, izkustva, znanje in iznajdlji
vost, bodo možnosti za pomoč bolje izko
riščene. Zato delamo v župnijski Karitas 
skupaj, si prizadevamo za prijateljsko so
delovanje in gojimo dobro in prisrčno 
skupnost. Osnova za sleherno dejavnost 
Karitas je torej župnija, župnijsko oltarno 
občestvo.

Zdi se, da so danes do temeljev zrahlja
ni medčloveški odnosi, da se v zadnjem 
času tako pogubno razraščajo v javnosti 
laži, podtikanja, namigovanja in obreko
vanja. Kulture dialoga ne poznamo več. 
Simpatizerji Karitas v Novem mestu pa 
mislijo drugače. Ko so se v poznih sobot
nih večernih urah vračali na svoje do
move, so, obogateni z novimi doživetji in 
spodbudami, bili trdno prepričani, da mo
rajo postati ljudje upanja. V zaupanju v 
božjo pomoč in v prizadevanju za pošte
nost vseh ljudi bomo preživeli tudi te težke 
čase. FRANCI KONCILIJA

Upokojenci 
o pravicah 

in obveznostih
Dvakrat kritika vladi

Na seji izvršilnega odbora Zveze 
društev upokojencev občine Novo me
sto je predsednik Franc Košmrlj poro
čal o delu zveze v preteklem letu in 
predlagal programske usmeritve za leto 
1991. V razpravi so ugotovili, daje zve
za izvedla vse planirane naloge. Pouda
rili so, da je bilo najbolj uspešno in 
obsežno občinsko srečanje na Goijan- 
cih pri Miklavžu, ki se ga je udeležilo 
okrog 2.500 upokojencev, in naslabše 
republiško srečanje na Rogli zaradi sla
bega vremena. Ža koristna so ocenili 
tudi regijska posvetovanja, na katerih 
so obravnavali Jeme, zelo pomembne 
za upokojence. Navzoči na omenjeni se
ji so kritično in z ogorčenjem ocenili 
vladino nezakonito trimesečno zadrže
vanje izplačila pokojnin v višini 14 od
stotkov za november in december. 
Upokojenci se sprašujejo, ali zadrževa
nje izplačil ni v nasprotju z ustavo, var
stvom človekovih pravic in proklami- 
rano demokracijo v Sloveniji. Pri 
odtrgovanju davkov država pa ne okle
va. Upokojence moti, da so morali pla
čati davek tudi na znesek za krajevni 
samoprispevek, torej na vsoto, ki je 
upokojenec ne dobi.

RUDI HRVATIN

Mladinski klub?
Anketa med dijaki

Naši starši se mnogokrat pritožuje
jo nad nami, mladimi, češ da hodimo 
po lokalih in pohajkujemo po mestu. 
Nihče pa se pravzaprav ne vpraša, če 
smo s tem sploh zadovoljni in če si že
limo česa novega.

Povprašali sva dijake gimnazije in 
SŠTZU-ja, kako so zadovoljni s seda
njim stanjem in česa novega si želijo 
na področju kulture, športa in zabave 
v Novem mestu.

GIMNAZIJA
TINA, 15 let: »Mladi v Novem me

stu imamo pravzaprav le zakotne lo
kale, kateri marsikomu izmed nas 
niso všeč. Izvrstno je, da je zdaj odprt 
plesni center, sicer pa rada hodim k 
pevskemu zboru. Za kulturo mislim, 
da je še kar poskrbljeno!«

GAŠPER, 18 let: »Nisem zadovo
ljen s tem, kar imamo mladi v Novem 
mestu. Pogrešam mladinski klub, pa 
tudi lokal z jazz glasbo. Sicer pa je 
sramota, da Novo mesto nima lastne
ga gledališča. Saj imamo dvakrat na 
mesec predstavo v Domu kulture, 
vendar mislim, da bi morali narediti 
boljši izbor.«

IRENA, 17 let: »Za zabavo v No
vem mestu ni dovolj dobro poskrblje
no. Veliko stvari bi spremenila. Mi 
mladi bi potrebovali dom, ki bi imel 
več prostorov; v nekaterih bi se vrtela 
različna glasba-disco, rock, na primer. 
V njem bi bil lahko tudi prostor za ba
let, standardne plese, fitness center, 
gledališko delavnico. Moral bi biti tu
di poseben prostor, kjer bi se zbirali, 
vendar bi moral biti ločen: posebej za 
kadilce in posebej za nekadilce.«

SAŠO, 18 let: »Zabavo si naredim 
sam, sicer je ni. V mestu grem lahko le 
v kino. Za šport pa so kar v redu pogo
ji, včasih so bili slabši.«

SŠTZU
SANJA, 16 let: »Beda. Želim si 

kakšne spremembe. Manjka mladin
ski klub, gledališče... Tudi prodajalna 
s hamburgerji bi prav prišla, nekaj v 
stilu RIA, ki je v Ljubljani.«

MARE, 18 let: »Treba je pohvaliti 
Vovka, ker je odprl plesno šolo in je 
vsako soboto ples. V Novem mestu bi 
morali imeti tudi več koncertov zna
nih skupin, da nam ne bi bilo treba 
hoditi drugam._Preveč je tudi teh za
kotnih lukenj. Želim si kulturnega lo
kala s kulturnimi cenami.«

JANI, 17 let: »Pustni ples v Športni 
dvorani je bil kar v redu. Tudi plesi v 
Pizzeriji so super. Sicer pa me v mestu 
moti predvsem to, da se skoraj vse za
pre okoli 22 ure. Glede športa pa mis
lim, daje premalo teniških igrišč.«

DUŠAN, 18 let: »Mesto je 'podn'. 
Mi mladi si želimo kakšnega disca in 
pa več trgovin, saj imamo res majhno 
izbiro. Mladi pravzaprav nimamo 
kam iti. Sam si želim drsališče, boljšo 
športno dvorano, bazen. Sicer pa so 
mi všeč plesi, ki so v Pizzeriji.«

Vsi upamo, da želje ne bodo nalete
le na gluha ušesa in bomo končno do
bili mladinski klub, katerega si prav
zaprav vsi najbolj želimo.

HELENA GABRIJELČI 
BARBARA RIZVANOVI

Jezikovne počitnice so uspešne
Z delovnega obiska na avstrijskem Koroškem, kjer je bil 8. in 9. februarja ožji or- 
___________ ganizacijski odbor Jezikovnih počitnic iz Novega mesta

S koroškimi soorganizatorji smo se 
dobili v domu v Tinjah (Tainach). Na 
programu smo imeli pospravo Jezi
kovnih počitnic 1990 in se pogovorili o 
vseh potrebnih aktivnostih za izvedbo 
Jezikovnih počitnic 1991.

Skupna ocena je bila, da so bile Jezi
kovne počitnice 1990 v Novem mestu 
uspešne kljub nekaj težavam in manj
šim organizacijskim in drugim po
manjkljivostim. V letu 1990 so bile Je
zikovne počitnice v Novem mestu 
organizirane drugič, in sicer v okviru 
kulturno-jezikovnega gibanja Slovenš
čina v Sloveniji oziroma Slovenščina 
moj jezik. Štiriindvajset otrok od 10 do 
15 let starosti je od 15. julija do 4. avgu
sta bivalo pri družinah in otrocih gosti
teljih in obiskovalo jezikovni pouk, kije 
potekal na osnovni šoli na Grmu. Lažje 
premagovanje jezikovnih ovir, bogate
nje besednega zaklada slovenščine, 
uspehi in napredek pri izražanju so pri
nesli zadovoljstvo otrokom, staršem, 
učiteljem, gostiteljem in organizator
jem. Vzpostavili pa so se tudi marsika
teri prijateljski stiki med otroki in starši, 
ki so jih človeško približale Jezikovne 
počitnice. Koroška Krščanska kulturna 
zveza, pobudnica in soorganizatorica 
Jezikovnih počitnic, si vztrajno priza
deva, da bi bilo jezikovno gibanje od
zivno in uspešno. Novomeščani, soro- 
jaki v matični domovini, pa smo kot 
gostitelji in strokovni izvajalci Jezikov
ne počitnice z vso odgovornostjo in za
vzetostjo vzeli za svoje.

V letu 1991 in v bodoče si bomo pri
zadevali, da bodo Jezikovne počitnice 
kvalitetne, kar najbolj po meri otrok, 
njihovih potreb, interesov in sposobno
sti. Da bi omilili objektivne težave, je 
potrebno čimprej zbrati prijave udele
žencev ob upoštevanju kriterija, da vsaj 
minimalno obvladajo slovenščino, pra
vočasno pridobiti družine gostiteljice v 
Novem mestu, poskrbeti za boljšo obo
jestransko informiranost o udeležencih 
in družinah ter njihovih otrocih, da bi se 
stiki lažje, hitreje in kar najbolj harmo
nično vzpostavili.

Letos bo koroška stran že v februaiju 
pripravila razpis za Jezikovne počitni
ce, ga poslala šolam in sredstvom ob
veščanja. Novomeščani pa bomo šli 
hkrati s Korošci v razpis po šolah in v 
Dolenjskem listu za pridobivanje dru
žin. Letošnje Jezikovne počitnice bodo 
od 14. julija do 3. avgusta. Za odmev
nost in utrjevanje Jezikovnih počitnic, 
za pridobivanje otrok na Koroškem, za 
spremljanje njihovih nadaljnjih uspe
hov pri slovenščini poleg staršev lahko 
veliko prispevajo učitelji. Učitelji slo
venščine na avstrijskem Koroškem, ki 
so se udeležili tega posveta, so se izrekli 
za tovrstno sodelovanje in poudarili 
prednost Jezikovnih počitnic, da so v 
slovenskem okolju, v stiku z živim jezi
kom. Za marsikaterega koroškega 
otroka je slovenščina omejena le na čas 
pouka. Kjer se doma ne pogovarjajo 
slovensko, je le šola, ki daje otrokom 
slovenski jezik. Poudarili so pomen be
sednega zaklada v vsakdanjem življe
nju, v situacijah, kijih šola ne nudi, lah
kotnejšo uporabo slovenščine v pogo
vornem jeziku.

Ustrezna pozornost bo posvečena in
formiranju družin gostiteljic in otrok o 
tem, kako vzpostaviti in potrjevati od
nose z vrstniki iz Koroške, o ciljih, na
logah in načinu dela Jezikovnih počit
nic, o vlogi staršev gostiteljev, o vlogi 
otrok gostiteljev, o njih skrbi za jezik, 
kulturne odnose. Otroci in družine bo
do izbrani skrbno in pretehtano, da bi 
bili med seboj kar se da dobro ubrani.

Koncept Jezikovnih počitnic se ne 
bo spreminjal, se bo pa metodično, pre- 
dagoško in psihološko poglabljal, upoš
tevaje predznanje, potrebe in interese 
otrok. Poleg jezikovnega pouka in glas
be potrebujejo otroci tudi telesnovzgoj- 
nega učitelja za rekreacijo 2 uri dnevno, 
'ezikovne počitnice vodi prof. Jože 
kufca, strokovno pedagoško mentor-

• Pisma bralcev se nadaljujejo 
še na 15. strani.

Brežiški liberali 
so se odločili 

za odločen odgovor
Sklepi in stališča seje
Izvršilni odbor Liberalno demokrat

ske stranke Brežice je v ponedeljek 
imenoval novega v.d. predsednika stran
ke, da bi povečali operativno učinkovi
tost stranke. To funkcijo bo do rednik 
volitev opravljal Jože Baškovič, nepro
fesionalni podpredsednik SO Brežice. 
Na seji smo sprejeli tudi več drugih 
sklepov in stališč:

1. ) V osnutku občinskega proračuna
za leto 1991 so bistveno premalo upoš
tevane prednostne panoge v občini. 
Obrt in drobno gospodarstvo sta zajeta 
v izredno majhnem obsegu, delež sreds
tev za kmetijstvo se je v primerjavi z le
tom 1990 zmanjšal za več kot 100 ods
totkov in nasploh je razvoj gospodarstva 
razviden samo v prvi varianti osnutka, 
ki predvideva izdajo obveznic občine 
Brežice.

2. ) Iz osnutka proračuna izhaja tudi 
podcenjujoč odnos do političnih strank 
v občini, saj predlagani obseg sredstev 
ne zagotavlja primernega delovanja in 
je zato za občinski odbor LDS nespre
jemljiv.

3. ) V zvezi z zadnjimi dogodki v 
občini Brežice se nam nehote vsiljuje 
misel oziroma dvom, da nekdo upo
rablja zelo dvomljive poti za dosego 
svojih političnih ciljev. Posamezni po
stopki, ki niso dosegljivi javnemu pre
verjanju, so verjetno »popolnoma slu
čajno« usmerjeni zoper posameznike iz 
določenih političnih strank. Trdno sm° 
prepričani, daje samo skupščina mesto, 
kjer se rešujejo politična vprašanja. 
Namerno ustvarjanje negativnega jav
nega mnenja brez trdnih dokazov je 
način političnega boja, ki ni vreden de
mokratičnega skupščinskega sistema- 
Morebitne pobudnike takih nepoliti<-' 
nih postopkov smo zato dolžni opozori' 
ti, da bomo reagirali odločno 'n 
neugodno.

Izvršilni odbor 
^^^^^^^^LDSBrežiee

• Politika zmeraj pade na izpi® 
demokracije pri humorju in satiri 
(Dektes)

• Vsakoršno moč prepoznamo 
samo prek ovir, ki jih je sposobno 
premagati (Kant)

M
ti/fttUuAfcoo'

titA?

stvo pa opravlja prof. Vlada Erženova, 
ki bo organizirala strokovno izpopol
njevanje za pedagoške delavce, ki bodo 
letos poučevali na Jezikovnih počit
nicah.

Skupna ugotovitev je bila tudi, daje 
treba strokovno spremljati in vrednotiti 
delo Jezikovnih počitnic, o čemer bo 
potreben dogovor med slovenistično 
stroko in Sekretariatom za šolstvo ter 
organizatorji.

Naslednji dan smo bili deležni gosto
ljubne pozornosti Korošcev. Predstavili 
so nam dejavnosti Doma katoliških 
duhovnikov v Tinjah in nam razkazali 
številne likovne umetnine v njem. Na iz
let h Gospe Sveti in h krnski cerkvi sta 
nas pospremila dr. Janko Zerzer, šolnik 
in predsednik KKZ, in Nužej Tolmajer, 
tajnik KKZ. Zgodovinski in umetnostni 
razlagi o zibelki slovenstva, ki nam jo je 
podal g. Zablatnik, zaveden in ponosen 
Slovenec, smo z užitkom prisluhnili.

NATAŠA PETROV

KULTURNI TEDEN
Teden kulture. Zanimive ure pouk* *! 

zabavno spoznavanje slovenske kulture11 
dediščine. Igre, smeh, pesniki, ki pišeJ11 
svoje verze, in njih zaljubljena srca. P**'. 
trosi povsod, glasba, petje prelepih- ? 
mnogokrat pozabljenih ljudskih pesmi. * 
sojih pele babice in dedki. Zanimiv like"!' 
ni pouk. Lepi ornamenti, panjske konč^' 
ce. Svečanost. Literarni večeri. Proslav _ : 
Žalostno spoznanje. Ne pojemo več 
mi, ne slikamo lepih ornamentov, ne 'Pcr 
znamo kulture govora. Spomini umiraj0' 
ponos hira. Življenje hiti dalje. Kje sl' 
Slovenec?!

ALEŠ PLUT,
XII. SNOUB BrŠlr 

Novo me*10

SREČANJE 
Z MARTINOM 

KRPANOM
S starši smo šli na romanje na Vrh k 

Trojici. Na cesti sem zagledala moža, j 
sem ga videla v neki knjigi. Nisem se m | 
gla spomniti, kdo je ta mož. Čez nekaj 
sa so ljuddje okoli mene začeli vzklik* 
»Martin Krpan, Martin Krpan!« Spozn®^ 
sem ga . To je bil velik in močan mož zy 
likimi črnimi brki. Začela sva se p°8°Vyf 
jati. Povedal mi je veselo novico: »Pray! yJ 
sem bil na Dunaju, kjer sem se bojevf' 
Bradovsem. »Rekel je tudi, da muje0^ 
kal glavo in za nagrado dobil mošnjo 
kinov in pismo, v katerem piše, da 
preveža angleško sol. Čestitala sem mf y, 
zmago. Na koncu mi je rekel: 
kdaj na Vrh « Poslovila sva se in 006 
vsak na svoj konec. Lt

ANATREMPU^

DA N ŠOLE — Ne glede na vsa ostala dogajanja, življenje v šoli teče po ustaije\ f 
redu. Uram pouka in zbranosti sledijo ure sprostitve in razvedrila. Tako je bila l 
sredo, 27. februarja, ko smo praznovali dan šole. (Foto: Borut Pelko)
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NAGRADA v sotesko

Izmed številnih reševalcev 7. na
gradne križanke je imela pri žrebu naj
več sreče MARIJA VOVK iz Soteske. 

* nagrado ji bomo poslali pesniško 
I Robnega slovenskega pesnika 
z. oka Osojnika z naslovom Roman o 
°zi, ki je izšla s podnaslovom Zgodo

vina nekega mučenja v Državni založbi 
-Slovenije leta 1988.

Nagrajenki čestitamo! 
ešite današnjo križanko in jo pošlji- 

e najkasneje do 18. marca na naslov: 
redništvo Dolenjskega lista. Glavni

KRIŽANK^9N0V° meS‘°'S PripiS°m

REŠITEV 6.
NAGRADNE KRIŽANKE

Pravilna rešitev 7. nagradne križanke 
C* «°IR v^doravnih vrstah, glasi:

sakTSaAsZEMJETIKA'ta-

m3SL3
krno.Ve^ duha in čustev je Pro- 

stHva postelja še bolj nasilna, 
rri , C. ZLOBEC

kaH k*er )e vsa oblast v ro- 
ttiha^ne8a samega političnega 
ltrai,n,a’ se na mah znajdemo v 
rai)estvu totalitarnega kiča. 

u. M. KUNDERA
tov 21°,bitie’K'iezavestnoupr- 
nioar, nost’8e more v seda- 

11 ludl zares dolgočasiti.
A. TRSTENJAK

NAGRADNA KRIŽANKA 9I

SVETOPIS ME 
STO PRI 
MRTVEM 
MORJU

«1 BOG 
iMRTl

ST RIM 
VARUH 

OGNJIŠČA
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MESO

GR ZAKONO
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ZNČ DUHOV |
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MESO
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HRANO IN PO 
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SLIKAR
Šubic

ENOTNA
SLUŽBENA

OBLEKA

DROG ZA 
PLAVUENJE 

LESA

VRSTA
DRAGEGA

KAMNA

AVSTR POROČ 
AGENCIJA

HUNSKI
VLADAR

VOLČIN

starejSj jap 
TELOVADEC

INDUSTR 06 
MEJNO MESTO 

VTEXA$U

NEGATIVNO
NAELEKTREN

ON
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ORGANIZACIJA

DANSKI JEZI
KOSLOVEC 
iRASMUSi

ZORU? ARAB 
REPUBLIKE

LISTNATO
DREVO

BORIŠČE

ARABSKI
ŽREBEC

DEL
DUBROVNIKA

AVT OZNAKA 
ZADARUVAR

ENOVAL
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RADIKAL

FAZA PRI 
SKOKU

SOVJETSKA
TISKOVNA
AGENCIJA

Revščina je leglo aidsa
Bo po Afriki na udarcu aidsa Indija? — Vse danosti so 

za to, uradna statistika pa jih še ne beleži
Laxmi je prostituka v indijskem 

Bombayu že 25 let. Sedaj je stara 50 let 
in na medicinskem testu o okuženosti z 
virusom aidsa je bil rezultat pozitiven. 
Njen edini vir preživljanja je prostitui- 
ranje in edina pomoč, s katero sojo so
cialni delavci lahko oskrbeli, so bili 
kondomi, ki naj bi jih ponudila svojih 
klientom. Teh ima v poprečju pet na 
dan.

»Morda se eden od petih strinja z 
uporabo kondoma,« pravi Laxmi, »dru
gi pravijo, da, če so že plačali, hočejo 
brez.«

Laxmijeleenaod 100 tisoč indijskih 
prostitutk. Zdravstveni strokovnjaki 
pravijo, da jih je vsaj četrtina okuženih z 
virusom aidsa. V enajstimilijonskem 
mestu Bombayju naj bi bila tudi četrti
na vseh indijskih obolenj za to strašno 
boleznijo. Zanimivo je, dajo Indijci, ki 
o njej niso dovolj poučeni, jemljejo do
kaj zlahka in opozorila zdravstvenih 
strokovnjakov odpravijo z zamahom 
roke. To se jim v kratkem zna še kako 
maščevati, saj vsi kazalci kažejo, da bi 
to lahko bila dežela, ki bo sledila silovi
temu razširjanju aidsa v nekaterih afriš
kih državah, kjer je bilo samo v razdob
ju zadnjih deset let okuženega med 5 in 
30 odstotki prebivalstva.

Predvsem zaskrbljuje primerjava 
okuženosti z veneričnimi boleznimi, ki 
so v Indiji že sedaj prav tako razširjene, 
kot so bile v afriških državah, kjer jim je 
sledila eksplozija aidsa. Medsebojna 
povezava je logična, saj nekatere vene
rične bolezni načnejo kožno tkivo, tako 
daje ob spolnem občevanju možna ne-

Kdo je pravzaprav komu poslastica? Za pozabljivce in bolnike

ocean zdrav. Nekatere škodljive pojave 
v obalnem pasu okoli Floride že pripi
sujejo prav izginjanju nekaterih vrst 
morskih psov na tem območju, zato 
poznavalci pravijo, da bo plavanje v 
svetovnih morjih brez morskih psov za 
človeka precej manj prijetno kot pa v 
morjih z. njim. Naj se za naše tradicio
nalne predstave sliši še tako čudno, je 
vendarle res, da bo treba tudi z, morskim 
psom, tem plavajočim fosilom, ustvariti 
neke vrste ekološko sožitje. V dobro 
našega planeta in našega okolja.

Skozi milijone let je morski pes razvil 
sorazmerno visoko inteligenco in zelo 
ostre čute, zlasti za vonj, vid in sluh, kar 
danes še posebej zanima znanstvenike, 
ki proučujejo te živalske vrste. Kljub

at— -----------------"__________________ ■______________________________ ;_________________________________

mrf ^ l° P°iedel 350 milijonov let star živi fosil — Znanstveniki bi radi potegnili 
—inskega psa iz požrešnih človekovih ust — Usluge veterana med živalmi
PoHnk^a Je Pravzaprav neverjetna, 
janskpo i!6 t,sti epizodi iz. nekega itali- 
jem JP ^umor'st>čnega filma o sredn- 
km,.ta i.U’ v kalcr' Je fevdalec upornega 
tivk|P,r°ral tak0- da gaje dal zapre- 
graklti i skupa-l z lcvom- Zjutraj je 
kletk« fVa pet pri5el- da bi Pospravil iz 
tale n C tlStc kosp- ki so za kmetom oš
teta V* v njcJ presenečen zagledal 
in zaH ' tSe -*c dr?al za nabrekel trebuh 
kosim?!0 rigal P°leg kuPa z. levjimi 
ga se«! ,pai narobe razumel, zakaj so 
ko s t [adanega kot je bil, zaprli v klet- 

p dsto veliko mačko.
morala'' Pa vam bi radi zgodbo o 
toda em psu Prav tako neverjetna je,
TudimVmorskega Psa. žal, resnična.
Predst- °Om0,rri<’rali naše tradicionalne 
Vsen.,aVe ? žrtv' P°vsem spremeniti, 
ga dsm mref kaze’ da bo človek morske
mu i>r,POJ?dcl' ‘n t0 tako temeljito, da 
terc ' ,7' 70 skoraJ iztrebljenje. Neka- 
setih L C! !110rsklh Psov °d tristopetde- 
r°dstvn lk°r J'h Šteje t0 razvejeno so- 
nastank-, S,° 7e se<kj ogrožene. Od
Pravi šenren"! Pred 350 milijoni let- se 
jim veriet t'd dinozavri, pa vse do danes
varnost i! še mkoli ni pretila taka ne- 

Vsem l- prav nadnje desetletje, 
grozljivk 1 lmaj° v spominu filmsko 
PfičuioZp0, ° .morskcrn psu, se bodo 
bi se čim, ,rs.tlce zdele morda čudne, saj 
hotakezv^ 6 stezka postavil v obram- 
na in teva !nne' P<K*a dejstva so drugač- 
tov ?a . zaveda na stotine specialis- 
srečujpjt, Zlvali- Ki se prav te dni 
se tjQ. avstralskem Sydneyu, da bi 
zaičito ° ukrepih za njihovo 
kujajoči ^nica namreč je, da ta strah 
ni tako veiiL°J?k' razbojnik pravzaprav 
Ponavadi K , ovekov sovražnik, kot ga 
Ponavadi Pnkazuie.i0- Človeka napada 
Se a|j l6! kadar ga zamenja za tju- 
Poslastiep t6 f?ru8e običajne morske 
^oveških v Ud' statistika kaže, da je 
vsako letn Ttev napadov morskih psov 
2s. torei mnav.sem svetu povprečno le 
ak naDa(ie.anjt’ko1 P3 jih pohodijo sloni 
-Po žrtVe Lrokodili, če že prešteva
la omer,SI ,a se že zavedamo, daje 
nuj Jen> dve živalski vrsti ohra-

r^ke ob|aPr'vsem tem je, da so ame- 
se pred desetletjem narav-

Kaj vse na levi roki — Nova ura namesto vozla — Nič 
vec za vsako merjenje krvnega pritiska v ambulanto

nost spodbujale lov na morske pse z 
namenom, da zmanjšajo pritisk na ribe 
mečarice, ki so postajale vse bolj 
ogrožene. V ameriških samopostrežnih 
trgovinah so se trgovci v začetku celo 
izogibali prodajati meso morskih psov 
pod pravim imenom, ampak so našli 
zanj razne sinonime. Danes je ravno 
obratno, saj so postale nekatere vrste 
prava specialiteta.

Za morske pse še bolj usodna pa je 
gurmanska specialiteta, razširjena na 
Daljnem vzhodu. Tam zelo cenijo žela- 
tinsko juho iz plavuti morskega psa, 
prav tiste trikotne z repa, katere pojava 
na morski gladini je nagnala že toliko 
ljudem strah v kosti. Kilogram posuše
nih plavuti na azijskem trgu vrže 117 
ameriških dolarjev, krožnik želatinaste 
juhe iz. plavuti morskega psa pa je v bol
jši hongkonški restavraciji delikatesa, ki 
stane kar 50 dolarjev. Prav lov za trofe
jo je najbolj krut, saj lovci potegnejo 
morskega psa k ladji, mu odrežejo rep
no plavut in nato žival spustijo nazaj v 
moije, da tam počasi pogine. Ta način 
lova hočejo sedaj Američani prepove
dati, prav tako pa imajo pripravljen 
seznam 39 vrst, katerih ulov bi omejili 
na določeno letno kvoto. Za ilustracijo 
navedimo, da seje ulov v ZDA od leta 
1980, ko je znašal 500 ton, povečal do 
leta 1989 na 7144 ton. Lani seje količi
na sicer za 20 odstotkov zmanjšala, 
vendar predvsem zaradi tega, ker je pos
tal ulov že redkejši. Od vseh ribolovov 
ima prav lov na morske pse največji 
odpadek. Od morskih psov - najman
jša vrsta je velika komaj 15 cm največja 
pa kar 18 m —je le malo užitnega. Tis
ti, ki imajo trofejne plavuti, imajo slabo 
in hitro pokvarljivo meso, tisti, ki imajo 
okusno meso, pa nimajo uporabnih 
drugih delov. Skratka, odpadka je kar 
89 odstotkov. Nad tem bi se morali za
misliti in primerjati koristi, kijih imamo 
od morskega psa kot sestavnega dela 
življenja v morju, s tem, kar nam daje 
ulov.

Morski pes je neke vrste morski ko- 
munalec, žival, ki pospravi vse živo in 
mrtvo in na ta način ustvarja potrebno 
ravnotežje življa pod morsko gladino. 
Na kratko rečeno, pomaga vzdrževati

Koliko lepih idej, misli, domislic, 
pesniških utrinkov ali pa čisto prepro
stih napotkov nam je že spolzelo iz 
spomina, pa smo bili tisti trenutek, ko 
so se stvari porodile, tako prepričani, da 
jih ne bomo pozabili. Ker pa ni bilo v 
bližini pisala in papirja ali pa ne prilož
nosti, da bi stvar zabeležili, je ostalo vse 
za vedno izgubljeno.

Nova iznajdba, ki se je pojavila v 
ameriški zvezni državi Kaliforniji, je kot 
nalašč za take pozabljivce. To je ura na 
tekoče kristale s petimi funkcijami, ki 
lahko vašo idejo ali sporočilo posname, 
si jo zapomni in vam jo ponovno pove, 
ko to zahtevate. Deluje preprosto kot 
magnetofon. Ko pritisnete na gumb za 
snemanje, sporočilo, dolgo do petnajst 
sekund, posname, ko pritisnete na 
gumb za predvajanje, pa vam ga pono
vi. Žal mora biti sporočilo kratko, kot 
rečeno, le petnajst sekund, toda za po
zabljivce je to že dovolj.

Seveda ni nujno, da snemate na uro 
ravno pesniške navdihe in izumiteljske 
domislice. Ura za slabih štirideset dolar
jev vam bo prav dobro služila tudi za to, 
da se boste spomnili telefonske številke, 
ki vam jo je zaupala nova znanka, ali pa 
seznama, ki vam gaje v uro zdrdrala va
ša žena, preden ste se odpravili na na
kup v najbližjo blagovnico. Modernizi

ran nadomestek nekakšnega vozla na 
robcu, torej.

Precej več, okoli stošestdeset ameriš
kih dolarjev, pa bodo morali odšteti ti
sti, kijih skrbi, kako je z njihovim krv
nim pritiskom, pa ne bi radi s tem 
nadlegovali sester in zdravnikov v naj
bližji ambulanti. Ura je pravi mali ču
dež in bo prišla prav zlasti tistim, ki se 
jim krvni pritisk poviša in jim srčni 
utrip ponori, ko jih simpatična sestra 
prime za roko. To se v stiku z uro najbrž 
ne more zgoditi, razen morda prvič, ko 
vidijo, kolikšna je cena.

Najnovejši model ure Casio BP-100 
je namreč opremljen s posebnim sen
zorskim gumbom; dovolj je, da na ta 
gumb za trideset sekund pritisnemo dva 
prsta in že imamo v uri shranjene po
datke o zgornjem in spodnjem krvnem 
pritisku ter pulzu, ura pa daje tudi pose
ben signal, če ugotovi nevarno odsto
panje, ae več, v urinem spominu lahko 
spravimo kar trideset podatkov o mer
jenjih, vključno z datumom in časom, 
ko je bilo posamezno merjenje oprav
ljeno. Ob vsej tej medicinski pameti je 
treba seveda še posebej poudariti, da 
novi model ure Casio BP-100, ki bo pri
šla na svetovni trg letos septembra, meri 
tudi čas, torej uro, dneve, mesece in leta, 
in da je vodotesna.

posredna okužba prek krvi. znano pa je, 
da se prav tako najpogosteje širi virus 
aidsa. In kjer je kontrola nad venerič
nimi boleznimi, zlasti zaradi široko raz
predene prostitucije, zelo šibka, tam je 
velika možnost, da se bo aids širil dokaj 
nenadzorovano. Podatkov, kako so 
take spolne bolezni razširjene v Indiji, 
pravzaprav ni. nekatere raziskave žensk 
v oddaljenih vaseh države Maharaštra 
pa so pokazale, da je več kot polovica 
žensk okuženih. Bolezen prinašajo moš
ki, ki se odpravljajo na sezonsko delo v 
velemesta, kakršno je Bombay. Spolne 
bolezni, in z njimi tudi aids, so tako pos
tale socialna kategorija, kateri se Indija 
s svojo revščino le s težavo zoperstavlja. 
Kot neposreden rezultat revščine, ki tu
di precej pripomorejo k razširjanju aid
sa, se pojavlja še alkoholizem, prodaja 
krvi in uživanje mamil.

Zdravstveni delavci, ki se borijo proti 
aidsu, imajo v Indiji težko delo. Do se
daj znanih smrtnih primerov je samo 
57, kar samo po sebi nikakor ne vzne
mirja, drugo pa je, če to primerjamo z 
razvojem v ZDA, kjer je v desetih letih 
število mrtvih naraslo od nič na 100 ti
soč. Pa socialne razmere v ZDA nika
kor niso tako v nebo vpijoče, kol so v 
Indiji. Seveda pa v Indiji tudi temu 
uradnemu številu ne smemo povsem 
verjeti, kajti nič ni znanega o tem, koli
ko smrtnih primerov, ki jim je pravza
prav botroval aids, se skriva za podatki 
o smrtnosti za tuberkulozo in pljučnico, 
ki sta še vedno najbolj pogosti ubijalki v 
Indiji. To tudi zaradi zelo dolgega inku
bacijskega časa, ki jo ima bolezen, saj 
tisti, ki jim dokažejo, da so okuženi z vi
rusom aidsa, najpogosteje le zamahnejo 
z roko in pravijo: »Nič mi ni, odlično se 
počutim.«

ROJSTVA IN ALERGIJA
Statistika pove marsikaj, čeprav sa

ma po sebi še ne odkriva vzrokov. Tako 
je s statistiko dokazano, da so otroci, ro
jeni marca in aprila, dvakrat bolj pod
vrženi alergiji, ki jo povzroča cvetni 
prah, kot pa otroci, rojeni druge mesece 
v letu.

TRIDNEVNI PAKET 
IN PLES Z MODNO 

REVIJO IN NAGRADAMI
ŠMARJEŠKE TOPLICE — Zdra

vilišče Šmarješke Toplice je pripravilo 
za 8. marec posebno gostinsko turistič
no ponudbo. Najprej je to tridnevni pa
ket, ki vključuje poleg prijetnega biva
nja najrazličnejše oblike rekreacije, 
masaže, zeliščne kopeli, savne itd,, izlete 
v Pleterje in Kostanjevico, zvečer pa 
ples. Ta paket, ki bo veljal 1.280 din, bo 
moč izkoristiti od danes, v četrtek, 7. 
marca, do nedelje, 10. marca. Poleg te
ga aranžmaja bo še posebej zanimiv ve
čer v soboto, 9. marca. V restavraciji bo 
od 20. ure dalje ples, igral pa bo ansam
bel Abadoni. Posebnost bo modna revi
ja, na kateri bodo predstavili modele 
novomeškega Laboda in modnega sa
lona Vodeb. Tri udeleženke plesa, kijih 
bo izbral žreb, bo čakalo presenečenje: 
za nagrado bodo dobile modna oblači
la. Vstopnina za sobotni ples in modno 
revijo bo 60 din.
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VESELA BOLNIŠNICA

ijubitelIji psov!
SIS« Kkinoiošk°Slv° vabi v svoje 
----- ----- vrste________

v Methv^ Oktobra lani je bilo 
društvo l! ustanovljeno kinološko 
vZrq'e ' ! se zavzema za izboljšanje 
krvnih kPiS°V v ob4'n‘- ne le čisto- 
ler za (vjn ,’r° kul*uro ljudi do psov 
Urbanih pravUanje problemov psov v 
ue°lavli.,naSC,ljih- V društvu namreč 
Primernih0, da Prc«j psov živi v ne- 

"Seda' razmerah-
Pa bi ijhV.e,V društvu 24 članov, ker 
k°lj Ponuh^' pr‘d°bili še več in tudi 
Sko deiavnanara*’ lovrstno Ijubitelj- 
Pbpravii, t°s*' bomo v letošnjem letu 
8|ede na eoPJ P°>lušnosti psov, ne 
n'- Vod:.0'ali so čistokrvni ali meša- 
°Pravi| j ga bo član društva, ki je 
n'aiskone5lt, M 'n5truktorja. Tisto 
h?' konto imJr ko 1x1 Vinska vigred, 
bll5kotele el‘ v Me,liki “to repu- 
7a Vse v™ n° ocenjevanje zunanjosti 

rs(e psov. Šlo bo za neke vrste

razstavo pasemskih psov,« načrtuje 
predsednik kinološkega društva Mar
ko Kraševec. »Sicer pa smo v društvu 
vedno pripravljeni strokovno poma
gati lastnikom psov, predvsem pri iz
biri in vzgoji njihovih ljubljencev. Če 
pa bi se želeli včlaniti v društvo, se 
lahko prijavijo pri Martini Štupar ali 
Slavu Bariču,« pove Kraševec ter do
da. da so v njihove vrste vabljeni tudi 
tisti, ki sicer ne prebivajo v metliški 
občini, da so le pripravljeni sodelovati 
z metliškimi kinologi.

M. B.-J.

n

Marko Kraševec

Letno ribiči ulovijo približno 100 
milijonov morskih psov. Zahodnjaki 
bi radi njihovo meso, vzhodnjaki pa 
juho iz plavuti.

tem sposobnostim pa je za ribiče so
razmerno lahek plen, saj ta strah zbuja
joči morski ropar sam ne pozna strahu, 
zato se pred nevarnostjo ne zna pra
vočasno umakniti. Poleg tega je priras
tek pri morskih psih majhen, saj spolno 
dozorijo šele pri 10 do 15 letih, samica 
pa skoti živega mladiča le vsaki dve leti, 
brejost pa traja eno leto.

Poleg ekoloških in znanstvenih vidi
kov je še eden, zaradi katerega so si 
poznavalci edini, da moramo morskega 
psa ohraniti v zadostnem številu v 
oceanih. Morski pesje namreč živa za
loga nekaterih prepotrebnih snovi za 
medicino. Tako ekstrakt iz hrustanca 
morskega psa služi kot obloga in začas
no nadomesti kožo pri bolnikih s tež
kimi opeklinami; prav tako je moč 
roženico iz oči morskega psa presaditi 
na človeško oko. Pri morskih psih se 
tudi zelo poredkoma razvijejo tumorji 
in znanstveniki sedaj z različnimi meto
dami raziskujejo, od kod tej živali takš
na odpornost. Morda pa ravno morski 
pes nosi ključ do rešitve v dolgotrajni 
človeški borbi proti raku. Vsekakor 
vzrokov dovolj, da se človek morskega 
psa loti drugače, in ne le z nožem in 
vilicami.

Rojstvo otroka je velik do
godek za mlado mamico, po
nosnega očeta, za stare starše, 
strice, tete in še sosede, znan
ce, sodelavce. Glas o rojstvu 
odjekne po vsej soseščini, no
vica pa se hitro širi med sorod
stvom, znanci in tudi med so
delavci mamice in očka, dokler 
niso vsi obveščeni o prihodu 
novega člana družbe.

Še najbolj mirna sta ob vsem 
tem živžavu mamica in njen 
novorojenček. Pridno se pri
lagajata novemu življenju v 
dvoje in nestrpno čakata na 
dan odhoda iz porodnišnice.

Porodnišnica je prav poseb
na hiša. Je najbolj vesela bol
nišnica, prepolna upanj, pri
čakovanj in križišče mnogih 
življenjskih usod. Med svojim 
bivanjem v nji sem jih veliko 
spoznala. Zaradi nosečniških 
težav sem namreč morala pre
živeti v porodnišnici dlje časa 
in bolj kot druge nosečnice 
sem se vživela v porodnišnici 
vsak dan, predno sem bila tudi 
sama na vrsti za dolgo priča
kovani dogodek.

Pričakujoče mamice, obre
menjene s trebuhi različnih 
velikosti, smo vsak dan z za
nimanjem opazovale male 
štručke, ki so se zbirale v sobi 
za dojenčke. Točno smo bile 
obveščene o vsaki podrobno
sti poroda. Je bil porod norma
len, predčasen ali že po roku. 
Nekatere mamice so rodile 
spontano, brez pomoči, druge 
so se mučile ves dan in vso 
noč, nazadnje pa so zdravniki 
otroka rešili s carskim rezom. 
Neka mamica je rodila v oseb
nem avtomobilu uk pred vrati

porodnišnice. Otrok ni čakal 
zavetja in pomoč bolnišnice, 
kar sam se je skobacal na svet.

Neko noč je završalo po 
hodniku. Prijelo je nosečnico v 
sedmem mesecu. Nobena zdra
vila niso zaustavila predčas
nega poroda. Rodil se je dro
ben otročiček, ki je preživel le 
s pomočjo inkubatorja.

Nekega dne so v porodniš
nico pripeljali mlado dekle z 
nosečnostnimi težavami v 
osmem mesecu. Bila je tik 
pred poroko. Zdravniška roka 
je začasno preprečila predča
sen porod. Bodoči mož in očka 
se je že dogovoril z zdravni
kom, da bo dovolil odhod ne
veste v soboto na poročno 
slavje domov. Vendar pa je 
otrok prekrižal načrte in se 
odločil drugače: že v petek je 
privekal na svet. In tako se je 
poročno slavje odvijalo kar v 
pritličju porodnišnice.

Bil je res lep in vesel dogo
dek. Nevesta v poročni obleki 
s frizuro izpod vešče roke me
dicinske sestre, ženin, svatje, 
priče, harmonikaš in mala ži
va priča ljubezni, ki sta jo 
mlada dva še uradno potrdila 
z zakonom. Bila je prava prav
cata poroka, namesto običaj
nih maškar, ki sodelujejo na 
kmečkih porokah, pa smo bile 
me, nosečnice v bolniških ha
ljah. Harmonikar je raztegnil 
meh, pilo se je, jedlo pa tudi 
plesalo in vriskalo. In prene- 
katera solza sreče je stekla po 
licu.

Spominjam se tudi petintri
desetletne ženske, ki se ji je v 
času rTmi"?" •••da v "'••'cd-

nišnici izpolnilo veliko priča
kovanje: s carskim rezom je 
rodila prelepega fantka. Pre
srečni očka je tri dni stopical 
okoli porodnišnice in čakal na 
srečni dogodek. Kot smo zve
dele, si je srečni očka kmalu 
po rojstvu otroka privoščil 
svoj najljubši šport, letenje z 
zmajem. Poletel je v višave... 
Nesreča, in kratkotrajnasreča 
družine se je sesula... Drobce
ne ročice fantička se ne bodo. 
nikoli dotaknile očeta.

Še ena nosečnica je prežive
la veliko časa v porodnišnici. 
Neka ženska je skoraj dva 
meseca čakala porod. Obetali 
so se dvojčki. Po spontanem 
splavu pred letom dni jč bila 
nosečnost zanjo prava sreča, 
ki pa je ni delila z očetom bo
dočega naraščaja. Mladi oče se 
je bolj zanimal za nogomet kot 
za svojo ženo. Slišala sem, da 
je stavil s prijatelji, da bo dobil 
sinova. Obljubili so mu vozi
ček za dvojčke. Bil je povsem 
prepričan, da bosta dvojčka 
sinova. Rodili pa ste se punčki. 
Njegovo razočaranje je bilo 
neznansko veliko, da ga je 
morala bolničarka, ki mu je 
otroka pokazala, tolažiti. Raz
očaranja ni skrival

Življenje v porodnišnici piše 
vsak dan nove zgodbe. Naj
važnejše pa je: srečen konec 
in zdrav otrok, ki je sreča za 
družino in družbo. Vsa sreča 
tega sveta je utelešena v ma
lem drobnem bitju, ki zaspano 
išče mamimo toplo zavetje. In 
pravi dojenčkov nasmešek je 
najlepši cvet ljubezni
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SMREKA POTRGALA ŽICE — 21. 
februarja okoli 8. ure je neznanec podiral 
smreke v gozdu, Dolenjem Podšumberku. 
Škoda je bila dvojna: ena od smrek je na
mreč padla tudi na telefonske žice med
krajevne linije in jih pretrgala, tako da je 
bil kar šestumi zastoj.

TAT V SPALNICI — Neznan storilec 
je v času med 23. in 25. februarjem stopil v 
spalnico Marije Bizjan v Šentlovrencu in 
iz omare zmaknil 4 tisočake in osebne 
dokumente.

VLOM V VIKEND — V noči na 23. 
februar je nekdo na Lazah pri Hrastju 
vlomil v vikend Jožeta Hrastarja iz Ljub
ljane. Odnesel je le namizni prt in kilo
gram kave. Škode je za 800 din.

OB DVIGALKO IN REZERVNO 
KOLO — Na parkirišču gostišča v Gore
njem Vrhpolju je 3. marca med polnočjo 
in 3. uro stal osebni avto Zdravka Avsca s 
Pahe. Neznan predrznež je z vozila ukra
del dvigalko in rezervno kolo, oboje vred
no vsaj 2.000 din.

KJE JE TORBICA? — 3. marca med 
11.45 in 12.30 je neznan storilec v gozdu 
pri Gorenjem Kamenju vlomil v osebni 
avto Ljubljančana Mirana Bogataja in iz 
vozila odnesel žensko torbico z dokumen
ti in denarjem. Škode je kar za II 
tisočakov.

IZGINIL RADIOKASETOFON — 
Neugotovljenega dne v letošnjem letu je 
nekdo na Malem Vinjem vrhu nepovab
ljen stopil v vikend Novomeščana Janeza 
Blažiča. Od vseh ponujenih dobrot mu je 
bil najbolj všeč radiokasetofon, katerega 
vrednost je med brati poldrugi tisočak.

VZEL TORBICO Z DOKUMENTI 
—- 25. februarja med 17.10 in 17.20 je ne
kdo vlomil v pred pokopališčem v Šmihe
lu parkirani osebni avtomobil Novomeš- 
čanke Vanje Gazvoda. Iz vozila je izginila 
torbica z dokumenti; škode je za 3 
tisočake.

STROJ ZAGRABIL ROKO
ŽUŽEMBERK — Jože Vidmar iz 

Brezovega Dola pri Žužemberku je 2. 
marca popoldne na tastovem domu s 
strojem izdeloval zobotrebce. Ko je les 
vstavljal v stroj, gaje slednji zagrabil za 
rokavico leve roke in mu jo poškodo
val. Poškodba je bila taka, da je moral 
iskati zdravniško pomoč v ljubljanski 
bolnišnici.

MALO VOZIL S 
KATALIZATORJI

KOČEVJE — Služba za tehnične in 
preventivne preglede motornih vozil pri 
prevozniškem podjetju »Avto Kočev
je«, ie minulo leto izvršila pregled 
10.822 motornih vozil. Zaradi tehnič
nih pomanjklijivosti so odklonili potr
ditev za 3.115 motornih vozil.

Po oceni te službe se je v minulem le
tu tehnično stanje vozil znatno izboljša
lo (za nekaj nad 30 odstotkov) zaradi 
tega, ker je bilo v tem obdobju lažje ku
piti vozila kot prejšnja leta, '

GOSPODARSKI KRIMINAL NA DOLENJSKEM (1)

Je strokovni sodelavec kradel?
I. P., strokovni sodelavec direktorja žužemberškega Keka, naj bi lani ukra- 

del več sto tisoč kondenzatorjev
Slovenski kriminalisti so napovedali razmahu gospodarskega kriminala 

neizprosen hoj. Tudi novomeška UNZ vtem ni izjema, pričujoči zapisi govo
re o nekaterih v zadnjih mesecih na Dolenjskem odkritih primerih tovrstnih 
kriminalnih dejanj, katerih »avtorji« so praviloma vodilne osebe delovnih 
organizacij, podjetij ali trgovin.

ŽUŽEMBERK — Dolgo seje v 
žužemberškem Keku samo šušljalo, 
naposled so govorice postale vse 
glasnejše in prišle na ušesa direktor
ju tamkajšnje tovarne keramičnih 
kondenzatorjev. I. P. iz. Ljubljane, 
sicer strokovni sodelavec direktorja 
Keka, naj bi spretno vnovčeval svo
je znanje in položaj, vse seveda na 
škodo delovne organizacije. Ko di
rektorju po nekaj poskusih le ni 
uspelo razčistiti početja I. P., pri 
čemer je slednji vztrajno odklanjal 
sodelovanje, je poklical na pomoč 
novomeško UNZ. Kriminalisti so 
imeli kaj videti, dokazi, do katerih 
so prišli, so bili kmalu dovolj trdni, 
da so lahko zoper I. P. podali tudi 
kazensko ovadbo temeljnemu jav
nemu tožilcu.

Ljubljančana I. P., strokovnega 
sodelavca direktorja Keka, so osu
mili kaznivega dejanja zlorabe po
ložaja in pravic odgovorne osebe. 
Možakar naj bi bil 11. aprila lani iz 
prostorov žužemberškega Keka na 
skrivnostnem način odpeljal nič več

OSTAL BREZ PALCA
TREBNJE — 27. februarja okoli 

20.15 je prišlo v trebanjskem Trimu do 
delovne nezgode, v kateri se je poško
doval 4l-letni Mihailo Lazič iz Trebn
jega. Slednji je na krožni žagi rezal letve, 
pri tem pa je roka zdrsnila pod list žage, 
ki mu je odrezal desni palec.

DONOSEN VLOM V 
TRGOVINO

SUHOR — V noči na 28. februar so 
neznani storilci vlomili v trgovino KZ 
na Suhorju. Plen, ki so ga našli v skla
dišču, ni bil od muh. Odnesli so večje 
količine raznih cigaret in žganih pijač, 
tako da so trgovci oškodovani za okoli 
10 tisočakov.

Shrtenija
Moja dežela.

in nič manj kot kar 313.700 tehnič
no oporečnih kondenzatorjev z 
oznako T7 in K2P v skupni teži 
56,6 kilograma, nadalje pa še 126 
kilogramov odpadnih kondenzator
jev v obliki čipov in za nameček še 
5108 popolnoma brezhibnih kera
mičnih kondenzatorjev različnih ti
pov. Vrednost ukradenega blaga je 
ogromna, v tistih mesecih je znašala 
790.843,00 din, ker pa je inflacija 
znova opravila svoje, prevedimo to 
številko še v nam bližjo valuto: 
II 2.977.67 DEM.

• O opisanem dogajanju v žužem
berškem Keku tačas po besedah 
novomeškega temeljnega javnega 
tožilca Nika Briclja preiskava še te
če, ko bo ta končana, bo tudi jasno, 
ali je primer »zrel« za obtožnico in 
obravnavo pred sodiščem.

S tem pa ovadba še ni končana. I. 
P. naj bi bil 22. marca 1990 iz skla

dišča nevarnih snovi, za katerega 
investicijsko ureditev je bil odgovo
ren, organiziral odvoz, najmanj 170 
litrov dušikove kisline. Možakarje 
bil v svoji stroki doma, vedel je, da 
takšna količina kisline vsebuje naj
manj 12 kilogramov srebra. Vred
nost tega početja je bila lanskega 
marca ocenjena na 16.800 din, pre
vedeno v marke je to znašalo 2.400 
DEM. Ob I. P. pa seje v postopku 
znašel še J. D., prav tako iz Ljublja
ne. Kazenska ovadba govori, da naj 
bi bil 25. aprila 1990 ob 14. uri na 
željo I. P. oziroma njegove žene vso 
količino že omenjenih kondenza
torjev odpeljal z osebnim avtomo
bilom do svoje vrtne ute v Ljubljani 
in jo tam skril. Ovadba pravi, daje 
J. D. moral vedeti, kako so kon
denzatorji ukradeni.

Skrivnost je še, kaj naj bi I. P. s 
kondenzatorji takšnih in drugačnih 
tipov počel, eno pa je le na dlani: 
kot strokovnjak na tem področju se 
v take vrste tveganje zagotovo ni 
spustil kar tja v en dan. Morebiti bo 
končni odgovor prinesel nadaljnji 
postopek.

BOJAN BUDJA

NOVA MOČ V BOJU S KRIMINALOM — 1. marca je bila v prostorih novomeški 
UNZ manjša slovesnost, na kateri so »ustoličili« novega načelnika oddelka za zati
ranje kriminalitete (OZK). To mesto je namreč v petek zasedel Zdenko Prizmič,1 
dolenjski policiji ne neznano ime, še pred letije bil namreč vodja oddelka za zatiranji 
gospodarskega kriminala na UNZ Novo mesto, zadnja leta pa je kot direktor sploš
nega in kadrovskega sektorja služboval pri Cestnem podjetju Novo mesto. Petkov1 
zamenjave sta se udeležila tudi Robert Rožaj, vodja operative na upravi za zatiranj1 
kriminalitete pri RSNZ, in Mitja Klavora, namestnik republiškega podsekretarja tl 
notranje zadeve. Slednji se je ob tej priložnosti zahvalil tako Zdravku Červu. kij1 
posle načelnika novomeškega OZK opravljal zadnja dva meseca, kot njegovem> 
predhodniku Jožetu Perku, ki je to počel zadnjih nekaj let; obema gredo zasluge, dl 
so novomeški kriminalisti že lep čas med najučinkovitejšimi v republiki. Takole sU 
na posnetku Zdravko Červ (levo), ki se vrača na svoje staro delovno mesto vodji 
sektorja za zatiranje klasičnega kriminala in Borut Likar, načelnik UNZ Novo mej 
to (vsredini), nazdravila novemu načelniku OZK Zdenku Prizmiču (desno). Slednji 
je v prvi vrsti napovedal neizprosen boj gospodarskemu kriminalu, ki mu tudi ni 
Dolenjskem vse bolj rastejo peruti. (Foto; B. Budja)

Stopiške odplake pretijo vodi
Med največjimi novomeškimi onesnaževalci so tačas odplake iz Stopič

ČRNOMELJ, METLIKA, NOVO MESTO, TREBNJE — Kar težko bi priča
kovali, da lahko inšpektor, ki več kot polovico svojega časa porabi za delo v raznih 
komisijah, lokacijskih obravnavah, tehničnih in obrtnih pregledih, komisijah za re
gistracijo dejavnosti zasebnih podjetij in še čem, zadovoljivo opravi tudi svoje os

novno poslanstvo. Pa vendar rezultati kažejo, da je vodnogospodarski inšpekciji 
UIS Novo mesto lani to v celoti uspelo.

Uspelo jim je prispevati ne tako ma
jhen del odgovora na vprašanje, zakaj 
nekdaj dolenjska zelena lepotica reka 
Krka cveti. Danes vemo, da so temu 
vzrok velike količine hranljivih snovi v 
reki na eni strani in onesnaženje na dru
gi; najsi gre za umetna gnojila in škropi
va ter hidromelioracije ali za odplake iz 
naselij, ki so vse bolj problematične. 
Omenimo le Žužemberk, Dvor, Sela. 
Dolenjske Toplice, Stražo, Prečno, 
Mirno Peč, Stopiče, Šentjernej in Škoc
jan. Nemara bi lahko na spisek naselij, 
ki s svojimi odplakami že kar alar-

Vedno več je nezdrave vode
Onesnažena voda najeda prikrito in na daljše obdob- 
_________ je zdravje ljudi — Nujni so ukrepi

RIBNICA — Eden sklepov zadnje 
seje zborov občinske skupščine Ribnica 
je bil, naj izvršni svet prouči možnosti za 
ozdravitev voda v občini in nakaže fi
nančne potrebe ter rešitve.

Razprava o pitni vodi je potekala ob 
poročilu inšpekcijskih služb. Tako po
ročilo sanitarne inšpekcije govori o po
večanem številu črevesnih obolenj v 
Loškem Potoku, Lazcu, Podpreski in 
Dragi (o čemer smo podobneje že po
ročali); o vdoru zemljin v vodovod 
Kočevje-Ribnica, o gnojnici v vodovo
du Zamostec itd. Vodnogospodarska 
inšpekcija opozarja na nevarnost one-

Oproščen po petih letih
Novomeško sodišče je ustavilo postopek zoper 
bivšega direktorja TZO Žužemberk Franca 

Gerdena
TREBNJE, ŽUŽEMBERK — 

Franc Gerden je bil svojčas direktor 
žužemberškega TZO Suha krajina, 
kije deloval v sklopu Mercatorja — 
KIT Kmetijska zadruga Krka Novo 
mesto. Časi Gerdenovega direkto- 
rovanja sodijo tja v leto 1985, ko se 
je nadenj zgrnil teman oblak. Ob
tožbe so se vrstile ena za drugo, na
posled so njegovo TZO zajeli za
časni ukrepi družbenega varstva, 
Gerden je bil odstavljen, zoper nje
ga pa celo uveden kazenski posto
pek. Ostal je brez službe, selil se je 
zdaj sem, zdaj tja, bil suspendiran, 
nato mu je bila dana obljuba, kako 
bo postopek ustavljen, če delovno 
razmerje prekine kar sam. Gerden 
je to storil, toda postopek je tekel 
naprej.

In zakaj sploh te vrstice? Zato, 
ker je postopek, kateremu je svojčas 
tudi Dolenjski list namenil nekaj 
prostora, danes končan; v sklepu 
preiskovalnega sodnika Temeljne
ga sodišča Novo mesto črno na be
lem piše, kako se kazenska preiska
va zoper Franca Gerdena iz Treb
njega in dve njegovi bivši sodelavki 
ustavi. Gerdenu je kazenska ovadba 
očitala nevestno gospodarjenje, »v 
letih 1983 in 1984 naj bi kot direk
tor žužemberške TZO očitno za
nemarjal svojo dolžnost pri uprav

ljanju z družbenim premoženjem, 
saj naj bi vodjem zadružnih enot 
dopustil, da sta iz kreditov za obrat
na sredstva, najetih po 13- do 70- 
odstotni obrestni meri, sklenili s 
kmeti skupno 44 pogodb za krediti
ranje pitanja in vzreje skupno 320 
glav živine za ustvarjanje rezerv 
mesa za potrebe SLO. Kmetom naj 
bi izplačali skupno 3,200.000 din 
kreditov po 4-odstotni obrestni me
ri za dobo petih let, čeprav je Ger
den vedel, da TZO teh sredstev od 
zavoda SR Slovenije za rezerve ni 
dobila niti ni bila TZO vključena v 
program vzreje za toliko živine.« 
Sestavljavci ovadbe so ocenili, daje 
bila s tem oškodovana TZO Žu
žemberk, predvsem naj bi šla v nje
no škodo razlika med visoko ob
restno mero najetih kreditov za 
obratna sredstva in nizko obrestno 
mero izplačanih kreditov za pitanje 
in vzrejo živine.

Kot že rečeno, pa sodišče za kaj 
takega ni našlo dovolj dokazov in je 
postopek pač ustavilo, koliko si bo s 
take vrste moralnim zadoščenjem 
Gerden, sedaj upokojenec, lahko 
pomagal, je seveda drugo vpraša
nje. Malo je verjetno, da bo kdo 
nanj pripravljen odgovoriti.

B. B.

snaževanja iz Inlesovih lakirnic, in to 
potokov pa tudi voda, iz katerih se na
pajajo vodovodi. Podobna nevarnost 
grozi z divjih in dovoljenih odlagališč 
odpadkov, saj še nobeno ni primerno 
urejeno. Veterinarska inšpekcija pa 
opozarja, da že desetletja ni bil oprav
ljen niti en tehnični pregled novih hle
vov, prav odpadne vode iz hlevov pa so 
možni onesnaževalci podtalnih voda in 
torej tudi pitne vode.

V razpravi so se vsi strinjali, daje tre
ba preprečiti nadaljnje onesnaževanje 
voda in ozdraviti že onesnažene vode. 
Nekateri so zahtevali tudi kaznovanje 
tistih, ki so v nasprotju z veljavnimi 
predpisi dovoljevali obratovanje objek
tov, ki onesnažujejo vode, in ostro 
ukrepanje proti onesnaževalcem. Kma
lu pa seje izkazalo, da hitri ukrepi in re
šitve niso možni, saj bi ob zaprtju vodo
vodov ostalo veliko ljudi, vrtcev, šol, 
podjetij itd. brez vode, z zaprtjem obra
tov, ki onesnažujejo, pa bi ostalo brez 
dela in sredstev za preživljanje veliko 
zaposlenih in njihovih družin.

J. PRIMC

MLADINCI 
SE OBOROŽUJEJO

RIBNICA — 8. februarja okoli 8.30 je 
15-letni D. F. iz Ribnice vlomil v hišo Jo
žeta Ovna v Gornjih Lepovčah in vzel piš
tolo ter 67 nabojev zanjo, razen tega pa še 
50 nabojev za malokalibrsko puško. 10. 
februarja je bilo med 2. uro in 2.45 vlom
ljeno v dom JLA v Ribnici. 16-letni B. D. 
iz Ribnice je vzel službeno pištolo, last 
vodnika Mitka Spasova, in dva nabojnika 
s po 8 naboji. Oba »paravojaška« mladin
ca so miličniki že po nekaj urah prijeli, ju 
razorožili in orožje vrnili lastnikom. Oba 
tatiča  sta dobra znanca miličnikov in soju 
hitro odkrili. Prvi je bil tako neroden, daje 
na kraju tatvine pozabil dežnik, last stare

PETARDA PADLA ZA 
OVRATNIK

NOVO MESTO Neprevidnost 
svoje vrste si je pred dnevi privoščil 
mladoletni Novomeščan G. K. V zrak 
je namreč vrgel prižgano petardo, sledn
ja pa je padla za ovratnik njegovega 
sovrstnika D. V. in tam eksplodirala. D. 
V. je moral zaradi opeklin iskati zdrav
niško pomoč v novomeški bolnišnici.

mantno ogrožajo naravno ravnovesje, 
dodali še kakšno. Najbolj v nebo vpijoč 
je danes — tako pravijo vodnogospo
darski inšpektorji — primer Stopič, iz 
katerih se neprečiščene odplake zlivajo 
v vodonosnik in tako najbolj neposred
no ogrožajo glavni vir pitne vode v no
vomeški občini.

Sicer pa je novomeški seznam ones
naževalcev reke Krke že več let več ali 
manj isti. Ob Novoteksu, katerega in
dustrijske odplake niso priključene na 
»S« kanal in s tem na osrednjo čistilno 
napravo, ter Krki, za katero je nujno 
predčiščenje njenih odplak pred prikl
jučkom na centralno čistilno napravo, 
so tu še žužemberški Keko, Straški No- 
voles, Dinos in IMV Novo mesto, Šen- 
tjernejska Iskra ter klavnica v Škocjanu. 
Na podobnem spisku najdemo v črno
maljski občini, kjer je ob pitni vodi naj
bolj ogrožena reka Lahinja s svojim 
življem, Belt, Belsad, KZ Agroservis, 
brniško Iskro in seveda klavnico KZ 
Črnomelj, ki slej ko prej ostaja eden os
rednjih problemov; z njo je povezan 
lanski množični pogin rib v Lahinji. In 
če k vsemu temu prištejemo še mestne 
odplake, ki so brez. čiščenja speljane v 
Lahinjo, potem ni čudno, da ta nekoč 
idilična belokranjska rečica vse bolj 
postaja umazan in zasmrajen kanal.

In kako je v Metliki in Trebnjem? 
Prvo mučijo neučinkovita čistilna na
prava v Rosalnicah, predčiščenje tehno
loških odpadnih vod iz Beti ter seveda

neurejeno, bolje, nedograjeno odlaga
lišče odpadkov s svojimi izcednimi vo
dami. V Trebnjem se ubadajo z druge 
vrste problemi. Še zmeraj ni v celoti ra
ziskan pogin rib v Temenici, sum je, da 
so ga zakrivile galvanske odplake. Zato 
pa je jasno, kaj je zakrivilo pogin v reki 
Mirni. Pomanjkanje kisika in previsoke 
koncentracije organskih snovi, pripravl
jenih na razkroj, je pripisati premajhni 
zmogljivosti čistilne naprave na Mirni. 
Na dlani je torej, da bosta morali tako 
Kolinska kot Dana zagotoviti pre
dčiščenje svojih tehnoloških odplak. Si
cer bo lanski pomor dobil še kakšnega 
brata.

B. B.

SOPOTNIK PODLEGEL 
POŠKODBAM

BIČ — 26. februarja ob 7.35 seje 29- 
letna Ida Slapšak iz Ljubljane peljala z 
osebnim avtom po magistralni cesti iz 
Ljubljane proti Zagrebu. Pri Biču je za
radi vožnje preblizu desnemu robu 
ceste zapeljala v vodni propust, nato na 
travnati nasip in bankino, trčila v ko
vinsko drsno ograjo, kije bila pred mos
tom, naposled pa zletela prek mostu in s 
prednjim delom avtomobila treščila v 
travnati nasip, kjer se je vozilo prevrni
lo. Voznica in sopotnik, 39-letni Jože 
Slapšak iz Ljubljane, sta padla iz vozila, 
Jože je hudim poškodbam podlegel na 
mestu nesreče, Ida pa je bila hudo ran
jena. Gmotno škodo so ocenili na 
120.000 din.

GNOJ ONESNAŽIL 
RIBOGOJNICO

DOLNJE GRADIŠČE — 26-lct«1 
J. F. iz Dolnjega Gradišča je pred dne'j 
vozil gnoj na travnike in njive v nep4^ 
redni bližini rigobojnice, ki je v lasl| 
Draga Drobeža iz Gornje Gomile. K1* 
je pokazala preiskava, je gnojnica on? 
nažila vodo v ribogojnici, kar je zaknvl' 
lo manjši pogin rib; Drobež je ob 
stotake.

Rdeči petelin ljubi sobote
Lani v Sloveniji kar 2.601 požar — Že dve leti zapored 
____________največkrat gori ob sobotah

LJUBLJANA — Resda so podatki 
zadnjih pet let kazali, da se bo število 
požarov bržkone tudi lani povečalo, to
da takšnega skoka ni v Sloveniji nihče 
pričakoval. Predvidevanja so govorila o 
številu 2.000, kar bi bilo že nad pred
lansko bero, zato pa je končno število 
2.601, kolikor je bilo požarov lani v 
Sloveniji, osupnilo vse.

Tej številki dodajmo, da jih je bilo 
1.303 brez večje škode, v ostalih pa je 
škoda znašala kar 718,5 milijona dinar
jev. Nemara še to, daje v lanskih poža
rih umrlo 22 oseb, med njimi tudi dva 
poklicna gasilca, poškodovanih pa je bi
lo 43 oseb. Med najbolj ogroženimi 
območji so po številu požarov Maribor, 
Ljubljana, Čelje, Kranj, Koper in Nova 
Gorica, med tistimi triindvajsetmi ob
činami, kjer so zabeležili nadpoprečno 
število požarov, pa najdemo tudi Novo 
mesto. Lanski podatki kažejo, da so v 
skoraj 44 odstotkih goreli gradbeni ob
jekti in v 48 odstotkih gozdovi, travniki, 
polja in smetišča. In sedaj k najpo
membnejšemu spoznanju leta za nami: 
človekova malomarnost je zanetila 46,5 
odstotka vseh požarov; ta odstotek je 
enak že nekaj let; med krivci najdemo 
na naslednjih mestih naravne pojave, 
otroško igro z. ognjem in požige.

In ker smo pravkar zakorakali v me
sec marec, naj ne bo odveč opozorilo, 
da je prav ta mesec že vrsto let tisti, ki 
največ prispeva k črni požarni beri. La
ni so bili marca v Sloveniji kar 704 
požari, ali skoraj 28 odstotkov všeh. 
Zanimivo, daje lani najmanjkrat gorelo

septembra, ko je bilo vsega 99 požarov. 
Med dnevi je požarno najbolj ogrožena 
sobota, najmanj torek. Rdeči petelin pa 
najraje zakikirika med 9. in 24. uro, ko 
je bilo lani kar 82 odstotkov vseh slo
venskih požarov. Gasilci na take vrste 
statistike dajo bolj malo, še predlani je 
namreč kazalo, daje požarom najmanj 
naklonjena nedelja. Zato pa se velja tem 
bolj zamisliti nad spoznanjem, zakaj je 
prav sobota tista, ki že dve leti zaneslji
vo vodi med dnevi, ko je največkrat 
gorelo.

PO DOLENJSKI 
DEŽELI

• Skrivnostna oseba je zadnjega 
februarskega dne iz trgovine zaseb
nega obrtnika Vinka Ograjška na 
Golijevem trgu v Trebnjem zmak' 
nila 50 »Kinder« jajc. Dosedanja 
izkušnje nekaterih pravijo, da so 
rumenjaki v teh jajcih nekoliko 
težje prebavljivi od tistih v običaj
nih.

• Na iz dneva v dan višje cena 
električne energije imajo nekaten 
svoj odgovor. Mednje sodi tudi Z- 
M. s Sel pri Straži, ki seje vsem P°' 
dražitvam elegantno izognil tako. 
da seje na električno omrežje prik*' 
jučil mimo števca. V dveh mesečin 
je prihranil 4.935,20 din, ker pa so 
za njegovo početje izvedeli elektr1' 
karji, bo izdatek zanesljivo krepk° 
presegel prihranek.

• Nekdo je 28. februarja med 
11.15 in 11.45 iz žepa suknjiča, ki Je 
visel na obešalniku, Janezu Kra
marju zmaknil čedno vsoto 6.50H 
din. Stvar ne bi bila nenavadna, akP 
se ne bi dogajala v vodstveni pisarn1 
našega največjega kazensko-po bo? 
Sevalnega doma Dob pri Min11: 
Uganka je, na katero stran žice sod 
zmikavt.

• Hitro je bila pojasnjena skrbj
nostna ljubezen do ene od knjig. \ 
jo je imel 15-letni M. N. iz Dolnjcir 
Kronovega na sobni polici. Nekd 
si jo je pobliže ogledal iz preprosi®! 
ga razloga, ker je bilo v njej tudi 317' 
DEM. Ni težko uganiti, ali je odne' 
sel knjigo ali devize. . ..

• V noči na minulo nedeljo)
izpod odprtega gospodarskega P°? 
lopja ob stanovanjski hiši JozefJ 
Simoniča iz Ručetne vasi izgin1' 
vreča z okoli 60 kilogrami koru*' 
Logično nadaljevanje nedeljske kr 
je bi bilo, če bi tej prijavi sedaj sl*® 
la še kakšna o izginotju koruza1 
porabnic.

MED VOŽNJO SE JE PODRLO 
NASLONJALO - 41-letni Ramiz 
Amidi iz Velikega Trnovca, začasno na 
delu v Švici, se je 2. marca ob 18.40 peljal 
z osebnim avtom Ford Atunus po magis
tralni cesti iz Zagreba proti Ljubljani. Pri 
Mokricah sije voznik med vožnjo poprav
ljal naslonjalo sedeža, toda ročica je pri 
tem zdrsnila iz utora in naslonjalo se je 
podrlo. Amidi je izgubil ravnotežje in 
oblast nad vozilom, ki je preko levega 
voznega pasu zapeljalo na bankino, trčilo 
v travnati nasip, nato pa se večkrat prevr
nilo. Amidi seje v nezgodi hudo poško
doval, enako tudi sopotnik Isemi Isa iz Ve
likega Trnovca. Oba se zdravita v novo
meški bolnišnici, škode na zviti pločevini

PJfR<?IL0VSSTOJEČI TOVORNI 
— 40-letni Ivo Lamešič, začasno na <>> 
Avstriji, je I. marca od 23. uri pelja1?* j 
ni avto Mercedes po magistralni,c\.^v 
Ljubljane proti Zagrebu. Pri Biču j*j*1 ^ 
zišču zavoljo okvare stal tovornjak, 
klopnikom. Prevelika hitrost je bil**) j( 
da Lamešič svojega vozila na viii 
spolzki cesti ni mogel pravi čas g8 
Trčenje je bilo tako silovito, da sej®« 
cedes zagozdil v zadnji del priklop 
Pri tem je bil laže ranjen voznik Laijjd 
huje sopotnica Ika Ulješič, laže pa b' Jt\ 
Uglješič. Vsi trije se zdravijo v nov0%J; 
bolnišnici, materialno škodo pa so 
kar na 91.000 din.

DOLENJSKI UST St. 10 (2168) 7. marca flgtf



odbojka
play off za naslov dr

žavnega PRVAKA, 1. krog: 
PARTIZAN -PIONIR 3:0(12,5,7) 

Pionir: Jovič, Gavrilovič, Povšič, 
B.rulec, Smrke, Petkovič, Goleš, Tra- 
viian, Berger, Marič.

OSTALI REZULTATI: Bosna— 
Crvena zvezda 3:0, Vojvodina—Spar- 
tok 3:0, Mladost Monter—Željezničar

Povratne tekme so bile odigrane 
včeraj, morebitne tretje pa bodo v 
soboto.

II. ZVEZNA LIGA, zahod, žen- 
*L KOLO: POREČ-LIK

KOČEVJE 3:0(5, 3, 7)
. LIK Kočevje: Vemig, Letnar, Og- 

2n£: Turk. Ibrahimovič, Klun, N. 
Bn&>, Hočevar, Drobnič, M. Briški.

LESTVICA: 1. Pula 22, ...7. LIK 
6<ll0VJp 8^4CelJe 6'9- Nova Oorica

Kočevke igrajo v naslednjem kolu 
doma z Jedinstvom Elir.

Hnske- 15‘ KOLO:
PIONIR-meŽICA 0:3 (-7, -5,

Pionir: Barun, Ostroveršnik, Kuče- 
va’ Močvar, Fabjan, Koncilja, K. 

Vemig, Poreber, Hlača. 
LESTVICA: 1. Koper Cimos 28... 

5-Pionir 18 itd.

v KNo°pVr°meŠČanke V S0*X3t0 K^cjeJ0

oamiini tenis
koiiVEZNA liga, moški, 9. 

[LIRIJA-NOVOTEHNA

V0TTHNKA°5L?: MERKUR“NO- 
1. Strojna Maribor 

Ilir’;:' 7?na 26- 5. Novotehna 12,6. 
9 M l°’ 7' JaJce 10- 8- Mundus 10, 

Merkur 8, 10. Vitez Vilkom.

rokomet
SRL, moški, 15. KOLO: INLES 

RIKO—FERROTEHNA 34:16 (12:9) 
Inles Riko: Lapajne, Djokič 2, 

Mohar, Šilc 3, Marolt, Mihelič 5, Le
sar 5, Tomšič 6, Fajdiga 6, Škaper, 
Jurič 5, Pajnič 3.

KRŠKO—DOBOVA 15:21 (8:10) 
Krško: Brodnik, Kekič 1, Keše, 

Verstovšek, Iskra 3, Voglar 1, Rakar 
1, Pirc, Urbanč 8, Kozinc, Novak 1, 
Božič.

Dobova: Jurkas, B. Levec 3, R. Le
vec, Bratanič, Kranjc, S. Deržič 3,1. 
Deržič 1, G laser 8, Blažinč 1, Večerič 
3, Žibert 1, Škufca.

srr RUDARJ—LIPLAST GRO
SUPLJE 21:20 (10:11)FL LES
TVICA: 1. STT Rudar 27, 2. Pomur
ka Bakovci 24,3. Inles Riko 22.... 10. 
Dobova 12, 11. Velika Nedelja 10, 
12. Ormož 7,13. Krško 5,14. Emens 
Dol — 4.

Pari prihodnjega kola: Ormož— 
STT Rudar, Liplast Grosuplje—Inles 
Riko, Pomurka Bakovci—Krško, Do
bova—Jadran itd.

lic, b. 
Blažin

košarka
Play ofT za vstop v I. SKL, žen

ske, 5. KOLO: LABOD—ŠENTVID
56:32(25:15)

Labod: Šetina 3, Zupančič 7, D. 
Verstovšek 16, Žagar 16, Seničar 1, 
Počrvina 2, J. Verstovšek II.

V soboto igrajo Novomeščanke v 
Celju z Metko.

Play off za vstop v I. SKL, moški,
3. KOLO: ŠENTJUR—PODBOČJE 
58:97 (39:39)

Podbočje: Krošelj 32, Krajcar 24, 
Vego 18, Rozman 13, Krivokapič 6, 
Jurečič 4, Gramc, Strgar.

V soboto ob 19.30 igra Podbočje 
doma s Polzelo.

Beograjskih štiriindvajset točk
1. kolo play offa za naslov državnega prvaka: Partizan — Pionir 3:0 — Povratno 

srečanje odigrano včeraj — Kočevke v nevarnih vodah____________
BEOGRAD — Novomeški odbojkarji so proti ta čas gotovo daleč najboljši jugos

lovanski ekipi, beograjskemu Partizanu, v prvem krogu piay offa za naslov letošn
jega državnega prvaka drago prodali svojo kožo. Igra resda ni bila kdo ve kako 
kvalitetna, zato pa vsaj na začetku veliko bo|j izenačena, kot je pričakovalo kakih 
100 gledalcev v športni dvorani na Šumicah.

ko zasedbo tudi ni bilo pričakovati. Os-Vtisjecelo, da so se pionirjevci ustrašili 
priložnosti za morebitno presenečenje. 
Slednje bi bilo že, ako bi jim uspelo 
prvouvrščeni ekipi letošnjega prvenstva A 
1-lige odvzeti kakšen niz. V prvem setu so 
namreč novomeški odbojkarji vodili že z 
9:3 in kasneje z 11:8, vendar so v nadalje
vanju osvojili le še eno točko, partizanovci 
pa 7 in nižje bil odločen. Preostala dva so 
Beograjčani dobili brez večjih težav — 
Novomeščani so skupaj v treh setih osvoji
li 24 točk — in s tem tudi prvo srečanje 
play offa, v katerem seveda računajo na 
osvojitev naslova državnih prvakov. Nič 
čudnega, kajti pri Partizanu igrajo takšna 
imena, kot so Tanaskovič, Čulič, ki je ta 
čas bržkone eden najboljših podajalcev v 
Evropi sploh, da ne naštevamo naprej. 
Povratna tekma med tema nasprotniko
ma je bila odigrana včeraj zvečer v športni 
dvorani pod Marofom. Sicer pa je prvi 
krog pokazal, da so bolj ali manj zanesljivi 
potniki v drugo kolo play offa Partizan, 
Mladost Monter in Vojvodina, veliko bolj 
negotov je izid dvoboja med Bosno in 
Crveno zvezdo.

Novomeščani so se včeraj bržkone pos
lovili od play offa, kaj več s takšno igrals-

PRIZNANJE TUDI 
DOLENJSKEMU LISTU

LJUBLJANA — Ob 40-letnici 
Kegljaške zveze Slovenije je bila pred 
dnevi v Ljubljani slavnostna seja, na 
kateri so podelili priznanja najzasluž
nejšim za razvoj športnega kegljanja 
pri nas. Med dobitniki priznanj so bili 
tudi »Dolenjski list«, Robert Romih 
(posmrtno), Vinko Rodič, Aguštin 
Avbar in Niko Goleš.

Posavski derbi dobila Dobova
Boleč poraz Krčanov na domačem parketu v 1 S. kolu SRL — Zanesljiva zmaga 
—____________ Inlesa Rika — Kočevska Oprema tokrat počivala
Pa miki!16 Rofevske Opreme so bile v 17. kolu prvenstva II. zvezne lige proste, česar 
nanr ■ Ve n8iveŠl* tekmice v boju za obstanek k sreči niso izkoristile. Tako ostgja šeH>D , —umuum k sreu nisu izkutimik. i uku (map se

ki ie J "?Prwlzadnj«m mestu s šestimi točkami, dve več pa imata Burja Centrocoop, 
i* d/ S°“0,° d°ma ostala praznih rok proti Velenjčankam, in mariborski Branik, ki 
So|)o*v tako doma izgubil proti Mlinotestu. Prav s slednjim pa Kočevke igrajo to

za ?rjiiodmora so se nadaljevali obračuni 
‘očke v prvi republiški moški ligi. Boj

Po DVEH KOLIH 
METLIKA
MESTO — Po dveh kolih 

nmiSf hge °KZ Novo mesto vodi s šti- 
Novo- ,mi,Metlika’ toliko jih ima tudi 
in est1°’ ,^rez pa so Že Trebanjci
vodi JSL Med posamezniki trenutno
Cetn(vsiM«rieš,P,red HutarJem in *im' 
Pomerili K?etllka)-v tretjem kolu se bodo
in Mercator*0 mesl° ‘n Metlika ter Rudar

za vrh je slej ko prej že odločen, čeprav je v 
soboto le malo manjkalo, da bi ga Grosu
peljčani znova naredili zanimivega. V Tr
bovljah so bili namreč na pragu podviga v 
srečanju z Rudarjem, vendar je slednjemu 
le uspelo vknjižiti načrtovani točki in si 
tako praktično že zagotoviti naslov prva
kov. Šicer pa je kolo minilo brez presene-

'”en'' Ribničani so doma igrali s Ferroteh- 
no; v prvem polčasu je kakih 50 gledalcev 
videlo pravo mučenje žoge, v drugem so 
gostitelji zaigrali tako, kot znajo. Gostom 
so nasuli v mrežo kar 34 zadetkov, prejeli 
pa jih vsega 16; z izjemo Moharja, Marol
ta in Škaperja so se v listo strelcev vpisali

prav vsi igralci. Bržkone največje zanima
nje je v soboto veljalo posavskemu derbiju 
v Krškem, kjer sta se pomerila istoimena 
ekipa in Dobova. Krčanom je tekma po
menila biti ali ne biti v boju za obstanek; 
ob koncu so ostali praznih rok. Zmaga 
Dobovčanov je bila visoka in zaslužena. 
Na srečo Krčanov je praznih rok ostal tudi 
Ormož, njihov edini tekmec za predzad
nje mesto — zadnje je rezervirano za eki
po Dola — tako da puške le še ne kaže 
vreči v koruzo. Katera od teh dveh bo za
pustila ligo, bo bržkone odločil šele flniš 
prvenstva. Skoroda zanesljivo je namreč, 
da bosta obe ekipi v soboto znova ostali 
praznih rok: Krčani v Murski Soboti in 
Ormož doma proti vodilni ekipi Rudarja 
STT.

novna naloga vodstva kluba je ta čas najti 
vsaj tri okrepitve, s katerimi bi se pionir
jevci enakovredno kosali v A 1 -ligi s Spar- 
takom, Željezničaijem in Bosno; Partizan, 
Vojvodina, Mladost in Crvena zvezda bo
do verjetno zanje pretrd oreh. Tekmo v 
Beogradu so zategadalj Novomeščani iz
koristili za skok v Novi Sad, kjer so pote
kali pogovori o prestopu nekaterih igral
cev Vojvodine v Novo mesto. Rezultati 
pogajanj ta čas še niso znani, bržkone pa 
bo o njihovi upešnosti odločala mošnja z 
novci.

In kako je bilo v ostalih ligaških tekmo
vanjih? V II. zvezni ženski ligi se Kočev- 
kam ne piše najbolje. V soboto so namreč 
gladko z 0:3 izgubile proti zadnjeuvršče- 
nemu Poreču. Pogled na lestvico kaže, da 
se igralke Lika kaj lahko znajdejo med 
ekipami, ki se bodo še ogorčeno borile za 
obstanek. Še jeseni je kazalo, da sta ekipi 
Celja in Poreča trdno zasidrani na dnu 
lestvice, nekaj njunih zadnjih zmag ju je 
povsem približalo Kočevkam. Slednje to
rej čaka zelo vroča pomlad, še posebej, če 
jim bo v soboto spodletelo na domačem 
parketu, ko igrajo proti vrsti Jedinstva 
Elir.

Vse bolj očitno je, da nekaj škriplje tudi 
pri Novomeščankah, članicah I. repu
bliške lige. Ne le zato, ker so s 0:3 izgubile 
sobotno tekmo doma proti Mežici, pač pa 
vre že dalj časa med nekaterimi igralkami. 
Bojda niso zadovoljne s treneijem Andre
jem Prahom, nekterimi njegovimi od
ločitvami in vodenjem ekipe. Dobro bi bi
lo, ako bi o tem kakšno rekla tudi klubska 
uprava. Pionirjevke so namreč na nekaj 
tekmah dokazale, da so sposobne prema-

BREŽIŠKI STRELCI 
ŠESTI

TRZIN — S sobotnim Finalom v Trzi
nu seje končalo letošnje tekmovanje v re
publiški dopisni ligi v streljanju s stan
dardno zračno pištolo. Strelska družina 
IMV Brežice je s šestim mestom dosegla 
lep uspeh, njihov najboljši posameznik 
Robert Kranjc pa je s 567 krogi osvojil 
bronasto medaljo. Za zmagovalcem je za
ostal vsega en krog.

E. SEČEN

REKORDNA UDELEŽBA
KOČEVJE — Rednega mesečnega 

šahovskega vikend turnirja, ki je bil 3. 
marca v Kočevski Reki, se je tokrat ude
ležilo kar 36 tekmovalcev, zmagal pa je 
Jurkovič (Ravna Gora) pred Sertičem 
(Reka) in Ivičem ter Podkoritnikom 
(Kočevje). Pokrovitelj tega turnirja je bilo 
Posestvo Snežnik, naslednjega, ki bo 7. 
aprila v hotelu Pugled, pa bo zasebnik 
Ivan Čuk iz Kočevja.

I. STANIČ

v

__Se bo na stopničkah!
-^Nataša Bokal na potepanju po Beli krajini

•jev tel^ RR^JINA — Klub PrUate- 
š,eSn»ev,z'Je lz linice, ki ga vodi Jože
ce srvt ^ m'nu'0 sredo m Belokranj- 
je novJKprav‘* presenečenje: v goste 
Nat^0^) Ja najboljšo smučarko 
žeta Drobni,'" njenega trenerja Jo*

Petra Badovinca na Ju- 
sanicp80 8oste ^akab harmonikaš, pi- 
druor/D^ača, karampampoli in 
odrv>i;', dobrodošlici seje karavana 
P°kušn 3 V metb5ko Vinsko klet na 
Pot ptK J*?"* lrgatev, zatem pa je 
v Vin: ■ lo Novoteksovega obrata 
'avke C w u so Natašo pričakale de- 

5olarj‘ iz vin,5ke tudi n..L • ■ ki so športnici pripravili 
Sicer Daaj to4k kulturnega programa, 
viteli £lJe lme' glavno besedo pokro- 
bUm ^Panja po Beli krajini, Avto- 
Vsako le^vja’ ki Je Bokalovi za 
nagrani ^ nj0 zmago obljubil lepo 
vizor i ■'^i so tokrat izročili tele- 
"iSkov« c,Drobnii P2 je dobil umet- 

K atiko. Potepanje seje končalo

ŽALCEM bč>CM.U)SVČq A

L'S74

vič zmagala v svetovnem pokalu. Za 
nameček je bila še druga v veleslalo
mu in kot favoritinja odšla na svetov
no prvenstvo v Saalbach. Tam je bila 
po prvem teku šele deveta, potem pa 
srebrna. »Vozila sem na vse ali nič. 
Sredi proge bi bilo kmalu vsega ko
nec, pa sem dobila impulz trenerja 
Drobniča, ki je stal ob progi. Potem 
meje kar neslo do cilja, kjer so me po
zdravili trije avtobusi navijačev iz 
Škofje Loke,« se svojega največjega 
uspeha danes spominja prikupna Na
taša. »Škoda, da mi niso dovolili 
smuka za kombinacijo. Direktor Vo
grinec je menil, daje proga prenevar
na, pa sem kasneje zvedela, da je še 
videl ni, meni pa je šla po vodi še ena 
dobra uvrstitev iz Saalbacha,« je po
vedala. Njen trener pa je na sprejemu 
v Vinici o Nataši dodal: »Ponosen 
sem na Natašo, Veroniko in Katjušo. 
Te naše tri mušketirke so v svetu veli
ka reklama za Slovenijo. Nataša je ta 
čas v tehniki vijuganja med količki 
najboljša na svetu. Žal ne zna biti 
zvezda, kolje to bila pred njo Mateja 
Svet.« j. PAVLIN

Vsa k?“Sn,uk v Semiču, kjer je bila 
djetnik;, '?lna gosl tamkajšnjega po- 

Tu :a '"menedžerja Jožeta Liparja.

?°80Vor z Nati«di "Ckaj več 4253 M •Mžetnf., J^ataso in njenim trenerjem
Dobrči Pr°bničem, Dolenjcem iz 

k, co“Polja.
•eto^. ki je bila rojena 9. maja, bo 
Zoni je z*!0 ,"'*3 24 let. Že v lanski se- 
nega _ L , ral osvojila točke svetov
ane na začetku letošnje se-
tost. Tr.azala odlično pripravlje- 
Žlatn i;'urn‘Je doživela na tekmi za 

lco v Kranjski Gori, ko je pr-

NATAŠA MED VIN IŠKI Ml ŠO
LARJI — Najbolj so se njenega 
obiska razveselili vin iški šolarji 
Kar precej časa je preteklo, da se je 
podpisala vsem, ki so to želeli (Fo
to: J. P.)

Odločil je drugi polčas
Košarkarjem Podbočja na široko odprta vrata v I. 

— v soboto doma s Polzelo — Le papirnate 
možnosti labodovk

SKL

NOVO MESTO, PODBOČJE — V 
soboto so se nadaljevala tekmovanja v 
play offu za vstop med najboljše republiš
ke košarkarske ligaše. Igralci Podbočja so 
vse bliže svojemu največjemu uspehu, 
medtem ko imajo igralke novomeškega 
Laboda za vstop v I. SKL le še teoretične 
možnosti.

V tretjem kolu moškega plav offa so 
košarkarji Podbočja gostovali v Šentjuiju 
in premagali istoimeno ekipo kar s 97:58. 
Resnici na ljubo dodajmo, da prvi polčas 
ni kazal takšen razplet. Gostitelji so bili 
Podbočju vseskozi za petami, na odmor 
pa sta ekipi odšli celo z neodločenim iz
idom. Toda nadaljevanje je pokazalo pra
vo razmeije moči: Franc Krošelj in soto- 
variši so kot za stavo polnili koš doma
činov in zasluženo slavili. S to zmago je 
Podbočje ta hip zanesljivo najbližje I. 
SKL, zelo verjetno jim bo ta liga po soboti 
še bližje, saj v srečanju s Polzelo, ki se bo 
pričelo ob 19.30, pričakujejo zanesljivo 
zmago. Bržkone bo za Podbočje odločilna 
tekma v Idriji, katere pa ne smejo izgubiti 
z več kot dvajsetimi točkami razlike.

Veliko slabše kaže dekletom novomeš
kega Laboda. Resda so v soboto doma 
ugnale Šentvid s 65:32; tokrat je njihove 
upe pokopala zmaga Metke v Murski So
boti proti Pomuiju. Možnosti Novomeš-

VSI NASLOVI 
OSTALI DOMA

STARI TRG — Tukajšnji šahovski 
dom je pripravil še eno nadvse uspešno 
prireditev, gostil je namreč pionirske 
prvake dolenjskih občin. Gostitelji se niso 
pokazali le kot vzorni organizatorji, pač 
pa predvsem kot dobri šahisti, saj so po 
desetih letih znova pobrali prav vse nas
love. Ekipa Starega trga, za katero so 
igrale Vukeličeva, Kapševa, Madroniče
va, Vergova in Šmalcljeva, je med mla
jšimi pionirkami zmagala pred Mirno Peč
jo, med mlajšimi pioniiji so bili T. Kobe, 
Butala, Konda, Simčič in Golobar boljši 
od Kočevja in Mirne Peči, v konkurenci 
starejših pionirk Miheličeva, Medvedova, 
J. Kobetova, Obrovnikova in Lindičeva 
pred Mimo Pečjo in Višnjo Goro ter med 
starejšimi pionirji V. Šterbcnc, M. Šter- 
benc, Starc, Vukelič in Ivkič pred šahisti 
Kočevja in Višnje Gore.

gati prav vsakega nasprotnika. Zadnjih 
nekaj kol pa dokazujejo prav nasprotno: 
da jih namreč lahko vsaka ekipa premaga.

B. B.

čank za napredovanje so tako le še na pa
pirju; da so v dobri formi, pa lahko 
pokažejo že to soboto, ko jih v Celju čaka 
nihče drug kot ekipa Metke, ki jim je pri
zadejala tako prepričljiv poraz na parketu 
športne dvorane pod Marofom.

Medalje tudi 
za mlade 

dolenjske atlete
V Celju je bilo republiško 

dvoransko prvenstvo
CELJE — Minuli vikend je bilo v Ce

lju letošnje republiško dvoransko atletsko 
prvenstvo za mlajše mladinke in mladince 
ter pionirje in pionirke, ki je v mesto ob 
Savinji privabilo kar 150 mladih atletov iz 
štirinajstih slovenskih klubov.

Bera dolenjskih atletov ni bila od muh, 
domov so se vrnili kar z nekaj medaljami. 
Tako velja med boljšimi rezultati omeniti 
pionirko Trataijevo (Novo mesto), kije v 
teku na 60 m z ovirami dosegla čas 9,96 
sek. in tretje mesto, mlajša mladinka Ma- 
tekovičeva (Novo mesto) je bila s 523 cm 
druga v skoku v daljino, Brežičan Matije-

• Gordana Djurič je pred dnevi nasto
pila v jugoslovanski državni reprezen
tanci v Veroni in v troskoku z 11,62 me
tra zasedla odlično četrto mesto.

vič pa srebrn v troskoku z 12,74 m. Pose
bej velja ob tem omeniti imenitno bero 
topliških atletov, ki nastopajo v dresu 1BL 
Olimpije. Osvojili so kar dve zlati medalji: 
prvo Boštjan Šimunič, ki je v troskoku s 
14,27 metra postavil nov osebni rekord in 
dokazal, da se razvija v imenitnega atleta, 
drugo pa Gordana Djurič, kije navzlic bo
lezni z le nekaj skoki prepričljivo opravila 
z vso konkurenco; za zlato ji je bil dovolj 
skok na 5,45 m. V skoku v daljino sta se v 
Celju poskusila še dva mlada topliška atle
ta, Turk je med pionirji s 548 cm zasedel 
7. mesto, enako kot Blatnikova med pio
nirkami s 494 cm.

Četrtina 
dneva oddana 

triatlonu

PA R TIZA N PREMOČ A N NA SPROTNIK — Najsi so Jo vič, trener Leszek in drugi tre
ner Babnik (od leve proti desni) še tako stikali glave, jim proti beograjskemu Partizanu 
kaj več od častnega poraza ni uspelo iztržiti Brez dvoma pa je omenjena trojka najzasluž
nejša, da si je Pionir sploh priigral nastop v play offu in prihodnjo sezono igranje v A 
1-ligi (Foto: B. B.)

ODBOJKA 
OB PETLETNICI

DRAGATUŠ — V počastitev črno
maljskega občinskega praznika in petlet
nici ustanovitve društva Partizan je bil 
pred dnevi v Dragatušu turnir v odbojki. 
Nastopile so ekipe črnomaljske občine, v 
finale pa so se uvrstile ekipe Vinice, Loke 
in Semiča. Zmaga je pripadla slednji. Lo
ka je bila druga, viniški Partizan pa tretji.

MLADI ŠAHISTI ZA 
OBČINSKE NASLOVE
SEVNICA — ŠK Milan Majcen je 

pred dnevi pripravil letošnje občinsko 
ekipno in posamično prvenstvo sevniških 
pionirjev in pionirk. V ekipnem seštevku 
je med mlajšimi pionirkami zmagala Loka 
I, med mlajšimi pionirji prav tako Loka I, 
pri starejših pionirkah Sevnica, enako tudi 
pri starejših pionirjih. Posamično pa je 
med mlajšimi pionirkami zmagala Volari
čeva (Loka) z 9,5 točke, sledijo: Vinkler 9, 
Grilc (obe Sevnica) 8 itd.; med mlajšimi 
pioniiji je bil vrstni red naslednji: 1. Gla
vač, 2. Žakošek (oba Sevnica), 3. Imperl 
(Loka); starejše pionirke: 1. Koren (Sev
nica) 3,2. Krošelj (Boštanj) 2, 3. Kunšek 
(Sevnica) 1; starejši pioniriiM. J. Radej, 2. 
A. Radej (oba Blanca), 3.

Igor Kogoj vsakodnev
no vadi od 5 do 6 ur

NOVO MESTO — Šele tri mesece 
živi in dela novomeški triatlonski 
klub, pa vendar je njegovo ime že se
glo izven občinskih in celo državnih 
meja. Tako vsaj pravi Igor Kogoj, ki 
živi v Frankfurtu, od nedavnega pa je 
član novomeškega kluba. »Pritegnil 
meje pristop do dela v Novem mestu, 
njihov program, perspektive, osebno 
sem celo prepričan, da bosta Andrej 
Švenl in prof. Tone Strniša s svojim 
delom dosegla, da bo Novo mesto 
sčasoma postalo triatlonski center 
Slovenije,« pravi Kogoj, ki ga ljubite
lji te športne zvrsti brez dvoma še ka
ko dobro poznajo.

Čeprav se je s triatlonom kot tek
movalec seznanil šele leta 1985 na 
Bledu, je odtlej nanizal ogromno 
uspehov. Povsem se je triatlonu pre
dal v zadnjih treh letih, lani je zavoljo 
njega celo pustil službo in triatlon mu 
danes pomeni vse. Že dvakrat je na
stopil na svetovnem prvenstvu na Ha
vajih in obakrat dosegel vidno uvrsti
tev; lani je bil celo edini Jugoslovan in 
eden redkih vzhodnih Evropejcev, ki 
je to naporno preizkušnjo opravil do 
konca in se uvrstil v prvo desetino so
delujočih tekmovalcev iz vsega sveta.

»Pri nas ni pravih možnosti za tre
ning triatlona,« pravi, »zato sedaj va
dim v Frankfurtu pri tamkajšnjem 
klubu. Ta ima kar šest članskih moš
tev. Sam sem član prve tričlanske eki
pe, s katero sem bil lani na kvalifika
cijski tekmi za svetovno prvenstvo v 
Rothu; med 180 ekipami smo zasedli 
drugo mesto.« Doseči kaj takega ni 
mačji kašelj. Igor za take in podobne 
rezultate trenira vsakodnevno 5 do 6 
ur, tedensko preplava 12 do 15 kilo
metrov, opravi 500 kilometrov vadbe 
s kolesom in preteče 60 do 80 kilome
trov. Ta čas je na 10-dnevnih pripra
vah v Pulju, od tam se bo vrnil na tre
ning v Frankfurt. Že aprila ga čaka 
nekaj pripravljalnih duatlonov (tek 
— kolo — tek), maja bo nastopil na 
treh triatlonih v Italiji, junija na tek
movanju parov v Avstriji in Nemčiji,

Igor Kogoj na cilju svetovnega prven
stva na Havajih.

16. junija bo seveda nastopil tudi v 
Dolenjskih Toplicah, nato ga čakajo 
še nastopi na tekmi svetovne serije v 
Rothu, avgusta triatlona v Bohinju in 
Braslovčah, septembra nastop na fina
lu jugoslovanskega pokala, najverjet
neje na Brionih, za flniš pa ga čakajo 
priprave na svetovno prvenstvo, ki bo 
sredi oktobra na obali VVaikiki pri 
Honoluluju. Zapišimo le, da svetovno 
prvenstvo obsega 3,8 kilometra pla
vanja, 180 kilometrov kolesarjenja in 
42.195 metrov dolg tek brez vmesne
ga premora!

B. B.

niča).
Demač (Šev- 

J. BLAS

il§8) 7. marca 1991

KARATEISTI PREVERILI 
SPOSOBNOSTI

NOVO MESTO - V novomeški 
športni dvorani je bilo pred dnevi tekmo
vanje in testiranje članov novomeškega 
Karate kluba. Po besedah treneija Šemse 
Šehiča (pogovor z njim pripravljamo za 
eno prihodnjih številk) je ekipa dobro pri
pravljena, delo mladih temelji v prvi vrsti 
na vzgoji, tako bo načrtno delo že kmalu 
obrodilo sadove. Poglejmo še rezultate 
tekmovanja; do 1 kyua je med nosilci ru
menega pasu zmagal Jurišič, pred Tur
kom in Ivandičem, med dekleti pa Šribar- 
jeva, pred Jankovičevo, Finkovo in 
Turkovo; do 2., 3. in 4. kyua so po katego
rijah zmagali Balaban, Lazar in Djurič, v 
demonstraciji pa Preskar, Repše, Koljanin 
in Oklešen.

ZMAGA KOŠARKARJEV 
ČRNOMLJA

ČRNOMELJ — V prvi tekmi rrlay offa 
za vstop v II. SKL je ekipa Črnomlja 
ugnala Etiketo iz Žirov s 95:74 (36:34). 
Strelci za gostitelje: Žunič 30, Vipavec 18, 
Gavranovič 15, Klobučar 11, Cerkovnik 
9, Weiss 8, Kocjan 4. V naslednjem kolu 
igra Črnomelj v Kranju s Šenčuijem.

V obeh
nastopih tokrat 

praznih rok
Namiznoteniški igralci 
novomeške Novotehne 

dvakrat izgubili
NOVO MESTO — Po enotedenskem 

premoru seje v soboto in nedeljo nadalje
valo prvenstvo v II. zvezni namiznoteniški 
ligi. Igralci novomeške Novotehne so ne
koliko nepričakovano ostali praznih rok 
na gostovanju v Ljubljani in v Kranju; ta
ko Ilirija kot Merkur sta si s lemi točkami 
kar krepko opomogla v boju za obstanek. 
Pogled na lestvico celo kaže, da tudi No
vomeščani nimajo več povsem mirnega 
sna, čeprav se je zdelo, da jim mesta v sre
dini lestvice nihče več ne more ukrasti.

Prav to je bilo verjetno krivo, daje vod
stvo kluba v ekipo uvrstilo tudi Vertuša, 
kateremu sta bila nastopa v Ljubljani in 
Kranju krsta v zveznem ligaškem tekmo
vanju. Sicer pa poglejmo posamezne izide: 
ILIRUA—NOVOTEHNA 5:4(Rebič- Jam
šek 0:2, Šarlah—Vertuš 2:0, Zajtl—Oeri 
2:0, Šarlah—Jamšek 1:2, Rebič—Oeri 
0:2, Zajtl—Jakobčič 2:1, Šarlah—Oeri 
2:1. Zajtl Jamšpek 0:2 in Rebič—Ja
kobčič 2:1); MERKUR NOVOTEHNA 
5:2 (Kuntner Jamšek 1:2, Tomc—Ver
tuš 2:0, Jeraša—Oeri 2:1, T orne— Jamšek 
0:2, K untner—Oeri 2:1, Jeraša—Jakobčič 
2:0, Tomc—Oeri 2:0).

DOLENJSKI UST



| TELEVIZIJSKI SPORED)
PETEK, 8. III. 

SLOVENIJA 1
8.35 — 11.20 in 15.05 — 0.50 TELE

TEKST
8.50 VIDEO STRANI
9.00 TV MOZAIK 

KLUB KLOBUK 
SIMENON, TV naniz., 7/13

11.10 VIDEOSTRANI
15.20 VIDEOSTRANI
15.30 SOVA, ponovitev
16.50 EP VIDEO STRANI
16.55 POSLOVNE INFORMACIJE
17.00 DNEVNIK 1
17.05 MOZAIK

TEDNIK, ponovitev
18.10 SPORED ZA OTROKE IN 

MLADE
18.10 ZGODBE O POLUHCU, 
lutkovna igrica, 4/12
18.25 PASJA PRIPOVED ALI 
KAKO JE BILO..., češka naniz., 
5/6

18.55 RISANKA
19.15 TV OKNO
19.30 DNEVNIK 2
19.55 VREME
19.59 ZRCALO TEDNA
20.20 ŠKANDALI, angl. dok. serija, 3/4
21.15 POPOLNI VOHUN, angl. nadalj., 

2/7
22.15 DNEVNIK 3, VREME
22.35 SOVA:

DRAGI JOHN, amer. naniz., 3/24 
SVETLOBA DNEVA, amer. film 

0.40 VIDEO STRANI

SLOVENIJA 2
16.00 Satelitski programi — 17.30 Studio 
Maribor — 19.00 Videomeh — 19.30 
Dnevnik — 20.00 Žarišče - 20.30 Oči 
kritike — 21.10 Koncert simfonikov 
RTV Slovenija, 2. del — 22.20 SP v atle
tiki (posnetek) — 0.20 Pred Pesmijo 
Evrovizije — 0.50 Yutel

HTV 1
9.15 Poročila — 9.20 TV koledar — 9.30 
Povejte, kaj naj počnem (oddaja za otro
ke) — 10.00 Šolski program — 12.00 Po
ročila — 12.10 V ideo strani —- 12.20 Sa
telitski program — 15.05 Mali trg (opera)
— 16.10 Video strani — 16.45 Poročila
— 16.50 TV koledar — 17.00 Šolski pro
gram — 17.30 Hrvaška danes —18.15 
Povejte, kaj naj počnem (oddaja za otro
ke) — 18.45 Polna hiša (amer. naniz., 
12/13) - 19.10 Risanka — 19.30 
Dnevnik 1 — 20.00 Prvi koraki (amer. 
film) — 21.45 Dnevnik — 22.05 Ekran 
brez okvira — 23.35 Duoptrija (zabavno
glasbena oddaja) — 0.25 Poročila

SOBOTA, 9. III.

SLOVENIJA 1
8.10 — 2.20 TELETEKST
8.25 VIDEO STRANI
8.35 TV MOZAIK

8.35 ANGLEŠČINA - FOLLOW 
ME. 3. lekcija
9.00 RADOVEDNI TAČEK
9.10 ŠTIRIDESET ZELENIH 
SLONOV (1/7)
9.30 ČEBELICA MAJA
9.55 NOVINARSKE ZGODBE: 
ŠPORTNO POROČILO, češka 
naniz.
10.05 ZGODBE O POLUHCU
10.20 ALF, amer. naniz.
10.45 ZGODBE IZ ŠKOLJKE
11.45 PERISKOPOV RAČEK
12.25 SLOVENSKA KUHINJA 
Z ANSAMBLOM BRATOV AV
SENIK, 10/10

14.15 VIDEO STRANI
14.55 VIDEOSTRANI
15.05 PLAVA TRAVA ZABORAVA, 

ponovitev
15.50 ŽARIŠČE, ponovitev
16.20 SOVA, ponovitev
16.50 EP VIDEO STRANI
16.55 POSLOVNE INFORMACIJE
17.00 DNEVNIK 1
17.05 ČUDEŽ V V ALBY JU, danski film
18.30 ZDAJ PA PO SLOVENSKO
18.55 ŽE VESTE?
19.05 RISANKA
19.15 TV OKNO
19.30 DNEVNIK 2
19.55 VREME 
19.59 UTRIP
20.20 ŽREBANJE 3X3
20.35 EVROPA 90, zabavnoglasbena 

oddaja
20.55 SARAJEVO: IZBOR POPEVKE 

JRT ZA PESEM EVROVIZIJE, 
1. del

22.00 DNEVNIK 3, ŠPORT, VREME
22.15 SOVA:

NA ZDRAVJE!, amer. naniz., 
2/30
TWIN PEAKS, amer. nadalj., 
8/21
SOSEDA, amer. film

2.10 VIDEO STRANI

SLOVENIJA 2
12.55 Videonoč (ponovitev) — 16.55 SP 
v atletiki (prenos) — 21.00 Filmske 
uspešnice: Pirati (franc, film) — 22.50 
Yutel — 23.50 Satelitski programi

HTV 1
8.15 Poročila — 8.20 TV koledar — 8.30 
Spored za otroke — 10.00 Izbor šolskega 
programa — 11.30 Danes skupaj — 
12.00 Izbrali smo za vas — 13.00 Tarzan 
in njegova družica (amer film) — 14.40 
Mikser M (zabavna oddaja) — 15.15 
Sedmi čut — 15.25 Ciklus kratkih filmov 
B. Marjanoviča — 15.40 Narodna glasba
— 16.10 TV teden — 16.25 Poročila —
16.30 TV draža — 18.00 Berači in sinovi 
(TV nadalj., 8/13)— 18.55 Risana serija
— 19.30 Dnevnik I — 20.00 Pogovor 
tedna — 20.15 Zabavna oddaja — 20.55 
Sarajevo: izbor popevke JRT za Pesem 
Evrovizije, 1. del — 22.00 Športna sobota
— 22.20 Dnevnik 2 — 22.40 Izbor po
pevke JRT za Pesem Evrovizije, 2. del —
23.40 Fluid (zabavnoglasbena oddaja) — 
0.25 Poročila

NEDELJA, 10. III. 
SLOVENIJA 1

8.25 — 0.40 TELETEKST
8.40 VIDEO STRANI
8.50 OTROŠKA MATINEJA:

ŽIV ŽAV
PASJA PRIPOVED ALI KAKO 
JE BILO..., ponovitev češke naniz., 
5/6

10.15 V ZNAMENJU ZVEZD, nemška 
do. serija, 1/12

10.45 MUPPET SHOW
11.10 DOMAČI ANSAMBLI: ANSAM

BEL KRT
11.40 OBZORJE DUHA
12.05 ZNANI UMETNIKI V CIRKU

ŠKI ARENI, 2. del
12.55 VIDEOSTRANI
13.10 RETROSPEKTIVA ROLLING 

STONESOV, angl. dok. film
14.40 SAGA O FORSYTHIH, angl. na

dalj., 8/26
15.30 SOVA, ponovitev
16.55 POSLOVNE INFORMACIJE
17.00 DNEVNIK 1
17.05 CAPABLANCA, kubansko-sovjet- 

ski film
18.35 DOLENJSKI SPLET, otroška 

folklorna oddaja
18.50 RISANKA
19.00 TV MERNIK
19.15 TV OKNO
19.30 DNEVNIK 2
19.55 VREME
20.05 DONATOR, nadalj. HTV, 2/3
20.55 ZDRAVO
22.15 DNEVNIK 3, VREME
22.55 SOVA:

TWIN PEAKS, amer. nadalj., 
9/21

0.30 VIDEO STRANI

SLOVENIJA 2
Opomba: 16.55 SP v atletiki
14.00 Športno popoldne — 19.30 Dnev
nik 20.00 Okavango - dragulj Kalaha- 
rija (angl. poljudnoznan. oddaja. 2/3) —
20.55 Kajkavske popevke — 21.45 
Športni pregled — 22.15 Yutel

HTV 1
9.45 Poročila — 9.50 TV koledar
10.00 Nedeljsko dopoldne za otroke —
12.00 Kmetijska oddaja — 13.00 Poroči
la 13.05 Daktari (amer. naniz.) —
13.55 Družinska oddaja 14.25 Nedelj
sko popoldne — 18.45 Risana serija —
19.10 TV sreča — 19.30 Dnevnik 1 —
20.00 Dramski program —■ 20.50 Tuja 
dok. serija — 21.40 Dnevnik 2 — 22.00 
Glasba za lahko noč — 23.00 Športni 
pregled — 23.45 Poročila

PONEDELJEK, 11. III. 
SLOVENIJA 1

8.35 — 10.55 in 14.25 — 1.00 TELE
TEKST

8.50 VIDEO STRANI
9.00 MOZAIK

10.45 VIDEO STRANI
14.40 VIDEOSTRANI
14.50 SOVA, ponovitev
16.55 POSLOVNE INFORMACIJE
17.00 DNEVNIK I
17.05 MOZAIK, ponovitev 

ZDRAVO
18.30 SPORED ZA OTROKE 

RADOVEDNITAČEK 
ALF

19.10 RISANKA
19.20 TV OKNO
19.30 DNEVNIK 2
19.55 VREME
20.05 STRTA MLADOST, drama TV 

NS
21.40 OSMI DAN
22.25 DNEVNIK 3
22.45 400 LET SLOVENSKE GLAS

BE, 10. oddaja
23.35 SOVA:

AVTOŠTOPAR, amer. naniz., 
11/16
TWIN PEAKS, amer. nadalj., 
10/21

0.50 VIDEO STRANI

SLOVENIJA 2
16.00 Satelitski programi — 17.30 Studio 
Ljubljana — 19.30 Dnevnik — 20.00 Ža
rišče — 20.30 Po sledeh napredka —
21.05 Sedma steza — 21.25 Rezervirano 
za šanson — 21.45 Satelitski programi —
22.45 Yutel

TOREK, 12. III. 
SLOVENIJA 1
8.35— 12.30 in 14.10 — 24.00 

TELETEKST
8.50 VIDEO STRANI

9.00 TV MOZAIK
9.00 ZGODBE IZ ŠKOLJKE
10.00 ŠOLSKA TV 
ZEMLJEPISNE POSEBNOSTI, 
4/14
10.50 ANGLEŠČINA - FOLLOW 
ME, 5. lekcija
11.15 SEDMA STEZA
11.35 OSMI DAN

12.20 VIDEOSTRANI
14.35 MOZAIK, ponovitev 

ANGLEŠČINA - FOLLOW ME, 
5 lekcija

15.00 ŽARIŠČE, ponovitev
15.30 SOVA, ponovitev
16.55 POSLOVNE INFORMACIJE
17.00 DNEVNIK 1
17.05 MOZAIK - ŠOLSKA TV
18.05 SPORED ZA OTROKE IN 

MLADE
19.00 RISANKA
19.15 TV OKNO
19.30 DNEVNIK 2
19.55 VREME
20.05 VČERAJŠNJE SANJE, angl. na

dalj., 3/7
21.00 NOVOSTI ZALOŽB
21.10 JAZZ FESTIVAL V MONTRE- 

UXU, 4. oddaja
22.15 DNEVNIK 3, VREME
22.35 SOVA:/FČ HAGGARD, angl. 

naniz., 2/7
TWIN PEAKS, amer. nadalj., 
11/21

23.50 VIDEO STRANI

SLOVENIJA 2
16.00 Satelitski programi 17.30 Studio 
2 Koper — 19.00 Naša pesem — 19.30 
Dnevnik — 20.00 Žarišče - 20.30 Žre
banje lota — 20.35 Umetniški večer: Hol- 
lywoodski uporniki (amer. dok. film) —
22.00 Yutel

SREDA, 13. III. 

SLOVENIJA 1
8.35 — 11.50 in 14.35 — 0.40 TELE

TEKST
8.50 VIDEO STRANI
9.00 TV MOZAIK 

□ no živžav
9.50 STRTA MLADOST, drama 
TV NS
10.50 VČERAJŠNJE SANJE, 
angl. nadalj., 3/7

11.40 VIDEOSTRANI
14.50 VIDEO STRANI
15.00 ŽARIŠČE, ponovitev
15.30 SOVA, ponovitev
16.55 POSLOVNE INFORMACIJE
17.00 DNEVNIK I
17.05 MOZAIK, ponovitev

SLOVENIJA - POČITNICE, dok. 
oddaja, 1/6

17.35 SPORED ZA OTROKE IN 
MLADE

19.00 RISANKA
19.15 TV OKNO
19.30 DNEVNIK 2
19.55 VREME

20.05 FILM TEDNA 
38, avstrijski film

21.40 DNEVNIK 3, VREME
22.00 FLUID, 2. del zabavnoglasb 

oddaje
22.45 SOVA:

ALF, amer. naniz. 28/39 
TWIN PEAKS, amer. nadalj 
12/21
V ZNAMENJU ZVEZD, nemška 
dok. serija, 2/12 

0.30 VIDEO STRANI

SLOVENIJA 2
Opomba: 19.25 SP v umetnostne"1 
drsanju
16.00 Satelitski programi — 18.30 Slo
venci v zmejstvu — 19.00 Studio Mariboi 
— 19.30 Dnevnik — 20.00 Žarišče -
20.30 Opera, balet — 21.50 Mednarodno 
delavsko gibanje (6/8) — 23.10 Svet p0-
roča — 23.55 Yutel ipt

/bos'/ .

is! insid rti,v
■ i v. ruj .nr/

ČETRTEK, 14. III.

3*
SLOVENIJA 1
8.35— 11.45 in 14.35 

TELETEKST
8.50 VIDEO STRANI
9.00 TV MOZAIK

11.35 VIDEO STRANI
14.50 VIDEOSTRANI
15.00 MOZAIK, ponovitev
15.30 ŽARIŠČE, ponovitev
16.00 SOVA, ponovitev
16.55 POSLOVNE INFORMACIJE t
17.00 DNEVNIK I
17.05 MOZAIK

17.05 ŽIVAL - ČLOVEK, 3/5
17.55 PO SLEDEH NAPREDK

18.35 SPORED ZA OTROKE 1 
MLADE

18.55 RISANKA
19.15 TV OKNO
19.30 DNEVNIK 2
19.55 VREME
20.05 SIMENON, TV naniz., 8/13
21.05 TEDNIK
22.10 DNEVNIK 3, VREME
22.30 SOVA: „

VSE RAZEN LJUBEZNI. 
naniz., zadnji del ,
TWIN PEAKS, amer. nad« 
13/21

23.45 VIDEO STRANI

SLOVENIJA 2
Opomba: 19.25 SP v umetnostni 
drsanju
16.00 Satelitski programi 16.30 SCi 
umetnostnem drsanju (posnetek) — j j\ 
Studio Ljubljana — 19.30 Dnevnik j
20.00 Žarišče 20.30 Zdaj pa po slofjjl 
sko, 5/10 — 20.55 Mali koncert — 2>- I 
Svet na zaslonu — 21.40 Komedij3 fi 
slovenskem odru: A. Brešan: Hudič n3 
lozofski fakulteti — 23.50 Yutel

Zakaj
Zavarovalnica Novo mesto, d.d.

ker je dolenjsko-kočevska zavarovalnica 
ker je zavarovalnica, ki živi s svojimi 
zavarovanci
ker pozna potrebe svojih zavarovancev 
ker ni samo zavarovalnica, ampak je tudi 
drugače prisotna v tem prostoru 
ker gradi poslovanje na zaupanju 
ker razvija korektne poslovne odnose 
ker je vaša zavarovalnica

.-•lob itec

Vsem ženam čestitamo za 8. marec!
14 DOLENJSKI UST Št. 10 (2168) 7, marca



Nosiš posledice, 
če delaš 

neumnosti
Odziv na verze

Novinarji so zadnje čase vse bolj na 
udaru. Ob nezadovoljstvu z njihovim 
pisanjem se jih toži, vzame se jim akre
ditacijo in podobno. Le redko pa se 
zgodi, da nezadovoljni posameznik o 
novinarju napiše pesmico. Nov trend pa 
je tak v deželi Kranjski ali predvsem 
trebanjski. Pesmica na moj račun, ob- 
javljena v Dolenjskem listu v Trebanjs
kih iverih 28. februarja letos, je vseka
kor kompliment meni osebno in moje- 
niu novinarskemu delu. To torej pome
li1' da so moji prispevki v Nedeljskem 
dnevmj^Meodvisnem dnevniku. PIL- 
u, GClMMHpitem listu in drugih 
časopisih brani ter odmevni, in sicer ta
ko močno, da se mi že »hvalospeve« v 
verzih pf|rj 2fclptdo se mi je morda ne
koliko le pri mušižkah, kajti mojih so
govornikov zagotovo ni moč označiti s 
to besedo. Poglejmo si le nekatere iz
med sogovornikov v mojih člankih, ob
javljenih zadnje tri mesece v Nedeljs- 

em dnevniku. Milan Kučan, Lojze 
eterle, Miša Molk, Ivan Kramberger, 

Jože Školč, Franc Košir, Jelko Kacin, 
°r J^nšan Plut in drugi.

Kaj čudno luč pa ta iver oziroma v 
nJej podpis »krvosesi OŠ Trebnje« 
meče na trebanjsko osnovno šolo. Ker 
pesmica ni podpisana, je povsem mož- 

o, da si je nekdo šolo pač privoščil za 
SV0Je poskuse.
tr >k ar se ,l'če spornega odvzema krvi v 

■ anjski šoli (o katerem pa v Neod- 
'snem dnevniku nisem pisal jaz, am- 

, k sem temo predal našemu novinarju 
Ptfrtfje zdravstva, Emilu Lukanči- 
-Moriju), pa samo to: koliko prosto- 

° jcev bi dobili za to, neko raziskoval
ni! na!P8°' če bi o tem predhodno 

vestih starše? Kaj malo, zagotovo pa 
m.oral‘. posredovati več podatkov o 

ziskavi in namenu, kot sojih otrokom 
ra<r (’Pravljenem odvzemu, in to le za- 
I 1 lC(-ncga pisuna. Brez vseh papirjev, 

na osebnem poznanstvu pa se take 
stvari ne delajo! In v tem je manipulaci- 
{'! otr<-,ki. Zdravstveni dom Trebnje je 
tud' ”namočil« in izkoristil. Ampak 

' S'lla se bo morala odvaditi naivnos- 
Tf ,a. *0: kot bivšemu učencu OŠ
r , .Pie se mi je posebej v srce usedel iz- 

- življenjsko navodilo moje učiteljice 
oncke Grandovec: Če si upaš nekaj 

_ jot', potem si upaj to tudi priznati. Ali 
mečno drugače: če delaš, ali se ti »zgo- 
dic T"1"05'1, Pa<- moraš nositi posle-

Se o bajnih plačah v zdravstvu j/v ?t wru VFRTGfl
Odmev na članka v DL 14. in 21.2. o plačah nekaterih zdravnikov v ZD Sevnica ^ 1x11 V I4IVI Vil 1

_ —>-u ciuveKom m munoje velika
časop'St JC mo8°^e ubiti s

TOMAŽ BUKOVEC

Sporni zračniki
_ Kaj meni inšpekcija

Zaradj neodgovornega ravnanja nad- 
_■ ,ne8a..organa skupščine občine Sev- 
nha' i ifka Redenška, sva se z ženo 
in* ”, na načelnika medobčinskega 
z zaht °Lata ^r^°' gospoda Mikelna, 
Dačn d m' da Ptcpreči ponovne na
ša«™ e, .^ločitve nadzornega organa pri 
Mi t,C,JDZračnikov v hiši v N™ 15. 
no odwfnnnŠck ^je povsem nestrokov- 
sloi«J 0C n zračnike iz zidnih tuljav in 
ux Pln Prostorov v kleti prenesel v prit- 
, stanovanje Ivanke Ključevšek, in 
SV(^^veh^ki niso plinotesne za dovod

J^ujem se, ali se še vedno inšpek- 
opjL.PJ0 izdajati odločbe, da zaščitijo 
DektZeae' Opominjam se, da so se inš- 
občinT- v^as’*1 bal' nastopati proti 
li JSk,m organom, ker potem niso bi
tem!?0 izvolieni Vse kaže, da se na 
Dnv™°x roš*u n' P^ novim režimom 
Pot spremenilo. Če se motim, zakaj 
dev m • 0 mečkanje glede perečih za- 
oQv_ •aj odgovorni v inšpektoratu od- 

riJ.° o tem v Dolenjskem listu.
JANKO BLAS

Oglašam se v tej ščemeči in štrleči 
štoriji, morda tudi komični finančni 
»srhljivki«, kot njen nesojen pravičnik 
ali njen talec. Krizni časi in razmere 
preživetja s spremljajočim kolobarje
njem strasti in nespameti tako ne priza
našajo niti zdravstvu. Pacienti in zdrav
stveni delavci pa ostajajo še naprej na 
preizkušnji v strpni trpežnosti oz. v 
splošnem nezadovoljstvu. Stari samo
upravni »gasilsko inkasantni dinozavr- 
ski« sistem je na področju financiranja 
in delitve v zdravstvu še leto po svoji 
formalni ukinitvi (decembra 1989) bo
lestno opletal in brezumno rogovilil še 
naprej. Po svoji organiziranosti, vsebini 
in obsegu ter socialnih ciljih pa ostaja 
zdravstvo kot družbena dejavnost še 
naprej prekompliciran in sploh nepre
gleden sistem.

Po indeksih rasti osebnih dohodkov 
iz leta 1988 do oktobra 1990 so OD, 
prejemki in zaslužki nekaterih zdravni
kov v splošnih zdravstvenih domovih, 
zlasti v manj razvitih občipah, tudi tri
krat presegli kolege iz klinik, bolnic, fa
kultet, dispanzerjev itd. Vse to pa ne 
glede na obseg in nivo opravljenega de
la tako glede na enoto storitev, kakor 
tudi glede na enoto delovnega časa v 
rednenvlelu in izven rednega dela (de
žurstvo, komisije, pogodbeno delo). 
Obstaja pa tudi predlog, da se izračun 
nadur vključi v pokojninsko zavarova
nje. S tem bi se neskladnosti za inten
zivnost in obseg rednega dela še nadalje 
bistveno povečevale. To bi povzročilo 
in ogrozilo tako javno zdravstvo kot so
cialno ogrožene, nacionalne programe. 
Razlika bi se še povečevala, če sistem ne 
bi uravnotežil javnega z zasebnim 
zdravstvom in kurativnega s preventiv
nim.

Preseneča tudi manjša občutljivost in 
neodzivnost posameznih zdravstvenih 
delavcev v luči skupne usode, ko je sko
raj polovica državljanov v Sloveniji ek
sistenčno ogroženih. Pri tem pa je tako 
gospodarstvo kot negospodarstvo v raz-

Ne štejte 
le kosti 

izdajalcev
O pisanju in javnosti
V Dolenjskem listu smo v zadnjem 

času prebrali celo vrsto napisov, v kate
rih avtorji omalovažujejo, zaničujejo in 
blatijo akcije, ki sojih izvajali partizani 
pod poveljstvom predpostavljenih ko
mand. Mnogi klerofašisti so se vrgli sa
mo na preštevanje kosti raznih izdajal
cev po kraških jamah, ki so si zaslužili in 
še zaslužijo naj večji prezir poštenega de
la slovenskega naroda, saj so izdajalci 
sodelovali z okupatorjem kot njegovi 
podrepniki. Zelo žalostno pa je za Do
lenjski list, ki še velja za glavno glasilo 
tega dela Slovenije, da se niti enkrat ni 
spomnil nedolžnih žrtev Dolenjske in 
Bele krajine. Na tem območju je bilo 
pobitih na tisoče nedolžnih ljudi vseh 
starosti, in to po zaslugi prav klerofašis- 
tičnih izdajalcev in sodelavcev okupa
torskih vojaških sil. Pred vso javnostjo 
zastavljam vprašanje Dolenjskemu lis
tu, zakaj ne prikaže in pove, da je bilo 
samo na otoku Rabu usmrčenih 5.600 
Slovencev, samo zato, ker so bili pošte
ni in zavedni Slovenci. O tem in drugih 
zločinih ne želim govoriti ob tej prilož
nosti. Ker se bliža obletnica tragedije na 
Javoroci 16. marca 1944, ko je po zas
lugi slovenskih izdajalcev in današnjih 
klerofašistov padlo 118 borcev 4. batal
jona Cankarjeve brigade, novinarje 
opozarjam na ta zločin. Toda ne želim, 
da o tem pišejo, ker jih je strah HDZ- 
jevih velikašev, vendar naj imajo na 
umu, daje nad njimi postavljen črn križ 
nad neumno glavo.

Udeleženec borbe na 
legendarni Javorovici

!■ KOMUNALA
Novo mesto, p.o.
Cesta kom. Staneta 2 
68000 Novo mesto

ponovno objavlja
f osti delovni mesti s posebnimi pooblastili in odgovornostmi

1- VODJE RAZVOJNO KOMERCIALNEGA 
SEKTORJA

~~ visoka ali višja izobrazba ekonomske, komunalne ali grad- 
_____ bene smeri
~~ 3 oziroma 5 let ustreznih delovnih izkušenj

2- VODJE FINANČNO RAČUNOVODSKEGA 
SEKTORJA
visoka ali višja izobrazba ekonomske smeri___ 'l!>oKa ali višja izobrazba ekonomske smet 

~~ 3 oziroma 5 let ustreznih delovnih izkušenj

d^didati naj pošljejo svoje vloge s kratkim življenjepisom 
okazili o izpolnjevanju pogojev v 8 dneh od dneva objave 
asiov podjetja z oznako »za direktorja«.

^jzbiri bomo kandidate obvestili v 30 dneh po izteku prijavnega

isom in 
na

sulu. razvojno zamočvirjeno in še ved
no, do popolne osamosvojitve, na bal
kanskem potresnem področju. Slednje 
najbrž ne potrebuje nobenega komen
tarja. Morda bi operacija po jugoslo

vansko izgledala takole: v zdravstveni 
ustanovi operirajo tako, da pri pacientu 
z bulo izrežejo pacienta, ne bulo!

Pravi čudež je, da družba daje za 
zdravstvo pri nas manj kot 4% bruto na
rodnega dohodka (medtem ko v razvi
tih državah do 109?!). in to kljub veli
kim dosežkom v Sloveniji na evropski 
ravni. Po mojem mnenju pa je nujno 
potrebno odpraviti ekscese in vzposta
viti sistem, ki bo učinkovit in human. 
Načelo oz. praksa, da vžameš tam, kjer 
skoraj ni, in daš tja, kjer je več, a le za 
nekatere, je nevzdržno. Državljani Slo
venije morajo kot davkoplačevalci po
znati usodo in koristi svojega prispevka

TEŽAVE Z DIMNIKARJI
KOČEVJE — Dimnikarsko službo 

v mestu Kočevje zgledno opravljata Jo
že Lavrič in Adolf Jakšič. Žal bo šel 
slednji kmalu v pokoj. Na ostalem ob
močju občine Kočevje dimnikarjev ni 
ali pa opravljajo svoje delo slabo, da 
občani z njihovimi storitvami niso za
dovoljni. To velja še posebej za območ
ja KS Kostel, Osilnica, Draga, Pred- 
grad, Struge in Livold, kjer sta ali pa 
naj bi opravljala dimnikarske storitve 
dimnikarja iz sosednje Hrvaške. V 
občini Kočevje bi nujno potrebovali 
vsaj še tri dimnikarje.

RAZSTAVA V PLANIKI
NOVO MESTO — Društvo invali

dov Novo mesto je te dni postavilo v 
sklopu praznovanja 8. marca razstavo 
izdelkov svojih članov. Razstava je tudi 
letos v izložbi trgovine Planika na 
Glavnem trgu in to naklonjenost Plani- 
kinega osebja v novomeškem invalids
kem društvu posebej pohvalijo. Med 
razstavljenimi izdelki pridnih rok čla
nov društva invalidov lahko mimoidoči 
vidijo vezenine, pletenine, košare in 
podobno. Vodstvo društva bo take razs
tave pripravljalo tudi v bodoče in želi, 
da bi se člani odzvali s še več izdelki.

in davka za zdravstvo in družbene de
javnosti. Skratka, naj bi šlo za odprt ra
čun vložkov in rezultatov v njih. Taka je 
običajna praksa in logika javnega 
zdravstva, civilne družbe v razvitih dr
žavah. kjer javnost ima vpogled in po
sredno kontrolo in možnost vpliva na 
kreiranje sistema in spremljanja v 
praksi.

Vzrok, da sem odprl temo, kije bila v 
časopisu objavljena in sporna, je samo 
pravica občana in zdravstvenega delav
ca. da zvemo za kompletne in kvalitetne 
podatke, ki so pogoj kvalitetnemu od
ločanju, izbiri takoiv praksi kot v zako
nodaji. Močno pogrešamo tudi kompe
tentnost, odgovornost zdravstvenih de
lavcev in stroke za stanje in razmere v 
zdravstvu. Stara praksa odgovornih, da 
vsi počno vse, nobeden pa nič do kraja, 
je nevzdržna! Posledice so razstavljene 
povsod, tako, da napredno nazadujemo 
in vzvratno prehitevamo, tudi tiste v 
vzhodni Evropi, ki so bili za nami.

Čakajo nas nove naloge in napori, da 
se uveljavi racionalen, učinkovit sistem 
zdravstvenega varstva in dejavnosti v 
smislu kvalitete življenja in zdravja za 
vse. Tudi v zdravstveni dejavnosti mora 
biti znan titularij in lastnik z imenom in 
obrazom. Opredelitev se nanaša samo 
na pristojnosti in odgovornosti, usodo 
in rezultate zdravstvenega varstva. Nuj
no je uveljaviti socialnoekonomsko 
prenovo ter zdravo civilno družbo, ki 
naj bo zasnovana celostno in finalno 
(nacionalni programi!). Nadalje kaže 
ustoličiti profesionalno delo oz. stroko 
po kriterijih razvite Evrope. V celoti 
kaže ovrednotiti vlogo in položaj zdrav
stva ne le v luči etike, ampak konkretne 
esistence oz. stimulacije za obseg in vse
bino dela, po strokovnih načelih in dok
trini. Zdravstveno varstvo ne more biti 
le poslušen privesek družbe, ampak 
predvsem aktiven udeleženec pri razvo
ju produktivnosti družbe, socialni var
nosti ljudi, organizirano po tržnih nače
lih konkurence in selektivnosti. Naj 
bodo zadovoljni pacient, zdravstveno 
varen občan ter prijaznejše okolje, mera 
in kompas skupne in posamične usode 
občana in zdravstvenega delavca. In si
cer takšne usode, ki ne osvobaja in ne 
ogroža nikogar!

dr. CVETO GRADIŠAR

^ alpba oglase sprejemamo na tel.: 068/28-121

Prijatelji, vprašam vas: kam?
Ob tragediji v temačnem četrtkovem jutru

Svetle zamisli in velika pričakovanja 
in mladost. Življenje je lahko s tem ena 
sama melodija, veličastna in spodbud
na. V tem življenju bi se dalo še kaj do
seči. Res hodimo na koncerte poslušat 
divje bende, res žuriramo, vendar ko de
lamo, delamo. Delamo polni svetlih 
zamisli in velikih pričakovanj, in ker še
le stopamo v dvajseto leto, je delo mno
gih izmed nas učenje, delovni dosežek 
pa je zgleden učni uspeh. Generacija 
smo, ki pravzaprav šele začenja živeti.

Tudi ko nam je eden takih koncer
tov, zagrebški prejšnjega dne, 7. fe
bruarja letos, še polnil ušesa in duše, 
smo se mi trije z Boštjanom in Alber
tom podali v šolo, na to naše stalno de
lo, s katerim rastemo in začenjamo žive
ti. Ko smo tega dne zjutraj sedli pri Al
bertu v fiat, smo mislili, da se odprav
ljamo na čisto vsakdanjo pot v šolo. 
Doslej smo jo premagali že večkrat, 
skupaj ali vsak zase. Če ne bi bilo snega 
in če ne bi bilo spolzke ceste smrti in če 
ne bi bil Mačkovec, bi jo zmogli tudi ti
sto nesrečno četrtkovo jutro. Toda zla 
usoda je to troje združila v smrtonosno 
orodje in z njim usekala v naše svetle 
zamisli in velika pričakovanja in življe
nje je prenehalo biti melodija, veličast
na in spodbudna. Za Boštjana je bilo ti
sto jutro zadnje jutro. Albert jih je 
preživel še nekaj, predenje umrl. Da sta 
Boštjan in Albert umrla, to žge duha, 
bolj kakor me boli zaradi enajstih zlom
ljenih reber in omrtvelih pljuč.

Enkrat potem, ko smo tistega jutra v 
Šmarjeških Toplicah sedli v avtomobil 
in sem pognal proti Novemu mestu, nas 
je v Mačkovcu začelo ubijati. Potlej so

Pavlinovi telefonirali po pomoč in brž 
so prihiteli gasilci in prihiteli so še reše
valci iz zdravstvenega doma. Po tistem 
pa dolge ure, ko nisem vedel, da sem 
živ, in ko nisem vedel, da Albert živi. To 
so bile večne ure, ko so nad strtima žr
tvama usode bdeli najbolj skrbni ljudje 
na svetu. Hvala vsem zdravnikom in 
drugemu osebju v bolnišnicah, tem 
plemenitim ljudem z velikim srcem. Po
sebna hvala vsem, ki so prvi pomagali. 
Velik dolg čutim do tistih, ki so prvi kli
cali na pomoč. Hvala vsem za moje po
novno rojstvo. Kot novomeška bolniš
nica in Klinični center v Ljubljani je 
izkazala na svoj način skrb tudi moja 
šola. Kakor kri, ki sem jo prejel od do
bre darovalke, in kot kisik, ki sem ga 
smel vdihavati med prevozom v Ljub
ljano, so bila spodbudna pisma dijakov 
in profesorjev. In kot življenjska moč v 
preluknjano telo in ohromljenega duha 
je dobro delo ranam razumevanje obeh 
družin, ki sta izgubili svoja sinova, moja 
prijatelja Boštjana in Alberta. Ponudili 
so mi veliko človečnosti. Ni jim bilo 
lahko. Zato hvala. Če bo iskrena beseda 
zahvale za človečnost našla dobro me
sto v razparanih dušah njunih svojcev, 
bo morda lažji pogled v prihodnost. 
Moj pogled v prihodnost, ki je nekako 
izgubila čar svetlih zamisli in velikih 
pričakovanj. Navzela pa seje vprašanj. 
Kako stopiti v razred, kako nadaljevati 
šolanje brez prijateljev? Sem mar greš
nik, ker sem živ? Odgovor bodo prebra
li v paragrafih in iztrgali si ga bodo iz 
duš sodniki. Toda hujši od vseh sodni
kov je sodnik srca, vemo tudi v genera
ciji, ki šele začenja živeti in delati.

T. G.

KOMUNALA
Metlika

Cesta XV. brigade 2 
68330 Metlika

RAZPISUJE

prosta dela in naloge

individualnega poslovodnega organa, 
direktorja podjetja

Kandidat za direktorja mora izpolnjevati poleg splošnih pogo
jev, določenih z zakonom, še naslednje pogoje:
— da ima izobrazbo ustrezne smeri, višjo ali srednjo
— da ima 5 let izkušenj v stroki, od tega vsaj 3 leta na vodilnih 

delovnih mestih
— da ima sposobnost za uspešno gospodarjenje in organiza

cijske sposobnosti, razvidne iz dosedanje zaposlitve.

Kandidati nai pošljejo prijave in dokazila o izpolnjevanju pogo
jev v 15 dneh po objavi razpisa razpisni komisiji.
O izbiri bomo kandidate obvestili v 15 dneh po končanem zbi
ranju vlog.

$

*

*
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MERCATOR STANDARD — Prodajna akcija je v polnem teku. Am

pak še je čas vse do 16. marca. Mercator Standard je za vas pripravil bogat 
izbor artiklov, ki so do 40 odst cenejši Jajčni špageti samo po 10.60 din, ku
mare Eta samo po 28,90 din. minišunka včrevupo II5, SO din, kila vakuum
sko pakiranih hrenovk samo po 88,10 din, krače po 52,40 din kila. In potem še 
gospodinjski pripomočki ročni električni mešalnik Gorenje samo za 789,20 
din, kavni mlinček Gorenje po 599,00 din, strojček za varjenje samo 520 din. 
Kaj bi še naštevali Bogataizbira, ugodne cene in vaš zvesti Mercator Standard 
so kot lepo spomladansko darilo.___________________________________

PROTRONIX - Računalniški TEČAJI ZA OTROKE od 7. do 10. leta 
starosti Vsako sredo po tri ure. 12 ur računalniškega opismenjevanja za 600 
din. Vpis od 15. do 16. ure na Metliški cesti v Črnomlju. Pokličite Protronbc, 
tei 068/51-898.

ZAVAROVALNICA TRIGLAV NOVO MESTO - Se vedno 
izpolnjujejo svojo obljubo: od 15. februarja dalje dajejo lO jlašl. popusta 
za vsa zavarovanja, ki bodo sklenjena na sedežu poslovne enote v Novem 
mestu. Popusti tudi v marcu. Naslov je znan: Zagrebška 2, vnekadnjem 
hotelu Kandija. Oglasite se pri njih in postregli vam bodo s podrobnejši
mi informacijami Delajo vsak delavnik od 7.50 do 18. urepopoldne, ob 
sobotah pa od 8. do 15. ure. Tei 068/25-696, 25-602 in 25-167,

VRTNICA — Gospa SONJA ČESTITA vsem ženskam ZA DAN 
ZENA. V svoji cvetličarni prodaja vseh vrst lončnice, rezano cvetje, pripravlja 
aranžmaje po zelo ugodnih cenah. Užitek je obiskali njeno cvetličarno. Cvetje 
tudi dostavlja. Straža, Ob Krki, tei 068/84-547 ali 27-691.

LEPOTA CVETJA—Kdor da kaj nase in na svojo ljubo ženo, de
kle, mamo, sestro ali ljubico, se bo v teh dneh zagotovo oglasil v cvetli
čarni. V IKEBANI (tei 068/57-184) na Otoku v Gradacu in v CVET
LIČARNI (tei 068/59-001) na Mestnem trgu 1 v Metliki vas čakajo ves 
marec. Holandska zveza.

METRO — Pomlad trka na duri Čas pospravljanja in zaljšanja domov. 
Barve in laki. za les, kovino in za steno, vseh vrst Presenetljivo KONKU
RENČNE CENE v METROJU, v Krškem, na Erjavčevi la, tei 0608/51-084.

SAT TV — Svet na zaslonu. Dobava in montaža satelitskih in klasičnih 
ANTEN. 16 programov. Pokličite ROBERT ELEKTRONIK, tei 068/22-090.

SADJARJI IN VINOGRADNIKI
PRIMEX iz Nove Gorice in INTERMARC iz Novega 

mesta organizirata PREDSTA VITEV sadjarskega rezalne
ga pnevmatskega orodja firme CAMPAGNOLA. Predstavili 
vam bodo tudi vse druge sadjarske in vinogradniške pripo
močke ter orodja iz svojega proizvodnega programa. 
PREDSTA VITVE bodo k petek, 8. marca:
SEVNICA, v nasadu Mercator Sevnica na Impoljci ob 10. uri 
METLIKA, v Drašičih v nasadu Stariha ob 15. uri 
PREDSTA VITEV bo k soboto, 9. marca:
NOVO MESTO, na Trški gori v Krkinih vinogradih pri 
Krkinem hramu ob 10. uri

»SEME« — Najbolj popolna izbira SEMEN. Prodajalna na novomeški 
tržnici, Prešernov trg 16. SEMENSKA koruza po 79 din kila, SEME za 
krmno peso brigadir pol kile samo za 65 din, mamut, blanka in drugo. Vsa 
vrtna SEMENA po 10 din. Vseh vrst orodje, pribor, gnojila in škropiva za 
SADOVNJAK, VINOGRAD, KMETIJO in VRT. Vsak dan od 7. do 18. 
ure, sobota od 7. do 12. ure. Tel. 068/22-283.

UGODNO - PC AT 286 z 2 MB RAM se dobi za 2.200 DEM: TeL 
068/25-122.

SMER - Podjetje za MEDNARODNI TRANSPORT. To se sliši do
bro. Še bolje: k sodelovanju vabijo zasebna podjetja in prevoznike za pre
voz blaga v mednarodnem transportu. Če imate tovornjak in želite sode
lovati, potem se OGLASITE v podjetju: SMER, Novo mesto, C. herojev 
48, ali na tel. 068/28-195 in 28-1%.

*
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Q terme Čatež

POSLOVNI PROSTORI

turističnem 
vam

Izkoristite ugodno priložnost in pridobite lokal v turistk 
kompleksu TERME ČATEŽ. V okviru razvojnih načrtov 
nudimo možnost najema poslovnih prostorov.
Želimo popestriti ponudbo. Nudimo možnost najema lokalov za 
specializirane trgovske in poslovne dejavnosti (frizerski salon, 
turistična agencija, »rent a car«, krzno, obutev, filigran, zlatarna, 
domača lekarna in drugo).
Velikost poslovnih prostorov je 20 mJ in več. Pri najemu bodo 
imeli prednost interesenti, ki bodo z nakupom delnic istočasno 
postali delničarji družbe.
Ponudbe zbiramo do 20. marca 1991.
Podrobne informacije dobite na sedežu družbe.

TERME ČATEŽ d.d.
tel. 0608/62-110, telex 35795, telefax 0608/62-721
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|F zavarovalnica triglav »„
KŽ/ poslovna enota Novo mesto
Vozniki, pri registraciji svojih avtomobilov zahtevajte zavaro- 
vatno polico TRlGLA V A, ki vam s svojo mrežo po Sloveniji, Hr
vaški m mednarodnimi pogodbami zagotavlja hitro in kvalitet
no rešeno škodo. Prednost zavarovancev Triglava je reše- 
vanje škodnih primerov v Novem mestu. Dobri vozniki 
TRIGLAV vam priznava vse do sedaj pridobljene popuste; 
vsem, ki bodo prišli sklenit zavarovanje na sedež Poslovne 
enote na Zagrebško 2, v bivši hotel Kandija, pa še dodaten 10- 
odst. popust.

DRUŽBENO PODJETJE

GOSTINSTVO 
BOLA KRA3INA

Delavski svet podjetja
GOSTINSTVO BELA KRAJINA ČRNOMELJ
Kolodvorska 62 (tel. 51-035)

je sklenil oddati v najem družbenemu ali privatnemu sektorju

gostinski objekt — 
restavracijo GRAD — ČRNOMELJ

Kapaciteta: restavracija — 40 sedežev, vrt — 60 sedežev, disko 
, — 80 sedežev, snack-bar in kuhinja za 300 obrokov dnevno

Rok ponudbe je 8 dni po objavi.
Prednost imajo zaposleni v podjetju.

/O ljubljanska banka
Dolenjska banka d. d. 
Novo mesto

objavlja

JAVNO LICITACIJO
odpisanih osnovnih sredstev in osnovnih sredstev izven upo
rabe. Odprodati želimo več miz, stolov, omar, pultov, računskih 
in knjižnih strojev ter drugo pisarniško opremo. Prodaja bo v pe
tek, 8. marca,ob 15. uri v prostorih poslovne stavbe na Trdinovi 
2 v Novem mestu. Ogled opreme je možen dve uri pred pričet
kom prodaje. Kupljeno opremo je potrebno takoj plačati in 
prevzeti.
Pred začetkom prodaje morajo kupci položiti 10-odstotno kav
cijo. Davčne obveznosti poravna kupec.

d.o.o.

KOLESARJI, BLIŽA SE VAŠA SEZONA!!
Velika izbira italijanskih koles
mautain bike, city bike v moški 
ali ženski izvedbi, 
clasik bike, BMX.

Vseh velikosti za kolesarje 
od starosti 1 do 99 let.

Cene že od 2.503,80 din 
naprej!
Paleta modnih barv!

Obiščite nas v:
GAMA CENTER LJUBLJANA, Titova 64
TEL. 061/326-685, FAX. 061/301-717

GAMA CENTER BREŽICE, Brežina 25 a
TEL. 0608/62-336, FAX. 0608/62-976

KMETIJSKA PROIZVODNJA 
IN TRGOVSKO PODJETJE 
»BREZA«
Bučka 5/a 
68275 ŠKOCJAN

razpisuje skladno s statutom in pravilnikom o notranji organiza
ciji naslednja prosta delovna mesta:

1. KOMERCIALISTA 
SAMOSTOJNEGA

2. RAČUNOVODJE
Pogoji pod 1:
— visoka ali višja izobrazba ekonomske ali druge ustrezne 

smeri
— najmanj 5 let ustreznih izkušenj na komercialnem področju
— aktivno znanje tujega jezika
— organizacijsko-vodstvene sposobnosti za uspešno vodenje 

svojega področja in raziskava tržišča.

Pogoji pod 2:
— visoka ali višja izobrazba ekonomske oziroma druge us

trezne smeri
— najmanj 5 let ustreznih delovnih izkušenj na področju finan

čnega poslovanja
— organizacijsko vodstvene sposobnosti za uspešno vodenje 

svojega področja
— pasivno znanje tujega jezika

Kandidati bodo ^prejeti za nedoločen čas, s polnim delovnim 
časom. Pisne ponudbe z dokazili o izpolnjevanju pogojev pošlji
te v 8 dneh na naslov: BREZA, d.o.o., Bučka 5/a, 68275 
Škocjan.
Kandidate bomo o izbiri obvestili v roku 15 dni.

( Hi KRKA, tovarna zdravil, p.o.
' ^ Novo mesto

ODDAJA V NAJEM

1. gostinski lokal — diskoteko Otočec
2. gostinski lokal — bife Otočec (ob magis

tralni cesti)
3. prostor za opravljanje medicinske kozme

tike v Zdravilišču Šmarješke Toplice

Lokala pod št. 1 in 2 sta opremljena in bosta oddana v najem z 
gostinsko opremo brez drobnega inventarja. Diskoteka bo od
dana v najem v celoti, vključno z gostinskim delom, s tem da 
najemnik namesti lastno opremo za izvajanje glasbenega in 
svetlobnega programa.

Od interesentov pričakujemo, da ohranijo dosedanjo namemb
nost prostorov, da prevzamejo v lokalih zaposlene delavce in 
da izpolnjujejo pogoje za opravljanje posameznih dejavnosti. 
Izbor med ponudniki bo opravljen glede na predstavljen pro
gram in višino ponujene najemnine, pri čemer bodo imeli pred
nost delavci KRKE, Zdravilišča. Poslovno sodelovanje bo 
sklenjeno za dobo petih let.

Podrobnejše informacije lahko dobite v vodstvu KRKE — Zdra
vilišča, tel. 068/22-436 in 22-330.

Vaše vloge z ustreznimi dokazili in s programom pričakujemo v 
8 dneh po objavi na naslov KRKA — Zdravilišča, Germova 3, 
Novo mesto. Vloge naj bodo v zaprtih kuvertah s pripisom »na
jem lokala«.
O izbiri boste obveščeni v 15 dneh po poteku roka za objavo.

ZAHVALA
Ne jokajte ob mojem grobu, 
le tiho k njemu pristopite, 
spomnite se, kako trpela sem, 
in večni mir mi zaletite.

Zapustila nas je draga mama

AMALIJA 
RAPUŠ

iz Češenc 20 pri Mirni Peči

Iskrena hvala sorodnikom, vaščanom in Driiateliem za vso Domoč in 
pozornost, ki ste jo izkazali v času njene bolezni in v dneh žalosti. Zahva
ljujemo se zdravstvenemu osebju kirurškega oddelka Splošne bolnice v 
Novem mestu, patronažni sestri Slavki in gospodu proštu Lapu za po
grebni obred. Hvala vsem, ki ste nam izrekli sožalje, darovali cvetje in se 

poslovili od naše mame.

Vsi njeni

Češence, 26.2.1991

V SPOMIN
Žalost, solza, te zbudila ni, 
tiha, nema je gomila, 
kjer počivaš mimo ti.

7. marca minevajo štiri leta, odkar si tiho od
šel od nas

OTO VERBIČ

Grob tvoj so naša srečanja s teboj. Ostali sami smo, a kljub temu s teboj, 
Oto, mi, ki smo te imeli radi. Hvala vsem, ki postojite pri njegovem 

grobu, in za vsako lepo in pošteno misel.

Mama

Mokronog, 7. marca 1991

OBVESTILO
O POVEČANJU STANARIN IN NAJEMNIN V 
OBČINI NOVO MESTO

Vse imetnike stanpvanjske pravice za družbenonajemna sta
novanja in najemnike poslovnih prostorov obveščamo o pove
čanju stanarin in najemnin, in sicer:

stanarine s 1. 3.1991 za 39% 
najemnine s 1. 3.1991 za 62%.

Odredba o povečanju stanarin bo objavljena v Skupščinskem 
Dolenjskem listu.

Republika Slovenija 
OBČINA NOVO MESTO 

SEKRETARIAT ZA VARSTVO OKOLJA 
IN UREJANJE PROSTORA

ZAHVALA
Nenadoma nas je v 77. letu zapustila naša 

draga mama, babica, sestra in teta

FRANČIŠKA 
JUNKAR

roj. Zagorc
iz Ržišč pri Kostanjevici

Iskreno se zahvaljujemo vsem dobrim sosedom, sorodnikom, prijate
ljem in znancem za vso pomoč v težkih trenutkih, za darovano cvetje, 
sveče in izrečeno sožalje. Hvala vsem, ki ste pokojno v tako velikem 
številu pospremili na zadnji poti. Posebno pa se zahvaljujemo zdravni
koma ZD Kostanjevica, ZB NOV, Novolesu Lipa ter g. župniku za lepo 

opravljen obred in obisk na domu. Vsem še enkrat iskrena hvala!

Žalujoči: vsi njeni

V SPOMIN
Spet bo prišla pomlad, 
ko vse bo zacvetelo, 
a tebe, Milena, več ne bo med nami, 
saj življenje mnogo prezgodaj ti je ovenelo.

6. marca je minilo leto, odkar nas je tragično 
za vedno zapustila naša draga komaj 16-letna 

hčerka

MILENA 
GRMŠEK

Sotelsko 8, Krško

V tihi bolečini se zahvaljujemo vsem, ki obiskujete njen grob, polagate 
nanj cvetje, prižigate sveče in se je spominjate kako drugače.

Žalujoči vsi njeni najdražji

ZAHVALA
Ko pride grenka smrt, 
moj hramček bo zaprt.

V 53. letu nas je zapustil dragi mož, oče, stric, 
tast in deda

VINKO
VIDMAR
Pod vinogradi 5, Straža

Iskreno se zahvaljujemo vsem sosedom, sorodnikom, znancem in prija
teljem, ki so nam v težkih trenutkih stali ob strani, sočustvovali z nami, 
darovali vence, cvetje, sveče in denapo pomoč ter spremili pokojnega 
na zadnji poti. Iskrena hvala gospej Senica, družini Avsenik, zdravstve 
nemu osebju Straža, kolektivu Novolesa TVP, TSP, Novoteks-konfek- 
ciji ter njegovim sodelavcem. Zahvaljujemo se tudi g. župniku za lepo 

opravljen obred, godbenikom in govornikoma.

Žalujoči: vsi njegovi

Ugodno prodamo tovorni avto 
TAM 5500 — kasonar, letnik 
1972, dobro ohranjen.

BREZA, d.o.o., Bučka 5a, 
(068) 76-078 od 7. do 15. 
ure

Kupimo karoserijo furgon za 
IMV kombi 2200 z nad
gradnjo.

BREZA, d.o.o., Bučka 5a 
Škocjan
(068)76-078 od 7. do 15. 
ure

ZAHVALA
Niti zbogom nisi rekla Ljubila svojo si družino,
niti roke nam podala, ljubila zemljo si in dom,
smrt te vzela je prerano, ostala grenka nam je bolečina,
v srcih naših boš ostala. ko odšla si v večni dom.

Mnogo prezgodaj in po dolgotrajni bolezni nas je v 26. letu starosti zapustila naša 
draga žena, mama, hčerka, sestra in snaha

VALERIJA ŠALIKA
rojena REŽONJA

iz Mlake 8 pri Kočevju

Ob boleči in nenadomestljivi izgubi se iskreno zahvaljujemo sorodnikom, sosedom, prijateljem, znancem 
in vsem, ki ste jo imeli radi in jo v tako velikem številu pospremili na prerani zadnji poti ter ji poslednji dom 
zasuli s cvetjem. Posebna hvala osebju ZD Kočevje, PTT Kočevje, Melamin, Avtu Kočevje in ITPP Ribnica. 
Iskrena hvala velja tudi govornikom za besede slovesa in gospodu župniku za lepo opravljen obred. Iskrena 

hvala tudi pevcem in pihalni godbi. Vsem, ki ste jo v življenju imeli radi in jo spoštovali, iskrena hvala.

Žalujoči: mož Matjan, sin Zoran, hči Lea, mama, ata, brata Stane in Franc, sestre Marinka in 
Bernarda z družinami, družina Šalika in ostalo sorodstvo
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ZAHVALA
Ljubil si svojo domovino, 
ljubil si svoj rojstni kraj in dom, 
ostala nam je grenka bolečina, 
ko odšel si v večni dom.

Zahrbtna bolezen nam je nepričakovano in mnogo prezgodaj, v 45. letu starosti, iztr
gala iz naše sredine dragega sina, brata in strica

PETRA BARIČA
s Sinjega Vrha 23

ben^K SC zahvaUujemo vsem dobrim sosedom, sorodnikom, prijateljem in znancem, ki so nam v hudih 
u'kih pomagali in z nami sočustvovali, izrekli sožalje, darovali cvetje in pokojnega v tako velikem številu 

ljivP£»ili na zadnji poti. Prisrčna zahvala tudi GD Sinji Vrh za organizacijo pogreba, govornikoma za gan- 
lnt v hesu<Je pred domačo hišo in pri odprtem grobu in g. župniku za lepo opravljen obred. Zahvala tudi DO 

e§ral Črnomelj, Iskri Semič, Mladinskemu prehodnemu domu Ljubljana, kakor tudi »FIRMI HAAS« in 
> pokojnikovim prijateljem iz Nemčije.

kujoči; mama Kristina, brata Ivan in Vinko, sestri Štefka in Marija z družinami in ostalo
sorodstvo

V SPOMIN
Solza, žalost, bolečina te zbudila ni, 
a ostala je tišina, ki močno boli.

na dragega moža in očeta

JANEZA
MIHALIČA

z Rateža 44

10. marca bo minilo leto dni, odkar te ni več med nami. Hvala vsem, ki 
se ga še spominjate in obiskujete njegov grob.

Vsi njegovi

Niti zbogom nisi rekla, 
niti roke nam podala, 
smrt te vzela je prerano 
v srcih naših boš ostala

ZAHVALA
Delo, trud in trpljenje, 
to bilo, mama, tvoje je 
življenje.

Nenadoma in mnogo prezgodaj nas je v 66. letu starosti zapustila naša draga žena, 
mama, stara mama, tašča, sestra in teta

AMALIJA GORENC
iz Češnjevka št. 16 

pri Trebnjem
dru"' -e^' ‘z8ubi se zahvaljujemo vsem sorodnikom, vaščanom, znancem in prijateljem, sosedom, posebno 
Pis mi ^re.zn'*t> Tomšič, Lokar in Bobnar, ki so nam v težkih trenutkih stali ob strani, nam izrekli ustna in 
števJ S< a*-*a' darovali toliko lepega cvetja, sveče, sv. maše in nudili denarno pomoč in se v tako velikem 

hu poslovili od pokojne. Enaka zahvala kolektivu Temeljnega sodišča Novo mesto za izrečeno sožalje in 
arjen venec in obisk na pogrebu. Zahvaljujemo se g. kaplanu za lepo opravljen obred in pevcem za zapete 

žalostinke. Vsem še enkrat iskrena hvala.

Žalujoči: vsi njeni

Hvala vsem, kiju ohranjate v lepem spominu.

Vsi njuni

MIMICA
KLOPČIČv

rojena Smalcelj

ZAHVALA
Trpljenje si prestal, 
zdaj boš v grobu mimo spal.

Po težki, kratki in hudi bolezni nas je v 30. le
tu zapustil dragi mož, očka, sin, brat, stric in 

svak

JOŽE 
MUHIČ

Juma vas 24

kfs V‘?ljb'iemo se vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem in znancem, 
cvet° • ork°'' pomagali, izrekli sožalje, pokojniku darovali vence in 
juj Je ln ^ v tako velikem številu poslovili od njega. Posebno se zahval- 
seH ®' zuPn*ku za lepo opravljen obred, govorniku za poslovilne be-
Adr’’ k°rlivom SŠGT gostišče na trgu, Elektrotehna, TOB, IMV 
c ,r,|a Novo mesto. Iskrena hvala osebju nevrološkega oddelka 

P osne bolnišnice Novo mesto, nevrokirurškemu oddelku UKC in 
onkološkemu oddelku Ljubljana.

Žalujoči: vsi njegovi

V SPOMIN
5. marca je minilo 10 let, odkar nas je zapustil 

dragi mož, oče in stari oče

PETER
ŠMALCELJ

iz Dragatuša

9. marca pa bo minilo leto žalosti, odkar nas 
je zapustila draga mamica, hčerka, sestra in 

teta

TRENUTEK ODLOČITVE
POCENI NAKUP
BARVNIH BETONSKIH STREŠNIKOV

V PRODAJI SO OMEJENE KOLIČINE 

pod posebno ugodnimi poqo|i do 
vključno 30 marca

- 10% POPUST
ZA PLAČILO DO 30 DNI

— brezplačen prevoz za nakup 
nad 1000 kosov

kredit 1-f 5 obrokov

ZA ČLANE STANOVANJSKIH ZADRUG 
IN KMETIJSKE KOOPERANTE

VSE INFORMACIJE IN NAROČILA:

A_ZSTRESNIK
Dobruška vas, 68275 Škocjan pri Novem
mestu, ® 068/76-230, 76-502, 76-102, fax: 068/76-290

ZAHVALA

Kamorkoli greš,
vedno in povsod srečaš Boga
Bog je tisto, kar je pred nami
In jaz sem to dosegla (Andre Gide)

Po težki bolezni nas je \l 61. letu zapustila naša draga sestra in teta

LOJZKA MAKSE
z Dol. Dobrave 9 pri Trebnjem

Ob boleči izgubi naša iskrena zahvala vsem sorodnikom, sosedom, dobrim prijateljem, nekdanjim sodelav
cem in znancem za obiske na domu v času bolezni ter za tako številno spremstvo na njeni zadnji poti. Hvala 
tudi za podarjene vence sosedom in sodelavcem. Najlepša hvala tudi dr. Humarju za obiske na domu, preča
stiti duhovščini za lepo opravljen obred, govornikoma in pevcem za zapete žalostinke. Vsem skupaj in vsa

kemu posebej še enkrat iskrena hvala!

Žalujoči: bratje Lojze, Tone in Jože, sestre Justi, Ančka, Ivanka in Vida z družinami

ZAHVALA
Po težki in dolgotrajni bolezni je v 75. letu starosti prenehalo biti plemenito in dobro 

srce naše drage sorodnice, družbenopolitične delavke in prijateljice

ENICE ŠKOF
Zahvaljujemo se nevrološkemu oddelku Splošne bolnišnice v Novem mestu in Zdravstvenemu domu Črnomelj za 
zdravniško pomoč. Posebno zahvalo smo dolžni Domu starejših občanov Črnomelj za njeno dolgotrajno nego ter 
organizaciji Zveze borcev NOV Črnomelj za vso izkazano pomoč v času njene bolezni in smrti. Zahvaljujemo se 
tudi vsem borcem, aktivistom, občanom in prijateljem, ki soji v njeni bolezni stali ob strani, in vsem tistim, ki so 
darovali cvetje in se tako množično poslovili od nje na pokopališču v Črnomlju in v Rosalnicah pri Metliki. Hvala 
pevskemu zboru in godbi ter vsem govornikom, ki so s tako toplimi besedami opisali njeno trnovo življenjsko pot 

— pot, ki je bila eno samo dajanje sočloveku.

Slava njenemu spominu!
Vsi njeni

ZAHVALA
Ob boleči izgubi našega dragega moža, očeta, 

tasta in starega očeta

BOŽIDARJA
KRAMARIČA-

DARETA
iz ČRNOMLJA

se iskreno zahvaljujemo osebju Internega oddelka Splošne bolnišnice 
Novo mesto. Posebno zahvalo dolgujemo dr. Furlanovi za vso skrb 
med njegovo boleznijo. Prisrčna hvala vsem sorodnikom, prijateljem, 
znancem in sosedom, ki ste z nami sočustvovali, nam izrekli pisna in 
ustna sožalja, podarili cvetje in ga pospremili na njejgovi zadnji poti. So
sedama Vardjanovi in Šnelerjevi se najlepše zahvaljujemo za nesebično 
pomoč v težkih trenutkih. Naša iskrena zahvala velja Nogometnemu 
klubu Bela krajina za pomoč pri organizaciji pogreba. Zahvaljujemo se 
ZZB NOV Črnomelj, SDK Novo mesto in ekspozituri Črnomelj, OŠ 
Milka Šobar-Nataša, Revoz SCP Novo mesto. Iskrena hvala godbi na 
pihala, pevskemu zboru društva upokojencev ter govornikoma za tople 
besede slovesa. Vsem skupaj in vsakemu posebej še enkrat iskrena in 

globoka zahvala.

Žalujoči: vsi njegovi

V SPOMIN
Pomlad na vrt bo tvoj prišla 
in čakala da prideš ti 
Sedla bo na rožna tla 
in zajokala, ker te ni

na našega dragega moža, očeta in dedka

FRANCA 
ŠKOFA
iz Novega mesta

S- marca bo minilo žalostno leto, odkar si nas zapustil. Velika je prazni- 
na> kije nastala za tabo, ko si odšel, in zelo te pogrešamo. Hvala vsem, 

ki ga skupaj z nami ohranjate v spominu.

Vsi njegovi

■ ,
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VTEM TEVHUII VAQ 7AMIIUIA TEDENSKI KOLEDAR - KINO - SLUŽBO IŠČE - SLUŽBO DOBI - STANOVANJA - MOTORNA VOZILA - KMETIJSKI STROJI 
V 1 tm I tunu VMO £ANHVI A prodam - KUPIM - POSEST - ZENITNE PONUDBE - RAZNO - OBVESTILA - PREKLICI - ČESTITKE - ZAHVALE

tedenski koledar
Četrtek, 7. marca — Tomaž 
Petek, 8. marca — Dan žena 
Sobota, 9. marca — Frančiška 
Nedelja, 10. marca — Milan 
Ponedeljek, 11. marca —- Krištof 
Torek, 12. marca — Doroteja 
Sreda, 13. marca — Kristina

LUNINE MENE 
8. marca ob 11.32

kino

zadnji krajec

BREŽICE: 8. in 9. 3. (ob 20. uri) 
ameriški erotični film Nebeške lisice. 
10.3. (ob 18. in 20. uri) ameriški akcij
ski film Ameriška Ninja 4. 12. 3. (ob 
20. uri) ameriški triler Sodniki mimo 
zakona.

KRŠKO: 7. 3. (ob 20. uri) angleška 
komedija Nore zgodbe barona Miinch- 
hausna. 8.3. (ob 19. uri) Mestno gleda-

kupim
VIKEND ali stanovanje v bližini 

Šmarjeških Toplic kupim. Informacije na
* 21-294. 1526

MANJŠE STANOVANJE v Novem
mestu kupim. * (068)23-966. 1560

motorna vozila
R 11 GTD, letnik 1985, ter usnjeno 

-»fdežnr garnituro »SKAND«, prodam. 
Šoster, Muhaber 45, ® 068/24-621.

JUGO 45, letnik 1989 (april), prva 
lastnina, 14.000 km, prodam, ® (068) 
27-445.

128, letnik I987, prevoženih 36.000 
km, prodam. ® 26-517, po 19. uri.

126 P, letnik 1985. dobro ohranjen, 
prodam. » 23-585

R 4 GTE, december 1988, prodam. 
Dušan Plut, Zagrebška 12, Novo mesto,
* 27-348. 1469

JUGO 45 E, letnik 1987, prodam.
Bartolj, Vrh 7, Šentrupert. 1470

JUGO 55 AX, letnik 1988, ugodno 
prodam. ® (0608)69-649. 1471

Ril GTL, odlično ohranjen, prodam. 
» 73-079. 1480

OPEL KORZA SVING, letnik 1989, 
ugodno prodam. Milan Matič, Pod smre
ko 7, Črnomelj, ® 51 -687. 1491

Z 101. letnik 1976, prodam. * 65- 
681. I493

JAVO 350, staro dve leti, 1.100 km, 
kovinsko rdeče barve, prodam.® (0608) 
69-428. 1494

Z I0l CONFORT, letnik 1982, 
ugodno prodam. « (0608)81-345.

1496

PRODAM R4 GTL, letnik 88. In
formacije na ® 068/23-585.

NISSAN SUNNY 1,6 SLX, letnik 
1987, in ford eskort, starejši letnik, pro
dam. Nad mlini 57, Novo mesto. 1497 

Z 101, letnik 1989, prodam za 6500 
DEM. Rifelj, Ždinja vas 49 (pri gostilni 
Pugelj), Otočec. 1498

Z 128, letnik 1987, in BT 50, letnik 
1987, prodam. Smrekar, Zbure 41, Šmar
ješke Toplice. 1502

JUGO 45, letnik 1986, registriran do 
februaija 1992, prodam. Pajk, Gorenja 
vas 23, Šmaneške Toplice. 1503

JUGO KORAL 45, star tri mesece, 
registriran do 16. januarja 1992, ugodno 
prodam. Informacije na ® (0608)33- 
322, vsak dan po 16. uri. 1504

R 4 GTL, letnik 1989, ugodno prodam 
za 7200 DEM, ® 73-720, popoldne. 
Vinko Šušterič.Šmaijeta 11 b. 1506 

FIAT UNO 45 S, letnik 1986, ugodno 
prodam. ® 22-861. 1508

GOLF, letnik 198 L prodam. Slavko 
Novak, Orehovica 16, Šentjernej. 1509 

GOLF DIESEL, rdeč, star 26 mese
cev, prodam. Možna menjava za R 4 
GTL, do 3 let. Rudman, Gor. Družinska 
vas 43 d, pri snack baru, Šmarješke To
plice. 1510

Z 128, letnik 1987, prodam ali men
jam za cenejši avto. ® 22-907. 1512

JUGO 45, letnik 1987, ugodno pro
dam. ® 73-041. 1514

OPEL KADET 1200, prva registraci
ja 1976, stalno garaži ran in zelo dobro oh
ranjen, prodam. ® (068)22-398, po 16. 
uri. 1516

FORD SIERRA 1,6 prodam. V račun 
vzamem R 4. Cena ugodna. ® 50-123.

1517
JUGO 45, letnik 1989, registriran do 

marca 1992, rdeče barve, 21.000 km, 
prodam. ® 22-979, 43-794. 1520

lišče ljubljansko: Ta veseli dan ali Mati
ček se ženi. 10. 3. (ob 18. uri) ameriški 
akcijski film Dick Tracy. 12. 3. (ob 20. 
uri) ameriška melodrama Jeklene mag
nolije.

KRMELJ: 9. 3. ameriški akcijski 
film Nad zakonom.

NOVO MESTO DOM KUL
TURE: 7. in 8.3. (ob 18. in 20.15) ter 9. 
in 10. 3. (ob 20. uri) ameriški triler Ne
dokazana krivda. 9. in 10. (ob 18. uri) 
ter 11. 3. (ob 18. in 20. uri) premiera 
ameriške kriminalne komedije Rock 
and roli detektiv. 12.3. (ob 16. uri) lut
kovna predstava Janko in Metka. 12. 
(ob 18. in 20. uril ter 13. 3. (ob 20. uri) 
ameriška drama Ženska — vrag. 13. 3. 
(ob 17. uri) Marlizz schow.

NOVO MESTO - DOM JLA: Od 
8. do 10. 3. (ob 19. uri) ameriški film 
Lov na ninje. Od 11. do 13. 3. (ob 19. 
uri) angleški film Obramba sistema.

ŠEVNICA: 8. in 10. 3. ameriški ak
cijski film Nad zakonom. 11. in 12. 3. 
ameriška risanka Čarovnikov klobuk.

Z 101, letnik junij 1987, prodam. ® 
21-356, dopoldne, 25-800, popoldne, 
Adamlje, Stopiče 93. 1523

ARO, letnik 1989, prodam. Informa
cije na ® 23-918. 1527

R 18 TL, registriran do februarja 1992, 
prodam. Informacije v petek in soboto na 
® 21-971. 1529

JUGO 45, bele barve, letnik 1988, ga- 
ražiran, prodam. ® 43-505, Božo Rkman, 
Stranska vas 59, Novo mesto. 1530 

Z 126 P, letnik 1988/11, prodam. 
Jože Pavlin, Ratež 22, Brusnice. 1532 

Z 128, letnik 1989, prodam. Pogačič, 
Nad Krko 8, Otočec. 1533

R 5 CAMPUS, star eno leto, rdeče 
barve, ugodno prodam. ® (068)25-780.

1535
ZASTAVO 101 confort, LETNIK

1982, PRODAM. ® (068)26-322.
1536

GOLF DIESEL, 4 vrata, dodatno 
opremljen, svetlo rdeče barve, letnik ok
tober 1988, prodam. ® (068)22-348.

1537
Z 128, letnik 1987, prodam. * 27- 

946, Barborič, Slavka Gruma 62, Novo 
mesto. 1539

TOVORNJAK za prevoz čebel (TAM 
5500), registriran, prodam ali zamenjam 
za gradbeni material. ® (068)28-055.

1540
Z101 GTL, letnik 1986, prodam. Jože 

Gazvoda, Paderšičeva 17, Novo mesto.
1543

Z 101 GTL, letnik 1987, prodam, o 
42-190. 1544

MOTOR M 15, star dve leti in pol, ze
lo dobro ohranjen, prodam ali zamenjam 
za žrebe, kobilo. Zamenjava je možna tudi 
v kakšni drugi obliki. Martin Perc, Dolnji 
Suhor 13, 68343 Dragatuš, ® (068)57- 
430. 1546

LADO, letnik 1978, registrirano, mo
torno žago Husquarna, motorno nahrbtno 
škropilnico, stroj za izdelavo strešne 
opeke, prodam. Cesar, Rdeči Kal 8, 
Dobrnič. 1552

JUGO KORAL 55, letnik 1989, regis
triran do marca 1992, prodam. Jože Gril, 
Dobindol 3, Uršna sela. 1554

OPEL KADETT 16 D, letnik 1985, 
kovinske barve, originalna dodatna opre
ma, prodam. ® 20-228. 1556

ZASTAVO 128, letnik 1989, prodam. 
® 73-022. 1557

RENAULT 9 GT, diesel, letnik 1988, 
prevoženih 37.000 km, rdeč, dodatno 
opremljen,  prodam. ® 86-107, popoldne.

1558
Z101,letnik 1984,48.000 km, dvojna 

vrata, prodam. ® 21-602. 1559
JUGO 45, letnik 1989, poceni pro

dam. ® 43-675. 1561
JUGO 60, letnik 1989, audi 80, letnik 

1980, Z 750, letnik 1981, traktor Deutz, 
70 KS, prodam. ® (0608)34-947. 1562 

OPEL VEKTRA, nov, še ne ocarin
jen, prodam. ® (0608)75-664. 1563

GOLF JGL, letnik 1982, in nov motor 
ATX, ugodno prodam. ® 42-929.

1564
Z 101 GTL 55, letnik 1986, prodam. 

Špec, Stavča vas 5, Dvor. 1566
R 5 KAMPUS DIESEL, nov, še ne

registriran, ugodno prodam. Jože Gramc, 
Podbočje 97, Podbočje. 1567

126 PGL, marec 1988, prodam. ® 
(0608)34-628, po 16. uri. 1569

VISO11 RE, letnik 1985,90.000 km, 
prodam za 6.500 DEM. ® 44-208, po
poldne. 1570

126 P, letnik 1988, ugodno prodam. 
Dušanka Hočevar, Pod Trško goro 101, 
Novo mesto, »26-190. 1571

Z 101, letfiik 1986, prodam. ® 26- 
639. 1572

DVA NOVA MOTORJA za R 4 
GTL prodam. Cena po dogovoru. ® 87- 
388. 1574

DOLENJSKI LIST
USTANOVITELJ IN IZDAJATELJ: Dolenjski Hat Noro mesto, p.o.
UREDNIŠTVO: Drago Rustja Iglavni urednik in direktor), Marjan Legan Iodgo

vorni urednik), Andrej Bartel), Marjan Bauer (urednik Priloge), Mirjam Bezek- 
Jakše, Bojan Budja, Breda Duilč, Anton Jakte, Zdenka Undlč-Dragai, Martin 
Luzar, Milan Markelj, Pavel Perc, Jote Primc, Jože Simčič in Ivan Zoran.

IZHAJA obče trtkih. Posamezna i tevilka 18 din, naročnina za 1. trimesečje 200 
din; za delovne in družbene organizacije 400 din; za tujino 40 amerlikih dolarjev ali 
70 DMIali druga valuta v tej vrednosti) na leto.

OGLASI: 1 cm v enem stolpcu za ekonomske oglase 240 din, na prvi ali zadnji 
strani 480 din; za razpise, licitacije ipd. 260 din. Mali oglasi do deset besed 200 din, 
vsaka nadaljnja beseda 20 din.

ŽIRO RAČUN pri SDK Novo mesto št.: 52100-603-30624. Devizni račun št.: 
52100-620-970-25731 -128-4405/9 (LB — Dolenjska banka d.d. Novo mesto).

NASLOV: Dolenjski list, 68001 Novo mesto, Glavni trg 24, p.p. 130. Telefoni: 
uredništvo (068) 23-606,24-200, naročniška služba, ekonomska propaganda in fo
tolaboratorij 23-610, mali oglasi in zahvale 24-006; računovodstvo 22-365, telefax: 
24-896. Nenaročenih rokopisov in fotografij ne vračamo. Na podlagi mnenja repu
bliškega sekretariata za informiranje Republike Slovenije (št. 23 od 21. oktobra 1988) 
se za Dolenjski list ne plačuje temeljni davek od prometa proizvodov. Časopisni 
stavek, prelom in filmi: Grafika Novo mesto, p.o. Tisk: Ljudska pravica, Ljubljana.

JUGO KORAL 45, julij 1989, dodat
no opremljen, ugodno prodam. Cena po 
dogovoru. ® 73-203. 1575

Z 128, letnik 1987, prevoženih 32000 
km, ugodno prodam. ® 52-098. 1576

JUGO 45 A, letnik 1987, prevoženih 
38000 km, prodam. Goran Kulovec, Gaj 
15, Straža, » 84-702. 1580

JUGO KORAL 45, nov, ugodno pro
dam. ® 22-283, dopoldne. 1581

IMV KOMBI MARCEDES, s kašo 
nom, 2200 diesel, in Z 750, letnik 1980, 
prodam. ® 86-181. 1582

JUGO 55, letnik 1989, in golf JXD, 
letnik 1989, prodam. ® (068)44-784.

1583
Z 101, letnik 1986, prodam. Anton 

Redek, Vina Gorica 11, Trebnje, ® 
(068)44-270. 1584

BMW 316, letnik 1984, ugodno pro
dam. ® 76-362. 1585

GOLF DIESEL, 8/84, in R 4,5/89, 
prodam. Mokro Polje 1, Šentjernej.

1586
Z 750 LE, september 1984, ohranjeno, 

prodam. Becele, Črmošnjice 60, Stopiče.
1587

R 4 GTL, letnik 1989, prodam. ® 28- 
320. 1589

Z 101, letnik 1981, ugodno prodam. 
Raka 84 (Vinji Vrh). 1590

Z 101, letnik 1983, zelo dobro ohran
jeno, prodam. Cena po dogovoru. Robert 
Flander, Podhosta 5, Dolenjske Toplice.

1591
JUGO 45, KOT NOV, 10/89, PRO

DAM. ® (068)23-380. 1592
MERCEDES 200 D, oktober 1982, 

lepo ohranjen, prodam. ® (0608)61 -138.
1593

R 4, star eno leto, prodam za 7.600 
DEM. » 25-340. 1595

MOTOR BT 50, nov, ugodno pro
dam. ® 65-178. 1596

ZASTAVO 750, letnik 1984, prixlam. 
«(068)27-047. 1597

R 4 GTL, 11/88, ugodno prodam. ® 
84-772. 1598

JUGO 45, letnik 1989, ugodno pro
dam. ® 28-714. 1600

Z 101,1988, prodam. Radež, V Brezov 
log 15, Novo mesto. 1601

Z 750, letnik 1976, prodam ali men
jam za videorekorder. ® (068)45-279.

1602
126 PGL, golf diesel in R 5 campus 

prodam. ® 24-943. 1604
Z 101, letnik 1986, prodam. ® 28- 

468. 1605
REGATO 100 S, letnik december 

1986, prodam za 13000 DEM. Avto je 
garaiiran, ohranjen. ® 27-986, od 17. do 
20. ure. 1606

GOLF DIESEL, letnik 1986, moder, 
dobro ohranjen, prodam za 13.500. ® 
23-107. 1609

126 P, prevoženih 15000 km, star 20 
mesecev, prodam, o 25-440. 1610

BULDOŽER 510 z riperjem in mer
cedes 11—13, letnik 19876, s hidravlič
nim volanom, aluminijasti kason 6,20 x 
2,40, pridam. Alojz Globevnik, Gomila 
24, Šentjernej. 1612

R 4 TL, letnik 1984, karamboliran, 
prodam. ® 46-673. 1613

ZASTAVO 750, letnik 1984, v div 
brem stanju, prodam. ® (0608)34-986.

1614
JUGO KORAL 45, 7/88, ugodno 

prodam. Krevs, Marof 16, Mirna Peč.
1616

TOYOTO COROLLO lift bock, let
nik 1988, dobro ohranjeno, živo rdeče 
barve, prodam. ® 23-540 ali 22-451.

1617
GOLF DIESEL, letnik 1984, pro

dam. ® 25-589. 1618
Z 101, letnik 1984, prodam. ® 24- 

992, po 18. uri. 1619
R 4 GTL, 25000 km, prodam. ® 27- 

060, po 16. uri. 1620
R 18, dobro ohranjen, prodam. ® 20- 

229, v četrtek in petek popoldne. 1622 
R 4 GTL, letnik 1984, prodam ali 

menjam za lado 1300 S. ® 76-220.
1625

JUGO KORAL 45, rdeč, 7/89,9000 
km. Ravbar, ® 65-247. 1626

LADO RIVO 1300, letnik 1989, ga- 
ražirano, registrirano do januaija 1992, 
ugodno prodam. ® 58-185, dopoldne, in 
58-230, popoldne. 1628

R 4, letnik 1982, dobro ohranjen, pro
dam. » 52-798. 1631

JUGO KORAL 55, letnik 1989/7,

28000 km. prodam. ® 58-249, od 7. do 
18. ure. 1657

JUGO SKALA 55, star eno leto, pro
dam. ® 24-368. 1659

JUGO KORAL 45, letnik 1989, po
ceni prodam. ® 26-951. 1660

R 5 GL, letnik 1986, 56000 km, pro
dam za 10.000 DEM. » 52-495. 1661 

Z 128, letnik 1989, prodam. « 21- 
180. 1663

R 4 GTL, letnik 1987, prodam. ® 24- 
569. 1666

126 P, LETNIK 1981 IN 1986, 
PRODAM. * 42-453. 1668

OPEL KADET 1,3 S, letnik 1982, 
dobro ohranjen, registriran do 28. februar
ja 1992, prodam. * (0608) 75-548.

1670
Z 101 GTL 55, letnik 1987, in 2500 

kosov starejše strešne opeke prodam. ti: 
76-385. 1672

GOLF JGL DIESEL, 1983/8, dobro 
ohranjen, prodam. ® 27-687, popoldne.

1673
Z 101, letnik 1983, registrirana do sep

tembra 1991, prodam za 2.900 DEM. ® 
(068)87-167. 1675

R 4 GTL, letnik 1988,18.000 km, ga- 
ražiran, prodam. « 26-717. 1676

JUGO 45 KORAL, star 16 mesecev, 
prodam za 6000 DEM in plačam prepis in 
vse dele za jugo 45 (motor, menjalnik in 
ostalo), prodam. ® 50-066. 1679

JUGO 55, star dve leti, registriran do 
novembra 1991, prodam za 6.700 DEM. 
® 59-082 od 17. do 19. ure. 1680 

OPEL REKORD 20S, letnik 1980, 
registriran do 30.1.1992 ter Z 101 GTL, 
letnik 1985, registriran za celo leto, pro
dam. «(068)51-297. 1681

GOLF JL, letnik 1979, prodam za 
4000 DEM. ® (0608)67-536. 1682

GOLF, letnik 1980, rumen, prodam. 
Cena po dogovoru. ® 45-292, vsak dan.

1685
GOLF JGL DIESEL, 9/85 in alfa 

romeo 33,15, letnik 1985, ugodno pro
dam. « 23-878. 1687

R 4 GTL, letnik 1990, prodam. ® 
(068)21-660. 1688 

126 P, letnik 1984, prodam. ® 73- 
094. 1689

GOLF DIESEL, letnik 1983, registri
ran do 2/92, prodam. ® 84-444. 1691 

JUGO 45, letnik 1984, 70000 km, 
prodam. ® (068)25-003. 1693

OPEL KORZA 1,5 D, star 9 mesecev, 
prodam. ® (0608)62-870. 1694

JUGO 55, letnik 1984, prodam. ® 
26-640. 1695

ZASTAVO 850, letnik 1984, prodam. 
» (0608)61-234, popoldne. 1696 

TOVORNO VOZILO IMV 1500 D 
prodam ali menjam za 126 P ali Z 750. ti 
42-522. 1699

R 5 DIESEL, nov, še neregistriran, 
prodam. « 73-595. 1705

R 18 TU, registriran do 2/92,55.000 
km, letnik 1984,5 brzin, garažiran in lepo 
ohranjen, prodam. 9: (068)21-103.

1706

obvestila
CANDY SERVIS ® 22-668, K Ro

ku 17, Novo mesto. 1086
ROLETE, ŽALUZIJE izdelujemo in 

montiramo po konkurenčnih cenah. ® 
(068)44-662. 1116

ROLETE, ŽALUZIJE in lamelne 
zavese izdelujemo in montiramo. ® 
(061)451-924,(061)375-742. 1161

prodam. Sandi Palič, Pod smreko 4, 
Črnomelj, ® (068)51 -159. 1632

dobro ohranjen, prevoženih 19000 km, 
- di fc, - - 

•nomelj, w (0
TOMOS 14 M s čelado AGV, letnik 

1987, malo vožen, prodam. Cena po do
govoru. Milčinovič, Roje 1, Mirna.

1639
Z 750, letnik 1985, prodam. ® 52- 

128. 1640
126 E, letnik 1985, registriran do 

2/92, prodam za 3100 DEM. « 42-426.
1641

Z 128, letnik 1986, prodam. ® 23- 
779. 1642

Z 101 GTL 55, letnik 1986, prodam. 
Janja Kolenc, Rodine 9, Trebnje, ® 45- 
482. 1644

R 4, letnik 1986, prodam za 5500 
DEM. »51-619. 1646

Z 750 LE, letnik 1979, registrirano, 
generalno obnovljena karoserija, prodam. 
® (0608)75-543. 1647

TAM 80 T 35 E 2,6, letnik 1990, pro
dam. ® (0608)31-724. 1648

NISSAN SUNNY SLX 1,6 ccm, let
nik 1987, prodam. Vprašajte na ® 
(068)42-200. 1650

Z 1300, letnik 1970, registrirano, 
ugodno prodam. * 45-341. 1651

BMW 316 i, 11/89, prodam. ® 23- 
311, int. 269 dopoldne, 65-189, po
poldne. 1652

Z 128, staro dve leti, in Z 101, staro 4 
leta, ugodno prodam, ti. 42-158. 1653

JUGO KORAL 55, letnik 1989, odlič
no ohranjen, ugodno prodam. » (0608) 
70-343. 1654

LADO RIVO, letnik 1988, prvi last
nik, zelo ohranjeno, prodam, ti (0608) 
88-830. 1655

ZASTAVO 128, letnik julij 1987, do
bro ohranjeno, prvi lastnik, prevoženih

LAUFER d.o.o.
Novo mesto 
Zagrebška 2 
Hotel Kandija 
tel./fax 23-221

DETEKTIVSKO-TRGOVSKA
AGENCIJA

RAZPISUJE

prosto delovno mesto

POGOJI:
- AKTIVNO ZNANJE ANGLE

ŠKEGA IN ITALIJANSKE
GA JEZIKA

- ZNANJE IZ PC RAČU
NALNIKA

- POZNAVANAJERAČUNO- 
VODSTVENIH IN KNJIGO- 
VODSTVENIH DEL

KANDIDATI NAJ PONUDBE 
POŠLJEJO NAJKASNEJE V 
8 DNEH PO OBJAVI.

PIŠČANCE, enodnevne bele, 
težke, ijave nesnice in grahaste, 
že prodajamo: Valilnica Humek, 
Irča vas 18, tel.: 24-4%, 68000 
Novo mesto.

KMETIJSKA TRGOVINA 
Bukošek 69.
68250 BREŽICE 
Tel.: (0608)61-363

ODPRLI SMO NOVO KME
TIJSKO TRGOVINO!

Kaj vam nudimo?
— traktorje ZETOR, IMT, 

TOMO VIN KOVIČ,
— velik izbor kmetijske me

hanizacije,
— rezervne dele za traktorje 

ZETOR in IMT,
— rezervne dele za kmetij

ske stroje,
— umetna anojila,
— vinogradniško opremo.

Zaupajte nam in korajžno
stopite v naš lokal.

CENE SO UGODNE!

VALILNICA 
KUHELJ, Šmarje 9, 
68310 Šentjernej 
tel. (068) 42-524
Obvešča stranke, da lahko 
naročijo enodnevne in tudi 
večje bele, rjave in grahaste 
piščance. Za naročilo se pri
poročamo!

Prodajam sadike nizkih vrt
nic: čajevke, poliante in ple
zalke v raznih barvah, cve
toče skozi vse leto. V oddalje
ne kraje pošiljam tudi po 
povzetju. Sadike lahko naro
čite pismeno ali po telefonu 
na naslov:
Jože Novak, Kerenčičeva 
1, 69250 Gornja Radgo
na, tel. 069-74-924.

DRUŽBOSLOVNA 
IN EKONOMSKA 
SREDNJA SOLA 
NOVO MESTO
objavlja
vpis v naslednje tečaje:

— začetni in nadaljevalni 
tečaj strojepisja

— začetni in nadaljevalni 
tečaj računalništva

Pričetek tečajev: 18. 3. 1991 
in 25. 3. 1991.

VPIS IN INFORMACIJE: 
DESŠ Novo mesto, Ulica tal
cev 3a
Telefon in telefax: 21 -473

URARSTVO BUDNA
prosi cenjene stranke, naj dvignejo 
svoje ure, ki so pri nas več kot eno le
to. V nasprotnem primeru bodo ure 
med inventuro odpisane.

VINOGRADNIKI, SADJARJI, 
VRTIČKARJI!
Ponovno imamo na zalogi kvaliteten 
gnoj, delno kompostiran, posebno 
primeren za gnojenje pri sajenju ter 
dognojevanju trt in sadnega drevja ter 
gnojenje vrtov. ,
Informacije na tel. (068) 22-864, po
poldne in zvečer.

V CENTRU MESTA ODDAM prostora 
za pisarne. Ogled je možen v petek, 8 mar
ca, od 16. do 18. ure. Ulica talcev 2, Novo 
mesto (Kola k ),

VEDEŽEVALKA v Novem mestu 
14. 3. 1991. Naročila na tel. (065) 
26-839.

PRODAJAM VSE VRSTE SAD
NIH SADIK
po 40 din, cepljene trte po 12,5 din. 
Kata Vrbanek, Vivodina 13 pri Met
liki, tel. (047)75-900.

JARKICE — rjave nesnice, stare 2 
meseca, bomo prodajali 9. marca. 
Sprejemamo naročila. Strugar, Svib- 
nik Črnomelj, tel. 52-774, 52-919.

AFRODITA
ženitna posredovalnica iz 
Kranja
tokrat posebej vabi vsa pre
prosta samska, kmečka, pa 
tudi brezposelna dekleta in 
ženske, ki si želijo partnerja in 
topel dom.
Telefon 064-34-258 od 8. do 
14. ure, četrtek in petek od 14. 
do 19. ure.

JARKICE, rjave, stare 6 tednov, pro
dajamo od 6. marca dalje. Stane Prevo- 
lšek, Čatež, 68212 Velika Loka. 1322

GRADITEUI, POZOR! Po konku
renčnih cenah izdeljujemo peči in bojlerjf 
za centralno in solarno ogrevanje. .* 
(063)39-878. 146'

ROLETE, ŽALUZIJE in platnene 
zavese montiramo in servisiramo P® 
ugodnih cenah, a (061)667-309, 310" 
076. I477

RJAVE JARKICE, stare 6 tednov, 
prodajamo vsak dan. Stane Prevolšek, 
Čatež, Velika Loka. 1 - j

PRODAJAMO 4-tedenske jarkice1(1 
bele. Dobijo se vsak četrtek od 15. u* 
dalje. Jablan 23, Mirna Peč. l -*’9 

OBLAČILA za obhajila, birme in po
roke dobite po izredno nizkih cenah v 
trgovini Quick v Vavti vasi 20, Straža, * 
85-425. 1621 

SPREJEMAMO razne predmete v 
komisijsko prodajo, predvsem oblačila 
obhajila, birme in poroke. Trgovin* 
Quick, Vavta vas 20, Straža, ® 85-425^

DVOMESEČNE RJAVE jarki«* 
nesnice, prodajamo. Zupančič, Podlipa 
Raka, * (0608)75-577. ^

OD 7.MARCA DALJE oddajan1 
kilske piščance po 30 din. ti: 42-5'-’ 
Alojz Vrtačič, Pristavica 1, Šentjernej-^

preklici
VINKU RAVBARJU iz Škrjanč P^J 

Novem mestu do razmere prepoveduj«-11^ 
sečnjo in prodajo lesa na vseh gožu1! 
parcelah. Kršitelje bomo sodno pregaQJ.£ 
li. Solastniki.

kmetijski strop^
TRAKTOR Univerzah prikolico ^ 

obračalnik prodam. Jože BaškovČ, Kj* Jg
20, Blanca.

TRAKTOR Cormik (21 KS), s

,473

mAMon cul 1111 x iz.i r,cv, 5
prodam. Stanislav Vovk, Velika P^Ug 
28, 68261 Jesenice na Dol.

SILOKOMBANJ FK 80 S in kostjo 
co Superior, rabljeno eno sezono, 
dam. ti: 84-398. . rd

TRAKTORSKO prikolico in sj 
SIP, skoraj nov, prodam. Zupančič, N* gg 
ji Vrh. Tržišče. . 'Z

TRAKTOR TV 420, plug mj^|. 
dobro ohranjeno, prodam. Goleš. R ^ 
niče 71, Metlika. Lot

ENOOSNO PRIKOLICO za tr**,| 
TV prodam, ti' 47-028. .Lo,

ZETOR 6011 z originalno ka°'j. 
dobro ohranjen, prodam, o (0®|Vj| 
598.

ZAHVALA

Poslovili smo se od našega dragega moža, očeta, deda, pradeda, brata in strica

Gvida Hrena
z Velikega Slatnika 3

Iskrena hvala vsem, ki ste nam pomagali in ga spremili v njegov večni dom-

Vsi njegovi

DOLENJSKI USTI St. 10 (2168) 7. marca



FAKTOR URSUS C 335. letnik 
'o s kabino, motor obnovljen in priko- 

'«> domače izdelave, nosilnost 3 tone. 
prodam skupaj ali posamezno. Jože 
*revs’ Dol. Karteljevo 26, Novo mesto

1547
MIKSER za gnojevko z elektromolor- 

avtPn7atsko kljuko za prikolico za 
7, or tnkrilne brane prodam ali menjam 

'tirikrilne ter nakladač za gnoj Tehnos- 
'roj^Kužnik, Podlisec 7. Dobrnič. 1548 

AJFAKTOR IMT 542, nov, v garanci- 
Mi j ®i ^ ur’ Prodam. Jože Kuhar,
MlaT% 5. Podbočje. 1550
H k RaKTOR IMT 549, star dve leti, 
aooro ohranjen, prodam. Tončka Petre- 

To1g^ ’• Podbočje. 1551
TRAKTOR URSUS C 360, star eno 

10V0 kosilnico BCS diesel in novo 
nr°“"° ^rper prikolico, zelo ugodno 
ne. am.,Pcnca' Volčkova vas 7, Šentjer- 
"ej>^»2-2*7. 1565
j., “AKTORSKE hidravlične nakla- 
nr( ,e Vl 4m gnoj HU 4, nove, ugodno 
P vas 6, Novo mesto 1588
(0rJr,¥>S£NICO RK »35 prodam, o 

TP3;^8- '624
mJ,.RAiKTORSKO PRIKOLICO do- 

i ave* 1 zra^n>m» zavorami, pro- 
57. US,ed Popoldne. Prelogar, Šentjanž

eJ*AKT°R ZETOR 70-11, z ori- 
ohrt kablno' lelnik 1982/83, dobro 
iam njen’ P° “godni ceni prodam ali men- 
740 manjSega do 45 KS- *■ (0608)75-

nihT|7mKTOR ZETOR 50,1 • Prevofc- 
165 j ur’ ln rotacijsko kosilnico Sip 

* (0608)79-005. 1649
Drcvla AKTOR Torpedo 4506, s kabino, 
P<X^C« (068)57-159. 1665
torvt, S ,LNICO Gorenje Muta, trak- 
coi {° Prikollco nekiper, gumi voz — 16
lema v^l prodam BoJanc- D°-'6, Otočec, 1671
PriklinZtKT?R TV 82’■ skoraj nov' s
(068(44.268 klpCr prikolico Pr(Kiam s

sur 4^tKJ,9R TORPEDO DT 4506,

°v^OKOMRAJN Sip Šempeter, en- 
(°608)69^42geZ0n0 rabljen' Prodanj7(^

_____j)osest
ju k n v '7meri 11517 m2, na območ- 
192' e,ka Loka prodam. » (063)776-

izn1^!!89GRAD, star 5 let, s 300 trtami, v 
Sutna y arov, >n hram. ob glavni cesti 
16- coi Mladje pri Podbočju, jeklen 
mobikL ' gum' v°z ta traktor, ter avto- 
Gor p.°L PrrRolico prodam. Jože Prah, 

Vliv,.'P 23 a, Kostanjevica. 1479 
Cerki* ŠO KMETIJO v bližini Bele

VlNn^"10' * 45'163- 148>
Zidanir,, RAD, v Skrušovcu, 150 trt, in 
Urei»nn jz?rajeno do III. faze, z vodo in 
dam 1 “mentacijo za elektriko pro-

v travnik^337' 1485kend ,Kr'7 arov, primeren za vi-

(oiiifiSPSn ^)roc^arn' ^‘P°vec’ ®

nuinn ZlDLJ,VO PARCELO v Semiču 
n “godno prodam. * 50-123.

gozdHuR^STOV GOZD v Krakovskem 
Prodal na, njivo (10 arov) v Leskovcu,

mT'*v(068>27-350. 1524
VrW,vtD V,N°GRAD na Vinjem 
Patcelo » Sončna lega, lep dostop na 

Slu * 76-328, 1534
ok,^R K°v GOZD (11000 m2), - 
24-85n rSovega rnesta, prodam. * (061 

Popoldne 157

J

“vA® (Sr ug“‘”°iK
jenjem ELO (12 a) z gradbenim dovol- 
Pr°dam vfP^rcdni bližini Novega mesta 
- tudi °g°6a gradnja dveh objektov 
898 lrna obrt. Informacije na « 25- 

VlNrvt. 1611
jevico nrmfRAD v Ivanjšah nad Kostan- 
'4. Ur prodam. * (068)22-365, od 7. do 

PARrt-, _ 1629
nik, sad,m LO,v izmeri 2800 m2 (trav- 
P(°dam r njakl' poleg gradu Hmeljnik, 
^uh|janskaf?omac‘je pri Mar‘j' Gačnik, 

PARre,3?’ Novo mesto. 1636 
nasad v i , (25, 30 arov), primerni za 
dani. t 24569 8marje5k'b Toplic, pro-

<°61)349 GOZDA ugodno prodam, a 
, BUkrsvzve£er- 1678
30 a) T GOZD v k.o. Pribišje (1 ha 
v * (068)56-080. 1697
Janiča (4 ?AD 23 arov, star 10 let, zi- 

Pavli.,* 5 Prodam. Slavko Pleters- 
589 "nova 10, Krilko, * (0608)31-

kradnj^99RA-J, 30 žlahtnih trt, možnost 
Pr0dam lkenda v Poganki pri Sevnici,

Vstd J608*81’833- 1702
V'n°gradRA4 * GORI poceni prodam 
rneri u 7 z'danieo in vso opremo, v iz- 
"ograda 4OV(0^8O)^“t ^udi P°lovico vl^

prodam
■^08)7<win hlevski gnoj prodam. *e
7s TELtAz.nl 1475
'2-382 V'Z°R barvni, prodam. ®

(l^ShEC *lopler s P^0111)- ‘n gumi
^ 19. u,„ 'Prodam. Informacije v petek 

e ^Ije na «(061)711-767.
|( ^Q0|| jv 1486
^0-bra ■ Prodam a*‘ zamenjam za 

8>nc, Konec 11 a, Novo mesto.

u* °Maro 1489
]Wn0 nr!^4 23 dnevno sobo in mizo 

Nova0^3111 ^uzana Hočevar, Prečna

^‘‘le scEmSMREKOVE plohe 5 m3,d^ 
p ’m deske 4 m3, debeline 2 cm, 

5-642 • 0,°dar, Dol..Polje 5, Straža, «

voljen, JjAM čelni nakladač TN 360 z 
lJ ®esjrj .,raktor Zetor, semenski krom- 
JoAjfn-*9r, obračalnik sena, star eno 
^OS Taki, Brinje 6, Šentrupert, «

^MtlREŠJE po ugodni ceni 1600 
am. * 76-554. zvečer. 1522

8000 kg sena prodam. Škrajnar. Bo- 
ričevo, o 27-710. 1525

VINOGRADNIŠKO KOLJE, obde
lano, in stebričke prodam. e 85-015.

1528
TRAKTORSKO ROTACIJSKO

kosilnico SIP 165 in betonski meSalec na 
bencin prodam ali menjam za kravo. Vo
dopivec, BiSka vas 23, Mirna Peč. 1531 

SEDEŽNO garnituro prodam. Spa- 
sevski, Nad mlini 24, Novo mesto, i 23- 
029. 1542

PEČ za centralno kurjavo tip Fero- 
term, 35.000 kka in novo zamrzovalno 
skrinjo (310 I), ugodno prodam. 5' 27- 
586. 1549

OVCE z mladiči prodam. « 65-756.
1568

KOSTANJEVO KOLJE narejeno- 
kalano, prodam. * 42-212. 1573

PRODAM 1,5 m3 2 cm debelih bo
rovih desk, vlečno kljuko za R 4 in jugo 
45, 55. Hudoklin, t 42-572. 1578

RADIATORJE, klasične, še nerabl
jene, in novo kopalno kad v zeleni barvi, 
prodam. « (068)73-122, Jožica Pirko
vič, Šmaijeta 70. 1608

AVTORADIO Blaupunkt prodam. 
«(068)25-619. 1615

MEŠALEC z bencinskim motoijem, 
in varilni aparat (300 A) prodam. ® 42- 
061. 1630

PRALNI STROJ Gorenje, star 5 let, 
generalno obnovljen, prodam. « 27-904.

1637
HLADILNO SKRINJO (200 I), 

obhajilsko obleko (št. 12) in kavč prodam. 
«27-135. 1645

HRASTOVE PLOHE, suhe, 7 m3, 
prodam. « 57-554 ali 52-243. 1656

KMEČKO SOBO iz masivnega me- 
cesna, ročno delo, prodam. « 49-647.

1662
POCENI PRODAM malo rabljeno 

kuhinjo iz masivnega lesa, dolžine 1,5 m. 
malo rabljen raztegljiv kavč, še uporaben 
pralni stroj, ter peč na olje —sobno, o 
(0608)70-305. 1664

KVALITETEN CVIČEK, 2001, pro
dam. « 24-456. 1669

PRIKOLICO za prevoz živine pro
dam. Saje, Dol. Kamenje 4, Novo mesto.

1677
LITOŽELEZNO PEČ, malo rablje

no, kueppcrbusch, nemško, prodani, o 
73-698, Šmarješke Toplice, vsak dan po 
20. uri. 1683

SEMENSKI KROMPIR dezire. 
prodam. Ropret, Zg. Bitnje 41, Kranj, « 
(064)12-056. 1692

NAVADNO harmoniko in prašiča 
(150 kg), prodam. « 65-119. 1698

HLADILNIK GORENJE 135 1, star 
3 leta, prodam, a (068)25-153. 1708

razno
NJI VE IN TRAVNIKE dam v najem. 

Anton Jakše, Rakovnik 1, Novo mesto.
1505

INŠTRUIRAM kemijo, biologijo, 
angleško in poučujem metode uspešnega 
učenja, dopoldan in popoldan, c 21-215 
med 19. in 21. uro. 1545

MLAJŠI UPOKOJENKI ali slično, 
redoljubni, nudimo brezplačno stanova
nje in hrano, za manjšo pomoč v urejenem 
gospodinjstvu. Kasneje možna eventuelna 
zaposlitev. Ponudbe pod Šifra: »OKOLI
CA MOKRONOGA« 1700

službo dobi
TRGOVINA STORŽIČ Kranj išče 

akviziterje za prodajo tekstilnih izdelkov 
na Dolenjskem. Informacije na s (068) 
22-272. 1472

DELO na vašem domu, delovne iz
kušnje niso potrebne. Pošljite kratek živl
jenjepis in kuverto z vašim naslovom in 
znamko, nato boste dobili potrebna navo
dila. Martin Pavlič, Cesta bratov Zorko 
24 a, 68281 Senovo. 1476

NATAKARICO za delo v gostilni za
poslim. «(068)50-125. 1484

DELO NA VAŠEM DOMU, iz
kušnje niso potrebne. Pošljite kratek živl
jenjepis in kuverto z vašim naslovom in 
znamko ter 30 din za stroške. Nato boste 
dobili potrebna navodila. Marija Zjec, 
p.p., Vinica. 1492

DEKLE za delo v butiku honorarno 
zaposlim. « 25-259. 1501

DELO NA VAŠEM DOMU! De
lovne izkušnje niso potrebne. Pošljite kra
tek življenjepis z vašim naslovom, nato 
boste dobili potrebna navodila. Janez Bar- 
tolj, Irča vas 17. Novo mesto. 1513 

VEČ AKVIZITERJEV honorarno 
zap
Dobimo se 8. i 
janci v Kostanjevici na Krki ob 20. uri.

1599
IŠČEMO akviziterje za prodajo zelo 

iskanega blaga. Potrebujete lasten prevoz. 
Informacije na e 23-976, med 20. in 22. 
uro. 1603

DELO NA DOMU! Delovne izkušnje 
niso potrebne. Pošljite kratek življenjepis 
in kuverto z vašim naslovom in znamko, 
nato boste dobili potrebna navodila. P.p. 
5,68343 Dragatuš. 1627

ODLIČEN DODATNI ZASLUŽEK 
za delo na domu. Informacije: Agencija 
»Epis«, p.p. 32, 62001 Maribor. 1633 

DELO NA DOMU! Delovne izkušnje 
niso potrebne. Pošljite kratek življenjepis, 
kuverto z znamko in naslovom za nadalj- 
na navodila. Možen zaslužek od 10000 do 
15000 DEM na mesec. Vida Vidic, Pod
gorica 29,68290 Sevnica. 1634

IŠČEMO akviziteije za atraktivno 
blago. Dober zaslužek. « 22-591. 1643 

ZELO DOBER ZASLUŽEK s ta
kojšnjim plačilom za delo s svojim avtom. 
Informacije v Metropolu v Novem mestu 
ali gostišču Rozalija v Krškem v četrtek, 
7.3., in torek, 12.3.. ob 19. uri. 1707

aposlim. Odličen zaslužek, dobri pogoji. 
)obimo se 8. marca 1991, v hotelu Gor-

stanovanja
MANJŠE STANOVANJE v Črnom

lju, Novem mestu, Metliki ali okolici išče 
mlajši zakonski par. « (041)334-288.

1495
GARSONJERO v Ljubljani, v Polju, 

prodam za 55.000 DEM. * (068)23-
1507

V NAJEM dam dve sobi za predplači- ZAMENJAM družbeno enoinpol- 
lo. a (0608)81-356, v soboto od 14. do sobno stanovanje s centralno kurjavo v
20. ure. 1541 Novem mestu za trisobno stanovanje s

VSELJIVO GARSONJERO v No- centralnim ogrevanjem. Naslov v oglas- 
vem mestu zamenjam za vseljivo hišo v nem oddelku.
Novem mestu ali okolici. « 84-600.

ZAHVALA
V 25. letu, v cvetu mladosti, nas je zapustil naš 

dragi sin, ati in brat

ZVONE 
PETJE

iz Dol. Jesenic 7 pri Šentrupertu

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem prijateljem, sorodni
kom in znancem za pomoč, darovano cvetje, izrečeno sožalje in sprem
stvo na njegovi zadnji poti. Posebna zahvala dr. Žnidaršiču, Jakličevim 
in Frelihovim. Zahvala tudi kolektivom Trimo, Dolenjka, Agroservis, 
PE Lisca, vsem gasilcem, godbi na pihala, pevcem, mladincem za po
slovilni govor, darovalcem maš in g. župniku za lepo opravljen obred.

Žalujoči: vsi njegovi

ZAHVALA
V 90. letu nas je zapustila

ŽNIDARŠIČ
roj. Grahek

Lokve 24, Črnomelj

Iskrena  hvala vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem in znancem, ki 
ste nam v težkih trenutkih stali ob strani, izrekli sožalje, darovali cvetje 
in vence ter našo drago mamo pospremili na zadnji poti. Posebna za
hvala g. kaplanu za vsakomesečni obisk in opravilen pogrebni obred, 
kolektivoma Beti in Belt iz Črnomlja, Društvu upokojencev, ZB Petrova 

vas in pevkam za zapete žalostinke. Vsem iskrena hvala!

Vsi njeni

ZAHVALA
Bolečine si prestala,
zdaj boš v grobu mimo spala

V 82. letu starosti nas je zapustila naša draga 
mama

MARIJA
KLEMENČIČ

iz Hrušice 5

Iskrena hvala vsem sorodnikom, sosedom in znancem, GG—obrat 
Straža za podarjeno cvetje in vence, izrečeno sožalje ter spremstvo po
kojnice na njeni zadnji poti. Posebno se zahvaljujemo gospodu župniku 

za lepo opravljen obred in Marjeti Petkovič za poslovilne besede.

Sin Lado z družino

ZAHVALA
V 64. letu nas je nenadoma zapustil dragi 

mož, oče, stari oče, brat, tast in stric

SEDLAR
Hrastulje 9 pri Škocjanu

Ob boleči izgubi se najlepše zahvaljujemo sorodnikom, sosedom in pri
jateljem, ki so nam v težkih trenutkih stali ob strani, nam izrekli sožalje, 
darovali cvetje, sveče, sv. maše in pokojnega v tako velikem številu 
spremili na zadnji poti. Posebno zahvalo izrekamo družini Mlakar, 
obema govornikoma, gasilcem, pevskemu zboru, kolektivoma KZ 
Škocjan in IMV Novo mesto in gospodu župniku za lepo opravljen 

obred. Vsem še enkrat iskrena hvala!

Vsi njegovi

FRANC

ZAHVALA
V 92. letu starosti nas je za vedno zapustil ata, stari ata, dedek in pradedek

JANEZ GLAD
iz Dolnje Brige 9

Najlepše se zahvaljujemo sorodnikom, znancem, sosedom in vsem, ki 
ste nam v najtežjih trenutkih pomagali, spremili pokojnika na zadnji 
poti in mu darovali toliko vencev in cvetja. Posebna zahvala velja po
djetju Avto Kočevje, ZKGP Kočevje, Krajevni skupnosti Kočevska 

Reka in g. župniku za lepo opravljen obred.

Žalujoči: vsi njegovi

ZAHVALA
V 92. letuje končal svojo življenjsko pot naš 

mož, oče, stari oče. praded, stric

JANEZ 
ŠTANGELJ

iz Rajnovišče 4

Najlepše se zahvaljujemo vsem sorodnikom, znancem in prijateljem za 
izraze sožalja in darovano cvetje. Predvsem pa se zahvaljujemo vašča
nom, ki so nam s svojo požrtvovalnostjo stali ob strani, g. župniku za 

lepo opravljen obred. Vsem iskrena hvala!

Žalujoči: vsi njegovi

ZAHVALA
Tudi hribček bo zajokal, 
ker po stezicah ne boš več stopal 
Kdo ga zdaj bo obdeloval 
ko tl ata, boš v grobu spal?

V 80. letu starosti nas je zapustil dragi mož, oče, stari oče in stric

STANKO LINDIČ
s Krsinjega Vrha 17, Tržišče

Ob boleči izgubi naša iskrena zahvala vsem sorodnikom, sosedom in 
znancem, posebno pa Brečkovim in Zupančičevim. Zahvala oddelku 
kirurškega šoka za skrb in lajšanje bolečin, g. župniku za pomoč in lepo 
opravljen obred, govorniku Marjanu za poslovilne besede, Društvu 
upokojencev, kolektivu Zdravilišča Šmarješke Toplice, KPD Dob, ŽG 
Krško, ŽG Dobova ter vsem, ki ste darovali cvetje in ga v tako velikem 

številu pospremili na njegovi zadnji poti.

Žalujoči: vsi njegovi

ZAHVALA
V 95. letu nas je zapustila naša draga mama, 

stara mama, prababica in teta

MARIJA
STRAJNAR

z Velike Cikave 4

Najlepše se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem in 
znancem za pomoč, darovano cvetje, izrečeno sožalje ter spremstvo na 
njeni zadnji poti. Posebna zahvala sosedom Draganovim, Bučarjevi in 
Judeževi, dr. Vodniku za zdravljenje na domu, govorniku za poslovilne 
besede, pevcem za zapete žalostinke ter g. župniku za lepo opravljen 

pogrebni obred.

Vsi njeni

ZAHVALA
Ob smrti drage mame

FRANCKE 
GERDENC

rojene Skubic

se iskreno zahvaljujeva sosedom, sorodnikom, znancem in prijateljem 
za darovano cvetje, sveče, denar za svete maše in lepo spremstvo na 
zadnji poti. Posebna zahvala sosedi Mariji Adam za pomoč ter g. proštu 

Lapu za lep obred.

Anton in Anica Skubic

ZAHVALA
Niti zbogom nisi rekel 
niti roke nam podal 
smrt le vzela je prerano, 
r naših srcih boš ostal

Nepričakovano in mnogo prezgodaj nas je v 
32. letu zapustil naš dragi sin, brat, 

stric in nečak

JOŽE ŽIBERT
Dol. Globodol 9

Ob boleči izgubi se prisrčno zahvaljujemo sorodnikom, sosedom, prija
teljem, sodelavcem in znancem, ki so nam pomagali v težkih trenutkih, 
nam izrekli sožalje, darovali vence in cvetje ter dragega Jožeta pospre
mili na njegovi zadnji poti. Posebna zahvala kolektivu IMV Revoz in 
Domu starejših občanov Črnomelj, vsem sosedom, ki ste nam v najtež
jih trenutkih stali ob strani, gospodu proštu Lapu za lepo opravljen 

obred. Vsem še enkrat iskrena hvala!

Žalujoči:  oče Jože, sestre Anica, Tilka in Magda z družinami 
ter ostalo sorodstvo

E
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Borja Eržen

Danes že navsezgodaj zjutraj 
so varovanci v novomeških de
lavnicah pod posebnimi pogoji 
spraševali, kje je Borja. Gogo se 
je že prejšnji teden razburjal, za
kaj ne bo Borja ta teden dežurna. 
Ti fantje in dekleta, med njimi pa 
je tudi nekaj odraslih ljudi, so in 
bodo vedno ostali nekakšni otro
ci, kar še posebej velja za njihovo 
čustveno raven. In kot otroci, tudi 
oni naravnost, brez sramu in 
zadržkov kažejo in izpovedujejo 
svoja čustva Borjo imajo radi, v 
glavnem, včasih se komu tudi za
meri, takrat pa ji, ali pa ostalima 
dvema, ki poleg Borje še skrbita v 
dela vnicah zanje, nara vnosi po ve
jo, daje ne marajo. Morda bi kdo 
dejal, da je to pač njihova služba, 
a gotovo ni samo tako. Le kdo bi 
se samo zaradi dela, zaradi službe 
odločil, da bo dneve in dneve, leta 
in leta delal in učil delati svoje 
uboge, duševno in telesno priza
dete soljudi?

Borja Eržen, je mlado, simpatič
no, prijetno, izobraženo in stro
kovno dobro usposobljeno dekle. 
V delavnicah pod posebnimi po
goji, ki imajo v Novem mestu že 
dolga leta »zasilne prostore« v 
domu starejših občanov, spadajo 
pa pod center za socialno delo, je 
danes 21 varovancev, zanje pa po
leg vodje teh dela vnic Borje Eržen 
skrbijo še oblikovalec Miha in so
cialna delavka Mija. Borja se je 
za študij specialne pedagogike na 
ljubljanski pedagoški akademiji 
odločila pravzaprav slučajno, ne 
da bi točno vedela, kaj jo sploh 
čaka. Marsikdo je pričakoval, da 
se bo Borja, zagreta in uspešna 
novomeška atletinja in večkratna 
slovenska prvakinja, odločila za

študij telesne vzgoje. »Šport, po
sebej atletiko, imam od osnovne 
šole nadvse rada, v gimnaziji me 
ni zanimalo skoraj nič drugega, a 
nikoli si nisem mogla sebe preds
tavljati kot učiteljice telovadbe,« 
pravi Borja. Doma je dobila dobrš
no mero humanistične vzgoje, 
vcepili pa so ji tudi ljubezen do 
narave — mati slavistka in ljubi
teljica narave, oče vnet planinec 
in zeliščar. Pravzaprav je po. gim
naziji vedela, česa ne bi študirala, 
ne pa natančno, kaj bi. In po take 
vrsti selekcije je med tistim študi
jem, ki ni bil na »negativni listi«, 
ostala tudi specialna pedagogika. 
»Študij je bil čudovit; bilo je res 
super, krasno,« je še danes nav
dušena Borja. In potem je prišla 
kruta realnost. Prvo delovno mes
to je dobila na posebni šoli, in to 
kot vzgojiteljica. »Za to delopa ni
sem imela ne veselja ne potrebnih 
znanj.«In tako je po dveh letih, ko 
se ji je ponudila možnost, da pride 
v delavnice pod posebnimi pogoji, 
to imela za pravo odrešitev. In še 
danes, ko je tu že dve leti, je zado
voljna, kakor se pač za take raz
mere čudno sliši, bi lahko rekli, 
da je srečna.

Po končanem študiju je Borja 
ob delu končala še drugo smer 
njenega študija. V rednem roku je 
diplomirala na smeri, katere spe
cialnost so motnje vedenja in 
osebnosti. Ob delu je opravila še 
vse potrebne izpite in naredila di
plomsko nalogo za smer duševno 
prizadeti Potem se je, prav tako 
ob delu, vpisala na drugo stopnjo 
pedagoške akademije, kjer je se
daj študentka 4. letnika. Za drugo 
diplomsko nalogo, ki jo je delala 
skupaj s Tomažem Jerebom, po 
rodu prav tako Novomeščanom, 
kateremu je to tudi že drugi študij, 
sta za letošnji slovenski kulturni 
praznik dobila Prešernovo na
grado Pedagoške akademije. Na
loga nosi naslov Odrasle osebe z 
zmerno, težjo in težko duševno 
prizadetostjo v občini Novo mesto. 
Njun mentor dr. Ante Kotar, nek
danji novomeški učiteljiščnik in 
kasneje učitelj na novomeški po
sebni šoli, je dejal, da je ta naloga 
skoraj na ravni magistrskega 
dela

Danes Borje ni v službi zato, 
ker ima v Ljubljani izpit. Gogo in 
ostali, kijim ni prav, da je ni, tega 
najbrž ne dojamejo. Bo pa zato 
Borja po tretji diplomi še bolj 
njihova

A. BARTEU

i
i

0
0
0
4
0 
0 
0 
0
'0
0
0
S\
0
'0
0
0
0
0
0
0
*

I
1
!

I

5
0
0

\
5

Kdo je kriv za onesnaženo Rinžo?
Pritožba občanov in ribičev — Osumljena gnojevka — Analiza vzorcev vode
KOČEVJE — Občani se pritožuje

jo, da tudi v mestu smrdi po gnojnici, s 
katero polivajo kmetijske površine v 
neposredni okolici mesta. Ribiči pa so 
naslovili na občinsko skupščino in inš
pekcije pritož.bo in delegatsko vpraša
nje. Opozarjajo na tri večja onesnaženja 
Rinže, zadnji dve v februarju letos, za
radi česar je prišlo do pogina rib. Za 
onesnaženje sumijo gnojnico.

Vodnogospodarski inšpektor Dari 
Klun je v zvezi s tem povedal: »Ribiči so 
opazili onesnaženje Rinže že 23. fe
bruarja, zadevo pa so prijavili naši inš
pekciji 25. februarja. Takoj smo opravi
li ogled skupaj s predstavnikom Kmetij
skega gospodarstva Kočevje, Alojzem 
Vidicem.

Ugotovljeno je bilo, da je prišlo do 
onesnaženja iz dveh izvirov, ki sta kakih 
30 m od glavnega toka Rinže, in to pri 
Bartolovi hiši na Bregu. Odvzel sem 
vzorec v najmočneje onesnaženem izvi
ru in še 40 m navzgor v Rinži. Oba 
vzorca smo poslali v analizo v Ljublja-

BULIČ
SPET POD KAVARNO
NOVO MESTO — Glasbeni urednik 

Vala 202 Dragan Bulič je pred kratkim v 
pizzeriji zapustil tako dober vtis, da so ga 
še enkrat povabili v Novo mesto. S svoji
mi ploščami bo prišel v petek, 8. marca. 
Na starem mestu bo s prijateljem Longom 
ob 21.30.

V SOBOTO 
VEČER ŽENINOV

METLIKA — Center za kulturo in 
prosveto Metlika je prejšnji teden pri
pravil koncert Andreja Šifrerja, ki je v 
četrtek in petek v metliškem kulturnem 
domu zabaval otroke, mladino in 
odrasle. Organizatorji želijo, da bi se 
takih in podobnih prireditev ljudje ude
leževali še v večjem številu in hkrati va
bijo na naslednjo prireditev, igro Večer 
ženinov, ki jo bo KUD Mirna Peč pri
kazalo v soboto, 9.marca, ob 19.30 v 
kulturnem domu Edvarda Kardelja v 
Metliki.

30. TEKMOVANJE 
SALAMARJEV

SEVNICA — V gostilni Vrtovšek v 
Sevnici bo 10. marca že 30. tekmovanje 
salamarjev. Najstarejša in najodmev
nejša tovrtsna prireditev v Sloveniji se 
bo tokrat pričela že tri ure poprej kot 
običajno, in sicer točno opoldne, zato, 
ker pač pride jubilej po veljavnem ko
ledarju na nedeljo. Odbor salamarjev 
pričakuje, da bodo tekmovalci prinesli 
domače salame že v petek, da bodo ve
terinarji lahko pravočasno pregledali 
salame in ugotovili njihovo (neopo
rečnost.

Halo, tukaj je bralec »Dolenjca«!
»Mi bodo sedaj vzeli njivico?« — Občinski birokraciji vetrič ne more do živega, 

iben bo vihar — Kako priti do pravega števila vikendov?________potret

Dežurni novinar je moral v četrtek 
zvečer kar precejkrat dvigniti slušalko 
in odgovarjati na vprašanje, zakaj poš
tar ni prinesel Dolenjca. Po pojasnilu, 
da nam jo je pošteno zagodel računalniš
ki škrat, jih je bila večina zadovoljnih z 
odgovorom in niso pretirano negodova
li, mi pa se bomo potrudili, da se kaj ta
kega ne bo več ponovilo.

Večjega razmisleka je bilo vredno 
vprašanje M. Ž. z Bučke. Bralka se boji, 
da ji bodo sedaj vzeli njivico, ki jo marl
jivo obdeluje že vrsto let. Podedovala jo 
je po očetu, ta pa jo je dobil od agrarne. 
Menda se o tem v sosedstvu širijo govo
rice. No, bralko smo spomnili na zago
tovilo vlade, da pri poravnavanju starih 
krivic ne bo delala novih. Na to spomin
jamo tudi tiste, ki zlonamerno vznemir
jajo svoje sosede pa tudi vlado oziroma 
poslance v republiški skupščini, ki se 
bodo prav te dni lotili zakonov s to 
tematiko.

Prav tako resnega vprašanja sta se lo
tila bralka M. V. iz Krškega in bralec M.

Halo, tukaj 
Dolenjski list!
Novinarji Dolenjskega lista 

si želimo v bodoče več sode
lovanja z bralci. Vemo, da je 
težko pisati, zato pa je lažje te
lefonirati. Če vas kaj žuli, če bi 
radi kaj spremenili, morda 
koga pohvalili, ali pa opozorili 
na zanimiv dogodek iz do
mačih krajev. Prisluhnili vam 
bomo, zapisali, morda dali 
kakšen nasvet, poiskali odgo
vor na vaše vprašanje ali kaj 
podobnega. Pokličete nas la
hko vsak četrtek zvečer, 
med 18. in 19. uro na telefon 
(U68) 23-606. Eden od dežur
nih novinarjev vam bo rad 
prisluhnil.

N. iz Otočca. Resnega, ker se nanašata 
na ustanove za vzgojo otrok in pro
bleme, ki bi jih očitno kot starša morala 
reševati v okolju, kjer se nepravilnosti 
dogajajo, pa za to ne najdeta pravih 
vzvodov. Oba sta očitno poskušala 
opozoriti odgovorne, pa brez razume
vanja. Oba tudi pravita, da sta klicala v 
imenu večjega števila prizadetih staršev.

V primeru M. V. iz Krškega gre za 
vzgojnovarstveno ustanovo, kjer po 
njeni izjavi bolj po domače in mimo 
splošnoveljavnih meril, po internih do
govorih, odmeijajo stroške za varstvo 
otrok, odračunavajo hrano za odsot
nost otrok šele po treh dneh odsotnosti, 
da ne govorimo o pripombah na kvali
teto hrane. Pritožbe so pogosto zavrn
jene z argumentom: »Pa dajte otroka 
drugam!« Tako se obnašajo monopolis
ti, meni bralka in upa, da bo javna kriti
ka v časopisu kaj zalegla.

Enako upa M. N. iz Otočca, ki ima 
pripombe na nekatere učitelje tam
kajšnje osnovne šole, češ da niso stro
kovno usposobljeni za dela, ki jih 
opravljajo, da si privatizirajo šolo in da 
vodstvo ni sposobno napraviti red. Tudi 
pripombe na zavod za šolstvo so ostale 
brez odmeva, ker si baje nihče ne upa 
posredovati.

Trditev obeh staršev nismo preverili, 
upajmo pa, da bodo bolj odprli oči tisti, 
ki so po službeni dolžnosti poklicani, da 
kontrolirajo delo omenjenih ustanov.

Stane Sušnik iz Novega mesta ima 
pripombe na dolgotrajne postopke, ki 
jih imajo stranke pri prepisovanju last
ništva za motorna vozila. To je nedavno 
doživel sam, ko je hotel urediti prodajo 
svojega jeklenega konjička. Dve uri so 
ga pošiljali sem in tja, da je opravil za
devo, ki bi morala biti samo formalnost. 
Očitno novi vetrovi na občini še niso 
dovolj zapihali ali pa bi bil potreben vi
har, da bi pometel z občinsko birokraci
jo. Stvar bi moralo biti možno opraviti 
na enem mestu, pri enem uradniku, toč
na navodila o postopku in kaj človek 
potrebuje pri tem, pa bi morala biti vid
no izobešena. Čas je tudi denar, danes 
še bolj kot kdajkoli.

V zvezi z občinsko upravo je bil tudi 
klic V. M. iz Novega mesta, ki se čudi.

no. Rezultati analize bodo znani te dni.
Že med ogledom Rinže 25. februarja 

je bila opazna razlika v barvi vode nad 
dotokom vode iz omenjenih izvirov in 
pod njim. Vzvodno, nad Oberstaijevim 
jezom, je bila voda modrozelene barve, 
pod njim, vse preko Kočevja in do za
pornic, pa je bila motna in rjavkasto ze
lena, se pravi očitno onesnažena.

V bližini omenjenih onesnaženih iz
virov so kmetijske površine, ki so bile 
lansko jesen in letos gnojene z gnojev
ko. Predstavnik KG Alojz Vidic, ki je 
vodja kmetijske poslovne enote Mlaka, 
je povedal, da gnojijo 837 ha površin, 
že oktobra lani je bil napravljen 
gnojilno-setveni načrt. Na podlagi pred
videnih kultur je določena tudi količina 
gnojevke na hektar. Brez škode in ob 
pravilnem razvozu prenese na leto hek-

MESTO NA STARI 
RAZGLEDNICI

V okviru Filatelističnega društva 
Novo mesto imamo tudi nekaj čla
nov kartofilov, ki zbirajo stare raz
glednice. V zadnjem času vedno 
pogosteje vidimo podobe krajev na 
starih razglednicah. Zbiranje raz
glednic je bilo zelo popularno v pre
teklem stoletju in so bila prva druš
tva ustanovljena že leta 1897 in 
1898. Filatelistično društvo Novo 
mesto organizira 4. mednarodno 
srečanje filatelistov, numizmatikov 
in kartofilov, ki bo v soboto, 16., in 
nedeljo, 17. marca, na Otočcu, oba 
dneva bo potekalo od 9. do 17. ure. 
Filatelistično društvo Novo mesto 
ima svoje zamenjevalne sestanke 
vsak prvi ponedeljek v mesecu v 
domu JLA v Novem mestu ob 18. 
uri.

Zbiratelji razglednic, pridite ali 
se oglasite na tel. 21-180!

NIKA KLEMENČIČ

JOŽEFOVA SALAMIADA 
NA RATEŽU

RATEŽ — Tudi letos bo Turistično 
društvo Ratež za Jožefovo priredilo sa- 
lamiado, na katero vabi vse tiste, ki mis
lijo, da so jim domače salame še posebej 
uspele, in bi radi za to dobili tudi stro
kovno potrditev ter svoje izdelke pri
merjali z drugimi. Ker je letos Jožefovo 
na torek, bo osrednja salamiadna prire
ditev v soboto, 16. marca, ob 15. uri v 
gasilskem domu na Ratežu. Takrat bo 
razglasitev rezultatov in pokušnja z je
dačo, pijačo in glasbo. Primerke za 
strokovno ocenjevanje bodo sprejemali 
v gostilni Antona Vovka na Ratežu še v 
petek, 15. marca, do 14. ure, ob 15. uri 
istega dne pa se bo v gasilskem domu že 
pričel uradni del salamiade, se pravi 
strokovno ocenjevanje prispelih vzor
cev. Vabljeni!

kako to, da imajo na davčni upravi tako 
nepopoln spisek vikendov, za katere je 
treba plačevati davke. Prepričan je, da 
na teh spiskih manjka marsikateri »to
variš« in »gospod«, kije imel privilegije 
vsa leta do sedaj in jih ima še naprej. Inš
pektorjem svetuje, naj se stvari lotijo 
prek števcev za elektriko, katerih evi
denco imajo na Elektru, pa bo z malo 
truda spisek kmalu popoln, seveda, če 
obstaja prava volja, da se na tem področ
ju pride do pravičnih odmer.

Lojze iz Bele krajine, ki se vsak dan 
vozi s šolskim avtobusom v Novo mes
to in nazaj, ima -pripombe na avtobus 
podjetja Gorjanci, ki naj bi vsak popol
dan ob 14.30 odpeljal z avtobusne pos
taje v Metliko, pa skoraj nikoli ni pra
vočasno na svojem mestu, včasih pa 
zamuja tudi po pol ure.

Klical nas je tudi naš nekdanji dopis
nik France Brus, in to kar iz Horjula, 
kjer sedaj učiteljuje. Povedal je, daje bil 
nekdaj dolga leta zaposlen na osnovni 
šoli v Kočevju, tudi kot namestnik rav
natelja, in sedaj iz razdalje ugiba, kako 
se imajo nekdanji tovariši, ki so mu vča
sih po partijski in sindikalni liniji metali 
polena pod noge in se šli moralistične 
čistune ter mu tako onemogočili, da bi 
postal ravnatelj, za kar je kandidiral.

T. J.

Ste kdaj 
pomislili, 

da bi lahko 
nastopili kot 

napovedovalka 
ali

napovedovalec 
na televiziji?

Če ste, pa tudi, če še niste, vas 
vabimo k sodelovanju v televizij
skem programu VAS KANAL. Za
dostuje, če nam do nedelje, 10. 
marca z dopisnico sporočite vaše 
ime, priimek in naslov, da vas bomo 
lahko povabili na razgovor in avdi
cijo. Pišite nam na naslov: TV Novo 
mesto v ustanavljanju. Glavni trg 
24, 68000 Novo mesto. Telefon 
|068) 23-611, telefaks: (068) 
21-696.

NasVIDEnjel

tar teh zemljišč okoli 60 kubikov gno
jevke. Z letnim planom je predvidena 
uporaba okoli 18.000 kubikov prašičje 
gnojevke in okoli 12.000 kubikov gove
je, kar znese za omenjene površine v 
enem letu okoli 37 kubikov gnojevke 
na hektar, to je daleč pod dopustno 
maksimalno količino.

Ob pravilnem razprševanju gnojevke 
torej ne bi smelo priti do onesanežvanja 
okolja in Rinže. Letos pa je bilo že več
krat opaženo zastajanje gnojevke v ko
tanjah na njivah, do česar bi lahko pri
šlo zaradi enkratnih izpustov gnojevke 
iz cistern namesto predpisanega razpr- 
ševanja ali pa zaradi gnojenja na zmrz
njenih tleh, kar se ne bi smelo dogajati. 
Se posebno pa bi morali biti pazljivi pri 
gnojenju nagnjenih površin v nepo
sredni bližini Rinže. Alojz Vidic je na to 
pripomnil, da v vseh primerih luž na 
njivah ni bila gnojnica, ampak tudi po
vršinske meteorne vode, ki so se zbrale 
na zamrznjenih tleh po odjugi.

Kdo je resnični in pravi krivec za 
onesnaženje Rinže, bo znano v teh 
dneh, ko bodo prispele ugotovitve ana
lize obeh vzorcev vode.

J. PRIMC

DALMATINSKI VEČERI
OTOČEC — Za 8. marec, dan žena, 

pripravljajo gostinski in turistični de
lavci Otočcajutri in v soboto v motelski 
restavraciji večera dalmatinskih specia
litet. Poleg glasbe za ples bo za zabavo 
skrbela klapa Krk, odveč pa je verjetno 
pripomniti, da bodo na mizah sveže in 
izbrane morske specialitete, od rib, ra
kov, školjk, sip do hobotnic, da primor
skih vin ne omenjamo posebej.

DANES RAZSTAVA
TREBNJE — Danes ob 11. uri bodo 

v avli tukajšnje stare osnovne šole odpr
li razstavo domače obrti in kulinarike. 
Organizatoiji so pripravili pregled to
vrstne trebanjske ustvarjalnosti v sode
lovanju z dr. Janezom Bogatajem. Le
tošnja razstava, ki je četrta po vrsti, bo 
odprta do 11. marca.

Emilio bo dobil 
Milan Klemenčič 

iz Dobove
Dobitnika tretje Rač- 
kine Emilije je določila 

mala Mateja Pečjak
NOVO MESTO —Žreb je hotel, 

da so doslej vse nagrade, kijih pode
ljujemo pravočasnim plačnikom na
ročnine za Dolenjski Ust v I. trime
sečju, dobili naročniki iz novo
meške občine ali Bete krajine.

Tokrat je mala Mateja Pečjak iz 
kupa plačanih položnic potegnila li
sto, s katero je naročnino poravnal 
Milan Klemenčič iz Dobove 14. S 
čim bo nagrajen, najbrž ni treba po
sebej poudarjati: prejel bo radioka
setofon Emilia

Do konca nagradne akcije bomo 
v naslednjih dveh ponedeljkih med 
pravočasne plačnike podelili še dva 
od petih radiov, ki jih je prispevala 
računalniška in z drugim blagom 
dobro založena firma Račka, o ka
tere pestri in po cenah nedvomno 
ugodni ponudbi se lahko prepričate 
na Cesti kom. Staneta 34 v Novem 
mestu ali po telefonu in telefaksu 
(068) 21-058.

RAČKA, d.o.o-

ZA PLES IN PREDSTA VITVE— V Kočevju so 1. marca odprli disko »Klub 3> 
ki je v začetku namenjen plesu za mladino in predstavljanju ansamblov ter kaS 
pevcev, kasneje bodo imeli plesne večere enkrat na teden tudi za nekoliko maj 
mlade, poleg tega pa se bodo tu predstavljali posamezniki in skupine, ki kaj znaJu 
Organizatorja kluba, Hotel Pugled in zasebnik Ljubo Veličkovič, bosta namreč da 
možnost nastopanja v klubu pevcem, ansamblom in plesalcem ter plesnim skupit1a 
domače Delavske godbe, predstavitvam novosti slovenske scene in drugim gost0 . 
Disko je urejen v prostorih restavracije Hotela Pugled Pokrovitelja otvoritvene7* 
reditve sUi bila Kolinska Ljubljana in Tobačna tovarna Ljubljana. Spomladi b°° 
začeli v disku prirejati družabne večere. (Foto: J. Primc)

Lestvica narodnozabavne glasbe 
Studia D in Dolenjskega lista n*

Žreb je za sodelovanje pri obhkovanju lestvice Studia D in Dolenjskega lisi*

Nagrajencu čestitamo:
Lestvica je ta teden takšna:

1 (3) Vprašal bom zvezde — DOLENJSKI FANTJE
2 (1) Primi brž kupico — ANSAMBEL T. HERVOLA
3 (4) Stara ura — ANSAMBEL LIPA
4 (6) Zvezdna noč — ANSAMBEL J. SUMAHA
5 (2) Zimska — ANSAMBEL L. SLAKA
6 (8) Mami za praznik — ANSAMBEL B. RAZPOTNIKA
7 (10) Poročna - ANSAMBEL HENČEK
8 (5) Staro vino, star prijatelj — ANSAMBEL T. VERDERBERJA
9 (—) Zakaj ljubezen mine — ALFI NIPIČ & NJEGOVI MUZIKANTI

10 (9) Nekje je zrasla roža — SPOMIN r
Predlog za prihodnji teden: Samotna domačija — FANTJE IZPOD ROGL^

Glasujem za: 

Moj naslov:

Kupone pošljite na naslov: Studio D, p.p. 103, 68000 Novo mesto

!■■■ mmmi/cozerija'

5 NOVOST: PROJEKTNO UČNO DELO
— Ate, mi pa v šoli delamo po 

S novem.
■ — Res?

— Ja, tovarišica uvaja v pouk 
j novosti.

— Pohvalno, ni kaj.
— O zdravilnih rastlinah se uči- 

I mo po metodi projektnega učnega 
| dela.

— Zveni zelo učeno.
■ — Pa ni, da veš. Delamo po 

j skupinah.
— In v skupini ima vsak svojo 

j nalogo?

— Ja. Najprej tovarišici povemo, 
koga vse bomo šli vprašat o zdravil
nih zeliščih, nato se razdelimo v 
skupine, potem gremo in vprašuje
mo, na koncu pa poročamo.

— Zanimivo.
— Res je zanimivo. Prva skupina 

je šla v lekarno, druga k župniku, 
tretja na tržnico, četrta je brskala po 
knjigah v knjižnici in tako naprej.

— Kako pravite tej novosti?
— Projektno učno delo.
— Se ti ne zdi to za četrti razred 

le malce prehudo?

— Kje pa! Dovolj nam je bilo
frontalnega pouka

bla

na to se razumeš.
Dosti nam je bilo: bla bla bla.

— Hočeš reči, da vam je bilo čez 
glavo govorjenja in s tem soljenja 
pameti?

— Pra v to. No vost, kijo je u vedla 
naša tovarišica s projektnim učnim 
delom, je prava osvežitev.

— Se je to izmislila vaša tova
rišica?

— Beži, beži, ate!
— Kje pa je prišla tovarišica do 

te novosti?

— Razložili so jim jo na seminar
ju. Učitelji se morajo permanentno 
izobraževati

— To vem.

— Ne veš pa, da so uporabljali 
projektno učno metodo v šolah z‘ 
1929. leta, v Ameriki pa že celo na 
začetku tega stoletja. *

TONI GAŠPER^
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